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Bilag – Resumé af høringssvar 

 

Af nedenstående fremgår et resumé af høringssvar til sagen om nedskalering af 

kapacitet på dagtilbudsområdet.  

 

Nr. Afsender Resumé af høringssvar 

 

Cobra 

1 Forældrerådet i 

Børnehuset Cobra, 

Klyngebestyrelsen i 

Klynge IBØ6 

Afsenderne mener ikke, at beregningsgrundlaget for 

Cobras kapacitet er korrekt. Afsenderne er 

forundrede over forløbet, og mener, at der tegner sig 

uvished over situationen, da børnene kan risikere at 

skulle flytte børnehave kort tid før skolestart. 

Endvidere pointeres børnehavens unikke 

udsmykning, ligesom det pointeres, at børnehavens 

forældreråd og klyngebestyrelse finder det realistisk, 

at Cobra når sin makskapacitet i 2024, da der er sket 

en positiv udvikling i søgningstallet til institutionen 

over de seneste år. 

 

Forældrerådet og Klyngebestyrelsen har vedlagt en 

række bilag til høringssvaret - herunder en 

beregningsmodel, de mener ville være mere korrekt 

at anvende. 

Lygtemagerstien/Hoppeland 

2 Paul O’Neill & Rikke 

Geertsen, forældre 

til barn i Hoppeland 

Forældrene er uforstående overfor overvejelsen om 

at sammenlægge Hoppeland og Lygtemagerstien. 

Forældrene har meget positive oplevelser med det 

pædagogiske personale i Hoppeland, der har løftet 

opgaven forbundet med sønnens udfordringer som 

hørehæmmet. 

3 Emil Herndal 

Jensen & Katrine 

Lok, forældre til 

barn i Hoppeland 

Forældrene frygter, at perspektiver, der ikke kan 

gøres op i kroner og ører er udeladt fra 

overvejelserne om at lægge Hoppeland og 

Lygtemagerstien sammen. 

 

Det understreges, at Hoppeland tiltrækker mange 

børn fra andre områder end Urbanplanen, hvilket, 

ifølge forældrene, vidner om høj kvalitet. Det 

pointeres, at Hoppeland ligger tæt på Remiseparken, 

der giver god mulighed for udflugter og aktiviteter 

med børnene. 

4 Camillla Abelgren 

Michaelsen, 

Høringssvaret beskriver, hvordan Hoppeland har en 

særlig evne til at favne børn af døve forældre. Det 

understreges, at institutionen har personale af høj 



Center for Politik og HR 2/35 

 

2 
 

Center for Politik og HR 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
  

forælder til barn i 

Hoppeland 

kvalitet, og at forælderen har negative erfaringer med 

institutionernes sammenlægning hen over 

sommeren, når der er fælles feriepasning. 

5 Rune Ramsay, 

forælder til børn i 

Hoppeland 

Forælderen understreger, at pædagogisk kvalitet er 

vigtigere end afstand til det pågældende dagtilbud. 

Forælderen har tilvalgt Hoppeland og fravalgt en 

nærliggende institution af samme grund. 

6 Nana Lysbo 

Svendsen & Jonas 

Delfs, forældre til 

barn i Hoppeland 

Forældrene finder, at institutionen lykkes med 

integration i praksis grundet Hoppelands placering. 

Understreger, at den pædagogiske kvalitet var i top jf. 

seneste tilsynsrapport, og at Hoppeland har gode 

nærliggende udearelaer, der bruges til udflugter. 

7 Anette Kolding & 

Per Kirkegaard, 

bedsteforældre til 

barn i 

Lygtermagerstien 

Høringssvaret understreger, at der er høj faglig 

kvalitet ved Børnehuset Lygtemagerstien, og at 

søgning ikke bør være et udslagsgivende kriterie ifm. 

nedskalering af daginstitutionskapacitet. 

8 Anne Arendse 

Thorsen & Søren 

Borg Nielsen, 

forældre til barn i 

Lygtemagerstien 

Forældrene skriver, at de vil tage deres barn ud af 

institutionen, hvis sammenlægningen bliver en 

realitet. Forældrene har tilvalgt Lygtemagerstien, og 

ser ikke afstand som et afgørende kriterie, men 

derimod at den pædagogiske kvalitet er afgørende. 

Forældrene mener, at Lygtermagerstien har en god 

diversitet i personale- og børnegruppe. 

 

Forældrene mener, at en sammenlægning vil få 

negative konsekvenser for Urbanplanen som helhed. 

9 Annemette Lund, 

forælder til barn i 

Lygtemagerstien 

Forælderen er imod en sammenlægning af de to 

institutioner. Forælderen føler sig velkommen i 

institutionen, og mener at institutionen har et 

nærværende personale, der skaber tryghed for 

børnene. 

10 Yessica Simões 

Nötzold & Yuri 

Simões Nötzold, 

forældre til barn i 

Hoppeland 

Understreger vigtigheden af høj pædagogisk kvalitet 

ifm. det sidste børnehaveår inden skolestart. 

Pointerer, at Hoppeland har fået højere kvalitet ifm. 

ansættelsen af ny leder, samt at forvaltningen skal 

skabe de bedst mulige rammer til personalet. 

Forældrene understreger, at pædagogerne har 

erfaring med tosprogede børn, hvilket er relevant for 

forældrenes barn. Samtidig understreger 

forældrene, at Hoppeland har fokus på mental trivsel 

- både for personale og børn. Hoppeland har en 

frokostordning, hvilket forældrene ser som en stor 

fordel.  
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Forældrene har også bekymringer forbundet med 

indkørsel af børnene, hvis de to institutioner 

sammenlægges. 

11 MED-udvalg fra 

Amager, Klynge E 

Udvalget pointerer, at de to institutioner har stigende 

venteliste. Klyngen har en sund økonomi, ligesom 

vedligeholdelse af institutioner er blevet prioritet. 

Der er også et stærkt fællesskab i klyngen. Udvalget 

er bekymret over, at indstillingen ikke har taget højde 

for faglig kvalitet, da begge institutioner har høj 

faglig kvalitet. 

 

Hvis sammenlægningen bliver en realitet, frygter 

udvalget at der kommer personaleflugt. Samtidig er 

udvalget bekymret for de konsekvenser, en 

sammenlægning vil få for børnene. 

12 Nanna Schlichtkrull 

& Andreas Bense, 

forældre til barn i 

Hoppeland 

Forældrene beskriver, at Hoppeland er en 

tilvalgsinstitution, som de er meget tilfredse med. 

Forældrene er bekymrede over, at faglig kvalitet ikke 

er medtaget i beslutningen, da den pædagogiske 

kvalitet sikrer, at institutionen løfter en stor 

inklusionsopgave grundet sin beliggenhed i 

Urbanplanen. Dette øger børnenes chancelighed, 

skriver forældrene. 

13 Frederik Jensen & 

Ida Berg Olstad, 

forældre til barn i 

Lygtemagerstien 

Forældrene beskriver Lygtemagerstiens fagligt høje 

niveau og planlagte aktiviteter, der skaber gode 

rammer for deres barn. Forældrene er desuden 

glade for institutionens beliggenhed, der giver 

mulighed for leg i naturen.  

Forældrene mener, at institutionens udearealer og 

faglige kvalitet skaber den bedst mulige fremtidige 

udvikling for deres barn, og ønsker ikke, at 

institutionen sammenlægges med Hoppeland. 

14 Nasir Ahmad Kahn 

& Asmat Kahn, 

forældre til børn i 

Lygtemagerstien 

Forældrene beskriver, hvordan deres børn havde 

sproglige udfordringer grundet et andet modersmål, 

men at Lygtermagerstien tager god hånd om dette. 

Derudover ser forældrene, at institutionen er gode til 

inklusion, har en tryg atmosfære og er af høj kvalitet. 

Derudover er der gode udearealer.  

 

Forældrene håber ikke, at sammenlægningen bliver 

en realitet. 
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15 Cecilie Dusine 

Jensen, forælder til 

barn i Hoppeland 

Forælderen har oplevet en stor ændring på barnet 

efter skiftet til Hoppeland fra en anden institution. 

Barnet trives og pædagogernes arbejde er af høj, 

pædagogisk kvalitet. 

 

Forælderen ønsker ikke, at sammenlægningen bliver 

en realitet af frygt for de konsekvenser dette vil have 

for børnene i Hoppeland. 

16 Maria Louise 

Ellekilde & Hanne 

Viinblad på vegne 

af ledelsen i 

Hoppeland 

Ledelsen beskriver, at institutionen har en høj andel 

af pædagoger og høj faglighed. Institutionen har 

grønt tilsyn. Lederne mener, at institutionen er med 

til at løfte integrationsopgaven i nærområdet, og ser 

ikke manglen på børn som et argument for at lukke 

institutionen. I Hoppeland er der stort fokus på 

bevægelse, da institutionen er en profilinstitution.  

Ledelsen beskriver, at Hoppeland er et aktivt tilvalg 

for familier uden for området, hvilket bidrager til en 

mangfoldig institution.  

 

Ledelsen opfordrer til, at der findes en anden løsning 

end sammenlægning af de to institutioner. 

17 Maja Søgaard og 

Hanne Viinblad,  

Pædagogisk leder 

og klyngeleder i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Afsenderne er uforstående overfor forslaget om at 

sammenlægge de to institutioner – det beskrives, at 

sammenlægningen i virkeligheden fremstår som en 

lukning af en af de to institutioner. Konsekvensen af 

sammenlægningen vil være, at sårbare og udsatte 

børn udsættes for et unødvendigt institutionsskift. 

På trods af, at der generelt er lav søgning i området, 

oplever Lygtemagerstien stor søgning og mange 

henvendelser.  

 

Afsenderne foreslår at etablere basispladser i 

Lygtemagerstien, hvilket kan bidrage til at nedsætte 

ventelisten på basispladser. 

Det beskrives, at der i øjeblikket pågår et stort arbejde 

ifm. Urbanplanen, og at Lygtemagerstien tager stor 

del i dette arbejde. Dette sker bl.a. ved at 

Lygtemagerstien tilbyder pladser til børn i udsatte 

positioner. Dette arbejder kræver specielle 

kompetencer hos det pædagogiske personale, der 

bl.a. arbejder målrettet med tosprogede børn samt 

børn, der er i risiko for at udvikle dysleksi. Personalet 

hos Lygtemagerstien har været igennem flere forløb, 
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der skal understøtte arbejdet med børn fra udsatte 

familier. 

 

Lygtemagerstien samarbejder med nærpolitiet om 

kriminalitetsforebyggende initiativer – her 

kortlægger institutionen, om unge opholder sig på 

institutionens areal efter lukketid. 

Lygtemagerstien arbejder aktivt med, at flere familier 

skal deltage aktivt i samfundet – derfor er der et fokus 

på at skabe tryg kontakt og være et bindeled til resten 

af samfundet. Derudover har institutionen meget 

positive erfaringer med “Aktive børn i forening”, der 

har ført til, at flere børn er blevet tilmeldt en 

fritidsaktivitet, som de ellers ikke ville.  

 

Afslutningsvist opfordres der til, at der findes en 

anden løsning end at sammenlægge de to 

institutioner.  

18 Tanya Hjorland, 

forælder til barn i 

Lygtemagerstien 

Forælderen ønsker Børnehaven Lygtemagerstien 

bevaret. Børnehavens gode placering fremhæves, 

hvor der foran børnehaven er ponytræk fra april til 

oktober, samt at børnehaven deler hegn med en 

masse underholdende bondegårdsdyr. Dertil er 

børnehaven 2 minutters gang fra den meget 

populære legeplads “Byggeren”.  

 

Forælderen frygter, at en lukning af børnehaven vil 

skabe endnu en tom bygning i området, som kan 

tiltrække uro og kriminalitet.  

19 Alis Christiansen på 

vegne af 

Forældrerådet 

Børnehuset  

Lygtemagerstien 

Forældrene beskriver, at de aktivt tilvælger 

Børnehuset Lygtemagerstien, fordi det er en god 

institution. Forældrene er bekymret over, at en 

sammenlægning både vil sætte kvaliteten og 

børnenes trivsel over styr, og have negative 

konsekvenser for et område, der tidligere har båret 

præg af kriminalitet, bander, utryghed, samt været på 

Danmarks ghettoliste. Børnehuset Lygtemagerstien 

rummer en stor blandet gruppe af forskellige 

nationaliteter og kulturelle baggrund. Forældrene 

hjælper hinanden med forskellige initiativer, og der vi 

laver legeaftaler på kryds og tværs.  

 

Forældrene frygter, at en sammenlægning vil få 

husets omsorgsfulde og fagligt stærke personale til 
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at søge andre steder. Forældrene er kritiske over den 

sene inddragelsesproces og ser planen som meget 

kortsigtet og total modsigende i forhold den 

helhedsplan kommunen arbejder ud fra i 

Remiseparken/Urbanplanen. 

20 Alis Ankerlund, 

forælder til barn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forælderen beskriver, at Børnehuset er blevet 

markant løftet efter der er kommet en yderst 

kompetent leder til huset og solide, stabile 

medarbejdere. Forælderen oplever et exceptionelt 

godt samarbejde både med personalet, og mellem 

forældrene, der arrangerer alt fra frivillige 

arbejdsdage til legepladsture i Remiseparken. 

Forælderen frygter, at en lunkning af institutionen vil 

udfordre områdets integration, samt at områdets 

helhedsplanen ikke opnås.  

21 Jonas Gertsen og 

Kristina Suhr, 

forælder til barn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forældrene værdsætter institutionen for dens faglige 

kapacitet og omsorgsfulde personale. De opfordrer 

til at overveje flere faktorer, herunder institutionernes 

kvalitet, før beslutningen om sammenlægningen 

foretages. 

22 Vibe froborg, på 

vegne af forældre 

til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forældrene beskriver, at Lygtemagerstien har et 

meget kompetent personale, der har været tilknyttet 

institutionen i mange år. Dertil fremhæves det, at 

forældrene har et godt sammenhold med bl.a. 

arbejdsdage, samt at børnehusets placering giver en 

sund blanding af socioøkonomiske og kulturelle 

baggrunde.  

23 Maria Kirkegaard 

Ottesen, forælder til 

barn i Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forælderen beskriver, at det pædagogiske personale 
formår at skabe et trygt miljø, hvor der er fokus på 
medbestemmelse, udvidelse af horisonter, 

bevægelse og udetid. Det udtrykkes, at det virker 
skørt, at der skal lukkes en velfungerende institution, 

med i øvrigt stigende børnetal, selvom der lige om 
hjørnet er institutioner med lange ventelister. Det 
ønskes, at man præsenterer de institutioner med 

ledige pladser lidt bedre for folk, som har fordomme 
om bestemte geografiske områder. 

24 Shaista Kanwal, 

forælder til barn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forælderen er imod sammenlægning, da hendes 

barn trives rigtig godt i institutionen og dens miljø 

25 Lars Hervig 

Jacobsen og 

Simone Larsen 

Bærentzen, 

Forældrene er bekymrede over forslaget om 

sammenlægningen. De fremhæver den enestående 

evne hos Lygtemagerstien til at skabe tryghed og 
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forældre til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

nærvær, samt at institutionen er placeret ved den 

nyrenoverede Remisepark og en bondegård.  

 

Samlet opfordres de til, at der tages højde for 

institutionens kvaliteter og de sociale aspekter i 

beslutningsprocessen. 

26 Hanne Viiblad, på 

vegne af ledelsen af 
Børnehuset 
Lygtemagerstien 

og 
Idrætsinstitutionen 
Hoppeland. 

 

I høringssvaret pointeres det, at en sammenlægning 

vil medføre, at institutionen lukker sig om sig selv, 
med familier fra samme udsatte boligområde, hvilket 
vil vanskeliggøre den nuværende vellykkede 

integration. Det frygtes, at ressourcestærke familier 
vil fravælge Urbanplanen, hvis der ikke to attraktive 
institutioner med stærke profiler. En 

sammenlægning vil dertil betyde afskedigelse til 
dygtigt personale, der har tilvalgt institutionen ud fra 

krav og ønsker til en bestemt faglig profil, 
personalegruppe eller målgruppe. Det bemærkes 
ligeledes, at den overskydende kapacitet er udregnet 

efter de sidste fire års søgning til institutionerne.  

For 1,5 år siden fik begge institutioner nye 
pædagogiske ledere, hvilket har skabt positive 
forandringer, således at der nu er ventelister til 

begge institutioner. 

27 Vibe froborg, 

forældre til tidligere 

barn i Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forælderens barn har indsendt en tegning og tekst, 
der udtrykker, at barnet vil være meget ked af det, 
hvis institutionen lukkede.   

28 Nathalie Kit og 

Søren Bothe, 

forældre til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forældrene udtrykker deres stærke bekymring og 
modstand mod forslaget om at lukke vuggestuen. 
Forældrene udtrykker, at institutionen har fagligt 
dygtigt personale, og at den spiller en vigtig rolle i at 
sikre mangfoldighed i Urbanplanen. Vuggestuen 
beskrives som hjertet i lokalsamfundet. 

29 Ken Klinkby 

Rasmussen og Linn 

Ilsø Klinkby, 

forældre til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forældrene roser personalet for at skabe ro, et godt 
læringsmiljø og dygtigt håndtere børnenes 
interesser. Der er engagement i vuggestuen og 
børnehaven, fokus på legezoner, synlighed i legene 
og kreative udfoldelsesmuligheder som f.eks. 
puderummet bliver fremhævet.  
 
Forældrene udtrykker, at en nedlæggelse af 
Børnehuset Lygtemagerstien vil være et stort tab for 
området. 

30 Cecillie Kildegaard 

og Søren 

Kildegaard, 

forældre til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien  

Forældrene er imod en lukning af Lygtemagerstien. 
Forældrene beskriver, at institutionen og dets 
kompetente personale er virkelig gode til at fange og 
arbejde med det enkelte barns interesser.  
 
Hertil pointeres det, at Børnehuset Lygtemagerstien 
ligger i et godt område med adgang til gode, 
stimulerende legepladser lige uden for børnehaven, 
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Remiseparkens store grønne områder, skaterbane og 
forhindringsbaner, som styrker børnenes motoriske 
færdigheder. 

31 Maelienne Medina, 

forældre til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien  

Forældrene fortæller om erfaringer med besøg på 
andre institutioner, der står i kontrast den gode 
kvalitet og åbenhed, som de oplever i 
Lygtemagerstien. Dertil frygtes der, at en lukning af 
institutionen kan medføre, at områdets gode 
udvikling vil ophøre.  

32 Stephanie og Serdil, 

forældre til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien  

Forældrene beskriver, at de og deres barn er rigtig 
glade for Børnehuset Lygtemagerstien. Det bliver 
bl.a. pointeret, at institutionen har en meget 
kompetent ledelse og engageret personale.  

33 Andreea and 

Andrei Pîrvan, 

forældre til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien 

Forældrene betoner institutionens afgørende rolle i 
lokalsamfundet. De roser pædagogernes ekspertise i 
at kombinere sjove aktiviteter med læring og 
fremhæver enestående kommunikation med 
forældrene. Forældrene fremhæver datterens 
positive udvikling og institutionens betydning som et 
trygt sted. Den omkringliggende natur og faciliteter 
som den åbne gård og Remiseparken bliver 
beskrevet som unikke og bidragende til et stærkt 
fællesskab.  
 
Forældrene ønsker, at kommunen genoverveje 
sammenlægningen.  

34 Nicklas Bo Jensen, 

forældre til børn i 

institutionen 

Hoppeland 

Forældrene beskriver, at Hoppeland er inde i en 
positiv udvikling, hvor børnene og de voksne trives. 
Institutionen er alt i alt i en god balance, og det 
frygtes, at denne vil forværres med en 
sammenlægning. Dertil undrer forældrene sig over, 
at den pædagogiske kvalitet ikke har været en 
parameter til at udvælge hvilke institutioner, der 
bliver påvirket af sparerunden. Det ønskes derfor, at 
dette parameter inddrages i vurderingen.  

35 Sevinc Aktas, 

forældre til børn i 

institutionen 

Hoppeland 

Forældrene er bekymret for at en 
sammenlægning vil skade Hoppeland. 
Forældrene er glade for institutionen 
grundet dens idrætsprofil, personale, 
ledelse, størrelse i børne antal, trivsel, udvikling, 
læring, omsorg m.m. 

36 Mathilde Almlund, 

forælder til børn i 

Børnehuset 

Lygtemagerstien  

Forælderen udtrykker et stort chok og bekymring om 
sammenlægningen. Forælderen har aktivt valgt 
Lygtemagerstien, på trods af 4,5 kilometers afstand, 
grundet institutionens tryghed og stabile 
personalegruppe. Forælderen understreger 
vigtigheden af Lygtemagerstiens diverse 
sammensætning og høje kvalitet. Bekymringen rettes 
mod risikoen for tab af integreret diversitet, da en 
sammenlægning vil betyde, at færre ressourcestærke 
familie vil kunne få plads i områdets institutioner.  

37 Umaro Meng 

Kandeh, på vegne 

af medarbejder-

gruppen i 

Personalegruppen i Børnehuset er uforstående 
overfor en sammenlægning. De pointerer herunder, 
at man ikke kan forvente samme kvalitet samt, at 
personalet vil følge med. Personalegruppen 
fremhæver, at deres velfungerende arbejdsmiljø og 
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Børnehuset 

Lygtemagerstien 

samarbejde samt fælles motivation og ambitioner er 
afgørende for, at institutionens er lykkedes med at 
skabe dybdegående relationsarbejde og høj 
pædagogisk kvalitet. Ligeledes nævnes det, at 
institutionen er god til at fastholde og rekrutere 
personale, da der tilbydes plads til at udvikle og 
præge pædagogiske praksis.  
 
Dertil frygtes det, at en sammenlægning vil skade 
lokalområdets socioøkonomiske og sociale aspekter, 
da mange ressourcestærke familier vil forsvinde. 

38 Simone, På vegne af 

forældrerådet i 

Hoppeland 

 

Hoppelands forældreråd finder det absurd at 
nedlægge en så velfungerende institution, der ikke 
alene fremmer social lighed positivt, men tillige 
udgør en betydelig faktor i reduktionen af børne- 
såvel som forældreisolationsfølelse, grundet den 
stærke forældresamarbejdsdynamik, der 
karakteriserer institutionen.  
 
Forældrene påpeger ligeledes Urbanplanens 
transformative proces og argumenterer for, at 
Hoppeland spiller en væsentlig rolle i at skabe et 
attraktivt og familievenligt miljø, hvilket vil blive 
skadet ved en sammenlægning. Forældrerådet 
påpeger dertil, at der ikke er blevet gjort 
tilstrækkelige overvejelser vedrørende børnenes 
trivsel, omsorg, udvikling og læring, og hvordan 
disse elementer tilgodeses for at sikre alle børn lige 
rettigheder og muligheder for en vellykket 
begyndelse på livet.  

39 Laura Mørch 

Øxenholt, forælder 

der ønsker sit barn i 

Hoppeland 

Forælderen udtrykker, at Hoppeland sikrer 
et trygt, velfungerende, sjovt og  
omsorgsfuldt miljø og frygter, at dette  
mistes ved en sammenlægning.   
Forælderen ytrer sin modstand imod en  
sammenlægning. 

40 Simone Lundqvist 

og Rasmus 

Kwasniak, forældre 

til børn i Hoppeland 

 

Forældrene er stærkt imod sammenlægningen, da 
de ikke ønsker at gå på kompromis med deres børns 
udvikling, trivsel og livskvalitet. Forældrene har som 
tilflyttere aktivt valgt Hoppeland som institution, der 
har udviklet sig til at være deres børns andet 
hjertehjem. Den nuværende ledelse og en bred 
gruppe af ressourcestærke forældre har medvirket til 
at skabe en institution, hvor forældre, børn og 
pædagoger tager ejerskab og deltager i det sociale 
univers.  
 
Det frygtes, at en sammenlægning vil medføre en 
udvanding af kulturen og sammenholdet 

41 Zeinab Awada & 

Muaed Al-Tai, 

forældre til børn i 

Hoppeland 

Forældrene udtrykker bekymringer ved den 
foreslåede sammenlægning. De har aktivt valgt 
Hoppeland som en idræts- og bevægelsesinstitution 
og frygter, at sammenlægningen kan true 
institutionens særlige profil. Bekymringer omfatter 
ændringer i størrelse og dynamik, som kan påvirke 
børnenes trivsel, især dem med særlige behov. 
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Forældrene mener også, at en sammenlægning kan 
begrænse udviklingsmulighederne og forstyrre den 
positive tilsynsrapport, Hoppeland netop har 
modtaget. 

42 Samantha Jamie 

Halley, forælder til 

barn i Hoppeland 

Forælderen beskriver, at Hoppeland er en tryg og 
kærlig ramme for hendes datter, og at de dedikerede 
medarbejdere har vist en enestående evne til at 
skabe et stimulerende læringsmiljø og samtidig tage 
sig kærligt af børnene.  
 
Der opfordres til at overveje konsekvenserne af en 
eventuel sammenlægning af Hoppeland nøje. 

Vippen/Tvillingehuset 

43 Sarah Albrech, på 

vegne af 

forældrerådet i 

Idrætsbørnehuset 

Vippen 

Den samlede forældregruppe har besluttet at 

anerkende, at der er argumenter for at indstille 

Vippen til nedlukning baseret på de opstillede 

kriterier. Dog kun ud fra den forudsætning, at det ikke 

vil være muligt at genopføre institutionen inden for 

en overskuelig tidsramme. Et enstemmigt 

forældreråd ønsker derfor nedenstående konkrete 

løsning for Vippens fremtid: 

 

Forældregruppen ønsker at flytte børnene samlet til 

en integreret institution med så meget kendt 

personale som muligt. Der ønskes derfor en 

sammenlægning af Vippens vuggestue og 

børnehave med Tvillingehuset, Saxtorphsvej 15, 

2500 Valby. Ifølge pædagogisk leder Kirsten Ann 

Ghasemily er Tvillingehuset gearet til at tage imod en 

gruppe på denne størrelse, som også oplyste, at 

huset først forventes at være på fuld kapacitet i 2026. 

 
En stor del af forældregruppen i Vippen er ansatte på 

Hvidovre Hospital, da personalet har forrang på 

Vippens venteliste. Derfor har Vippen også udvidede 

åbningstider og mulighed for weekendpasning. 

Derfor har forældregruppen et brændende ønske 

om, at de udvidede åbningstider forbliver en 

mulighed for Vippens børn efter en sammenlægning 

med Tvillingehuset, da det ellers vil være umuligt for 

sundhedspersonalet at nå at aflevere deres børn og 

samtidig møde ind kl. 7 på Hvidovre Hospital. Der 

ønskes derfor at fastholde følgende åbningstider for 

at tilgodese de børn, hvis forældre arbejder på 

Hvidovre Hospital: 

• Mandag – Torsdag: 6:30-16:45 

• Fredag: 6:30-16:30 
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Såfremt en sammenlægning med Tvillingehuset ikke 

er en mulighed, ønskes der en udfasning af Vippen 

ved flytning til Tvillingehuset eller til en tilsvarende 

eksisterende institution.  

Forældrerådet står gerne til rådighed for spørgsmål. 

44 Klyngeleder VVK A 

Pia Lund Bakke, på 

vegne af 

medarbejdere i 

Vippen, VVK A 

Lokal MED, VVK A 

forældrebestyrelse, 

VVK A 

klyngeledelsesteam

et 

Genhusningen efter fund af skimmelsvamp har 

betydet at fra 18/9 2023, er Vippen blevet delt på 2 

adresser børnehaven i pavilloner på Ørestads 

Boulevard 200, Amager og vuggestuen i 

Eventyrhavnes udflytter Kettegård Allé 65, Hvidovre. 

Eventyrhavens udflytter afd. ligeledes genhuset på 

Ørestads Boulevard 200, for at skabe plads til Vippens 

vuggestuebørn.  

  

Der er et ønske om, at der skabes samling af Vippen, 

samt at Eventyrhavens udflytter kan flytte ”hjem” igen 

hurtigst muligt. Vippen er et høj kvalitetsdagtilbud, 

og det ønskes derfor, at bevare det der er muligt. 

Derfor foreslås det, at Vippen sammenlægges med 

Tvillingehuset på Saxtorphsvej 15 i Valby (hurtigst 

muligt) eller evt. en anden institution i Københavns 

Kommune, så tæt på Vippens oprindelige adresse 

som muligt og som har kapacitet til, at Vippen kan 

sammenlægges som en samlet institution med både 

vuggestue- og børnehavebørn, medarbejdere og 

pædagogisk leder.  

  

Er dette ikke muligt, ønskes en ny genhusning i en 

eksisterende institution så tæt på Vippens 

oprindelige adresse som muligt, hvor Vippens 

vuggestue og børnehave kan være samlet i en 

udfasningsperiode frem til sommeren 2024. På den 

måde kan udfasningen ske under rolige forhold for 

både børn og personale. 

45 Ledelse og TRIO, 

Tvillingehuset  Med Vippens nuværende situation, så ser 

Tvillingehusets personalet positive elementer ved en 

sammenlægning. Dog pointerer personalet, at de er 

blevet ansat til at opbygge en ny daginstitution, 

hvorfor de har visse forventninger og anbefalinger til 

en sammenlægning.  

 

Her forventer personalet at institutionen tager 

udgangspunkt i Tvillingehusets værdier og 

pædagogiske retningslinjer. Det anbefales, at 

weekendåbning og de udvidede åbningstider 
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udfases, når forældregruppens tilknytning til 

Hvidovre Hospital forsvinder.   
I forhold til sammenlægningens personalemæssige 

betydning, bør der afsættes midler til to 

sammenhængende, pædagogiske dage, hvor der kan 

arbejdes med dette for hele den nye 

personalegruppe.  

 

Endeligt ønskes der sikkerhed for, at et potentielt 

frafald af Vippens mange børn fra andre kommuner 

ikke medfører negative økonomiske konsekvenser for 

institutionens personale og ledelse.   
46 Forældrerådet, 

Tvillingehuset  Forældrerådet i Tvillingehuset understreger, at 

institutionen har haft en hård opstart med flere 

genhusninger, hvorfor de på det kraftigste fraråder 

flere af disse. Forældrerådet vurderer i forlængelse 

heraf en sammenlægning som værende det mindst 

indgribende udfald og derfor også den bedst mulige 

løsning.  

 

Forældrerådet stiller dog krav til, at Tvillingehuset 

fortsætter under samme navn, samme pædagogiske 

linje, samme ledere og med samme visioner for 

fremtiden. Dertil forventer forældrerådet, at der er 

fokus på medarbejderinddragelse og arbejdsmiljø i 

den indledende periode, gerne med tidlig 

inddragelse af AMK. I samme ombæring opfordres 

der til, at Vippens forældreråds ønske om udvidede 

åbningstider ikke imødekommes grundet et 

konkurrencefyldt arbejdsmarked.  

 

Endeligt ønskes en langsom og rolig opstart, hvor 

der vil være god tid til at skabe den pædagogiske 

vision og gode rutiner, så der er struktur og ro i 

praktikken, når der skal tages imod nye børn og 

medarbejdere.  
Brolopperne/Tusindfryd 

47 Nikolaj Kjær Jensen, 

på vegne af 

forældrerådet i 

Brolopperne 

Forældrerådet udtrykker, de anser det som 

uhensigtsmæssigt at sammenlægge de to 

institutioner, Brolopperne og Tusindfryd, da det ikke i 

tilstrækkelig grad vil være muligt at tage hensyn til 

børn og medarbejdere under sådan en proces. 

Forældregruppen er bekymrede over, at der bliver 

færre kvadratmeter per barn, uroen ved 

sammenlægningen, personaleflugt samt om 

institutionen kan opretholde sin kunst-, kultur- og 
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litteratur-profil, der bl.a. indebærer relationer med 

Statens Museum for Kunst, Glyptoteket m.m. 

Såfremt sammenlægning bliver vedtaget ønsker 

forældrerådet, at personalet fastholdes, at 

sammenlægningen sker på Broloppernes matrikel 

samt at der eventuelt afsættes ressourcer til at 

arbejde med forandringsledelse. 

48 Klyngeleder 

Agnete Jones, På 

vegne af Lokal MED 

klynge NB D 

Klyngen udtrykker beklagelse over 

sammenlægningen og påpeger, at der siden 2021 er 

investereret betydeligt i institutionernes kvalitetsløft, 

pædagogiske profilers samt forbedrede fysiske 

rammer.  

 

Såfremt sammenlægningen besluttes, ønsker 

klyngen at få lov til at bevare førstesalen i 

Lundtoftegade 47 samt adressen værksted i 

kælderen. Der er en dør mellem 43 og 47 på første 

sal, og der er adgang til kælderen/værkstedet udefra. 

Ved at få tilført de ekstra fysiske rammer, vil der være 

mulighed for at tilpasse kapaciteten udover juni 

2025. Dertil vil der kunne bevares nogle af de fysiske 

læringsmiljøer, som er etableret i forbindelsen med 

institutionens kunst-, kultur- og litteraturprofil, samt 

justere belægningen hvis det viser sig, at der er 

behov at øge kapaciteten i området. 

 

Klyngen håber, at sammenlægningen revurderes 

eller, at det alternativ gentænkes, hvordan de fysiske 

rammer fordeles. 
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49 Anders Kalsbøll, på 

vegne af 

forældrerådet i 

Tusindfryd 

Forældrerådet i Tusindfryd påpeger, at Tusindfryd 

har været ramt af mange forandringer gennem de 

senere år; fra nedlukning af udflytterbørnehave til 

flytning af lokation tre gange indenfor mindre end 

2,5 år. Forældrerådet uddyber, at dette har medført 

ekstra arbejdspres og deraf udskiftning i 

medarbejdergruppen samt forstyrrelse i de 

pædagogiske indsatser. Forældrerådet er derfor 

imod en sammenlægning, der igen udfordrer 

institutionens stabilitet. 

 

Såfremt sammenlægningen ikke kan undgås, har 

forældrerådet en klar forventning om, at der ikke 

bliver skåret i ledelsesressourcer, at der ikke bliver 

kørt med overbelægning på stuerne, samt at 

normeringen i børnehaven styrkes, så der på stuen er 

to faste pædagoger og en fast medhjælper. Dertil 

forventes det, at institutionen får mulighed for at 

prioritere uddannet personale, hvis det sker 

forandringer i medarbejdergruppen, samt at 

forældrerådet holdes informeret om processen – 

herunder hvornår hvilke tiltag forventes effektueret. 

50 Anders Kalsbøll, på 

vegne af forældre i 

Tusindfryd 

(brev ang. Flytning 

i 2022) 

(Brevet angår flytning i 2022) 

Flytningen blev pålagt med kort varsel (lige op mod 

sommerferien) selvom det blev forventet, at det ville 

ske med varsel i god tid og i nyistandsatte lokaler.  

Lokalerne i den nye institution var dog ikke klargjorte, 

og der manglede basale nødvendigheder (f.eks. 

Manglede der pusleborde) ligesom legepladsen 

fremstod som en byggeplads – her var der bl.a. rør, 

der stak op af jorden. 

På grund af dette, har flere medarbejdere sagt op – 

dette skaber bekymring hos forældrene, da der er 

mangel på uddannet pædagogisk personale. 

Forældrene beskriver, at personalet i Tusindfryd yder 

en fantastisk indsats. 

 

Forældrene har fået at vide, at de ny skal flytte igen, 

da renoveringsarbejdet er så omfattende, at det ikke 

er muligt at blive mens det pågår. 

 

Dette skaber utryghed og uvished, og gør det svært 

for personalet at udføre deres arbejde.  

 



Center for Politik og HR 15/35 

 

15 
 

Center for Politik og HR 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
  

Forældrene forventer, at situationen i Tusindfryd 

tages alvorligt og sikrer ordentlige ramme, der 

skaber mindst mulig usikkerhed for børnene.  

Børnehuset ved skovene 

51 Mark Burvad, på 

vegne af 

Forældrerådet i 

Børnehusene ved 

Skoven, Trio’en i 

Børnehusene ved 

Skoven, 

Forældrebestyrelse

n(klyngebestyrelse

n), LokalMED og 

Lederteamet i 

klynge NB G 

Der bakkes om op den foreslåede nedskalering i 

Børnehusene ved Skoven. 

 

 

Børnehuset Valhalla 

52 Stine Elmer 

Madsen, på vegne 

af 

forældrebestyrelsen 

i 

Nørrebro/Bispebjer

g Klynge F 

Høringssvaret tager ikke stilling til den mulige 

konsekvens for de enkelte berørte institutioner, men 

udelukkende til klyngen som helhed. 

 

Forældrebestyrelsen vurderer, at flytningen af 

Valhalla til Barndommens Land vil være til ulempe for 

forældre og kommende forældre i området omkring 

Hothers Plads uden, at det giver en merværdi for 

forældre i området omkring Ragnhildgade. 

Flytningen vil resultere i, at der mangler en 

institution i området omkring Hothers Plads. Dertil 

har området omkring Hothers Plads og 

Mjølnerparken gennemgået en større renovering for 
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at blive mere attraktiv for blandt andet børnefamilier, 

hvilket vil blive påvirket negativt af ikke at have en 

lokal daginstitution.  

Forældrebestyrelsen håber, at ovenstående vil indgå 

i vurderingen af flytningen af Valhalla. 

53 Ida Cecilie 

Grønvaldt, på 

vegne af personalet 

i Valhalla 

Personalet i Børnehuset Valhalla bemærker, at faldet i 

børnetallet i Valhalla primært skyldes byggeriet i 
Mjølnerparken. Dog er det i sommeren 2025 

planlagt, at byggeriet i Mjølnerparken står færdigt, 
hvorfor det må forventes at børnetallet i området igen 
stiger. Personalet pointerer dertil, at Valhalla har 

mange udsatte børn og familier, og at disse har et 
særligt behov for en institution, der er placeret tæt på. 
Herunder har Valhalla en stor rolle i at sikre 

lokalområdets integration og mangfoldighed.  

Det påpeges, at Valhallas placering giver institutionen 
mange gode muligheder. Personalet udtrykker, at 

flytningen kan medføre personaleopsigelser. 

Endeligt påpeges det, at institutionens lave 
søgningsprocent skyldes byggeriet i Mjølnerparken 
og ikke, at det er en dårlig institution. 

54 Kathrine Salløv 

Agger, på vegne af 

forældrerådet i 

Valhalla 

Forældregruppen i Valhalla er imod en flytning af 

institutionen. Forældregruppen beskriver, at Valhalla 

gavner områdets børnefamilier samt samhørigheden 

og det lokale fællesskab. Det pointeres hertil, at 

institutionens faldende børnetal skyldes den 

midlertidige renovering af Mjølnerparken, og at den 

færdige renovering heraf vil medføre en 

opblomstring af området, hvorfor der vil være behov 

for Valhalla. Dertil udtrykker de færreste familier fra 

Valhalla, at de vil flytte med institutionen til 

Ragnhildgade 31.  

 

Forældrerådet udtrykker skepsis ved den mulige 

besparelse af flytningen og forslår i stedet, at en 

anden mindre institution kan slås sammen med 

Valhalla på Hothers Plads-matriklen. Her ville man 

allerede have pladsen til det samt penge afsat i 

budgettet til renovering af legeplads og indearealet. 

Endeligt mener forældrerådet, at de fysiske faciliteter 

burde spille en meget større rolle i vurderingen, da 

Valhalla bl.a. er handicapvenlig samt har et fantastisk 

udeareal.  

Børnehuset GAIA 
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55 Forældrerådet i 

Børnehuset Gaia 

samt 

forældrebestyrelse 

og ledelse i Amager 

Klynge F 

Det påpeges, at dagtilbuddet har en stor andel børn 

fra familier i udsatte positioner, hvilket også betyder, 

at dagtilbuddet modtager en stor mængde midler. 

Samtidig påpeges børnehusets bygningsstruktur, 

der ikke gør det simpelt at reducere antallet af 

grupper i institutionen.  

 

Afsenderne tilslutter sig forslaget om at opdele 

dagtilbuddet, så en specialinstitution permanent kan 

få til huse i bygningen. Høringssvaret indeholder et 

forslag til, hvordan 3. salen kan indrettes til 

specialinstitutionen – forslaget indebærer, at 

Børnehuset Gaia beholder 1. og 2. sal.  

Det påpeges, at bygningen har udfordringer med 

indeklimaet, og dette ønskes udbedret. 

Eventyrlandet 

56 Hans Jørgen Bast 

og Ana Karina 

Gomes Ottosen‐
Støtt, formand og 

næstformand i  

Eventyrlandet 

Formandskabet i Eventyrlandet har en indsigelse 

mod processen vedrørende høringen om 

nedskalering af dagtilbudskapacitet med betydning 

for Eventyrlandet, afd. Davids 1.  

Formandskabet udtrykker, at forvaltningens 

formidling af høringsskrivelsen til institutionen har 

været uhensigtsmæssig. Herunder har forvaltningen 

som udgangspunkt kun sendt høringsskrivelsen 

direkte 

til bestyrelsesformandens private e-mailadresse.  

Dertil udtrykkes det, at der savnes transparens om 

høringsprocessen og dens grundlag. Herunder 

synes den mangelfuldt begrundet, og det formodes, 

at forvaltningen allerede nu administrerer efter et 

forventet udfald af processen. 

 

Som følge af den af den uhensigtsmæssige 

tilrettelagte høringsproces med reelt kun lige over 14 

dages frist har den samlede bestyrelse ikke haft 

mulighed for hverken at mødes eller indhente data til 

at belyse området i tilstrækkeligt omfang. Der er 

indkaldt til bestyrelsesmøde 11. januar, hvor der er 

mulighed for at behandle høringen på et mere oplyst 

grundlag. Derfor anmoder formandskabet om 

udskydelse af høringsfrist frem til 12. januar 2024. 

 

N.B. Anmodningen er godkendt. 
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Eventyrlandet (høring 2) 

57 Hans Jørgen Bast, 

Ana Karina Gomes 

Ottosen-Støtt & 

Kristine Theilmann 

Hybel (hhv. 

Næstformand, 

formand og leder v. 

Eventyrlandet) 

Der er blevet afholdt et bestyrelsesmøde, hvor 

forslaget er blevet drøftet. Pba. Dette møde, er det 

besluttet, at der fortsat er for mange ubekendte 

faktorer, der er nødt til at blive belyst forud for det 

videre forløb.  

 

Bestyrelsen er optaget af, hvilke konsekvenser 

processen vil have for børn og personale, og hvilken 

form for økonomisk understøttelse, der ydes i denne 

proces. Bestyrelsen fastholder desuden 

kommentarerne fra høringssvar nr. 54.  

 

Bestyrelsen vil gerne indkaldes til et møde mhp. 

drøftelse og afklaring.  

Barndommens Land 

58 Julie Bondo 

Graversen, på 

vegne af 

medarbejdere i 

Barndommens 

Land 

Medarbejderne støtter som udgangspunkt forslaget, 

fordi et fast ’bofællesskab’ med Valhalla er en 

langtidsholdbar løsning, som vil give ro omkring 

huset, hverdagen og det udviklingsprojekt 

institutionen har været i gang med det sidste halve 

år. Dog pointeres det, at hvis institutionens profil i 

naturdannelse skal slå rødder på længere sigt, er det 

afgørende, at Barndommens Land på alle områder – 

ikke mindst rent fysisk - fortsætter som en 100 

procent selvstændig enhed. Grund, adgangsveje, 

indgange og lokaler bør adskilles på en måde, så det 

er logisk for alle, hvilken institution der hører til hvor. 

Det er samtidig afgørende, at legepladserne bliver 

gentænkt, udvidet og selvfølgelig også opdelt. 

Eksempelvis kunne man forestille sig, at man 

inddrager arealet mod bokseklubben Copenhagen 

Muay Thai og indretter en legeplads på husets tag. 

59 Kamilla Shanti 

Melgaard, på vegne 

af de pædagogiske 

ledere i 

Barndommens Land 

Den pædagogiske ledelse hos Barndommens Land er 

positive overfor et forslag om, at bygningen deles til 

to selvstændige institutioner. Ledelsen har dog 

nogen ønsker til opsætningen.  

Det ønskes, at de to institutioner får to adresser, to 

indgange samt to parkeringsarealer. Den ene adresse 

skal være Emblasgade. Den anden adresse skal være 

Ragnhildgade. I forlængelse heraf peges det på, at 

udearealet bliver udvidet. Det kan f.eks. ske ud mod 

bokseklubben, eller der kan etableres en legeplads 

på taget af Barndommens Land. Der foreslås en 
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deling af udearealet, der går på tværs gennem 

bygningen fra Bokseklubben mod de sorte 

rækkehuse.  

Barndommens Land har desuden et særligt ønske 

om fortsat at være tilknyttet Område 

Nørrebro/Bispebjerg, klynge NBF, da der er 

oparbejdet et solidt kendskab til supporten, samt at 

de mange familier i udsatte positioner er trygge ved 

supporten, og at det kendskab tager tid at opbygge. 

60 Stine Elmer 

Madsen, på vegne 

af forældrerådet i 

Barndommens Land 

Forældrerådet i Barndommens Land er i 

udgangspunktet positive over at få fyldt 

institutionens pladser op. Forældrerådet har dog 

nogle ønsker herved. Det anses som en 

nødvendighed, at der etableres krybeskur, hvor 

børnene kan sove uforstyrret udendørs hele året 

rundt. Det ønskes, at legepladsen ombygges og 

udvides, så den kan opdeles til at rumme to 

individuelle institutioner. Forældrerådet ønsker 

ligeledes, at de separate institutioner skal have to 

separate adresser og dertilhørende indgange; en på 

Ragnhildgade og en på Emblasgade. Dertil 

efterspørges det, at der indtænkes logistik omkring 

parkeringspladser samt institutionernes busser. 

 

Forældrerådet anser det som positivt at få og 

samarbejde med “en fast bofælle”, dog udtrykker de 

også bekymring for, hvilken type bofælle Valhalla er, 

efter at være blevet tvangsflyttet. 

Barndommens Land (høring 2) 

61 Kamilla Shanti 

Melgaard og 

Aishah Olesen, 

pædagogisk ledere 

i Barndommens 

Land 

De pædagogiske ledere advarer mod at flytte 

institutionen til Valhallas lokaler. Lederne påpeger, at 

Barndommens Land har løftet kvaliteten af 

dagtilbuddet de senere år, hvilket har gjort, at 

institutionen nu er mere søgt blandt forældre. Det 

påpeges, at Barndommens Land har opbygget en 

naturlig overgang fra den nærliggende vuggestue, 

og at Barndommens Land har gode faciliteter samt 

en unik naturprofil, der adskiller Barndommens Land 

fra Valhalla. Derudover nævnes, at Valhallas lokaler 

ikke giver mulighed for at tilbyde samme pædagogik, 

som der er i Barndommens Land. Flytningen vil 

desuden give logistiske og driftsmæssige 

udfordringer.  
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De pædagogiske ledere foreslår, at Valhalla i stedet 

flytter ind i lokalerne ved Barndommens Land. 

Lederne mener, at dette vil være til fordel for begge 

institutioner. 

 

Lederne stiller sig undrende overfor processen 

omkring høringen, og ønsker et grundigere 

forarbejde, der kunne give et mere gennemsigtigt 

beslutningsgrundlag. 

62 Patrick Pharao og 

Dinah Augustinus, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene pointerer, at Barndommens Land har 

bedre faciliteter og er blevet istandsat for nyligt. 

Forældrene skriver, at de har valgt Barndommens 

Land grundet netop bygningerne og pædagogikken i 

institutionen. 

 

Barndommens Land har større udeaeraler end 

Valhalla, og det giver mulighed for at børnene kan 

deles i mindre grupper. Dette mener forældrene er 

essentielt for børnene. Det beskrives, at Valhalla 

ligger i et område, der er under ombygning, og hvor 

der er byggestøj - dette finder forældrene kan få 

helbredsmæssige konsekvenser for børnene. 

Det beskrives, at rammerne er essentielle for 

pædagogernes arbejde, naturprofilen samt børnenes 

trivsel. Afslutningsvist skriver forældrene, at antallet 

af indskrevne børn vil skulle reduceres, hvis 

Barndommens Land skal kunne være på Valhallas 

matrikel. Dette vil påvirke trivslen, og forældrene 

mener, at det er uacceptabelt overfor forældre, børn, 

ledere og pædagoger. 

 

Forældrene mener, at forslaget er fuldstændigt 

uacceptabelt. 

63 Gülsen Demirovski, 

forælder til børn, 

der har gået/går i 

Barndommens 

Land 

Forælderen beskriver, at der er en utrolig høj 

pædagogisk kvalitet i Barndommens Land, og at der 

er et godt samarbejde mellem pædagoger og 

forældre. Det beskrives, at der ikke stor udskiftning i 

personalet, hvilket giver tryghed for børnene.  

 

Forælderen valgte også Barndommens Land, da der 

er gode faciliteter - både indendørs og udendørs.  

 

Forælderen skriver, at hun ville overveje at flytte sine 

børn til en anden institution, hvis Barndommens 
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Land flyttes til Valhalla. Dette grundet afstand og 

lokation for institutionen, men også pga. Faciliteterne 

i Valhalla. 

64 Pernille Hattmann 

Maarbjerg, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen beskriver processen om høringssvarene 

- bl.a. kort høringsfrist, samt at der er sket en 

kovending i forslaget. 

Forælderen er bange for, at det arbejder der er sket 

med Barndommens Land – herunder pædagogisk, vil 

blive tabt på gulvet, hvis institutionen skal flytte til 

Valhallas lokaler. Det beskrives, at en flytning kan 

skabe personaleflugt, ligesom forælderen ikke 

mener, at rammerne i Valhalla er optimale – f.eks. 

grundet en lille legeplads, byggestøj i området samt 

den generelle stand af Valhallas lokaler. Dette ses 

især i lyset af, at Barndommens Land har relativt nye 

lokaler der bidrager positivt til børns og personalets 

trivsel. 

 

Forælderen ønsker ikke at Barndommens Land flytter 

til Valhalla.  

65 Ida Marie Krøyer og 

Rasmus Jørgensen, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene håber, at der holdes fast i forslaget om, at 

Valhalla flytter til lokalerne ved Barndommens Land. 

Forældrene beskriver, at Barndommens Land har 

nyere og mere moderne faciliteter, end der er i 

Valhalla. Dette skaber bedre forhold og trivsel for 

både børn og pædagoger. 

 

Forældrene skriver afslutningsvist, at ledelsen i 

Barndommens Land er positivt stemt om at skulle 

dele faciliteterne med Valhalla.  

66 Karina, forælder til 

barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen beskriver en række bekymringer, der 

opstår ifm. En mulig flytning fra Barndommens Land 

til Valhalla, herunder:  

- Vanskeligere at fastholde personale 

- Tab af pædagogisk kvalitet 

- Længere vej til institutionen 

- Valhalla er en ældre bygning og har mindre 

plads end Barndommens Land 

- Svært at opretholde naturprofil, hvis 

Barndommens Land flyttes til Valhalla 

- Bekymring om støv og byggestøj ved 

Valhalla 

67 Julie Bondo 

Gravesen på vegne 

Personalet af ked af den korte høringsfrist der har 

været ifm. høringssvarene. Personalet foretrækker, at 
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af personalet i 

Barndommens 

Land 

Valhalla flytter til lokalerne ved Barndommens Land. 

Personalet har bekymringer ifm. den ekstra 

transporttid til Valhalla, den tid og de ressourcer, der 

er blevet investeret ifm. at skabe en naturprofil for 

Barndommens Land. 

 

Hvis Barndommens Land flytter til Valhalla, 

understreger personalet, at det er vigtigt, at de 

inddrages i indretningen, da dette er nødvendigt for 

at fastholde den pædagogiske linje, der arbejdes 

med i Barndommens Land. Derudover pointerer 

personalet, at Barndommens Land skal fortsætte som 

en selvstændig institution med alt, det indebærer - 

herunder selvstændig indgang, opsamling og 

skiltning, der tydeliggør dette. 

Personalet mener, at Hothers Plads 20 vil være den 

bedste placering for Barndommens Land, hvis 

institutionen skal flytte. Personalet er dog bekymrede 

for, at en flytning vil gå ud over den pædagogiske 

kvalitet, da de fysiske faciliteter vil blive pressede – 

dette kan indebære, at personalet ikke kan arbejde på 

tværs af stuerne, hvilket personalet ellers har meget 

gode erfaringer med.  

 

Personalet står til disposition for fortsat dialog. 

68 Monica Garcia og 

Nicolás Lucano, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene har store bekymringer med en flytning 

fra Barndommens Land til Valhalla. Forældrene 

mener, at en flytning vil have negative konsekvenser 

for deres barn, der oplever tryghed, støtte og rutine i 

Barndommens Land, hvilket understøtter deres 

barns udvikling. 

 

Forældrene støtter ikke en flytning til Valhalla. 

69 Ruggero La Rosa, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen bakker ikke op om en flytning til Valhalla, 

og har flere bekymringer forbundet med en eventuel 

flytning – herunder personaleflugt, afstand til/fra 

Valhalla og uro for børnene. Det beskrives, at 

Barndommens Land tidligere har fået dårlige 

tilsynsrapporter, men at der er blevet taget hånd om 

dette af ledelse og personale.  

 

70 Maja Gregersen Samme høringssvar som ovenstående. 

71 Stine Elmer 

Madsen på vegne af 

Forældrerådet er stærkt kritiske over at skulle flytte til 

Valhallas lokaler, hvorimod forældrerådet var 
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Forældrerådet i 

Barndommens 

Land 

forholdsvist positive for en sammenflytning i 

Barndommens Land.  

Forældrerådet har svært ved at se, hvordan det 

pædagogiske arbejde skal kunne fungere i Valhalla. 

Personalet har arbejdet fokuseret med den 

pædagogiske kvalitet og har opbygget en naturprofil, 

der ikke kan tilbydes på samme måde i Valhallas 

faciliteter. 

 

Forældrerådet beskriver, hvordan Valhallas lokaler er 

i dårligere stand end lokalerne ved Barndommens 

Land. Dette, samt størrelsen på det areal, der tilbydes 

ved Valhalla, vækker bekymring. Forældrerådet 

beskriver, at det ikke ville være et problem, hvis 

Valhalla flyttede til Barndommens Land.  

 

Forældrerådet er skeptiske over for, hvorvidt 

lokalerne ved Valhalla kan nå at blive færdigrenoveret 

inden en eventuel sammenflytning, og det beskrives, 

at en renovering ikke vil være nødvendig, hvis det var 

Valhalla, der flyttede til Barndommens Land. 

Samtidig er forældrene bekymret for støj og 

byggestøj i området omkring Valhalla. 

 

Forældrerådet beskriver, at flytningen til en anden 

adresse vil skabe problemer ift. transport for 

forældrene. Det vil også gøre det svært at tiltrække 

nye børn inden flytningen om et års tid. 

 

Forældrerådet foreslår i stedet, at en mindre 

institution flytter ind hos Barndommens Land. 

Forældrerådet mener ikke, at det er en optimal 

løsning, at Valhalla og Barndommens land slås 

sammen. 

72 Tilde Landrup, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen har netop valgt Barndommens Land til 

sit barn grundet institutionens naturprofil, 

nyrenoverede lokaler og den daglige logistik for 

familien. Forælderen beskriver, at der har været en 

god opstart i Barndommens Land med kompetent 

og imødekommende personale. Familien vil have 

svært ved at flytte med til Valhalla.  

 

Forælderen ønsker, at Barndommens Land ikke flytter 

adresse. 
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73 Anders og Maria, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene ønsker ikke, at Barndommens Land flytter 

til Valhalla og er kraftigt imod en sammenflytning. 

Forældrene mener ikke, at området hvori Valhalla er 

beliggende har et godt ry, og har personlige 

erfaringer, der bekræfter dette. Forældrene mener, at 

et institutionsskift vil være for stor en mundfuld for 

deres barn, og forældrene mener, at det vil skabe 

store udfordringer for deres barn. 

 

Forældrene mener, at forslaget skal droppes, ligesom 

de heller ikke ønsker, at Valhalla flytter til lokalerne 

ved Barndommens Land. 

74 Stevi Bjørnbak, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen er modstander af en sammenflytning i 

Valhalla. Forælderen beskriver, at det vil have store 

omkostninger for familien, hvis institutionen skifter 

adresse, da det kræver ekstra transporttid, hvilket 

kræver, at forælderen går ned i tid. Dette vil medføre 

økonomiske konsekvenser for familien. Forælderen 

vil derfor se sig nødsaget til at finde en anden 

institution til barnet. 

75 Thomas 

Søndergaard 

Eriksen og Annahita 

Maria Boje Nikpour, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene er ikke trygge ved en sammenflytning 

ved Valhalla og beskriver forslaget som et udtryk for 

forældrenes manglede selvbestemmelse.  

 

Forældrene er bekymret grundet byggestøj og støv 

når Valhalla, og grundet manglen på de faciliteter, 

der ellers tilbydes ved Barndommens Land. 

Forældrene forudser, at der vil være personale, der 

søger væk fra institutionen ved en evt. 

sammenflytning. Forældrene mener, at forslaget 

skaber utryghed og usikkerhed.  

Sammenflytningen vil betyde længere transporttid 

og at sammenflytningen vil påvirke deres barn 

negativt grundet manglende tryghed. Desuden vil 

den længere transporttid være en stressfaktor for 

familien.  

 

Forældrene håber, at forslaget ikke vedtages. 

76 Jesper Klitte 

Sørensen og Maja 

Holm, forældre til 

barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrenes barn er netop startet i vuggestuen ved 

Barndommens Land, og forældrene fik samme dag 

nyheden om en mulig sammenflytning. Da 

institutionens lokation betyder meget for forældrene, 

kan en flytning betyde, at forældrene er nødsaget til 

at finde nyt job eller afbryde uddannelse. Derudover 
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er forældrene utrygge ved en eventuel flytning, og 

frygter, at personalet i Barndommens Land vil søge 

væk.  

 

Forældrene ser generelt at Barndommens Land har 

nyere og mere moderne faciliteter end Valhalla, 

hvilket forældrene ser som en fordel. 

77 Maria Beisheim, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen beskriver de udfordringer, hun møder 

som enlig mor i kommunen. Forslaget om 

sammenflytningen vil gøre det endnu sværere at få 

hverdagen til at hænge sammen, hvilket kan få 

konsekvenser for job og økonomi.  

 

Forælderen beskriver, at valget af Barndommens 

Land kom pba. Pædagogernes overskud og 

institutionens grønne områder. Samtidig beskrives 

de moderne og velfungerende faciliteter, der er hos 

Barndommens Land, og som ikke kan etableres ved 

Valhalla.  

 

Forælderen foreslår, at en mindre ikke-integreret 

institution sammenlægges hos Barndommens Land 

som alternativ til forslaget om en sammenflytning af 

Barndommens Land og Valhalla. 

Forælderen mener, at forslaget om 

sammenflytningen er uansvarligt. 

78 Fredy E. M. Quiroga 

og Mette Holst 

Christensen, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene er ærgerlige over forslaget om en 

sammenflytning hos Valhalla, og ville blive kede af, 

hvis sammenflytningen realiseres. 

Forældrene mener, at lokaler ved Valhalla er i ringe 

stand og finder ikke, at der er nok udendørsareal ved 

Valhalla. Samtidig udtrykkes der bekymring med det 

byggearbejder, der pågår i området nær Valhalla.  

79 Naeem Wajid, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen oplister en række områder, der vil påvirke 

familien, hvis sammenflytningen hos Valhalla bliver 

en realitet: 

- Tab af pædagogisk kvalitet 

- Længere transporttid til institutionen 

- Mindre plads ved Valhalla og frygt for, at 

renoveringen af Valhalla ikke kan stå færdig 

til tiden 

- Svært at opretholde naturprofilen 

- Bekymring om larm og byggestøv i området 

omkring Valhalla 
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80 Mia Abild og Hege 

Isaksen, forældre til 

barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene frygter de konsekvenser, en 

sammenflytning af de to institutioner vil have. Det 

beskrives, at deres barn har en særlig god relation 

med en af pædagogerne på stuen, og forældrene 

frygter, at denne ikke kan fortsætte i et nyt miljø. 

Forældrene frygter også, at flytningen vil betyde, at 

andre vil søge væk fra institutionen.  

 

Forældrene er meget glade for den naturprofil, der er 

ved Barndommens Land og frygter, at denne ikke kan 

fortsætte ved Valhalla. Samtidig har indeklima stor 

betydning for forældrene, og de frygter, at der ikke er 

optimalt indeklima ved Valhalla, da lokalerne er ældre 

end ved Barndommens Land. 

81 Patrick Sønnichsen 

og Christiane 

Borregaard, 

forældre til børn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene har meget positive erfaringer med 

Barndommens Land og har i sær gode erfaringer 

med personalet, hvor de oplever stor 

personalestabilitet. Forældrene frygter, at dette vil 

ændre sig, hvis sammenflytningen bliver en realitet. 

Forældrene har en række bekymringer ved 

sammenflytningen i Valhallas lokaler, herunder at 

faciliteterne ikke er så gode som ved Barndommens 

Land, at der er byggestøj og larm i området ved 

Valhalla, og at den naturprofil, som Barndommens 

Land har, ikke kan fortsætte ved Valhalla. 

 

Forældrene er bekymrede ved en sammenflytning, 

og ser store negative konsekvenser, hvis forslaget 

bliver en realitet. 

82 Lotte Heiring, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderens primære bekymring ved forslaget er, at 

det vil være svært at fastholde personalet fra 

Barndommens Land, hvilket vil lede til tab af 

pædagoger med høj, faglig kvalitet.  

Forælderen mener, at det vil give bedst mening, at 

Valhalla flytter ind i lokalerne ved Barndommens 

Land, da der derved kan undgås renovering og evt. 

genhusning af børnene. 

 

Forælderen ser, at der er byggeri i området omkring 

Valhalla, hvilket vil føre til støj og byggestøv. Dette 

gør det samtidig svært at videreføre den naturprofil, 

der er ved Barndommens Land. 

Forælderen mener, at en sammenflytnng vil få store 

konsekvenser for trivslen blandt børn og ansatte. 
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83 Liselotte Kragh, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen mener, at sammenflytningen vil have 

store negative konsekvenser for børnene. Det 

pointeres, at Barndommens Land har gode faciliteter 

- både inde og ude. Samme, moderne faciliteter ses 

ikke hos Valhalla.  

Forælderen påpeger, at sammenflytningen kan have 

store konsekvenser for personalestabiliteten i 

institutionen og dermed den pædagogiske kvalitet. 

Forælderen er bange for, at kvaliteten sættes på spil, 

hvis institutionen flyttes. 

84 Anna og Carl 

Lindberg, forældre 

til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene ønsker ikke, at Barndommens Land flytter 

til Valhalla. Dette begrundes med, at forældrene er 

glade for institutionen, at den har god geografisk 

placering og at institutionen har gode pædagoger. 

Samtidig mener forældrene ikke, at faciliteterne ved 

Valhalla er optimale sammenlignet med faciliteterne 

i Barndommens Land. 

85 Mana Amin Hassan, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen er stærkt imod en sammenflytning af de 

to institutioner, da det vil få store konsekvenser for 

deres barn. Forælderen frygter, at institutionens 

personale vil søge væk, samt at der er længere 

afstand til institutionen. 

86 Huda Yousif, 

forælder til børn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen er meget glad for institutionen, og 

oplever at hendes børn også er glade for 

institutionen. Forælderen er stærkt imod 

sammenflytningen.  

Børnene kan lide pædagogerne samt stemningen i 

institutionen.  

87 Linnea S. Jensen, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen er helt uforstående overfor forslaget om 

at flytte Barndommens Land til Valhalla.  

Forælderen oplever en velfungerende institution 

med gode lokaler og flot udeareal. Forælderen har 

bevidst fravalgt Valhalla grundet byggeri i området 

samt en lille legeplads. 

88 Ann Sofie Vejby, 

forælder til børn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen understreger, at faciliteter og lokaler ved 

Barndommens Land er i bedre stand, end de er i 

Valhalla. Derudover nævnes, at Barndommens Land 

har en større legeplads end Valhalla. Forælderen 

mener, at det er vigtigt at holde fast i naturprofilen 

ved Barndommens Land, og at det er svært at gøre, 

hvis Barndommens Land flytter ved Valhalla. 

Forælderen påpeger, at Valhalla i stedet kan flytte ind 

ved Barndommens Land. 
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89 Jonas Møller 

Marcus, forælder til 

barn i 

Barndommens land 

Forælderen beskriver, at vedkommende valgte 

Barndommens Land grundet naturprofilen, og at 

denne profil bliver svær at opretholde, hvis 

Barndommens Land flytter til Valhalla. Det pointeres, 

at Barndommens Land har gennemgået en 

renovering, hvorimod Valhalla behøver en 

renovering. Forælderen har ikke lyst til at placere sit 

barn i en institution beliggende i området nær 

Mjølnerparken. Samtidig ønsker forælderen ikke en 

institution i et område præget af byggestøj- og støv. 

 

Forælderen oplyser, at vedkommende vil flytte sit 

barn til en anden institution, hvis sammenflytningen 

bliver en realitet. 

90 Linda Zhu, forælder 

til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen ønsker ikke, at Barndommens Land flytter 

til Valhalla. Vedkommende beskriver, at hendes barn 

trives i Barndommens Land, og at denne trivsel vil 

blive ødelagt, hvis der sker en sammeflytning. 

Forælderen beskriver, at hendes hverdag ikke vil 

hænge sammen, hvis Barndommens Land flytter til 

Valhalla, da hun er alene med sit barn, og hverdagen 

ikke kan fungere med den længere transporttid.  

Forælderen understreger, at Barndommens Land har 

gennemgået en positiv udvikling og har et 

veluddannet personale.  

91 Sarah Abdulhadi, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen beskriver, at hun selv har boet i 

Mjølnerparken og ikke anser det for et trygt sted at 

have sit barn gående i institution. Forælderen er også 

bekymret for larm og byggestøv i området og 

påpeger også, at der kommer lang transporttid til/fra 

Valhalla. Forælderen understreger dog, at 

hovedårsagen bag utrygheden ved 

sammenflytningen er grundet Mjølnerparken. 

 

Forælderen ønsker ikke, at Barndommens Land flytter 

til Valhalla. 

92 Amira Askoul, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen håber, at sammenflytningen ikke bliver 

en realitet.  

Det beskrives, at Barndommens Land har 

nyrenoverede lokaler og mere plads end Valhalla. 

Forælderen beskriver, at der i området omkring 

Mjølnerparken sker meget nybyggeri, og at dette 

skaber støj og støv. 
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93 Fatema Salem, 

forælder til børn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen vil flytte sine børn til en anden institution, 

hvis sammenflytningen bliver en realitet. Forælderen 

beskriver, at dette vil skabe utryghed hos børnene. 

Forælderen understreger, at der er sket en positiv 

udvikling hos Barndommens Land de seneste år, og 

at der er gode fysiske rammer hos Barndommens 

Land. Samtidig understreger forælderen vigtigheden 

af naturprofilen ved Barndommens Land.  

 

Forælderen er meget utilfreds med forslaget om en 

sammenflytning. 

 

94 Camilla J. Bjørn & 

Hans Storgaard, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene beskriver, at de selv stod med valget 

mellem Valhalla og Barndommens Land, og endte 

med at vælge Barndommens Land, da de oplevede 

større pædagogisk tilstedeværelse, mere plads og 

mere mangfoldighed. Forældrene beskriver en 

positiv oplevelse med barnets opstart, indkørng og 

hverdag i institutionen.  

Forældrene mener, at Barndommens Land er med til 

at skabe en følelse af sammenhold i kvarteret, der ikke 

skabes på anden vis.  

95 Emma Bang, 

forælder til børn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen er imod sammenflytningen ved Valhalla. 

Forælderen beskriver Barndommens Land positivt – 

herunder store nyrenoverede lokaler, gode 

udearealer og gode pædagogiske tiltag. Forælderen 

ser ikke, at der er de samme kvaliteter ved Valhalla. 

96 Daniel Dawoud, 

forælder til børn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen er utilfreds med forslaget om at flytte 

Barndommens Land til Valhalla og mener, at det vil 

have en negativ effekt på familiens hverdag.  

Forælderen ser en række udfordringer forbundet 

med en evt. sammenflytning, herunder:  

- Børnene skal igennem en ny indkøring, 

hvilket kan være en hård og lang proces 

- Personale og børn søger muligvis andre 

institutioner 

- Længere transporttid til/fra Valhalla 

- Der er mindre plads ved Valhalla end ved 

Barndommens Land 

- En mulig genhusning, hvis en renovering af 

Valhalla ikke kan stå klar til tiden 

- Byggestøv og larm ved Valhalla 

- Der er mindre udeareal ved Valhalla end ved 

Barndommens Land 
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97 Jeppe Thomsen & 

Josephine Als, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Forældrene er uforstående overfor forslaget om en 

sammenflytning. Forældrene frygter, at personalet 

ved Barndommens Land ikke vil flytte med til 

Valhalla. Dette vil have stor betydning for børnene, 

der derved skal knytte sig til nye pædagoger - 

herunder forældrenes søn. 

Forældrene er bange for de ringere fysiske forhold i 

Valhalla grundet byggestøv og larm, ligesom de 

ældre lokaler og mindre udeareal. 

 

Forældrene beder om at genoverveje forslaget om, at 

Valhalla flytter til Barndommens Land. Forældrene 

mener, at der er bedre faciliteter til dette ved 

Barndommens Land end i Valhalla. 

98 Jens Klinggaard Det beskrives, at vedkommen er meget glad for den 

dagligdag, familien har opbygget omkring 

Barndommens Land. Institutionen har haft stor 

betydning for hverdagen og børnenes trivsel. 

Vedkommende har store bekymring for Valhallas 

faciliteter – herunder den mindre plads og ældre 

bygning, der skaber behov for renovering.  

 

Vedkommende ønsker, at udvalget overvejer 

konsekvenserne ved en flytning. Afslutningsvist 

beskrives, at det er vigtigt for familien at fastholde 

den nuværende situation, der skaber en tryg 

hverdag. 

99 Safiya Nefzi, 

forælder til børn i 

Barndommens 

Land 

Samme høringssvar som nr. 92. 

100 Jeanette B. J, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen er rystet over forslaget og vil flytte sit 

barn til en anden institution, hvis sammenflytningen 

bliver en realitet. 

Transporttid er vigtigt for forælderen, og denne 

bliver længere til/fra Valhalla. Derudover har 

forælderen bekymringer om byggerod- og støv nær 

Valhalla. Forælderen mener, at lokalerne ved 

Barndommens Land er gode, og ønsker ikke en 

sammenflytning. 

 

Forælderen håber, at beslutningen genovervejes og 

høringssvarene tages til efterretning. 



Center for Politik og HR 31/35 

 

31 
 

Center for Politik og HR 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
  

101 Alexander Astola 

Fugl & Marita 

Grønnegård, 

forældre til barn i 

Barndommens 

Land 

Hvis sammenflytningen bliver en realitet, vil 

forældrene se sig nødsaget til at flytte til en anden 

institution. Forældrene ser sammenflytningen som 

en forkert beslutning.  

 

Forældrene har særligt to årsager til, at de ser 

sammenflytningen som en forkerte beslutning: 

mangfoldig sammensætning af børn samt 

sammenhæng med vuggestuen Snorregården. 

Den mangfoldige sammensætning ses især grundet 

placeringen af Barndommens Land, da institutionen 

er beliggende på grænsen mellem Østerbro og 

Nørrebro. Dette skaber en mangfoldig 

sammensætning af børn fra forskellige baggrunde, 

som vil blive udfordret, hvis Barndommens Land 

flytter.  

Sammenhængen med Snorregården, der er en 

vuggestue i kort afstand fra Barndommens Land, 

skabes ved, at børn i vuggestuen nemmere får plads i 

Barndommens Land, da den ligger i området - dette, 

selvom institutionerne ikke er integreret. Dette vil 

blive sværere, hvis Barndommens Land flytter til 

Valhalla.  

 

Afslutningsvist påpeger forældrene, at 

Barndommens Land er en god institution, der har 

gennemgået en vellykket renovering og 

modernisering. Forældrene ser det som en forkert 

beslutning at flytte Barndommens Land fra sin 

nuværende adresse. 

102 Gülsen, forælder til 

barn i 

Barndommens land 

Forælderen nægter at lade sit barn flyttes til Valhalla. 

Forælderen har valgt netop Barndommens Land, da 

det her kunne lade sig gøre at hente/bringe ifm. Job. 

Hvis Barndommens Land flyttes til Valhalla, vil 

forælderen være nødsaget til at finde en anden 

institution, så transporttiden fortsat passer med 

arbejde. Forælderen påpeger, at børnene er trygge i 

institutioner, og det ikke giver mening at flytte dem 

til en ny adresse. 
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103 Henriette Ikkala, 

forælder til barn i 

Barndommens 

Land 

Forælderen ønsker at gøre indsigelser mod, at 

Barndommens Land flytter til Valhalla. Flytningen vil 

være en stor omvæltning, og en flytning skaber et 

unødvendigt skifte. Forælderen påpeger, at 

institutionerne ikke deler skoledistrikt, og og det ikek 

giver mening, at børnene går i institution på tværs af 

skoledistrikter da det har konsekvenser for børnenes 

venskaber i fremtiden. 

Forælderen skriver, at man kunne overveje et 

samarbejde med de institutioner, der ligger tættere 

på, da det har konsekvenser for logistikken, hvis 

Barndommens Land flytter til Valhalla. 

104 Sorat Salimi Afsenderen er imod en flytning af Barndommens 

Land, og håber at der findes en anden løsning. 

Bellahøj Børnehave 

105 Morten Byberg, på 

vegne af 

forældrebestyrelse

n i Bellahøj 

Børnehave 

Bestyrelsen er ikke enige i indstillingen, da de har en 

stor bekymring for institutionens børn i tilfælde af, at 

børnehaven lukkes. Bellahøj Børnehave har over 

mange år udmærket sig i arbejdet med socialt 

udsatte børn og familier. Dette kommer bl.a. til 

udtryk ved, at institutionen i 2018 var særligt udvalgt 

til markering af Københavns Kommunes tilslutning til 

Småbørnsløftet, da “denne institution er lykkedes 

særligt godt med at løfte børn og forbedre dem til en 

god skolestart”. Ligeledes klarer børnene fra Bellahøj 

Børnehave sig over gennemsnittet i overgangen fra 

børnehave til folkeskole, når der tages højde for 

social baggrund. Derfor undrer det bestyrelsen, at 

faglig kvalitet og social løfteevne ikke inddrages som 

kriterium ved nedskaleringen.  

 

Institutionen råder desuden over en stor nyrenoveret 

legeplads og gode muligheder for at komme ud i 

naturen grundet placering ved Degnemosen samt de 

nyerhvervet ladcykler.  

Endeligt er institutionens faldende ansøgningstal et 

resultat af, at Bellahøj Højhusene er under 

renovering. Derfor fremsætter bestyrelsen forslaget 

om en midlertidig nedskalering af institutionens 

børnetal. 

EventyrØen 

106 Nanna Laugesen, på 

vegne af 

Da EventyrØen netop har gennemgået en større 

renovering, finder forældrerådet det positivt, at det 

ikke ønskes at lukke institutionen, men at der i stedet 



Center for Politik og HR 33/35 

 

33 
 

Center for Politik og HR 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 
  

forældrerådet i 

EventyrØen 

forsøges at udnytte lokalerne bedre. Forældrerådet 

har dog følgende bekymringer i forbindelse med 

udnyttelse af lokalerne:  

- 1) At institutionen bliver til en travl 

”banegård”, hvis vores bygninger bliver til en 

permanent genhusningsløsning for andre 

dagtilbud.  

- 2) At de personer, der kommer i huset, har 

de fornødne papirer (børneattest) i orden og 

vil børn det bedste, såfremt lokalerne 

benyttes til kulturtilbud eller møde- og 

eventfaciliteter for området.  

- 3) At etableringen af en separat institution vil 

forvirre børnenes hverdag med tildelte 

legepladsområder og børn, der ikke må 

leges med.  

 

I forældrerådets øjne er den optimale løsning, at 

lokalerne i EventyrØen, efter endt genhusning af 

Borgervænget, bruges på en løbende opskalering af 

børnetallet i institutionen i takt med, at børnetallet for 

området stiger fra 2025 og frem.  

Såfremt dette ikke er muligt, forslås det, at de 

overskydende lokaler bruges til internt brug indenfor 

Klyngen. Det kunne være mødeafholdelse, 

forældrerådsmøder samt overgangs- og 

skolegruppeforløb m.m. 

Stjernehimlen 

107 Klyngeleder Hanne 

Katrine 
Hassanzadeh, på 
vegne af 

Klyngeledelsen i A 
klynge D   

 

Klyngeledelsen beskriver, at det har været vanskeligt 

at skulle pege på lukning af en adresse. 
Klyngeledelsen har orienteret og inddraget Trioerne, 
MED-udvalg, Forældrerådet og Bestyrelse samt sendt 

orienteringsbrev og høringssvar ud til hele 
forældregruppen. På trods af en kort proces er det 

forsøgt at inkludere så mange perspektiver med som 
muligt.  

På baggrund af inddragelsen indstiller 
klyngeledelsen til en nedskalering og lukning af 

udflytterdelen på Øxnevej 2 i Gentofte. Dette er valgt, 
da færrest børn vil blive påvirket - i den forstand, at 
færrest børn vil skulle flytte til nye rammer. 66 børn 

vil dog samlet set blive påvirket af, at deres tilbud og 
institutionens profil ændres. 

Følfodvej 

108 Mette Neergård 

Holm, 

Afsenderne er uforstående overfor, at Følfodvej 

indstilles til lukning, og er ligeledes forundret over, at 
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forældrerådsforma

nd samt 

Forældrebestyrelse

n i Klynge F. 

 

de kriterier, der er bag beslutningen, ikke forholder 

sig til børns trivsel eller kvalitet af dagtilbud. Det 

beskrives, at dagtilbuddet er af høj kvalitet og har en 

stor andel uddannet personale, hvilket resulterer i høj 

trivsel. Forældrerådet ønsker, at kvalitet indgår som 

parameter i vurderingen af dagtilbuddene. 

 

Forældrerådet foreslår at åbne ventelisten til 

dagtilbuddet, så børn fra Tårnby får mulighed for at 

gå i Følfodvej Vuggestue.  

 

Forældrerådet undrer sig over, at Følfodvej er blevet 

vurderet uden Ingolf, da institutionen er samlet, men 

placeret på to matrikler. 

 

Forældrene har flere forslag til, hvordan institutionen 

kan bevares – her vil forældrene selv gøre en aktiv 

indsats for at tiltrække nye børn. 

109 Forældrebestyrelse

n og ledelsen i 

Amager Klynge F 

Afsenderne anerkender problematikken med 

overskydende kapacitet i området. Det påpeges dog, 

at afsenderne ikke mener, at beslutningen er taget på 

det helt korrekte grundlag – det ønskes, at flere 

faktorer indgår i vurderingen. 

Det påpeges, at der er høj medarbejdertrivsel og en 

høj andel af uddannet personale i institutionen. Der 

er ligeledes høj forældretilfredshed. Det påpeges, at 

kampagnen “Hej pædagog” skal forsøge at tiltrække 

uddannet personale til store såvel som små 

institutioner, og at dette ikke kan lade sig gøre, når de 

små institutioner lukkes.  

Samtidig understreges det, at Følfodvej og Ingolf er 

én institution, og det ikke giver mening at opdele 

denne.  

 

Afslutningsvist har afsenderne en række forslag til, 

hvordan Følfodvej kan bevares – herunder en 

midlertidig kapacitetsreduktion, ny branding af 

institutionen samt oprettelse af 

forældreambassadører. Dette skal bidrage til 

opretholdelsen af vuggestuen.  

 

110 Forældrebestyrelse

n og ledelsen i 

Amager Klynge F 

Samme høringssvar som ovenstående. 
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Parkhøj 

111 Bestyrelsen i 

Børnehaven 

Parkhøj 

Til dette høringssvar er der vedlagt 9 bilag, der 

undervejs refereres til i høringssvaret.  

 

Parkhøj har været lukningstruet siden 2019, hvilket 

har påvirket søgningen til børnehaven, da der har 

været lukket for optag af børn over længere perioder 

gennem de fire år. Børnehaven er normeret til 40 

børn, og der er i øjeblikket indskrevet 35 børn i 

institutionen. Bestyrelse mener ikke, at der er en høj 

enhedspris pr. Barn, da en række midler bortfaldt i 

2024.  

Desuden har institutionen oplevet udfordringer med 

ibrugtagningstilladelser og tinglysning, der først blev 

løst i 2022. Dette har også påvirket børnetallet i 

institutionen.  

Bestyrelsen hæfter sig ved, at der er høj kvalitet i 

Parkhøj, og at der alle år har været gode 

tilsynsrapporter. Der opleves ligeledes stor 

tilfredshed blandt forældre til børn i institutionen.  

BUPL 

112 BUPL Hovedstaden BUPL indleder med en særskilt kommentar til den 

foreslåede lukning af Parkhøj, hvor det pointeres, at 

institutionen i en periode ikke fik tildelt børn grundet 

problemer med egen legeplads. Parkhøj har dog 

adgang til Degnemosen, og problemet er nu 

håndteret. 

 

Som generelle kommentarer finder BUPL, at det er 

positivt, at BUF inviterede til dialogmøde. BUPL 

mener dog, at høringsperioden har været relativt kort 

og ønsker for fremtiden at den bliver længere, så der 

er mulighed for mere dialog - både i institutionerne, 

men også mellem BUF og institutionerne.  

Det foreslås, at den administrative høring i februar er 

længere, så der er mulighed for dette. Det ønskes, at 

høringsbrevene også sendes til 

bestyrelsesforpersoner samt institutionsledere. 
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HHøørriinnggssssvvaarr  ffrraa  ffoorræællddrreennee  ii  BBøørrnneehhuusseett  CCoobbrraa  vveeddrrøørreennddee  nneeddsskkaalleerriinngg  aaff  
ddaaggtitillbbuuddsskkaappaacciitteett  

12. december 2023 

 

 

 

Vi har i forældreråd og klyngebestyrelse modtaget Børne- og ungdomsforvaltningens høringsbrev 
af 13. november 2023 og vil i det følgende give vores perspektiv på forvaltningens indstilling om at 
lukke Børnehuset Cobra pga. ”institutionens lave søgning”. 
 

”Søgning” 
Vi har via aktindsigt fået udleveret en oversigt over søgningen i alle institutioner på Østerbro, 
hvoraf det fremgår, at maxkapaciteten i Cobra er 86 børn. Ved mail af 10. oktober 2023 har Malene 
Stampe oplyst, at forvaltningen har opmålt, at Cobra har en maxkapacitet på 66 børn. Ved mail af 
8. december 2023 har Malene Stampe oplyst, at søgningen er beregnet på grundlag af en 
maxkapacitet på 86 for årene 2020-2022 og på 66 for 2023. Eftersom ændringen af 
maxkapaciteten er sket på grundlag af en fysisk opmåling af faciliteterne, er det vores opfattelse, at 
beregningen bør ske på grundlag af en maxkapacitet på 66 for hele perioden, fordi dette jo hele 
tiden har været den reelle maxkapacitet for en institution af denne størrelse. Derfor mener vi, at 
opgørelsen i oversigten er beregnet forkert for Cobra og bør justeres til 66 børn for hele perioden. 
Se bilag 1 for en korrigeret opgørelse. 
 

Vi forstår, at søgningen er opgjort på grundlag af dels ventelisten set i forhold til maxkapaciteten 
opgjort som et gennemsnit over de sidste 4 år og dels belægningen i institutionen. Det er 
imidlertid vores opfattelse, at konklusionen derved bliver forfejlet og urimelig i forhold til Cobra, 
fordi der alene ses på et gennemsnit uden øje for den gode udvikling, som Cobra har været i de 
seneste år, og fordi der medregnes år, hvor institutionen var under skærpet tilsyn og dermed i en 
helt usammenlignelig situation med den nuværende. Søgningen er således steget fra 12 % til 17 % 
fra 2022 til 2023 på trods af det generelle faldende børnetal, jf. korrigeret opgørelse i bilag 1.  
 

Det er i det hele taget vores opfattelse, at der med fordel generelt kunne lægges større vægt på, 
om søgningen til en institution har opadgående eller nedadgående tendens, når søgningen 
vurderes. Hvis en høj søgning betragtes som udtryk for høj kvalitet i institutionen, må faldende 
henholdsvis stigende søgning kunne være udtryk for henholdsvis faldende og stigende kvalitet i en 
institution.  På den oversigt, vi har fået udleveret, er der i alt 24 institutioner, hvor søgningen er 
faldet fra 2022-2023 og heraf 19 institutioner, hvor søgningen tillige faldt fra 2021-2022. Cobra har 
haft stigning siden 2021.  
 

I indstillingen, jf. bilag 2, under ”Høring af interessenter”, fremgår det videre, at der på møder med 
KFO, LFS og BUPL ”er lagt vægt på, at nedjusteringen skal ske med lokal inddragelse med fokus på 
institutionernes pædagogiske kvalitet, økonomiske bæredygtighed og fysiske faciliteter”, ligesom 
Socialdemokratiet og Enhedslisten fik ført til beslutningsprotokollen, at ”der er behov for en bred 
vifte af forskelligartede dagtilbud i København for at sikre, at alle byens børn kan trives godt i deres 
institutionsliv”. Dette vil vi derfor også komme nærmere ind på i vores høringssvar nedenfor. 
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Cobras udvikling siden 2019 
Cobra har tidligere haft en lavere søgning end aktuelt, men det har efter vores opfattelse en 
forklaring, som kan opsummeres som følger: 
 

Børnehuset Hjortøgade, nu Børnehuset Cobra, blev en del af Klynge IBØ6 og fik ny pædagogisk 
leder i sommeren 2019 efter at børnehaven var blevet sat på skærpet tilsyn samme år. En 
børnehave på skærpet tilsyn er selvsagt ikke attraktiv for forældre, hvis de har et alternativ, hvilket 
tydeligvis har været tilfældet. Efter en massiv pædagogisk indsats med flere omfattende tiltag – 
bl.a. flere ressourcepædagoger – finansieret af kommunen, kom Cobra allerede i 2021 – efter kun 
ca. 2,5 år – ud af det skærpede tilsyn med 5 ud af 6 pejlemærker i vedligehold. I 2022 var alle 
pejlemærker i vedligehold og i 2023 blev alene gennemført light tilsyn.   
 

Tilsynsrapporten fra 2021 er desværre ikke længere tilgængelig for børnehavens ledelse på 
kommunens websted, men i tilsynsrapporten fra 2022 vurderes det bl.a. at Børnehuset Cobra: 
 

- ”har gjort en særlig indsats i deres arbejde med sociale relationer.” 
- ”har gjort en særlig indsats ift. arbejdet med inklusion og fællesskab” 
- ”har gjort en særlig indsats for at styrke måden at de arbejder med sprog i hverdagen” 

 

Derudover fremgår det, at  
 

- ”institutionen har en klar struktur for, hvordan de arbejder med børn i udsatte positioner.” 
- ”personalet er imødekommende og lydhøre overfor børnene. Medarbejderne 

følger børnenes spor, viser interesse for børnene og taler med dem om deres oplevelser og 
erfaringer” 

- ”Det ses, at børnene deles op i mindre grupper, hvor børnenes lege, aktiviteter, og samspil 
understøttes af de voksne. Både inde og ude er der en god fordeling mellem voksne og børn, 
hvor der er opmærksomhed på børnenes trivsel og aktiviteter” 

- ”medarbejderne havde fokus på dialogen med og mellem børnene. Hvor der blev arbejdet 
med at udvide og strække barnets sprog.” 

- ”Børnehuset Cobra har flere engelsksproget børn, hvor de arbejder med 
modersmålssproget frem til at de er trygge i institutionen – og efterfølgende har en klar 
praksis for, hvordan de arbejder med tosprogede børn.” 

 
Samlet set konkluderes om Cobra: 
  
”Det er en institution, som vurderes til at opfylde målet om at være nærværende, autentiske, 
omsorgsfulde, og som formår at skabe trygge rammer, der giver de bedste muligheder for at skabe 
et udviklende og lærende miljø for børnene.” 

 

Dette er blot udpluk, men det er vores opfattelse, at rapporten giver udtryk for, at Cobra er  
en højkvalitets børnehave der er særlig god til at håndtere børn med særlige behov, hvilket helt 
svarer til den opfattelse, som vi forældre har af Cobra. Vi oplever, at Cobra er en børnehave med 
høj pædagogisk kvalitet, omsorg, anerkendelse og uddannet personale (p.t. 3 pædagoger og en 
pædagogisk assistent samt en række stabile pædagogmedhjælpere).  
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Det tager desværre tid at få vendt et dårligt ry, men nu – kun ca. 2 år efter det skærpede tilsyn 
ophørte – kan vi se, at forældrene gerne vil have deres børn i Cobra. Udover at søgningen stiger 
som angivet ovenfor, så accepterer de fleste forældre i dag, når de tilbydes en plads i Cobra. 
Antallet af indskrevne børn stiger desuden kontinuerligt i samarbejde med pladsanvisningen. I april 
2023 var der 24 børn, i juni var skolebørnene allerede erstattet af nye børn og her i december er 
der 26 børn indskrevet, hvilket er det højeste børnetal i børnehaven siden 2019. Stigningen 
fortsætter i den kommende tid, og i februar 2024 vil der efter planen være 32 børn i Cobra baseret 
på de børn, hvis forældre allerede har accepteret en plads. Det svarer til den kapacitet, som p.t. er 
aftalt med pladsanvisningen, og det er herefter ambitionen at øge børnetallet til 44 børn i løbet af 
2024, sådan at lokalerne i Hjortøgade 3 er fuldt belagt. 
 

At lukke Cobra vil betyde at lukke en børnehave med høj pædagogisk kvalitet, omsorg, 
anerkendelse og uddannet personale, som Østerbros forældre i højere og højere grad vælger til. 
Det er en børnehave som også mestrer at håndtere børn med særlige behov. Dertil kommer, at det 
vil betyde, at kommunens store investering i at få Cobra på ret køl i perioden 2019-2021 må anses 
for spildt, nu hvor gevinsten ellers for alvor høstes i form af stigende børnetal (trods den generelle 
udvikling) og en flot tilsynsrapport der har ’vedligehold indsats’ i alle pejlemærker. 
 

Helt særlige fysiske rammer 
Ud over at Cobra er en højkvalitets børnehave på det pædagogiske niveau, har børnehaven også 
nogle helt særlige og unikke rammer af høj kulturhistorisk værdi. Derfor vil vi også fremhæve de 
fysiske faciliteter, som vi er både heldige og stolte over at have i Cobra. 
 
Cobra er nemlig ikke bare en børnehave, men et unikt stykke pædagogisk kulturhistorie. Dels har 
der været børnehave siden 1926 (og i tillæg husede børnehaven Frøbelseminariet frem til 1943): 
https://bupl.dk/boern-unge/find-artikler/vaeggene-taler-men-ikke-rent (vedlagt som bilag 3). 
 

Derudover lægger Cobra vægge til en hel unik udsmykning udført af en gruppe yderst anerkendte 
Cobra-kunstnere med Asger Jorn i spidsen – hans søn gik nemlig i børnehaven i 1944, hvor 
udsmykningen blev udført. Læs mere her: https://heerup.dk/boernehuset-cobra-1944/ (vedlagt 
som bilag 4). 
 

I 2017 blev kunsten på væggene restaureret. A.P. Møller Fonden donerede 4,5 mio. kr. til projektet, 
men en række andre fonde bidrog også med mindre beløb: 
https://www.apmollerfonde.dk/projekter/boernehavens-cobra-frise/ (vedlagt som bilag 5). 
 

I forbindelse med restaureringen af udsmykningen, blev Cobras lokaler også istandsat (finansieret 
af samme fondsbevilling) og skaber nu rigtig gode rammer for børnene. Derudover har Cobra 
adgang til helt ny legeplads i gården, der hører til ejendommen. Der vil således ikke være 
nævneværdige udgifter til Cobras fysiske faciliteter i de kommende år. 
 

Lukning af Cobra vil betyde lukning af knap 100 års børnehave på adressen, men endnu vigtigere 
vil den fantastiske og unikke udsmykning, der er lavet i samspil med og for børnene ikke længere 
være til glæde for Østerbros børn. Den vil i stedet tilgå boligforeningen AAB, der ejer ejendommen. 
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Det ville være virkelig ærgerligt, at de smukke og nyrestaurerede malerier ikke længere vil være til 
inspiration for byens børn.  
 

Lukningstruet - igen 
En anden sandsynlig grund til, at søgningen tidligere har været lav, er at Cobra tidligere har været 
lukningstruet.  
 

Udover at børnehaven var lukningstruet, men blev ”reddet” ved at blive en del af klyngen i juni 
2019, forsøgte ejendomsbestyrelsen i AAB i 2020 uden held at inddrage vores nyrestaurerede 
lokaler til eget formål: https://ugeavisen.dk/oesterbro/beroemt-boernehave-er-reddet-beboere-
nedstemte-bestyrelse (vedlagt som bilag 6). Det skaber selvsagt usikkerhed hos forældre, der står 
over for at skulle skrive et barn på venteliste til børnehave, og mange vil formentlig vælge et andet 
sted i en sådan situation. 
 

Nu kan vi frygte, at Cobra enten bliver lukket eller igen får vanskeligheder med at opretholde 
børnetallet, fordi den aktuelle høring og kommende politiske behandling i februar, vil skabe 
usikkerhed hos forældre, der står over for at skulle vælge børnehave, og som derfor vil vælge andre 
muligheder. På den måde kan forvaltningens indstilling blive en selvopfyldende profeti. Ingen 
forældre ønsker at skulle flytte deres børn fra en velfungerende børnehave, hvor deres børn trives. 
Og derfor er der næppe nogen, der vil tilvælge en børnehave, som er lukningstruet. 
 

Sammenfatning 
Vi forstår godt behovet for at konsolidere dagtilbud på Østerbro for at nedbringe antallet af ledige 
pladser pga. det faldende børnetal i området, og sammen med ledelsen i Cobra ønsker vi at gå i 
dialog med forvaltningen og politikerne om alle tænkelige løsninger, der ikke indebærer lukning af 
Cobra. Vi mener nemlig ikke, at lukning af Cobra er en acceptabel løsning på problemet. 
 

Dertil kommer, at vi som forældre er meget forundrede over, at man indskriver en masse nye børn i 
2023 og opskriver kapaciteten for institutionen hos pladsanvisningen, for derefter at indstille den 
til lukning om 1,5 år. Det skaber en helt uacceptabel situation for alle børn og familier i Cobra, der 
enten kan se frem til et helt unødvendigt børnehaveskift eller en sidste børnehavetid med færre og 
færre børn og personale, såfremt indstillingen bliver vedtaget af BUU. Der er stor risiko for, at 
nogle børn vil ende med at skulle skifte børnehave for en meget kort periode før skolestart, 
såfremt BUU vedtager indstillingen. Det vil simpelthen ikke være rimeligt over for de små 
mennesker at flytte dem rundt som Ludo-brikker for at få regnearkene til at gå op. 
 

Forvaltningen peger på i høringsbrevet, at Cobra – udover lokalerne i Hjortøgade 3 – råder over 
Hjortøgade 10 uden at udnytte arealerne fuldt ud. Cobras maksimale kapacitet på 66 pladser er 
fordelt på 44 pladser i Hjortøgade 3 og 22 pladser i Hjortøgade 10. Vi er glade for muligheden for 
at kunne bruge nr. 10, men vi er helt indstillede på, at Cobra opgiver rådigheden over lokalerne for 
at opretholde børnehaven i nr. 3, hvorved den maksimale kapacitet i Cobra kan nedskrives til 44 
pladser. På baggrund heraf, har vi i bilag 1 tillige lavet en beregning af søgningen til Cobra baseret 
på en maxkapacitet på 44 pladser, hvilket vil placere Cobra noget anderledes på oversigten over 
søgning. 
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Lejemålet på Hjortøgade 10 kan herefter opsiges eller overgå til andet formål efter kommunens 
valg. Med den udvikling i børnetallet, som der har været i Cobra siden 2022, er det efter vores 
vurdering realistisk, at vi vil nå et samlet børnetal på 44 indskrevne børn ultimo 2024.  
 

Forældrene i Cobra er som det fremgår meget indstillede på at kæmpe for at Cobra består, og hvis 
BUU beslutter at lukke Cobra er alternativet at omdanne Cobra til en privat børnehave. Der er 
investeret og knoklet på mange planer for, at Cobra kunne genoprette og nu vedligeholde en høj 
pædagogisk kvalitet og få genetableret et godt ry i nærområdet, som vi ikke ønsker at opgive. Vi 
mener, at det er vigtigt at der også er mindre børnehaver i København, så man som forældre kan 
imødekomme sit barns behov og vælge mellem forskellige størrelser børnehaver i alle bydele.  
 

Høringssvaret er udarbejdet med input fra ledelsen i Cobra, som har forelagt det for personalet. 
Såvel personale og ledelse tilslutter sig fuldt ud ovenstående. 
 

Venlig hilsen 

Forældrerådet i Børnehuset Cobra og Klyngebestyrelsen i Klynge IBØ6 

 

 

 

 

Bilagsliste 
1. Alternativ opgørelse af søgning til Cobra 

2. Indstilling af 21. juni 2023 til BUU med fremhævninger 

3. Væggene taler – men ikke rent, artikel fra 2010, www.bupl.dk 

4. Heerup-museets omtale af udsmykningen, www.heerup.dk 

5. Cobra-kunst til børn, AP Møller fondens omtale af restaureringen, www.apmollerfonde.dk 

6. Artikel fra Ugeavisen af 8. september 2020: ”Berømt børnehave er reddet: Beboere 
nedstemte bestyrelse” 



Bilag 1 

 

Korrigeret opgørelse af søgning til Cobra 

Tabel 2 viser opgørelse med en maxkapacitet på 66 børn 

 

 

Tabel 3 viser opgørelse med en maxkapacitet på 44 børn, svarende til at kun Hjortøgade 3 anvendes 
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MØDEDATO: 21.06.2023, KL. 08:30
MØDESTED: RÅDHUSET, STUEN, VÆRELSE 43/44

Kriterier for nedjustering af
dagtilbudskapacitet

Se alle bilag

Børne- og Ungdomsudvalget skal træ e beslutning om kriterierne for nedjustering af

kapacitet på dagtilbudsområdet, da der både på kort og langt sigt forventes at være

områder med pladsoverskud i København.

Indstilling

Børne- og Ungdomsforvaltningen indstiller til Børne- og Ungdomsudvalget,

1. at udvalget godkender kriterierne for nedjustering af kapacitet på dagtilbudsområdet,

jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Behovsprognosen for 2023 viser, at der frem mod 2050 vil være midlertidig og

permanent ledig dagtilbudskapacitet i København. Det meste pladsoverskud er

midlertidigt frem mod 2030 og koncentreret i eksisterende byområder, mens områder

med byudvikling fortsat har udbygningsbehov. Overskuddet forventes at toppe i

2025/26 med et bydækkende pladsoverskud på omkring 215 grupper, hvilket svarer til 10

procent af den samlede kapacitet i København.

Det forventede permanente pladsoverskud er øjeblikkeligt kun placeret på Nørrebro og

Amager Vest, mens resten af byen fortsat forventes at have et udbygningsbehov frem

mod 2050. Behovsprognosen kan dog ændre sig, og befolkningsprognosen for 0-5 års

⋯ Møde d. 21.06.2023, 08:30 Referat
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området har de sidste år vist en nedadgående tendens. Derfor kan områder frem mod

2050 få et pladsoverskud.

Både det midlertidige og permanente pladsoverskud giver en økonomisk merudgi� til

BUF. Kapaciteten på dagtilbudsområdet skal derfor nedjusteres, hvis merudgi�en ikke

skal dækkes på andre områder i forvaltningen. En mere �eksibel og e ektiv styring af

dagtilbudspladser vil også give et bedre økonomisk planlægningsgrundlag for

institutionerne. Særligt er der behov for at justere det midlertidige pladsoverskud frem

mod 2030 jf. bilag 1.

Løsning

Forvaltningen foreslår, at der igangsættes en mere aktiv nedjustering af byens

dagtilbudskapacitet, hvor pladser lukkes midlertidigt og evt. permanent med

udgangspunkt i kriterier, som udvalget har godkendt. Kriterierne skal være rettesnor for

forvaltningens arbejde med at mindske antallet af tomme pladser og udpege i hvilke

områder og institutioner, at kapaciteten skal nedjusteres.

Herunder er forvaltningens forslag til kriterier for nedjustering af dagtilbudskapacitet:

�. Overskydende kapacitet for området

�. Økonomi

�. Transport

�. Fysiske faciliteter

�. Søgning til institutioner

Kriterierne er i prioriteret rækkefølge. Til den samlede vurdering indgår dertil et

�eksibilitetshensyn, når kapaciteten nedjusteres midlertidigt. Det vil sige, at muligheden

for at kunne genåbne tilbuddene igen, når der opstår behov, også vægtes.

Det første kriterie medfører, at forudsætningen for en nedjustering af kapaciteten vil være,

om der er overskudskapacitet i det pågældende område. Hvis det er tilfældet, og det

forventes at fortsætte i en midlertidig eller permanent periode, vil forvaltningen pba.

økonomi, transportbehov samt institutionernes fysiske faciliteter og søgning, vurdere,

hvor og hvordan kapaciteten kan nedjusteres.

Dernæst skal det vurderes, om der er en økonomisk besparelse på nedjusteringen. Det

kan både være midlertidige besparelser, som kan mindske de løbende dri�sudgi�er eller

permanente besparelser i form af lukninger af institutioner og afdelinger, som kan

mindske de varige dri�sudgi�er og indgå i BUF's e ektiviseringsmåltal.

Here�er vil forvaltningen vurdere potentialet for at reducere transportbehovet, hvilket

både kan give en økonomisk besparelse og en CO2 reduktion. Fx vil lukning af en

ud�ytterbørnehave give en større CO2 reduktion end lukning af en traditionel

institutionsenhed. Derudover vil forvaltningen vurdere institutionernes fysiske faciliteter,Menu
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og endeligt vil forvaltningen have fokus på søgningen til institutionerne, så

dagtilbuddenes attraktivitet for forældrene medtages i den samlede vurdering.

Der er ikke medtaget et kriterie om pædagogisk kvalitet, da dette ikke håndteres via

nedjustering af kapaciteten, men i stedet håndteres af den daglige pædagogiske ledelse

og via den faglige og pædagogiske support fra forvaltningen.

Løsninger til nedjustering af kapacitet

Til nedjusteringen vil forvaltningen benytte sig af både midlertidige og permanente

løsninger. Nedenstående er de forskellige løsninger listet op.

Midlertidige løsninger

Midlertidig nedjustering af pladser på institutioner

Midlertidig lukning af institutionsafdelinger/grupper

Midlertidig lukning af ud�ytterbørnehaver

Midlertidig lukning af busordninger

Udskydelse af anlægsprojekter (inden anlægsfase)

Permanente løsninger

Lukning af institutioner

Lukning af institutionsafdelinger/grupper

Lukning af ud�ytterbørnehaver

Lukning af busordninger

Annullering af anlægsprojekter (inden anlægsfase)

Omlægning til andre formål – f.eks. specialområdet

Åbning af ventelister for udekommunale børn

Ovenstående løsninger vil give dri�sbesparelser, som kan bidrage til den løbende

budgetoverholdelse på BUF's ramme. Derudover kan permanente løsninger, hvor der

nedlægges institutioner, institutionsafdelinger / grupper, ud�ytterbørnehaver og

busordninger bidrage til udvalgets årlige e ektiviseringsmåltal. Endeligt vil løsninger om

annullering af anlægsprojekter og omlægning af kapacitet give færre udgi�er på

anlægsrammen.

Forvaltningen arbejder i forvejen med den midlertidige løsning om at nedjustere

kapaciteten på institutioner med tomme pladser. Det er dog kun for en kortere begrænset

periode og på frivillig basis via dialog mellem Pladsanvisningen og den pågældende

institution. Fremadrettet vil forvaltningen arbejde mere aktivt med dette greb og i højere

grad pålægge institutionerne, at deres kapacitet nedjusteres, hvis der ikke er behov for

pladserne.

I forhold til implementering af kapacitetsløsningerne, vil tidshorisonten variere alt e�er,

hvilken løsning, som ibrugtages. Permanent lukning af institutioner har umiddelbart den

længste tidshorisont, hvor der skal gennemføres en høring af relevante parter og
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udarbejdes en indstilling til politisk beslutning. Selvejende institutioner har derudover et

opsigelsesvarsel på 9 måneder. I forhold til de midlertidige løsninger, kan de

implementeres relativt hurtigt, så længe forældrene kan blive tilbudt en plads på en

anden afdeling eller institution. Det afgørende vil derudover være, om løsninger indfases

med øjeblikkelig virkning eller indfases løbende, når børnene går ud af det pågældende

tilbud.

Øvrige løsninger

Hvis udvalget ønsker at øge potentialet for besparelser, kan det besluttes at ændre på det

nuværende serviceniveau på institutionerne. Det kan omfatte �ere børn pr. kvm2 og

udvidelse af kilometergrænsen for pasningsgarantien. Det vil mindske det bydækkende

behov og give mulighed for at nedlægge �ere institutionspladser midlertidigt og

permanent. 

Høring af interessenter

Forvaltningen har i maj og juni drø�et sagen med Københavns Forældreorganisation

(KFO), LFS og BUPL. Generelt har der været en forståelse for, at kommunen nu står med

en anden udfordring end tidligere år, og derfor giver det god mening at kigge på,

hvordan kapaciteten kan nedjusteres. På møderne er der blevet lagt vægt på, at

nedjusteringen skal ske med lokal inddragelse med fokus på institutionernes

pædagogiske kvalitet, økonomiske bæredygtighed og fysiske faciliteter. KFO har dertil

foreslået, om der kan afsøges alternativer til den nuværende 4 kilometergrænse for

pasningsgarantien, hvis det kan understøtte en bedre kapacitetsudnyttelse og mindske

udbygningsbehovet.

Politisk handlerum

BUU kan beslutte at tilføje eller �erne kriterier. Udvalget kan også beslutte at forkaste

indstillingen. I så fald skal der �ndes �nansiering til de øgede dri�sudgi�er – f.eks. i

forbindelse med regnskabsprognoserne.

Økonomi

Indstillingen har ingen økonomiske konsekvenser.

Videre proces

Forvaltningen udarbejder en årlig afrapportering til udvalget, som redegør for

forvaltningens arbejde med nedjustering af kapaciteten. Forvaltningen vender derudover

tilbage til udvalget i det omfang, at nedjusteringen af kapacitet kræver politisk

behandling. Det vil være i forbindelse med permanent lukning af institutioner og

ud�ytterbørnehaver. Menu
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På udvalgsmødet den 16. august 2023 skal BUU derudover behandle

beslutningskompetence og inddragelsesproces for de midlertidige og permanente

løsninger for nedjustering af dagtilbudskapaciteten.

 

Tobias Børner Stax                            Sti Andreas Garde

Beslutning

Børne- og Ungdomsudvalgets beslutning på mødet den 21. juni 2023:

Enhedslisten og Socialdemokratiet stillede ændringsforslag om at følgende to at-punkter

erstatter indstillingens at-punkt:

"1. at ‘transport’ udgår som kriterie" (ÆF1)

"2. at rækkefølgen på kriterierne here�er bliver 1) overskydende kapacitet for området, 2)

søgning til institutioner, 3) økonomi og 4) fysiske faciliteter" (ÆF2).

Emil Sloth (Å) begærede delt afstemning.

ÆF1 blev vedtaget e�er afstemning med følgende resultat:

For stemte 8 medlemmer: A, F, Ø og Å.

Imod stemte 3 medlemmer: C og V.

Ingen medlemmer undlod at stemme.

ÆF2 blev vedtaget e�er afstemning med følgende resultat:

For stemte 10 medlemmer: A, C, F, V og Ø.

Imod stemte 1 medlem: Å.

Ingen medlemmer undlod at stemme.

Enhedslisten og Socialdemokratiet ønskede følgende tilført beslutningsprotokollen,

hvilket Socialistisk Folkeparti, Venstre og Alternativet tilsluttede sig: ”Det, som

forvaltningen lægger op til med princippet om ’transport, er, at en generel afvikling af

ud�ytterinstitutioner og skovbørnehaver nu skal anses som et politisk mål i sig selv. Det

kan vi ikke støtte, da vi mener, at der er behov for en bred vi�e af forskelligartede

dagtilbud i København for at sikre, at alle byens forskelligartede børn kan trives godt i

deres institutionsliv. Ud�ytterbørnehaver og skovbørnehaver kan være rigtig gode og

populære dagtilbud. De velfungerende er af pædagogisk høj kvalitet, der giver andre

pædagogiske muligheder for naturpædagogik. Det er godt for de børn der har brug for

mere plads og rum at kunne udfolde sig på, det giver mere adgang til oplevelser ude i

naturen, og nogle af dem, der ligger længst væk hører tilmed til blandt bedste til f.eks. at
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inkludere børn med forskellige udfordringer, der måske ville mistrives i en almindelig

daginstitution på den mere begrænsede plads både inde og ude, når børnene er

hjemme i brokvartererne. Partierne mener derudover, at ud�ytterinstitutioner og

skovbørnehaver skal være underlagt de samme principper for nedskalering af kapacitet

som byens øvrige daginstitutioner.”
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Tilbage til B&U arkiv

Væggene taler, men ikke rent

Børnehuset Hjortøgade på Østerbro i København har en enestående udsmykning af Cobra-malerne, herunder Asger

Jorn. Men udsmykningen er nødlidende og skal renoveres. Det koster 1,3 millioner.

2010  

Mogens Havnsøe Petersen

 Børn & Unge  Find artikler i Børn & Unge-arkivet

Nr. 8

Når man ringer til Børnehuset Hjortøgade på Østerbro i København lyder beskeden: 'Tryk ét for Jorn-stuen, tryk to

for Bille-stuen, tryk tre for Vibe-stuen og tryk fire for kontoret'.

Lyder navnet Jorn og Bille bekendt, er det, fordi det er navnene på to af Danmarks helt store internationalt be‐

rømte kunstnere Asger Jorn og Ejler Bille. De to var en del af Cobra-gruppen, som bestod af en række kunstnere,

der dannede et netværk med dette navn i 1948.

Både Jorn-stuen og Bille-stuen bærer deres navn med rette. De to stuer er udsmykket af henholdsvis Asger Jorn og

Ejler Bille.

Foruden Asger Jorn og Ejler Bille har Carl-Henning Pedersen, Else Alfelt, Henry Heeup, Erik Thommesen, Egill

Jacobsen og Agnete Terkildsen bidraget, og der er også bidrag af kunstnere med en løsere tilknytning til Cobra-

gruppen. Asger Jorns værk er dog det mest omfattende, da han arbejdede længere på projektet end de andre kunst‐

nere.

Daglig leder af institutionen, Henrik Dankert, nyder at arbejde i et Kunstværk. "Man studerer det jo ikke hver dag,

men det er dejligt, at det er der," siger han.

Udsmykningen fandt sted i 1944, blev fredet og restaureret i 1978, men trænger nu til lidt mere end en kærlig hånd

- og en ombygning.

For eksempel er der i indgangspartiet en smuk udsmykning af Carl-Henning Pedersen , som skæmmes af en trappe,

der dækker store dele af kunstværket. I nogle af rummene er lofterne blevet sænket, så de dækker en del af

udsmykningen, og hele væggen i et rum, som er udsmykket af Henry Heerup, er blevet overmalet. Generelt frem‐

træder den unikke dekoration med slidskader og smårevner. Et af rummene har været vådrum, og i et andet skæm‐

mer et skab.

En dyr omgang. Restaureringen er en opgave for professionelle og vil koste cirka 1,3 millioner kroner. Da Køben‐
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havns Kommune totalt kun har et budget på omkring 300.000 kroner til kunst om året, er det ikke derfra, man skal

regne med at få dækket hele regningen. Men Augustinus Fonden har stillet et pænt beløb til rådighed, og man er

for øjeblikket i gang med at ansøge en række andre fonde. I forhold til, hvad Cobra-gruppens malerier sælges for i

dag, er der dog tale om småpenge. Et enkelt maleri af Asger Jorn blev på auktion for nogle år siden solgt for over

30 millioner kroner.

Da udsmykningen blev udført løb, ungerne rundt og legede, mens kunstnerne arbejdede. De kommenterede også

arbejdet ivrigt. Da værende daglig leder, Kirsten Bagger, fortalte i et foredrag, som hun holdt for Dansk Pædago‐

gisk-Historisk Forening i 1994, at en dreng var kommet hen til hende en dag, hvor Else Ahlfeldt var ved at

udsmykke et kontor, og sagde:

"Hun siger, det er nogle bjerge og marker, og solen skinner på dem, men jeg siger nu, at det er noget skidt!"

En af de bare vægge skulle dekoreres under temaet 'Lille Peter Edderkop', og den stod Kirsten Bagger og sang for

Asger Jorn, mens han malede.

I dag er det nogle andre børn, der render rundt i børnehaven. En af dem er Alexander. Han bor i en lejlighed over

for børnehaven. Hans mor, Carina Rørmark, har bemærket kunsten.

"Det er ikke noget, man har et direkte forhold til. Men det er rart, at det eksisterer, og det er fascinerende at kigge

på," siger hun.

En anden forælder, Lars Gaardhøj, som netop har fået sin søn Karl i 'Jorn-stuen', er mere  imponeret:

"Vi vidste det ikke i forvejen, men da min kone og jeg blev vist rundt, før Karl skulle starte, så spærrede vi godt

nok øjnene op."

Leder Henrik Dankert har via kunsten fået udvidet sin jobfunktion. Af og til kommer der besøg, og institutionen

har haft åbent for publikum under 'Kulturnatten i København'. Han sidder også med i en arbejdsgruppe, som skal

sørge for at få det utraditionelle kunstværk restaureret.

Så forhåbentlig får børnene snart nogle håndværkere at kigge på. Og mon ikke nutidens

unger har det til fælles med fortidens, at de også kan levere en sjov bemærkning?

Kunst for spegepølse

Børnehuset Hjortøgade, som tidligere hed Sophus Baggers Børnehave, husede tidligere også Frøbel seminariet,

hvor Erik Sigsgaard blev forstander i 1942. Hans kone havde gået på seminarium med Asger Jorn, som boede på

Østerbro i København. Da Jorns søn skulle i børnehave, var det derfor naturligt for familien at vælge børnehaven i

Hjortøgade.
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Cobra-gruppen og en række kunstnere fra denne gruppe havde budt ind på udsmykningen af en ny børnehave i

Husum for Københavns Kommune. Gruppen fik ikke opgaven, det gjorde en anden berømt dansker, Richard Mor‐

tensen.

Da Asger Jorn mente, at forarbejdet ikke skulle gå til spilde, og han samtidig syntes, at væggene i sønnens børne‐

have var lidt bare, tilbød han at udsmykke børnehaven kvit og frit sammen med sine venner fra Cobra-gruppen.

Det sagde institutionen ja tak til, og derfor har Børnehuset Hjortøgade en unik udsmykning i de fleste af institutio‐

nens rum i en bred frise op mod loftet.

Den daværende leder, Kirsten Bagger, har fortalt, at 'betalingen' for udsmykningen, som fandt sted under krigen,

var en bunke leverpostej- og spegepølsemadder.

Børnehuset Hjortøgade har ikke bare en spændende kunsthistorie at fortælle. Den er også et unikt stykke pædago‐

gisk historie:

I Hjortøgade 3 blev der i 1926 oprettet en folkebørnehave i nogle stuelejligheder, og her havde Frøbelseminariet

også til huse. Lokalerne var børnehave om formid dagen. Klokken 14 blev de små møbler stillet til side, og så var

der undervisning af børnehavelærerinder frem til klokken 18.

Den første forstander for seminariet hed Hedvig  Bagger. Hendes mand, Sofus Bagger, overtog stillingen som for‐

stander, da hun døde. Den post havde han helt frem til 1942, hvor han i en alder af 93 år overlod stillingen til Jens

Sigsgaard (1910-1991).

Jens Sigsgaard måtte betale 250 kroner for seminariet, men så fik han også 'møbler og to lærerinder' med i købet.

Seminariet rykkede ud af lokalerne i 1943
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Kontakt din lokale fagforening
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BØRNEHUSET COBRA (1944)

Ved juletid i 1944 skabte en gruppe spontant-abstrakte kunstnere en enestående udsmykning i Folkebørnehaven
Hjortøgade 3 på Østerbro i København. Udsmykningen står som et fornemt eksempel på en kollektiv udsmykning, der
er skabt ud fra tanken om, at kunsten og livet skulle inspirere hinanden. Netop i dette rum – et af hverdagens naturlige
legesteder – var der rig mulighed for at stimulere de små børnehavebørn med fantasifulde motiver og spontane,
legende penselstrøg samtidig med, at kunstnerne selv fandt inspiration i samværet med børnene.

Primus motor på den skelsættende udsmykning var Asger Jorn. Projektet var egentlig startet i forbindelse med en
konkurrence om at dekorere en ungdomsgård i Husum, og Jorn havde foreslået, at han selv og kunstnerkollegerne
Henry Heerup, Ejler Bille, Agnete Therkildsen, Carl-Henning Pedersen og Else Alfelt skulle lave en fælles udsmykning af
stedet. Mange af disse navne kendte hinanden fra både Høst udstillingen (1934-49) og tidsskriftet Helhesten (1941-44),
og de blev også medlemmer af den internationale kunstnersammenslutning CoBrA (1948-51) efter krigen.

Konkurrencen i Husum blev i sidste ende vundet af Richard Mortensen, og Jorn valgte i stedet at henvende sig til den
børnehave på Østerbro, hvor hans egen søn Klaus gik. Den har gennem tiden været kendt både som Folkebørnehaven,
Sophus Baggers Børnehave, Børnehuset i Hjortøgade og Børnehuset Cobra.

Siden sin oprettelse i 1926 havde børnehaven delt lokaler med Frøbelseminariet således, at der var børnepasning om
formiddagen og undervisning om eftermiddagen. Jorn kendte den unge forstander på Frøbelseminariet – Jens
Sigsgaard (1910-91) – som børnebogsforfatter (”Palle alene i verden”, 1942) og ivrig kulturdebattør samt fra
Helhesten, hvor Sigsgaard bl.a. bidrog med artiklen ”Når børn tegner”. Netop børnetegninger og børns kreativitet var
meget oppe i tiden, og i Helhesten var man i særlig grad optaget af at stimulere de små med kunst, så de kunne blive
hele mennesker. Som Jorn skrev, så var det vigtigt ”at støtte og nære den uhyre værdifulde side af barnets sjæleliv ved
at skabe omgivelser, hvor dennes fantasi og følelsernes evne kan vokse og blomstre”.

Kunstnerne blev hver især tildelt rum, de kunne boltre sig i, og Heerup fyldte lystigt hjørnestuen med bl.a. en
politibetjent, futtog i fart og nogle skønne katte. Denne del af Heerups udsmykning gik desværre tabt med tiden, men
heldigvis eksisterer hans maleri på børnehavens toilet stadig i dag. Det viser en smilende nissemand og en lille dreng,
der måbende ser på en sommerfugl.

Måske netop fordi kunstnerne var så optaget af legen og fantasiens betydning for menneske og samfund, udførte de
udsmykningen med stor begejstring og ganske gratis. “Vi havde nogle meget fornøjelige dage med disse unge
kunstnere, som var sjove og glade for børnene, der vrimlede omkring dem. De gik ind på børnenes snak og udvekslede
ideer og forslag med dem”, har børnehavens daværende leder, Kirsten Gad, siden fortalt, og selvom kunstnerne ingen
løn fik for deres arbejde, sørgede hun for at holde dem velforsynet med fedtemadder undervejs!

Udsmykningen af børnehaven blev udført af flere kunstnere end planlagt i første omgang. De seks nævnte kunstnere
deltog, men det gjorde Erik Thommesen og Richard Winther også, og i 1948 blev der føjet yderligere værker til af Egill
Jacobsen og de to hollandske kunstnerkolleger Corneille og Constant.

I 2017 blev de mange malerier – eller Cobra friserne som de også bliver kaldt – restaureret, bl.a. med hjælp fra A.P.
Møller Fonden, og i dag står de som et imponerende vidnesbyrd om et særligt kapitel i dansk kunsthistorie, hvor kunst,
leg og hverdag gik op i en højere enhed.
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COBRA-kunst til børn
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Datapolitikker

English

Esplanaden 15

1098 København K

CVR: 11 66 67 79

Tlf: +45 3363 3500

Fonden holder lukket fredag e ter Kr. Himmelfart, i uge 28 og 29 samt mellem jul

og nytår.

Henvendelser vedr. indsendelse af ansøgninger eller en modtagen bevilling bedes

rettes til: kontakt@apmollerfonde.dk



 



Hej respected person, I am shaista and my daughter goes to lygtemagerstien voggastuen. From the date i 
heard the news of amalgamation of lygtemagerstien and hopeland house, i am very much disturbed. 
Because my daughter is fully attached to the pædagos and i am very much satisfied with the environment. 
If the sudden change happens,my daughter will disturbed and i would loose my focus on job. My first 
priority is my daughter's satisfaction. please don't do that. we are very happy her. 
Thanks for consideration 
 
Shaista Kanwal 
 



December 2023

Angående høring vedrørende nedskalering af dagstilbudskapacitet: Sammenlægning
af Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitution Hoppeland

Kære Børne- og Ungdomsudvalg i Københavns Kommune,

vi kan forstå at I i forbindelse med nedjustering af dagtilbudskapaciteten i Amager Vest,
foreslår at sammenlægge Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitution Hoppeland på en
af institutionernes to matrikler, henholdsvis Lygtemagerstien 21 eller Stolemagerstien 21.
Som forældre til en pige der går i en fantastisk vuggestue i Børnehuset Lygtemagerstien
samt kommende forældre til en lille dreng, som vi håber på skal gå i samme dejlige
institution, er vi af flere årsager meget ærgerlige over at I foreslår dette. Specielt grundet
følgende:

1) Tryghed og Nærvær
Der findes i personalegruppen i Børnehuset Lygtemagerstien en fantastisk evne til at skabe
tryghed og nærvær for både børn og forældre. Vi har aldrig haft oplevelsen af at komme ind i
kaos, men bliver tværtimod altid mødt med ro og en nærværende kontakt og interesse for os
og vores barn. Hele personalegruppen, både børnehave, vuggestue og ledelse, har en
relation til ens barn, hvilket skaber en tryg ramme for hverdagen om det så er i vuggestuen
eller børnehaven med høj pædagogisk faglighed. En sammenlægning vil bryde op med en
fantastisk funktionel personalegruppe og skabe voldsom utryghed for vores børn. At
nedlægge velfungerende børneinstitutioner med stor brugertilfredshed, kan vi simpelthen
ikke se rationalet i.

2) Nærområdet og Byudvikling
Børnehuset Lygtemagerstien er placeret lige op til den nyrenoverede Remisepark i
Urbanplanen, en vidunderlig oase som er fyldt med liv og muligheder for mental, social- og
kropslig udfoldelse. Udgangen fra Børnehuset Lygtemagerstiens legeplads leder direkte ud i
Bondegården, en bemandet legeplads med heste, grise, geder, høns og kaniner, hvor børn
kan tage del i pasningen. Overfor Bondegården ligger Byggelegepladsen, hvor større børn
kan lege og tage del i udformningen af området. Herudover findes der i Remiseparken
boldbaner, gynger, rutsjebaner, klatrestativ, dansescene samt skaterbane. Faciliteter som
Børnehuset Lygtemagerstien har lige ude foran døren og som hyppigt benyttes uden behov
for at køre flere kilometer i bus. Vi ser sågar busser fra Vallensbæk Kommune køre ind med
børn for at benytte sig af parkens faciliteter.

Det virker modsigende, at I på mødet den 21.06.2023, KL. 08:30 beslutter at lade “transport”
udgå fra jeres kriterier for nedjustering af dagstilbudskapacitet med tilførslen ”Det, som
forvaltningen lægger op til med princippet om ’transport, er, at en generel afvikling af
udflytterinstitutioner og skovbørnehaver nu skal anses som et politisk mål i sig selv. Det kan
vi ikke støtte, da vi mener, at der er behov for en bred vifte af forskelligartede dagtilbud i
København for at sikre, at alle byens forskelligartede børn kan trives godt i deres
institutionsliv. Udflytterbørnehaver og skovbørnehaver kan være rigtig gode og populære
dagtilbud. De velfungerende er af pædagogisk høj kvalitet, der giver andre pædagogiske
muligheder for naturpædagogik. Det er godt for de børn der har brug for mere plads og rum
at kunne udfolde sig på, det giver mere adgang til oplevelser ude i naturen, og nogle af dem,
der ligger længst væk hører tilmed til blandt bedste til f.eks. at inkludere børn med forskellige
udfordringer, der måske ville mistrives i en almindelig daginstitution på den mere
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begrænsede plads både inde og ude, når børnene er hjemme i brokvartererne. Partierne
mener derudover, at udflytterinstitutioner og skovbørnehaver skal være underlagt de samme
principper for nedskalering af kapacitet som byens øvrige daginstitutioner.” samtidig med at
I foreslår en sammenlægning af to institutioner der ligger klods op af en park, bondegård og
byggelegeplads der netop understøtter bredere fysisk udfoldelse samt muligheden for
naturpædagogik uden behov for bustransport til og fra lokationen.

Herudover, virker det af sociale grunde uhensigtsmæssigt at sammenlægge de to
institutioner. Børnehuset Lygtemagerstien ligger i Urbanplanen, et område som tidligere har
mødt negativ omtale som et socialt udsat område med høj utryghed. Området har dog været
omfattet af en boligsocial indsats og har de sidste mange år scoret højt på tryghed, og
mange tiltag såsom renovering af Remiseparken og opførsel nybyggeri, har bidraget til en
positiv ændring af området. Hvis man fra kommunens side ønsker at bibeholde de
herboende børnefamilier og tiltrække nye, samt ønsker at bibeholde et trygt miljø, bør man
tage det med i overvejelserne at nedlægning af daginstitutioner næppe vil være gavnligt.

3) Diversitet og Integration
At have børneinstitutioner området, gør at udefrakommende oplever Remiseparken og
Urbanplanen som et trygt og hyggeligt område. Endvidere er Urbanplanen et område med
kulturel diversitet, hvilket bidrager til at børn får en bredere kulturel forståelse helt fra start.
Dette bidrager både på kortere og længere sigt til en bedre integration ind i det internationale
samfund, som København og Danmark er en del af.

Alt i alt virker det for os absurd, at man overvejer at træffe beslutninger om nedlæggelse af
børneinstitutioner udelukkende baseret på 1) overskydende kapacitet på området, 2)
søgning til institutioner, 3) økonomi, 4) fysiske faciliteter uden at tage højde for
institutionernens kvaliteter, både de pædagogiske samt de fysiske.

Vi håber, at I vil tage vores høringssvar med i overvejelserne, når I træffer beslutning om,
hvorvidt Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitution Hoppeland skal sammenlægges.

Med venlig hilsen

Lars Hervig Jacobsen og Simone Larsen Bærentzen
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Konsekvens af sammenlægning 

Høringssvar fra en samlet ledelse af Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen 
Hoppeland. 

 

Ved dialogmødet d. 7. december i Børnehuset Lygtemagerstien fik vi tydeliggjort de to institutioners 
vigtige arbejde med især børn og familier i udsatte positioner og arbejdet med at integrere etniske 
minoritetsfamilier i det danske samfund. En opgave begge institutioner varetager under to 
forskellige profiler med personalegrupper, der har købt ind på denne profil. 

Under mødet berørte vi, hvilke konsekvenser en gennemførsel af en sammenlægning vil medføre.  

Konsekvenser: 

• Manglende diversitet: For at kunne arbejde med integration, skal der være nogen at 
integrere med. Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen Hoppeland huser i dag 9 
fyldte stuer: 4 børnehavegrupper og 5 vuggestuegrupper. En sammenlægning vil nedbringe 
antallet til kun 5 stuer. 

Det vil betyde, at optaget af børn hovedsageligt vil bestå af børn og familier, der er bosat i 
nærområdet og ikke som nu, hvor vi har en del familier, der kommer uden for området og 
dermed tilfører den diversitet, der skal til, for at lykkedes med at integrere børn og familier i 
et dansk samfund. 

Begge institutioner har børn af familier bosat fra området omkring Grækenlandsvej til 
Ørestad, Islands Brygge og Tårnby kommune. For Børnehuset Lygtemagerstien drejer det 
sig i skrivende stund om 6 familier fra Ørestad, 1 familie fra Islands Brygge og 4 familier fra 
Tårnby kommune. Derudover har vi en del familier fra villaområderne udenfor Urbanplanen 
og familier bosat i området omkring Grækenlandsvej. For Idrætsinstitutionen Hoppeland 
drejer det sig om 3 familier fra Ørestad, 1 familie fra Islands Brygge, 5 familier fra nord/øst 
Amager, 11 familier fra villakvarteret omkring Ingolfs alle og Vejlands alle og 5 familier fra 
Røde mellem vej.  

En konsekvens af en sammenlægning vil være, at jo færre pladser vi får, jo færre familier 
udefra vil kunne få en plads. Med andre ord vil en sammenlagt institution lukke sig om sig 
selv med familier fra samme udsatte boligområde. Dette vil i den grad vanskeliggøre vores 
arbejde med integration, som vi netop lykkedes med i dag. 

• Personaleflugt: Der vil i en sammenlagt institution kun skulle bruges personale til 5 stuer. 
Det vil sige, at pædagoger og medhjælpere fra 4 stuer, skal se sig om efter et andet arbejde. 
Hvis forslaget vedtages til februar, vil der efterfølgende komme en lang periode med 
uvished. Der vil være uvished om hvilken institution, der får lov at fortsætte, hvilken ledelse 
og hvilken profil der vil være, og hvilket personale, der har arbejde.  
Denne uvished vil medføre, at de pædagoger og medhjælpere, der gerne vil have stabilitet 
og indflydelse på sit arbejdsliv, vil begynde at kigge efter andre jobmuligheder. Dette kan 
blandt andet være til institutioner, hvor der er mulighed for at få sine gode stuekollegaer 
med. Selv når den nye konstellation er kendt, er det ikke sikkert, at det er en konstellation, 



som den enkelte pædagog ønsker at være en del af. Det er derfor en reel bekymring, at vi 
mister dygtigt pædagogisk personale. 
 

At personalet bare kan omplaceres i andre enheder i klyngen, vil kun være attraktivt for 
personale, der ikke stiller krav og ønsker til en bestemt faglig profil, personalegruppe eller 
målgruppe.  
 

Økonomi. Huslejen i Urbanplanen hører ikke til de højeste på dagtilbudsområdet, og som det ser 
ud nu, hvor vi tilsammen kun har lukket en gruppe ned, er den besparelse begrænset. Som nævnt i 
tidligere høringssvar byder vi ind med en basisgruppe i Børnehuset Lygtemagerstien, da vi er 
bekendt med at område Amager mangler en kvalitetsinstitution til at løfte den opgave. Den 
overskydende kapacitet er udregnet efter de sidste fire års søgning til institutionerne. For 1,5 år 
siden fik begge institutioner nye pædagogiske ledere, denne positive forandring af kvaliteten, som 
de har skabt, har gjort at der nu er ventelister til begge institutioner. Tilmed har familierne på 
venteliste alle institutionerne som første prioritet. 

 

De fysiske faciliteter er fint velholdt både ude og inde. Selve området har gennemgået en stor 
fornyelse. Urbanplanen er ikke en del af ghettolisten mere, hvis det stadig ønskes at nye 
ressourcestærke familier flytter til, vil det være attraktivt at bevare de to institutioner med stærke 
profiler. 

 

Med venlig Hilsen 

Maja Søgaard, Børnehuset Lygtemagerstien 

Maria Louise Ellekilde, Idrætsinstitutionen Hoppeland 

Hanne Viinblad klyngeleder 
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Kære Byrådet, 
 
Vi ønsker at udtrykke vores stærke bekymring og modstand mod forslaget om at lukke vores lokale 
vuggestue. Vuggestuens betydning strækker sig langt ud over blot et sted for børnepasning; det er hjertet i 
vores lokalsamfund. 
 
Fællesskabet mellem både personalegruppen og børnegruppen er uvurderligt. Den tætte relation og 
samhørighed skaber en tryg base, der er afgørende for børns udvikling. Denne sammenhæng er ikke blot et 
aspekt af daginstitutionen; det er kernen i vores fællesskab. 
 
Tid er afgørende for omsorg og udvikling, og vuggestuens placering i vores nærområde sikrer, at vi som 
lokale beboere bevarer den nødvendige tid til at pleje og overlevere værdier og kundskab til kommende 
generationer. De optimale fysiske rammer og den strategiske placering gør vuggestuen til et hjerte i vores 
lokalsamfund. 
 
Det positive miljø inden for personalegruppen smitter positivt af på børnene. Denne synergi skaber ikke 
kun en behagelig atmosfære, men det er også afgørende for børnenes trivsel og udvikling. Overgangen 
mellem vuggestue og børnehave bliver problemfri, da personalet allerede har et velkendt samarbejde på 
tværs. 
 
Vuggestuens personale besidder en høj faglighed, hvilket fremmer børnenes udvikling og 
selvstændiggørelse. Denne faglige styrke skaber stabilitet og sikkerhed, som er afgørende for en sund 
opvækst. 
 
Endvidere spiller vuggestuen en central rolle i opdragelsen i mangfoldighed midt i vores urbanplan. Dette er 
afgørende for at forme børnenes forståelse af samfundet og skabe inkluderende borgere. 
 
I sidste ende vil lukningen af vuggestuen ikke kun fjerne et vigtigt lokalt tilbud, men det vil også svække 
vores samfund. Vi opfordrer Byrådet til at overveje konsekvenserne nøje og bevare vores vuggestue for det 
fællesskab, den repræsenterer. 
 
Med venlig hilsen, 
Bekymrede forældre 
Nathalie Kit og Søren Bothe 
 



Høringssvar vedrørende Børnehuset Lygtemagerstien 
 
Vi har haft vores ældste barn i Børnehuset Lygtemagerstien siden februar 2019, det var 
garantiplads og vi var sikre på, at når vi fik plads det andet sted, så ville vi flytte vores barn. Nu går 
begge vores børn i børnehaven på hver deres stue. Vi er meget glade for stedet. Vi har siden 
vores første barn startede, altid oplevet et personale der har skabt ro for børnene og et godt 
læringsmiljø hvor børnene har plads til at udvikle sig i deres tempo. Da vores børn gik i vuggestue, 
oplevede vi altid når vi afleverede og hentede, en helt særlig ro. Det var meget tydeligt for os som 
forældre at se, at personalet sad på gulvet med børnene og havde tydelig rollefordelinger, så både 
forældre og børn kunne starte dagen roligt og hente i ro.  
I børnehaven oplever vi meget engagerede voksne der er meget gode til at gribe børns interesser 
og dykke ned i det med dem. Dette er særligt kommet til udtryk ved, at der er lavet forskellige 
vulkaner på vores ene barns stue (vores barn har en særlig interesse for sten og vulkaner). Det er 
omsorgsfulde voksne, der har tid til at tage imod vores børn om morgenen, vi har et barn der ikke 
altid har lyst til at blive afleveret og vi oplever et personale der kender vores barn og ved hvordan 
de kan hjælpe med en tryg overgang fra hjemmet til børnehaven. Vi har været så heldige, at den 
første pædagog vi mødte i institutionen er fuldt med op i børnehaven.  
 
Der har det sidste års tid været meget fokus på legezoner og synligheden i legene de forskellige 
steder. Fællesrummet indbyder til ro og læsning ved sofaen og når vi henter om eftermiddagen 
omkring kl 14, kan vi se hvordan de voksne og børnene sidder sammen og læser og vi oplever 
hvor fordybede børnene er imens.  
Der er lavet gode kroge hvor der er plads til ikke-voksentstyrede lege, men det er tydeligt for 
børnene hvordan de kan starte legene.  
Hjemme hos os, er det særligt puderummet vi hører om. Det er meget populært for begge vores 
børn. Der er god plads til bevægelsesaktiviteter. Rummet er placeret mellem de to 
børnehavestuer.  
Vores børn er meget optagede af krea og at tegne og på begge stuer er der sat tegnemateriale i 
børnehøjde og der er dygtigt personale til at hjælpe med at skabe fortællinger i tegningerne, så det 
ikke bare er streger på papir. 
 
Vi er meget meget glade for Lygtemagerstien og det ville være et stort tab for området at miste en 
så rummelig, nærværende og fagligt dygtig institution med så mange dygtige ansatte. Institutionen 
ligger også godt, den ligger tæt på mange legepladser og bondegården. De har her i efteråret haft 
et forløb med den lokale boldklub og det har vores ældste elsket.  
 
Mvh 
 
Ken Klinkby Rasmussen og Linn Ilsø Klinkby 
 



Kære jer,  

 

Vi beder jer pænt om ikke at ødelægge en særdeles velfungerende institution af høj kvalitet. I er 

nødt til at finde andre løsninger. Hvis I lukker vores børns institution, og de mister deres trygge 

rammer, kan vi se os nødsaget til at forlade kommunen, og det vil vi alle være kede af. Denne 

beslutning er vi desværre ikke ene om. Vi har brug for flere institutioner som Lygtemagerstien, 

ikke færre!  

 

Vi som forældre til to børn i Lygtemagerstien forstår slet ikke beslutningen om at lukke 

institutionen. For det er en lukning, når man i så høj grad går ind og ændrer på en institutions 

struktur. Der er meget snak om, at andre institutioner ikke fungerer, at flere vælger 

hjemmepasning osv. Vi har selv været store tilhængere af hjemmepasning, men i LIGE AKKURAT 

Børnehuset Lygtemagerstien kan og tør vi aflevere vores elskede børn med GOD samvittighed. 

Derfor skal I lade Lygtemagerstien bestå.  

Vi oplever, at Lygtemagerstiens personale har en høj faglighed, om styrker vores børns udvikling, 

og som skaber et stærkt fællesskab i børnegruppen på tværs af mange sociale baggrunde og 

etniciteter. De griber børnene og møder dem, hvor de er. Også personalegruppen fremstår 

harmonisk og rolig i en dagligdag med knald på. Den relativt nye leder, Maja, er yderst kompetent 

og har virkelig godt styr på institutionen.  

Som forældre oplever vi, at Lygtemagerstien er virkelig gode til at fange og arbejde med det 

enkelte barns interesser. Vi hører om lærerige forløb, hvor pædagoger og pædagogmedhjælpere 

planlægger aktiviteter indenfor et tema over flere uger, som fanger børnene og lærer dem 

kreative og faglige egenskaber. 

Børnehuset Lygtemagerstien ligger i et fantastisk godt område med adgang til gode, stimulerende 

legepladser lige uden for børnehaven, Remiseparkens store grønne områder, skaterbane og 

forhindringsbaner, som styrker børnenes motoriske færdigheder. Remiseparken har været 

igennem en stor positiv udvikling gennem det sidste årti, som parkens institutioner har haft stort 

udbytte af. Lygtemagerstien er tit på tur ude i lokalområdet og samarbejder både med den 

bemandede legeplads og giver glæde og liv til plejehjemmet i området. 

 

Med venlig hilsen  

Cecillie Kildegaard (Konsulent i Folketinget, Christiansborg) og Søren Kildegaard (specialskolelærer 

i Københavns Kommune).  

 



Kære Københavns Kommune, 

 

Dette er et høringssvar angående den foreslåede sammenlægning af Børnehuset Lygtemagerstien og 

Hoppeland. 

 

Vi vil starte med at skrive, at der er en meget specifik grund til at vi har valgt netop Børnehuset 

Lygtemagerstien, til vores 2 piger. 

 

En grund er at jeg selv er vokset op i urbanplanen og har mange gode minder fra rød stue om en rigtig god 

børnehave med fantastiske omgivelser bl.a. bonderen og byggeren. 

 

En anden grund til at vi valgte netop Børnehuset Lygtemagerstien var det gode indtryk vi fik da vi var på 

rundvisning i forhold til at vælge institution til vores ældste datter. 

 

Hvis vi skal være ærlige, var vi først ude at kigge på en anden institution på Amager, som vi fik anbefalet. 

Denne institution var meget større og af nyere dato. Dog erfarede vi at større og nyere ikke er 

ensbetydende med bedre.  

Vi blev mødt af lederen af institutionen som nærmest fortæller os at det er en fejl at vi er dukket op netop 

den dag ( selvom hun selv havde været med til at give os den dato samt tidspunkt.) Heldigvis for hende var 

der en sød pædagog som gerne vil vise os rundt alligevel. I det vi bliver vist rundt møder vi et personale 

som virker træt, koldt og uinteresserede. Imens vi bliver vist rundt, støder vi ind i en anden pædagog som 

virkede meget søgende. Det viser sig at det hun ledte efter var 2 børn fra hendes stue, som befandt sig i 

garderoben. Pædagogen som viste os rundt forsøgte at redde situationen ved at sige bare rolig, jeg har styr 

på dem, de er der (Ja, her skal vores barn ikke gå). 

 

Dette har ikke noget med Børnehuset Lygtemagerstien at gøre, men vi vil bare gerne fortælle hvor stor 

kvalitets forskel der kan være på institutioner, især hvor stor en betydning førstehåndsindtryk har. 

 

I modsætning til den institution med den ikke så heldige rundvisning, kommer vi på rundvisning hos 

Børnehuset Lygtemagerstien. 

Hos Børnehuset Lygtemagerstien blev vi mødt af et helt andet personale og miljø. 

Vi blev mødt af en meget ærlig leder som fortæller at der er sommerferie og derfor er der færre pædagoger 

end normalt.  

Derudover ser vi på lokaler som ikke er de største, faciliteter som ikke er de nyeste men til gengæld bliver vi 

mødt af et varmt personale, som giver sig tid til at få øjenkontakt med os, hilser på os samt viser interesse 

for os som forældre og vores datter som på daværende tidspunkt kun var 3 måneder. Man kunne tydeligt 

mærke at her er en institution som viser omsorg, nærvær og vægter børnenes behov højt. 

 

Eksempelvis observerede vi i vuggestuen et barn, som var meget ked af det, fordi barnet netop var vendt 

tilbage fra ferie. Barnet gik rundt og græd, og efter barnet fulgte en pædagog efter og var klar til at trøste 

det her barn, når barnet havde behov for det. 

Det var dejligt at se at barnet ikke behøvede at opsøge en voksen, men at den voksne allerede stod klar.Det 

gjorde et stort indtryk på os at se, hvor omsorgsfulde pædagogerne er på Børnehuset Lygtemagerstien. 

 

En ting er, hvad vi observerede den dag, en anden ting er,at pædagogerne levede fuldstændig op til hvad vi 

så. 

 

Vores ældste datter var ikke nem at få til at holde lur, det advarede vi dem om den første gang hun skulle 

prøve at holde lur i vuggestuen. 



Vi informerer personalet om at vores datter er svær at få til at sove, hvortil de svarer at de har stor erfaring 

med dette. Samme dag bliver vi ringet op af pædagogen som beklager og fortæller at der er kommet skævt 

ind på hinanden og det ikke lykkes dem, 

at få vores datter til at sove, men de vil gøre det anderledes dagen efter. 

Dagen efter var en succes, de fik vores datter til at sove. 

Vi spurgte ind til hvordan de fik hende til det, den dag havde de vugget hende, gået med hende i sin 

sovevogn, der var simpelthen gået en pædagog i 45 min for at få vores datter til at sove.  

Hold nu op, tænkte jeg, hvor heldig kan man være at man har fundet en institutionen som vægte ens barns 

lur højt. Da jeg fortalte en fra min mødregruppe om dette, kiggede hun bare og sagde hold da op, det var 

aldrig sket i den institutionen hendes datter gik i, så var de nok bare blevet ringet op eller også fik hun bare 

ikke den lur. 

De har gjort alt for vores datter fik sin lur, da det ikke virkede længere at gå med hende i hendes sovevogn, 

så blev hendes sovevogn trillet ind i et stille rum, hvor der var stille, mørkt også satte de meditationens 

musik på, for at hun kunne sove. 

Jeg siger det bare, "min vuggestue er bedre end din". 

Spøg til side, Børnehuset Lygtemagerstien har altså det bedste personale, som er omsorgsfulde, nærvær og 

sætter børnenes behov højt.  

 

Vores ældste datter går nu på rød stue, som er i børnehavens afdeling i Børnehuset Lygtemagerstien. 

Rød stue er en stue som har været igennem noget af en skattejagt for at finde deres skatte (pædagoger).. 

Men man har aldrig kunnet mærke det på børnene. Pædagogerne har været omsorgsfulde over for 

børnene og haft tid til at tale med os, forældre, hvis der har været noget, vi har været bekymrede over. 

Personalet på rød stue er nu fuldtallige og det er de bedste 2 pædagoger og 1 pædagogmedhjælper man 

kunne ønske sig på en stue.  

Vi har et ønske om at vores anden datter som pt. går i vuggestuen også skal gå på rød stue når hun starter i 

børnehave og allerhelst med pædagogerne som er der nu. 

 

Så kære Københavns Kommune, måske I skulle lade vær med at forsøge at fikse noget som allerede 

fungerer perfekt som det er. 

Derudover har jeg et spørgsmål, nu er jeg selv vokset op i Urbanplanen.  

For 3-4 år siden valgte man at bruge mange millioner på at give Urbanplanen et glow op, Urbanplanen er 

heller ikke længere på ghettolisten . 

Remiseparken som I har brugt flere millioner på, er blevet mere åbent, flot og tiltrækkende for 

børnefamilier som kommer langvejs fra og børnefamilier som kommer fra villavejene. 

Har I tænkt over hvilke konsekvenser det kan gøre for Urbanplanen, hvis I lukker enten Børnehuset 

Lygtemagerstien eller Hoppeland, som ligger parallelt med Remiseparken. 

 

Tja, der vil formentlig stå nogle tomme bygninger, hvor unge "rødder" kan opholde sig, ikke kun om dagen 

men også om aften og natten. 

Og så står vi igen med Urbanplanen, som er et utrygt sted at opholde sig eller man skal bare lade være med 

at gå igennem "stien" når det er blevet mørkt, sådan lød da jeg var barn. 

 

Hvis det først bliver et utrygt sted for børnefamilier, søger de jo ud af området og hvilke typer tiltrækkes så 

til Urbanplanen?  

Jeg synes, at det ville være ærgerligt at der er blevet brugt så mange penge og ressourcer på Urbanplanens 

glow op samt nye ry, som et sted for børnefamilier. 

For derefter at lukke en af de institutioner som faktisk har rigtige pæne tilsynsrapporter og dermed også 

øge risikoen for at falde tilbage til der Urbanplanen kom fra (et udsat/utrygt sted). 

 



Vi ønsker og anbefaler på det kraftigste, at der bliver valgt en anden løsning end sammenlægning af 

Børnehuset Lygtemagerstien og Hoppeland.  

På forhånd, tak. 

 

Med Venlig Hilsen  

Forældrene til Matea fra Rødstue og Alainna fra Radise stuen. 

Maelienne og Tobias 

 



Vi skriver til jer, da bare tanken om en nedlukning/sammenslutning af vores datters elskede børnehave har 
fyldt utrolig meget siden vi er blevet bekendt med denne triste nyhed. 
 

Vi har i fællesskab med vores datter selv aktivt valgt, at hun skal starte sin udvikling, læring og trivsel i 
Børnehuset Lygtemagerstien - hvilket hidtil har været det bedste valg i hendes korte liv! 
 

Roza har haft sine udfordringer på hendes tidligere institution. Men fra dag ét har hun elsket sin børnehave! 
Vi som forældre til Roza arbejder til dagligt som henholdsvis skolelærer og sagsbehandler, der lever og 
ånder for vores kæreste eje, Roza. Vi vil vove og påstå, at Roza kommer fra et ressource stærkt hjem, dog 
kan vi ikke undgå, at Roza savner hendes børnehave i weekenderne! At Roza taler om sine yndlings 
pædagoger over aftensmaden, er i øvrigt hverdagskost.  
 

Men hvorfor er Roza egentlig så ekstraordinært glad for sin børnehave? Vores indtryk og observationer er, 
at det først og fremmest starter fra ledelsen og fortsætter konsekvent over samtlige rammer og personale. 
Uagtet hvor travlt pædagogerne har, så bliver børnene altid mødt af en pædagog som tager imod barnet - 
hvilket gør at man som forældre kan aflevere sit barn med god samvittighed uanset om det har været en 
god eller dårlig morgen. Ligeledes opstår der en yderst tryg følelse, når man har hentet sit barn. Ikke kun 
fordi ens barn har haft en god dag, men især fordi pædagogerne altid tager sig tid til at fortælle om, 
hvordan barnets dag har forløbet sig. Hér er det ikke "bare" pædagogernes engagement og lyst som er 
værdsat, men især deres farlighed! Vi har flere gange forhørt os hos pædagogerne, når vi har haft nogle 
udfordringer ift. vores datter - som omhandler udfordringer og situationer udenfor børnehaven. Selv hér har 
vi modtaget sparring og råd som har løst vores udfordringer! 
 

Vi er med på, at vi som samfund står i en situation, hvor der skal spares. Men hér har man en institution, 
som gør en forskel for en masse børn, samt hele nærområdet! Remiseparken og Børnehuset 
Lygtemagerstien har været den største faktor til, at vi har valgt at flytte til Urbanplanen!  
 

Vi håber og regner med, at I finder de nødvendige midler et andet sted - det er i hvert fald noget som vi ikke 
kan se bort fra til næste valg. 
 

Bh 

Mor og far til Roza 

Stephanie og Serdil  
 

Sendt fra min iPhone 

 



Fra:                                    "Andrei Ilie Pirvan" <pirvandrei@protonmail.com>

Sendt:                                11. december 2023 18:31:36

Til:                                      "BUFKP Organisationsdata" <Organisationsdata@buf.kk.dk>

Emne:                                Our feedback..

Dear Municipality Representative, 

We are the proud parents of Esmelia, who is currently thriving in the Radise group at Lygetmagerstien 

Daycare Center. We are reaching out to you today to share our perspective, one that echoes the voices 

of many families whose lives have been positively impacted by this exceptional institution. It is our 

sincere hope that by understanding our experiences and the pivotal role Lygetmagerstien plays in our 

child’s development, the municipality will recognize the invaluable contribution this center makes to 

our community. 

Nestled in the bustling city of Copenhagen, there is a remarkable daycare center that has become a 

cornerstone of our community. This center represents far more than a mere childcare facility; it is a 

thriving hub of education, personal development, and community involvement. Within its welcoming 

walls, each child embarks on a personal journey of exploration and growth, guided by a team of 

caregivers whose commitment to nurturing young minds goes beyond traditional education. They are, 

in essence, the creators of a dynamic and enriching environment that fosters the early development of 

our future generations. 

At this daycare, the expertise and dedication of the caregivers in nurturing young minds are truly 

commendable. They blend activities like dancing, painting, and arts and crafts, not just for fun, but as 

powerful tools to enrich the children's learning journey. 

In moments when a child needs guidance or support, the pedagogues respond with both immediacy and 

empathy, taking the time to engage in meaningful interactions at just the right moment. Their 

communication with us, the parents, is exemplary - keeping us informed and involved, especially in 

times of need. 

Our daughter's journey, though initially challenging, stands as a testament to the team's commitment to 

open communication and collaboration. The meetings we've had with the pedagogues were more than 

just discussions; they were strategic sessions that forged a consistent and supportive environment for 

our daughter, both at home and in daycare. The transformation in her social skills is a clear reflection of 

these efforts. 

Moreover, our daughter's perception of the pedagogues as friends speaks volumes. It's not just a 

daycare; it's a haven of trust and safety for our child, where she feels understood, valued, and happily 

integrated. 

This location in Copenhagen is, without a doubt, a dream come true for any child. Imagine a place 

where the wonders of nature meet the joys of childhood exploration – that's what we have right here. 



At the heart of this child's paradise is an accessible open farm, brimming with friendly animals. This 

isn't just a farm; it's a gateway for kids to connect with nature and learn about animals in the most 

interactive and joyful way. 

Then there's Byggepladsen – not just a park, but a marvel of community effort, featuring a workshop 

where creativity and play go hand in hand. This park, built by the community, stands as a testament to 

the dedication we have towards creating a nurturing and stimulating environment for our children. 

For young equestrians, the horse-riding area offers an unparalleled opportunity to learn, engage, and 

develop a bond with these magnificent creatures. 

Remiseparken, our local jewel, has undergone a remarkable transformation over the past seven years. 

Today, it stands as a child-friendly haven, a vast improvement from its earlier days. It's a place where 

children can play, explore, and grow in a safe and nurturing environment. 

The pedagogues here truly excel in utilizing these incredible surroundings. Their skill in guiding and 

supervising the children is evident, particularly in how they leverage the open spaces. The expansive 

fields of Remiseparken, away from busy streets and bike lanes, provide a secure and visible playground 

where a single pedagogue can keep a watchful eye on a group of children with ease. 

But there's more to this than just child's play. For us, as a foreign family, the park has been a bridge to 

the local community. It's where we've been able to connect with other parents, creating a social 

network that has made our daughter's integration into daycare a smooth and pleasant journey. It's more 

than just a place; it's where friendships are formed, and community bonds are strengthened. 

This isn't just a location; it's a vibrant community space that offers safety, learning, and fun for 

children, while also providing a welcoming social environment for families. It's a place where 

childhood memories are made, and community ties are built. 

In essence, this daycare and its surrounding environment in Copenhagen represent more than a mere 

location; they embody a vibrant, nurturing community. It's a place where the laughter of children 

mingles with the joy of learning, where safety and fun coexist harmoniously, and where families come 

together, forging lasting bonds. This is not just a daycare; it's a foundation for lifelong memories and a 

testament to the power of a supportive, engaged community. Here, we're not just raising children; we're 

nurturing the future, one delightful, carefree childhood at a time. 

In conclusion, we urge the municipality to consider the profound impact that Lygetmagerstien Daycare 

Center has not only on our child, Esmelia, but on all the families it serves. The nurturing environment, 

educational opportunities, and sense of community it fosters are irreplaceable. We hope our perspective 

as parents provides a clearer understanding of the vital role this center plays in the fabric of our 

community and in shaping the lives of our children, who are, after all, the future of our society. We 

trust that the municipality will recognize the importance of Lygetmagerstien and make decisions that 

reflect the needs and values of our community.



Best regards,

Andreea and Andrei Pîrvan 



Fra:                                    "Nicklas Bo Jensen" <nbjensen@gmail.com>

Sendt:                                12. december 2023 11:41:20

Til:                                      "BUFKP Organisationsdata" <Organisationsdata@buf.kk.dk>

Kopi:                                  "Charlotte <3" <charl814@hotmail.com>

Emne:                                Hoppeland

Høringssvar til Børne- og Ungdomsforvaltningens forslag vedr. Børnehuset Lygtemagerstien og 

Idrætsinstitutionen Hoppeland.

 

Det er vores forståelse at det er blevet foreslået at sammenlægge institutionerne Børnehuset 

Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen Hoppeland for at nedbringe kapaciteten på dagtilbudsområdet.

Som forældre til et børnehavebarn i Hoppeland og et barn der er skrevet op til vuggestue i Hoppeland 

er vi ærgerlige over at høre denne plan. Det er vores indtryk at institutionen er inde i en positiv 

udvikling, hvor børnene og de voksne trives. Vi oplever det som en institution hvor der er plads til alle, 

børnene trives, de voksne tager arbejdet seriøst og er med til at skabe en god hverdag. Alt i alt, en 

institution i balance som vi føler det er synd at ødelægge.

Vi undrer os også over at den pædagogiske kvalitet ikke har været en parameter til at udvælge hvilke 

institutioner der bliver påvirket af sparerunden? Dette må dog være den vigtigste parameter, specielt da 

en sådan sammenlægning må forventes at skabe en vis uro og opsigelser blandt personalet. Denne 

parameter synes vi burde genovervejes, da vi føler det burde være den vigtigste parameter.

Venlig hilsen

Nicklas og Charlotte



Fra:                                    "Andrei Ilie Pirvan" <pirvandrei@protonmail.com>

Sendt:                                11. december 2023 18:31:36

Til:                                      "BUFKP Organisationsdata" <Organisationsdata@buf.kk.dk>

Emne:                                Our feedback..

Dear Municipality Representative, 

We are the proud parents of Esmelia, who is currently thriving in the Radise group at Lygetmagerstien 

Daycare Center. We are reaching out to you today to share our perspective, one that echoes the voices 

of many families whose lives have been positively impacted by this exceptional institution. It is our 

sincere hope that by understanding our experiences and the pivotal role Lygetmagerstien plays in our 

child’s development, the municipality will recognize the invaluable contribution this center makes to 

our community. 

Nestled in the bustling city of Copenhagen, there is a remarkable daycare center that has become a 

cornerstone of our community. This center represents far more than a mere childcare facility; it is a 

thriving hub of education, personal development, and community involvement. Within its welcoming 

walls, each child embarks on a personal journey of exploration and growth, guided by a team of 

caregivers whose commitment to nurturing young minds goes beyond traditional education. They are, 

in essence, the creators of a dynamic and enriching environment that fosters the early development of 

our future generations. 

At this daycare, the expertise and dedication of the caregivers in nurturing young minds are truly 

commendable. They blend activities like dancing, painting, and arts and crafts, not just for fun, but as 

powerful tools to enrich the children's learning journey. 

In moments when a child needs guidance or support, the pedagogues respond with both immediacy and 

empathy, taking the time to engage in meaningful interactions at just the right moment. Their 

communication with us, the parents, is exemplary - keeping us informed and involved, especially in 

times of need. 

Our daughter's journey, though initially challenging, stands as a testament to the team's commitment to 

open communication and collaboration. The meetings we've had with the pedagogues were more than 

just discussions; they were strategic sessions that forged a consistent and supportive environment for 

our daughter, both at home and in daycare. The transformation in her social skills is a clear reflection of 

these efforts. 

Moreover, our daughter's perception of the pedagogues as friends speaks volumes. It's not just a 

daycare; it's a haven of trust and safety for our child, where she feels understood, valued, and happily 

integrated. 

This location in Copenhagen is, without a doubt, a dream come true for any child. Imagine a place 

where the wonders of nature meet the joys of childhood exploration – that's what we have right here. 



At the heart of this child's paradise is an accessible open farm, brimming with friendly animals. This 

isn't just a farm; it's a gateway for kids to connect with nature and learn about animals in the most 

interactive and joyful way. 

Then there's Byggepladsen – not just a park, but a marvel of community effort, featuring a workshop 

where creativity and play go hand in hand. This park, built by the community, stands as a testament to 

the dedication we have towards creating a nurturing and stimulating environment for our children. 

For young equestrians, the horse-riding area offers an unparalleled opportunity to learn, engage, and 

develop a bond with these magnificent creatures. 

Remiseparken, our local jewel, has undergone a remarkable transformation over the past seven years. 

Today, it stands as a child-friendly haven, a vast improvement from its earlier days. It's a place where 

children can play, explore, and grow in a safe and nurturing environment. 

The pedagogues here truly excel in utilizing these incredible surroundings. Their skill in guiding and 

supervising the children is evident, particularly in how they leverage the open spaces. The expansive 

fields of Remiseparken, away from busy streets and bike lanes, provide a secure and visible playground 

where a single pedagogue can keep a watchful eye on a group of children with ease. 

But there's more to this than just child's play. For us, as a foreign family, the park has been a bridge to 

the local community. It's where we've been able to connect with other parents, creating a social 

network that has made our daughter's integration into daycare a smooth and pleasant journey. It's more 

than just a place; it's where friendships are formed, and community bonds are strengthened. 

This isn't just a location; it's a vibrant community space that offers safety, learning, and fun for 

children, while also providing a welcoming social environment for families. It's a place where 

childhood memories are made, and community ties are built. 

In essence, this daycare and its surrounding environment in Copenhagen represent more than a mere 

location; they embody a vibrant, nurturing community. It's a place where the laughter of children 

mingles with the joy of learning, where safety and fun coexist harmoniously, and where families come 

together, forging lasting bonds. This is not just a daycare; it's a foundation for lifelong memories and a 

testament to the power of a supportive, engaged community. Here, we're not just raising children; we're 

nurturing the future, one delightful, carefree childhood at a time. 

In conclusion, we urge the municipality to consider the profound impact that Lygetmagerstien Daycare 

Center has not only on our child, Esmelia, but on all the families it serves. The nurturing environment, 

educational opportunities, and sense of community it fosters are irreplaceable. We hope our perspective 

as parents provides a clearer understanding of the vital role this center plays in the fabric of our 

community and in shaping the lives of our children, who are, after all, the future of our society. We 

trust that the municipality will recognize the importance of Lygetmagerstien and make decisions that 

reflect the needs and values of our community.



Best regards,

Andreea and Andrei Pîrvan 



Fra:                                    "Mathilde Almlund" <malmlund@gmail.com>

Sendt:                                12. december 2023 13:21:44

Til:                                      "BUFKP Organisationsdata" <Organisationsdata@buf.kk.dk>

Emne:                                Høringssvar vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet Lygtemagerstien

Høringssvar vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet - sammenlægning af Børnehuset 

Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen Hoppeland.

Jeg er dybt chokeret over, at man overvejer at sammenlægge Børnehuset Lygtemagerstien og 

Hoppeland. Vi har valgt Lygtemagerstien aktivt til til vores tredje datter, selvom den ligger 4,5 km fra 

vores bopæl i Ørestad Syd. (Hendes storesøstre gik i en børnehave tæt på vores hjem.) Det var på vores 

eget initiativ - vi blev tilbudt en plads i en anden institution tættere på vores bopæl.

Jeg er selv økonom og forsker med interesse i bl.a. børns udvikling, socialt udsatte børn og ulighed og 

kender derfor rigtig godt til den demografiske sammensætning i bl.a. Urbanplanen, hvor 

Lygtemagerstien ligger. Vi valgte Lygtemagerstien selvom den ligger i det, der historisk set er et 

socialt udsat boligområde, og selvom vi selv bor i et område med en høj andel af ressourcestærke 

familier. Det gjorde vi fordi det er en mindre og meget tryg institution, både at dømme ud fra vores 

besøg, dens lokale ry, de fremragende tilsynsrapporter og fordi den har en stabil personalegruppe over 

mange år, og vi har kun fået bekræftet dette, nu hvor vi kender institutionen. Dermed oplever vi det 

som det tryggeste og mest stabile tilbud vi kunne finde til vores datter. Lygtemagerstien er noget så 

vidunderligt som et fuldstændig fantastisk institution midt i et såkaldt “ghettoområde”.

Derudover valgte vi den for at undgå al den uro, Københavns Kommune har udsat vores to ældste døtre 

for ved konstant at træffe panikbeslutninger på institutionsområdet i Ørestad Syd, hvor vi bor - jeg kan 

ikke med ord beskrive hvor ærgerlig jeg er over at se denne adfærd gentaget her.

Vi ser det som en kvalitet, at der i Lygtemagerstien er børn der kommer fra familier med rigtig mange 

forskellige kulturer og socioøkonomiske forhold, netop fordi der er plads til og omsorg for dem alle. I 

stedet for at lukke institutionen, mener jeg personligt, at forvaltningen burde komme ud og ydmygt 

lytte til de ansatte og tage noter for at lære noget om integration og om tidlige indsatser for børn med 

mange forskellige baggrunde og behov.

Nu, hvor der er tale om de facto at lukke den vidunderlige institution, overvejer vi at flytte vores datter 

til en institution tættere på vores hjem. Vi forestiller os, at mange andre familier går i de samme tanker, 

og at man så ikke længere vil have den særlige kombination af en god institution og en blanding af 

familier fra alle sociale lag, men i stedet skal starte forfra med at bygge en ny institution op med ny 

struktur, nye familier med en mindre blandet sammensætning og med forsøg på at finde nyt personale, 

hvilket jo ikke er det nemmeste i en tid med mangel på pædagogisk personale. Når man først er 

kommet væk fra den gode ligevægt, er det en udvikling, der tager mange år at vende, hvis det 

overhovedet er muligt. Det ville være rigtig ærgerligt for området, da der jo fra politisk side netop har 

været et ønske om at tiltrække flere ressourcestærke familier.

Samtidig risikerer man også, at det mangeårige personale, som har valgt at blive i institutionen trods 



gode muligheder alle andre steder, ikke længere gider arbejde der, når den arbejdsplads de elsker bliver 

ødelagt. Desuden har institutionen lige fået en ny leder, som er dygtig, nærværende og synlig - den 

kæmpe fordel for området er man åbenbart også klar til at smide væk!

Vores datter og alle de andre børn fra ressourcestærke hjem skal nok klare sig, selvom de flytter 

institution, men hvorfor insistere på at udradere en kæmpe succes midt i et såkaldt "ghettoområde"? Jeg 

tvivler på, at det er en beslutning, der kan betale sig økonomisk på langt sigt, når man tager højde for 

alle omkostninger på langt sigt - også dem, der kommer ved, at man ikke længere har en stabil 

personalegruppe, og ved påvirkningen af lokalområdet og de børn der vokser op i Urbanplanen, som 

lige nu dels får pasning og omsorg af tårnhøj pædagogisk kvalitet og dels får rig mulighed for at 

udvikle deres sprog sammen med de mange børn med danske forældre, der har valgt institutionen til på 

grund af dens høje kvalitet.

Forvaltningen har så vidt jeg har forstået lagt op til, at der i stedet for to institutioner, som tilsammen 

har 9 fyldte stuer, skal være een institution med 5 stuer. Hertil vil jeg blot bemærke, at det jo netop er 

de ekstra pladser, der muliggør diversitet - at der kommer familier fra områder udenfor Urbanplanen. 

Hvis antallet af pladser bliver reduceret så kraftigt, får man netop en institution, hvor der kun er plads 

til helt lokale børn og dermed lavere socioøkonomisk diversitet.

Til sidst vil jeg blot nævne, at den lavere søgning til gode institutioner i ressourcesvage områder til dels 

er kommunens ansvar. Det kan ikke være svært at gøre data om tilsynsrapporter lettere tilgængelige 

ved at gøre det nemt at se på et kort, hvilke vurderinger de forskellige institutioner får! Hvis man som 

jeg skal ned og grave i bunden af alle områdets institutionshjemmesider for at finde tallene frem, er det 

ikke mærkeligt, at der ikke er mange der ser dem. Hvis kommunen var bedre til at gøre opmærksomme 

på, hvor godt de gør det på institutioner, der som Lygtemagerstien i virkeligheden har odds imod sig, 

ville søgningen helt klart også være højere! Man fristes jo til at tænke, at forvaltningen heller ikke selv 

har været i stand til at finde tallene fra tilsynsrapporterne frem, siden de overvejer at ødelægge en så 

velfungerende en institution som Lygtemagerstien.

Med venlig hilsen

Mathilde Almlund



Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet ang. Forslag om 

sammenlægning af Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen 

Hoppeland. 

- Skrevet af institutionens to faglige fyrtårne på vegne af medarbejdergruppen i 

Børnehuset Lygtemagerstien.

Dette forslag om sammenlægning har for hele personalegruppen medført en stor bekymring 

og undren. Vi i Børnehuset Lygtemagerstien mener selv, at vi har den bedste arbejdsplads og 

ikke mindst det bedste arbejdsmiljø skabt på baggrund af ledelse og alle i personalegruppen.

Vi forstår derfor ikke, hvordan man “bare” tænker os, som brikker man ”bare” kan flytte 

rundt på? Vi mener på ingen måde, at man bare kan forvente en 1 til 1, når man 

sammenlægger institutioner med forskellige personalekulturer, arbejdsmiljø etc. Her bliver vi 

også nødt til at nævne, at det ikke er givet at alt personale i den givne situation, ønsker at 

flytte med og derfor søger andre veje, blandt andet på grund af det ejerskab og samhørighed 

de føler til Lygtemagerstien. 

Vi arbejder hver dag, på forskellige vis med børn i udsatte positioner, hvor det er ekstremt 

vigtigt med faste, trygge og troværdige voksne omkring dem. Det mener vi, at vi 

(personalegruppen) er  rigtig dygtige til og at vi på bedst mulige vis giver børnene det, de har 

behov for. Den konklusion mener vi også, at man kan udlede af vores seneste pædagogiske 

tilsyn og det er med til at skildre den kvalitet vi leverer hver dag. Her tænker I så nok, jo jo, 

men det kan I gøre alle steder. Her må vi så bare sige, at det er vi uenige i. En af de faktorer 

der spiller en meget stor rolle for at have ambitioner om og kunne levere en pædagogisk god 

kvalitet, er et godt arbejdsmiljø. I denne slags relationsarbejde er man nødt til at give meget 

af sig selv og det er vi stand til, på trods af hvor hårdt det kan være, netop fordi vi har et 

velfungerende arbejdsmiljø og samarbejde, en fælles motivation og ambitioner, ledelse og 

medarbejdere iblandt. Vi mener derfor også, at det uden tvivl vil gå ud over kvaliteten af det 

pædagogiske arbejde, hvis dette forslag gennemføres. Vi har gennem hårdt arbejde skabt en 

tryghed og samhørighed i personalegruppen, som kommer børnene til gode og vi kan ikke 

understrege nok, at dette ikke er en selvfølge, men er noget som sker over tid..  

For os har og er diversiteten i vores børnegrupper en kæmpe fordel. Det mener vi fordi, at vi 

har børn og forældre fra alle lag af samfundet, med forskellige kulturer og ophav. Den 

mangfoldighed og diversitet er vi bange for forsvinder, hvis vi ikke længere er to 



institutioner, da der i så fald ikke længere vil være plads til begge institutioners børnegrupper. 

Man risikerer at undergrave alt det arbejde der er gjort i området de seneste mange år, 

heriblandt de socioøkonomiske og sociale aspekter. Vi frygter derudover at mange af vores 

ressourcestærke familier vil forsvinde, da det hovedsageligt vil være familier fra nærområdet, 

der vil søge os. Dette, mener vi, vil medføre at opgaven for personalet med det pædagogiske 

arbejde bliver endnu større og vanskeliggøre eksempelvis det sproglige arbejde yderligere. 

Københavns Kommune laver for tiden en masse reklamer for at sikre rekruttering af uddannet 

personale og få flere pædagoger ud i deres drømmejob. Vi som personale i Børnehuset 

Lygtemagerstien mener lige præcis at vi har og kan tilbyde det, der gør det at arbejde i dette 

fag, til drømmejobbet. Vi går alle motiveret på arbejde hver dag, med ønsket om at yde den 

bedst mulige omsorg og kvalitet for vores børn, på trods af de langt fra optimale forhold i 

faget. 

Det er en faktor vi ikke mener bør underkendes, især når man ser den flugt der er fra faget og 

den stigende besværlighed der er med at ansætte nyt personale.  

Det lykkedes os at holde på de nyuddannede pædagoger, givet dem plads og mulighed for at 

udvikle og præge pædagogiske praksis. Det har helt konkret medført for en af de to, der 

skriver dette høringssvar, at en sprudlende motivation har erstattet en enorm tvivl og tøven 

ved tanken om at arbejde i dette fag i mange år. Netop denne tvivl hersker nok hos mange 

nyuddannede pædagoger i disse år og det vil derfor være utrolig ærgerligt hvis denne 

mulighed skulle forsvinde.   

Vi mener at det vil være en MEGET uhensigtsmæssig beslutning, med tanke på den kvalitet 

vi hver dag leverer, den tilfredshed der er blandt forældrene, det pædagogiske tilsyn og den 

motivation der hersker blandt medarbejderne til, hver dag at gå på arbejde og gøre sit 

ypperste. Derfor er vi meget bekymrede for alle parters fremtid, hvis dette forslag om en 

sammenlægning går igennem. 
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Den foreliggende skrivelse indkredser nogle af de bekymringspunkter, der manifesteres blandt 

forældrene tilknyttet Hoppeland i forbindelse med BUF's forslag om at konsolidere institutionen 

med Lygtemagerstien. Der bør ikke herske tvivl om, at samtlige forældre til børn i Hoppeland finder 

denne foreslåede sammenlægning yderst problematisk og usædvanligt uhensigtsmæssig. Det 

forekommer absurd, at der fra både kommunal og politisk instans synes at være ønske om at 

nedlægge en så velfungerende institution, der ikke alene fremmer social lighed positivt, men tillige 

udgør en betydelig faktor i reduktionen af børne- såvel som forældreisolationsfølelse, grundet den 

stærke forældresamarbejdsdynamik, der karakteriserer institutionen.  

Det forekommer, at der ikke er blevet gjort tilstrækkelige overvejelser vedrørende børnenes trivsel, 

omsorg, udvikling og læring, og hvordan disse elementer tilgodeses for at sikre alle børn lige 

rettigheder og muligheder for en vellykket begyndelse på livet. Principperne om social lighed, der 

udgør en kernekomponent for at sikre ensartede betingelser for alle børn, synes at stå isolerede i 

lyset af de præsenterede rå data i forbindelse med forslaget om institutionssammenlægning. Dette 

står i skarp kontrast til anbefalingerne fra fagforeninger, kommunale forældreorganisationer og 

andre relevante instanser, og det synes, at rapporten helt og holdent negligér det psykologiske og 

pædagogiske børnesyn. Dette indebærer en manglende vægtning af trivsel, udvikling, tryghed, 

omsorg og stabilitet samt en fravigelse af sund fornuft i den pågældende kontekst.  

  

Hoppeland som et Bevidst Valg  

Vi, som forældre, har bevidst valgt Hoppeland som institution for vores børn, og vi er urokkelige i 

vores beslutning om ikke at kompromittere dette valg.  

  

Hoppeland karakteriseres som en beskeden institution med et begrænset antal børn. Eventuelle 

sammenlægninger, der resulterer i en ændring af denne struktur, vækker dyb bekymring for mulig 

negativ påvirkning af børnenes trivsel. Havde ønsket været rettet mod en institution med et større 

antal børn, ville vores valg have taget en anden retning. Dette udgør en fundamental forudsætning, 

som vi insisterer på ikke at forråde.  
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For visse forældre repræsenterer Hoppeland et bevidst valg, selvom deres børn har specielle 

behov. Valget er motiveret af institutionens evne til at imødekomme disse udfordringer takket 

være et sundt miljø, en klar profil og et positivt børnesyn. Dette aspekt ville miste sin relevans ved 

en sammenlægning og resultere i ufrivillig selektion af visse børn. Argumentet hævder, at en 

almindelig plads skal prioriteres over en plads i specialområdet, hvilket ville modsiges ved en 

sammenlægning.  

  

- For børn med social angst er bekymringen betydelig, hvis en sammenlægning finder sted.  

- Hoppeland priser sig af at rumme børn med forskellige behov, men en sammenlægning ville 

føre til det modsatte, da institutionens størrelse ville overstige det, der er passende for disse 

børn, og adgangen til en almindelig plads ville blive umulig. Dette rejser bekymringer om, 

hvordan disse børn kan støttes uden at kompromittere deres daglige liv i institutionen.  

  

Hoppeland udgør et aktivt valg for nogle forældre, selvom deres bopæl overskrider den 

specificerede 'kilometergrænse', f.eks. for forældre fra Ørestaden, der har mere end 4 km til 

institutionen. Dette valg er funderet i institutionens profil, syn på børn, positive omdømme og 

størrelse, faktorer der ikke kunne opfyldes ved en sammenlægning.  

  

Tilmelding til Hoppeland er et bevidst valg for forældre, der bor tæt på institutionen. Der er 

bekymring for, at en sammenlægning vil resultere i ufrivillig selektion af visse børn, da den længere 

transporttid vil påvirke forældrenes evne til at aflevere børnene. Dette ville have en negativ 

indflydelse på børnene og kan ikke ignoreres. Dette vil også påvirke ’Chanceligheden’ for disse børn 

der ufrivilligt vil blive selekteret fra.   

  

Hoppeland har opnået et gunstigt ry, både på grund af deres idrætsprofil og generelle fremtoning 

(personale, ledelse, størrelse, trivsel, udvikling, læring, omsorg osv.). Dette ry har været afgørende 
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for forældrenes aktive valg af institutionen, og dette valg ville potentielt ændres ved en 

sammenlægning.  

  

Børns Trivsel ved Institutionssammenlægning  

  

Begrænsning af Udvikling og Generel Trivsel:  

Der eksisterer stærk bekymring for, at sammensmeltningen af to institutioner kan begrænse 

udviklingen hos individuelle børn i en sådan grad, at det påvirker deres generelle trivsel.  

Hoppeland har opnået en fejlfri tilsynsrapport på alle vurderingsområder i efteråret 2023, hvilket 

understreger bekymringen for nedlukning af en velfungerende institution. Den foreslåede 

sammenlægning kan føre til mistrivsel hos børnene, da det sandsynligvis ikke vil være muligt at 

opretholde samme faglige standard, omsorg og trivsel. Desuden har de to institutioner 

differentierede profiler.  

- Hoppelands pædagogers personligheder er kærkomne og skaber et trygt, velfungerende, 

sjovt og omsorgsfuldt miljø, som ikke kan garanteres ved en sammenlægning.  

- Stærkt samarbejde mellem medarbejdere, ledelse og forældre er afgørende for børns 

udvikling, læring og trivsel, og dette samarbejde vil ophøre i nogen grad ved en 

sammenlægning.  

- Det gode sammenspil i Hoppeland muliggør mere omsorg og skaber mere overskud, og 

bekymringen går på, at dette ikke vil være tilfældet efter en sammenlægning.  

  

Sund Struktur og Organisering:  

Hoppeland kendetegnes ved en god og sund struktur samt organisering, som vil ændres ved en 

sammenlægning og skabe betydelig nervøsitet, ubehag, forurolighed og utryghed blandt 

forældrene.  

Inklusion og Dens Betydning:  



idrætsinstitutionen Hoppland  
Høringssvar d. 12.12.2023  

Forældrerådet   
  

  
Hoppeland lykkes med inklusionsopgaven både fysisk og psykisk, hvilket er en central del af 

institutionen og en uundværlig faktor for børnenes trivsel. Sammenlægningen kan have en negativ 

indvirkning på inklusionen og dermed på vores børns trivsel.  

  

Hoppeland er indrettet med små rum, der giver børnene mulighed for både fysisk og psykisk 

tilbagetrækning, hvilket positivt påvirker deres dagligdag og for nogle er afgørende for 

dagligdagens fuldførelse.  

Stabilt Personale og Kontinuitet:  

  

Personalet i Hoppeland er stabilt, og medarbejderne er genkendelige, hvilket skaber tryghed for 

både børn og forældre. Denne tryghed vil gå tabt ved en sammenlægning.  

Vikarer, der anvendes i Hoppeland, er de samme, hvilket gøres for at sikre tryghed og 

genkendelighed for børnene. En sammenlægning vil medføre tab af denne tryghed.  

I Hoppeland observeres en overvejende høj faglig kvalifikation blandt personalet, hvilket udfolder 

sig som bemærkelsesværdigt i en tid, hvor rekruttering af kvalificeret personale udgør en betydelig 

udfordring. Derfor synes intentionen om at sammenlægge en institution af sådanne velfungerende 

kvaliteter uforholdsmæssig og iøjnefaldende uhensigtsmæssig. Dette konkluderes med afsæt i en 

nøje analyse af faglige kompetencer, tilsynsrapporter og overordnet trivselssituation.  

  

Børnenes Kendthed og Tillid:  

I vuggestueafdelingerne i Hoppeland er det observeret, at børnene er i stand til at identificere 

vikarernes navne, hvilket tydeligt indikerer den eksisterende grad af tryghed og genkendelighed. 

Denne velkendte daglige rutine anses som væsentlig for børnenes trivsel, og Hoppeland fungerer 

som en afgørende faktor for at opretholde optimale betingelser for denne trivsel.  
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-  Tillid og opmærksomhed fra personalet, ledelsen og forældrene er af central betydning, og 

disse aspekter kan stå over for udfordringer ved en eventuel sammenlægning.  

  

Når det angår det faglige niveau og læringsmiljøet, er det bemærket, at Hoppeland karakteriseres 

af et højt fagligt niveau blandt personalet. En potentiel sammenlægning vurderes imidlertid at 

kunne kompromittere dette faglige niveau, hvilket forventes at have en negativ indvirkning på 

børnenes overordnede udvikling, læring og trivsel.  

  

Hoppeland, karakteriseret som en mindre institution, der faciliterer en miljømæssig kontekst, hvor 

børnene har en dybdegående kendskab til identiteten på både personalet, børn på andre stuer og 

deres egne forældre. Denne omfattende bekendtskab bidrager signifikant til etableringen af en 

atmosfære præget af tryghed, stabilitet, vished og sikkerhed for børnene. Det er netop disse 

aspekter af tryghed, der muliggør, at børnene frit og sikkert kan bevæge sig mellem stuerne.  

  

Den kollektive fornemmelse af, at institutionen udgør ét sammenhængende hus, hvor gensidigt 

kendskab mellem alle aktører er fremherskende, agerer som en betydelig kilde til overordnet 

tryghed. Dette skaber en atmosfære, hvor børnene ikke blot opfatter institutionen som et sted for 

læring og udvikling, men også som et sammenhængende og bekendt miljø, hvilket i høj grad 

bidrager til deres trivsel.  

  

I rapporten om sammenlægningen af institutionerne formuleres argumentet for, at på lang sigt vil 

antallet af børn ikke være tilstrækkeligt til at fylde de eksisterende pladser. Det rejser imidlertid 

spørgsmål om, hvorvidt der er taget højde for konsekvenserne af den nye barsellov, der potentielt 

resulterer i, at børnene sendes afsted tidligere end traditionelt antaget. Et bekymringsspørgsmål 

rejser sig vedrørende håndteringen af så små børn i en større institution og den potentielle 

påvirkning af elementer som tryghed, nærvær, stabilitet og omsorg, hvis institutionens omfang 

øges, og mulighederne for små rum, genkendelighed, tryghed og stabilitet påvirkes.  
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Legepladsfaciliteter og Børns Uderum:  

  

Hoppeland disponerer over en ekstraordinær legeplads, der tilpasses diverse behov og muliggør 

tilbagetrækning og ro, dybdegående fordybelse og kreativ udfoldelse samt plads til leg og 

bevægelse. Ved en sammenlægning vil denne mangfoldighed af muligheder for børnene 

formindskes, hvilket potentielt kan påvirke børnenes trivsel, læring og udvikling negativt, idet de vil 

miste adgang til det nødvendige rum og udearealer.  

Institutionel Idrætsprofil og Bevægelsesmuligheder:  

  

Hoppeland præger sig med en idrætsprofil, hvor børnene har frihed til at udfolde sig ved at kravle 

på borde, hoppe fra vindueskarme, og hvor det pædagogiske fokus lægger vægt på, at børnene kan 

boltre sig og bevæge sig i hele huset ved brug af de tilgængelige remedier. Denne idrætsprofil står i 

kontrast til Lygtemagerstiens grundtanke, og i en sammenlægning kan det ikke garanteres, at 

Hoppelands grundprincipper vil præge situationen. Dette påvirker negativt børnenes muligheder 

for fri leg og udfoldelse af motoriske færdigheder, som er forankret i Hoppelands grundlæggende 

tankegang.  

Børns Medindflydelse og Kreativ Udfoldelse:  

  

Hoppeland giver plads til børnene, deres kreationer pryder institutionens vægge og definerer deres 

dagligdag. Børnene har betydelig medindflydelse, og dette anses som fundamentalt for børnenes 

udvikling, også med henblik på fremtiden. Ved at lade børnenes kreationer udsmykke 

institutionens vægge og give dem indflydelse på Hoppelands udseende, fremmes ejerskab, 

entusiasme og inklusion, hvilket bidrager til sund trivsel, læring, udfoldelse og udvikling hos hvert 

enkelt barn.  

  

Hoppeland som institution:  
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Hoppeland er indlejret i et naturskønt miljø, hvilket på flere parametre positivt påvirker børnene.  

Beliggenheden, afskærmet fra trafik og støj, bidrager væsentligt til børnenes sikkerhed og trivsel. 

Institutionen vægter desuden nærmiljøet højt og har ressourcer til at udforske det. Dette 

muliggøres af institutionens begrænsede omfang, hvilket sikrer ugentlige udflugter og skaber et 

tillidsfuldt forhold mellem forældre og personale. Denne særlige dynamik kan ikke garanteres i en 

større institution, hvilket giver anledning til betydelig bekymring.  

  

Alle stuer og derved alle børn har adgang til grønne omgivelser, hvilket fremmer børnenes trivsel 

og mentale frihed. Forældregruppen er solid og velfungerende, med etablerede netværk, der 

styrker miljøet i institutionen. Dette netværk modvirker desuden ensomhed, en udbredt udfordring 

i samfundet. En sammenlægning vil potentielt forringe dette netværk, hvilket kan resultere i en 

betydelig ophævelse af fællesskabet, påvirke visse forældre og børn og intensivere følelsen af 

ensomhed.  

  

Hoppeland har et stærkt samarbejde med Dyvekeskolen, hvilket skaber et robust tværfagligt 

samarbejde med nærmiljøet. En sammenlægning vil formindske denne dynamik og have en negativ 

indvirkning på børnenes oplevelse af tværfaglighed. Søskendegaranti og en stærk familieorienteret 

tilgang er karakteristisk for Hoppeland. En sammenlægning vil umuliggøre denne garanti, tvinge 

familier til at adskille deres børn og skabe betydelig bekymring omkring børnenes trivsel og 

tilmelding til institution. Desuden vil det forringede fokus på familieorienteringen have en bred 

negativ konsekvens for både børn og forældre.  

  

Investeringer i urbanplanen, som tidligere var præget af udfordringer (ghettoplagede), er nu blevet 

renoveret. Beslutningen om at nedlægge institutionen i dette område, der er designet til familier, 

skaber diskrepans mellem målet om et attraktivt miljø og den potentielt negative indflydelse på 

området ved at fjerne en veldrevet institution som Hoppeland.  
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Hoppeland inkarnerer en velbevaret institution, trods sin alderdom. Der er en kollektiv erkendelse 

af, at atmosfæren er særdeles positiv, præget af veludformede legeområder og intime rum, der 

indbyder til fordybelse. Institutionen udsender en aura af hjemlighed, varme, kreativitet og 

børnefokus – præcis som en fremragende institution bør manifestere sig. Hoppeland fremstår 

visuelt som en institution, hvor forældre intuitivt fornemmer, at der skabes rum for børnene, både 

indendørs og udendørs. Dette er en institution, hvor børnene opfordres til at etablere sig, 

udsmykke deres omgivelser og udfolde deres unikke identiteter på en måde, der er visuelt tydelig. 

Resultatet er en betydelig forældretilfredshed og stolthed over, at hvert barn har en personligt 

tilpasset plads og mulighed for at udfolde sig på egne præmisser.  

  

  

Chancelighed og Institutionelle Tilbud:  

Hoppeland forvalter begrebet chancelighed ved at implementere åbne dagtilbud, såsom 

yogaforløb, engagement i foreningslivet (f.eks. håndbold) og tilskyndelse til aktiv deltagelse i 

bevægelseslege. Denne strategi bidrager til en inklusiv og differentieret platform, der adresserer 

forskellige behov og sikrer en bred adgang til institutionens faciliteter.  

  

Børns Skift og Potentiel Negative Effekter:  

Adskillige og hyppige institutionsmæssige skift udgør en potentiel kilde til negativ påvirkning af 

børns trivsel. Denne problematik er særligt bekymrende for børn, der står over for en række skift i 

barnets faste base, især dem, der planlægger at starte i skolen i 2026. Den komplekse udfordring, 

de står overfor, med den deraf følgende potentielle indvirkning på skolestart, forårsager dyb 

bekymring og foruroligelse.  

Urbanplanens Transformative Proces og Institutionel Sammenslægning:  
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I lyset af Urbanplanens gennemgribende transformation, rettet mod at etablere et tiltalende og 

familievenligt miljø, fremstår beslutningen om at sammenlægge Hoppeland i dette område som  

yderst uovervejet. Hoppeland, karakteriseret af høj kvalitet, stærkt forældresamarbejde samt en 

effektiv ledelse og personalestruktur, udgør en grundpille i det ønskede attraktive område. 

Sammensmeltning og den deraf følgende nedlæggelse af den individuelle institution risikerer 

således at underminere målet om at skabe et lokalområde, der tiltrækker familier. Dette 

understreger vigtigheden af at opretholde faciliteter som Hoppeland for at tiltrække familier, der 

værdsætter dagstilbud. Institutionens stærke omdømme i forbindelse med områdets 

tiltrækningskraft understreger yderligere beslutningens potentielt kontraproduktive karakter.  
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Vi har valgt Hoppeland af flere grunde og vi ønsker ikke, at gå på kompromis med dette!

Det er en mindre integreret institution (vores  søn går i en stor institution, hvilket ikke er 

en succes og håber vi kan få ham i Hoppe land til foråret). 

 Ved en sammenlægning vil det blive samme antal børn og der rejses herfor en stærk 

bekymring over, at det bliver for stort og børnene herved mistrives. Hvis ønsket om en 

institution med mange børn var aktuel, havde vi som forældre ikke placeret vores børn 

i Hoppeland. Dette var en forudsætning for valget af institution. 

Endvidere har Hoppeland i efteråret 2023 fået en fuldstændig perfekt tilsynsrapport på 

alle vurderingsområderne. Det virker herfor fuldstændig vanvittigt, at man vil nedlukke 

en så velfungerende institution - sammenlignet med omkring liggende institutioner. 

Det kan ved en sammenlægning medfører mistrivsel hos børnene, da man højt 

sandsynligt ikke kan sikre samme faglighed, omsorg og trivsel. Samtidig har de to 

institutioner man ønsker at sammenlægge to differentieret profiler.

Grunden til at Hoppeland har fået en så flot tilsynsrapport er bland andet fordi 

pædagoger i Hoppeland sikrer et trygt, velfungerende, sjovt og omsorgsfuldt miljø. Ved 

en sammenlægning kan dette ikke garanteres, da der vil være nye pædagoger, hvis 

grundsyn muligvis ikke stemmer overens med vores egne pædagogers grundsyn. Og i 

disse tider hvor det er svært at rekruttere pædagoger, kan vi slet ikke forstå det kan 

komme på tale, at slå to institutioner sammen, for hvorfor ødelægge en så hjertevarm 

institution!? 

Sidst men ikke mindst.! 

Alt forskning hvis man kigger på børn og ikke tal hvor der skal spares viser… 

Børn trives og udvikles bedst i små og trykke rammer.!! Vi mener det er tydeligt for en 

hver at hvis Hoppeland, skal ligges sammen med en anden institution, er det en 

kæmpe Arbejdsopgave, som går ud over børnene og deres trivsel også bliver der ikke 

sparet for så koster det i den anden ende.! 



Høringssvar 

Som forældre til to børn, der går i Idrætsinstitutionen Hoppeland, nærer det en betydelig 

bekymring ved udsigten til en forestående sammenlægning af Idrætsinstitutionen Hoppeland og 

Lygtemagerstien. Denne sammenlægning vil ikke blot få konsekvenser for børnenes daglige rutiner, 

men vil også udøve betydelig indflydelse på deres trivsel, udvikling, velvære, psykiske sundhed og 

overordnede livskvalitet som alle vil lide under byrden af sammenlægningen. Vores særlige 

bekymring retter sig mod vores søn, der i øjeblikket går i vuggestuen. Han vil inden for en kort 

periode stå over for tre betydelige overgangsfaser, såfremt sammenlægningen realiseres: 

overgangen fra vuggestue til børnehave, sammenlægningen af institutionerne og begyndelsen på 

skolelivet. Disse tre betydningsfulde overgange vil ikke kun påvirke hans daglige rutine, men vil 

også udgøre en udfordring tilmed opbrud af hans sekundære base. Vi mener derfor, at BUF bør 

inkorporere disse faktorer i deres overvejelser vedrørende en potentiel sammenlægning og nøje 

vurdere, om de kan stå inde for de potentielle konsekvenser, en sådan sammenlægning vil 

medføre. Vi er derfor stærkt imod sammenlægningen, da vi ikke ønsker at gå på kompromis med 

vores børns udvikling, trivsel og livskvalitet. Vi har aktivt valgt Hoppeland som institution (vi er 

tilflyttere fra Hvidovre), og i denne forbindelse har den udviklet sig til at være vores børns andet 

hjertehjem. 

 

Hoppeland er ikke bare en hvilken som helst institution for os. Den nuværende ledelse og en bred 

gruppe af ressourcestærke forældre har medvirket til at vi har en institution, hvor forældre som 

børn og pædagoger tager ejerskab og deltager i det sociale univers.  

Af de forskellige institutioner vores ældste barn har været igennem, har vi aldrig før oplevet en 

institution hvor den sociale kultur bæres i en så kollektiv form, som vi ser i hoppeland.  

Vores frygt er, at en sammenlægning vil medføre en udvanding af kulturen og sammenholdet. 

Vi synes selv at en stærk og sund social kultur er uvurderlig, og det er efter vores mening ganske 

enkelt ikke noget man kan forvalte eller spare sig til.  

Vi er derfor bekymrede for vores søns trivsel, og vil klart overveje at holde vores søn hjemme indtil 

indskolingen, hvis forslaget realiseres til en sammenlægning eller nedlukning af hoppeland.  

 



 

 

 



Høringssvar vedrørende sammenlægning af Hoppeland og Børnehuset Lygtemagerstien

Dato: [12-12/2023]

Til Børne- og Ungdomsforvaltningen i Københavns Kommune

Vi, forældre til børn i Hoppeland, ønsker at fremlægge vores betænkeligheder og bekymringer 

vedrørende den foreslåede sammenlægning af Hoppeland og Børnehuset Lygtemagerstien.

Vi har aktivt valgt Hoppeland som en idræts- og bevægelsesinstitution til vores børn, og vi ønsker 

ikke at gå på kompromis med denne beslutning. Vi mener, at en sammenlægning kan true den 

særlige profil, som Hoppeland har etableret.

Hoppeland er kendt som en lille institution, og vi har valgt det på grund af denne størrelse. En 

sammenlægning vil ændre dynamikken og størrelsen af institutionen, hvilket rejser bekymringer 

om, at det kan blive for stort, og at børnene derved vil mistrives.

Desuden er Hoppeland en institution, der har plads til børn med særlige behov, og dette er en 

vigtig faktor for os som forældre. En sammenlægning kan imidlertid gøre det svært for disse børn 

at få den nødvendige støtte og opmærksomhed i en større institution.

Vi er bekymrede for, at en sammenlægning kan begrænse udviklingsmulighederne for hvert enkelt 

barn på grund af den øgede størrelse og potentielle ændringer i pædagogisk praksis.

Hoppeland har netop modtaget en positiv tilsynsrapport, hvilket gør det svært for os som forældre 

at forstå, hvorfor en velfungerende institution skal nedlægges. Vi er bekymrede for børnenes 

trivsel og udvikling, hvis de flyttes til en anden institution.

Endvidere har Hoppeland og Børnehuset Lygtemagerstien to differentierede profiler. Vi mener, at 

pædagogerne i Hoppeland har skabt et trygt, velfungerende, sjovt og omsorgsfuldt miljø. En 

sammenlægning kan true denne kontinuitet og skabe usikkerhed for børnene.

Der eksisterer et stærkt samarbejde mellem medarbejdere, ledelse og forældre i Hoppeland. En 

sammenlægning kan potentielt forstyrre dette samarbejde, da vi skal tilpasse os nye rammer og 

arbejde med nye medarbejdere og forældre. Tilliden og opmærksomheden, som vi oplever i 

Hoppeland, kan blive et kompromis ved en sammenlægning.



Vi opfordrer til, at vores bekymringer tages alvorligt, og at der lægges vægt på forældrenes 

synspunkter i beslutningsprocessen. Vi ønsker også yderligere information og inddragelse i den 

fortsatte dialog omkring denne potentielle sammenlægning.

Med venlig hilsen,

[ Zeinab Awada & Muaed Al-Tai  ]



Jeg henvender mig til jer som bekymret forælder. 
 
Det er med en vis grad af uro og ængstelse, at jeg har hørt om planerne om at lukke en af de to 
vuggestuer, Idrætsinstitutionen Hoppeland og Børnehuset Lygtemagerstien.  
Som forælder til et barn i Hoppeland ønsker jeg at give udtryk for min bekymring vedrørende denne 
beslutning. 
Hoppeland er en tryg og kærlig ramme for min datter, og jeg er dybt imponeret over det professionelle 
personale, der arbejder der. 
De dedikerede medarbejdere har vist en enestående evne til at skabe et stimulerende læringsmiljø og 
samtidig tage sig kærligt af børnene.  
Jeg har fuld tillid til personalets evner og engagement, og denne tillid er afgørende for mig som forælder. 
Det er vigtigt at understrege, at Hoppeland ikke blot er en institution, men også er et sted der er meget 
givende for min datter.  
Børnene udvikler sig positivt under deres omsorg, og det er tydeligt, at personalet går langt ud over 
deres pligter for at skabe et nærende miljø for vores små.  
Jeg mener, at bevarelsen af denne institution er afgørende for det fortsatte velbefindende og udvikling af 
vores børn. 
Jeg opfordrer hermed kommunen til at overveje konsekvenserne af en eventuel sammenlægning af 
Hoppeland nøje. 
Dette ikke kun for min datters skyld, men for alle de børn, der har haft glæde af den enestående indsats 
fra personalet i Hoppeland. 
 
 
Med venlig hilsen, 
Samantha Jamie Halley (Mor til Aaliyah) og Aaliyah (Dovendyrene). 



Til BUF.  

 

Her er et høringssvar angående sammenlægningen af børneinstitutionerne Hoppeland 

og Lygtemagerstien i Urbanplanen.  

Vi har to børn i Hoppeland hvoraf en har et hørehandicap.  

Da vi besøgte Hoppeland, havde vi egentlig en basisplads i en institution til 

hørehæmmede børn. Efter at have besøgt Hoppeland, var vi ikke i tvivl om at de 

sagtens kunne løfte opgaven og inkludere vores søn. Vi mødte et personale, der var 

nysgerrige på vores søns udfordring og en hel institution hvor alle medarbejdere satte 

sig ind i hvad det vil sige at bruge CI og være døv. Det var ikke kun Louis stue der tog 

opgaven på sig. I Hoppeland har pædagogerne en nysgerrighed, der gør dem i stand til 

at få ekspertise på alle områder. De har hjulpet vores søn til at være inkluderet med et 

handikap, at opnå en score i sprogtesten som er højere end gennemsnittet for hans 

alder og at hjælpe ham på vej mod at være selvhjulpen i forhold til hans udfordringer. 

Vi mener at den helt essentielle styrke i institutionen er fagligt stærke pædagoger, med 

store hjerter og rummelighed. Louis er ikke det eneste barn der skal inkluderes og 

inklusion er ikke en let opgave. Det lader sig ikke gøre med én fagligt stærk pædagog 

men kun ved en helt flok dygtige pædagoger med et stærkt samarbejde.  

Desuden oplever vi en meget stabil personalegruppe hvor en vikar aldrig er et nyt 

ansigt. Vikarerne er dygtige, imødekommende unge mennesker der tydeligt ved hvad 

nærvær og omsorg betyder. Vores datter er endnu ikke fyldt 2 og hun kender navnene 

på vikarerne. Det gør hun fordi hun er tryg og glad.  

 

Vi kan forstå I er nødt til st spare. Vi kan ikke forstå at I overvejer at sammenlægge en 

institution som fungerer så godt når det er med fare for at personalet søger et andet 

sted hen. Lad Louis, Alva og alle de andre Hoppebørn beholde deres trygge rammer.  

 Mvh. Paul O’Neill og Rikke Geertsen  
 



Høringssvar  
 
Forslaget om en sammenslutning af dagins1tu1onerne Hoppeland og Lygtemagers1en vækker stor 
bekymring for mig som forældre 1l børn i Hoppeland. Min bekymring beror sig på den 
begrundelse, som Københavns Kommune har vedlagt planen om sammenslutningen. I denne 
fremgår det, at beslutningen er taget ud fra hårde data om børnetal og udgiBer 1l husleje. Denne 
begrundelse får mig 1l antage, at beslutningsprocessen mangler at fokusere på nogle af de 
perspek1ver, der ikke lige så let lader sig nedfælde i hverken tal eller kroner og øre på den korte 
bane. 
 
Integra(onsopgaven 
Først og fremmest må det på det kraBigste belyses, hvilken integra1onsopgave en ins1tu1on som 
Hoppeland løBer i et område som Urban Planen. Hoppeland er, qua sin utrolige dyg1ghed i 
løsningen af den pædagogiske kerneopgave, en ins1tu1on, hvor forældre, der er bosat ude for 
Urban Planen, vælger at placere sine børn 1l trods for alterna1ver tæIere på disse familier. Netop 
denne mekanisme skaber en ins1tu1on, hvor børn fra forskellige socioøkonomiske baggrunde får 
lov 1l at opleve barndommen i et miljø, der bidrager 1l øget forståelse for andre børn, familier og 
mennesker. Integra1onsopgaven i boligområder som Urban Planen er aKængig af, at området kan 
1ltrække et bredt repræsenteret udsnit af befolkningen og skabe rammer for, at disse mennesker 
ikke blot mænger sig blandt folk, der ligner og lyder som dem selv. Hoppeland er indbegrebet af 
disse rammer. Resultatet af at have en ins1tu1on som Hoppeland er direkte 1ltrækningskraB 1l 
boligområdet, men øger også antallet af daglige brugere af Remiseparken, som gør området 1l et 
trygt og rart sted at færdes med sine børn. Den lokalsamfundsmæssige værdi af Hoppeland på 
integra1onsområdet kan ikke udelades fra beslutningsprocessen. 
 
Omsorgsfuld og pædagogfaglig kvalitet i opgaveløsning  
Derudover er det værd at nævne, at den kvalitet som det pædagogiske og ledelsesmæssige 
personale i Hoppeland udfører i deres daglige virke har utroligt posi1v effekt på de børn, der er så 
heldige at gå i ins1tu1onen. I Hoppeland er der en omsorgsfuld og professionel kultur, der gør at 
forældre med tryghed sender, deres børn i dagins1tu1on.  
 
Fysiske rammer og området omkring ins(tu(onen  
Udover det pædagogiske personale er Hoppeland beguns1get med et lokalområde 
(Remiseparken), som det har direkte udgang 1l, der besidder en lang række muligheder for 
pædagogiske udflugter og ak1viteter, der bidrager 1l børnenes trivsel. At antallet af børn, der skal 
have mulighed for at bruge disse omgivelser, skal nedjusteres på baggrund af huslejebesparelser 
for kommunen er en skam.  
 
De fysiske rammer som ins1tu1onen rummer gør, at alle børn kan bevæge sig frit rundt 1l de 
forskellige dele af ins1tu1onen, uden at skulle benyIe sig af hjælp 1l trapper eller andre fysiske 
forhindringer. Alle børn har direkte adgang 1l legeplads fra deres stuer og samlet set besidder 
ins1tu1onen de op1male be1ngelser for netop at kunne s1mulere børnenes behov for fysisk 
udfoldelse og udvikling.  
 



Høringssvaret er udarbejdet af forældre, der netop 1lvælger Hoppeland 1l trods for at de ikke bor i 
området.  
 
Venlig Hilsen  
Emil Herndal Jensen og Katrine Lok  



Kære vedkommende. 

 

Jeg hører at I har valgt at sammenføre institutionerne Hoppeland og lygtemagerstien.  

 

Jeg skriver til jer da jeg gerne vil klage af forskellige årsager: 

1. Hoppeland har opbygget den kvalitifikationer og faglighed der kræves til et barn af døve forældre, da jeg 

har haft mine 2 børn der og nu mit tredje barn. Pædagogerne har de kvalifikationer til et barn med 

tegnsprog som det primære samt de kulturelle udfordringer kan de med lethed håndteres  

2. Pædagogerne er vant til at kommunikere til os med kropssprog og de har kendskab til os døve. 

3. Jeg har specifikt valgt hoppeland for deres gode pædagoger og jeg er MEGET tryg ved at sende mine børn 

der. 

4. I sommerferieperioder hvor disse to institutioner er sat sammen, oplever mine børn der som utrygt samt 

man fornemmer pædagogernes faglighed nedsættes 

5. Jeg kender flere familier som kommer langvejs fra for specifikt hoppeland.  

6. Jeg vil selv ikke flytte fra området, netop fordi jeg ikke ønsker mit barn et andet institution.  

 

Hoppeland er netop et sted som giver meget til min familie og især mine børn. Det er netop fordi stedet 

fungerer. Og det må I ikke ødelægge!! 

 

Med håb for at I vil lytte. 

 

Mvh Camilla Abelgren Michaelsen  

 



Høringssvar til Børne- og Ungdomsforvaltningens forslag vedr. Børnehuset Lygtemagetstien og 
Idrætsinstitutionen Hoppeland. 
 
I forsommeren drøftede I med fagforeningerne og forældreorganisationen hvilke kriterier, som det ville give 
mening at have fokus på. Der blev først og fremmest lagt vægt på den pædagogiske kvalitet. Trods et fint 
sammenligningsgrundlag i form af tilsynrapporter undlod I, at indstille pædagogisk kvalitet som et af 
kriterierne. 
 
Det er ikke for sjov, at fagforeningerne - og ikke mindst vi som forældre - fokuserede på den pædagogiske 
kvalitet og ikke om transporten lige er 1, 2, 3, 4 eller 5 km. Forældreorganisationen forslog direkte, at det 
politiske bestemte servicemål på 4 km. ikke bør stå i vejen for en bedre kapacitetsudnyttelse. 
 
Helt konkret flyttede vi vores to børn væk fra en midlertidig pavillon institution i Ørestad uden pædagogisk 
ledelse og -kultur. Nu går de begge i Idrætsinstitutionen Hoppeland med en pletfri tilsynsrapport 3,6 km. 
herfra. Det er den bedste beslutning vi har taget for vores børn i hele deres liv. Vi håber I vil være med til, at 
gøre det muligt for BUU - også - at træffe den bedste politiske beslutning for børnene:  
 
Vedligehold Amager Vests velfungerende dagtilbud, i stedet for at opsætte nye midlertidige pavilloner i 
Ørestad. 

 
 



Som forældre til en 1 årig pige, der i oktober startede i Hoppeland, er vi lodret uenige i forslaget 
om at sammenlægge Idrætsinstitutionen Hoppeland og Børnehuset Lygtemagerstien og meget 
frustrerede. 
 

Hoppeland er en enestående historie om mangfoldighed og pædagogisk kvalitet 

Placeret midt i Urbanplanen, er Hoppeland en enestående historie om en institution der hver dag 
lykkes med integration i praksis. Sammensætningen af børn er usædvanligt bred - både i etnicitet 
og socialklasser. Og alligevel har seneste tilsynsrapport vist, at det pædagogiske niveau er i top! 
Det er ikke bare unikt og værdifuldt for os der har børn der, men for samfundet som sådan. 
 

De fysiske faciliteter er velplacerede og velholdte 

Bygningerne er placeret i hjertet af Urbanplanens nyrenoverede lege- og rekreationsområde, som 
benyttes flittigt som udflugtsmål. 
Bygningerne har store vinduer og alle stuer har direkte adgang til den grønne legeplads uden 
trapper. Stuerne er trods bygningernes alder velholdte grundet løbende investeringer og især 
optimalt tilpasset et aktivt børneliv, som vi har tilvalgt det. 
 

At gamble med en så velfungerende institution er galimatias. En tilpasning af børnetallet, ville i en 
lang periode udmagre tilbuddet og det ville tage år at genopbygge den samme kvalitet. Det ville 
være et stort tab for Urbanplanen og Amager Vest. 
 

Nana Lysbo Svendsen og Jonas Delfs 

  



Ringsted d. 29/11 – 2023 

 

Til 
 

Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Administrativt ressourcecenter 
Københavns kommune 

 

Høringssvar vedr. nedskalering af daginstitutionskapacitet. 
 
Som bedsteforældre til to børn i Børnehuset Lygtemagerstien er vi kommet i 
institutionen gennem de sidste fem år. Den ældste er startet i børnehaveklasse i 
august, men vi har stadig en tilbage i institutionen.  
 

Vi er orienteret om, at der med udgangspunkt i en prognose vedr. kapacitet af pladser 
i institutionerne i København er planer om at slå Lygtemagerstien sammen med 
Idrætsinstitution Hoppeland.  
 

Vi har intet kendskab til Hoppeland, som uden tvivl er en udmærket institution, men 
vi kender Lygtemagerstien som en institution, hvor vi, vores børnebørn og deres 
forældre altid er blevet mødt af kompetente fagpersoner med stærk indlevelse i netop 
vores børnebørns behov.  
 

Når den endelige beslutning vedr. fremtiden for institutionen skal tages, vil vi 
anbefale, at der bliver taget højde for at bevare følgende elementer i vores barnebarns 
og hendes kammeraters liv: 
 

- At blive taget imod om morgenen af voksne, som kan se, hvad der er brug for 
lige her og nu 

- At der er voksne der møder os, når vi henter og gerne fortæller om stort og 
småt fra dagen  

- At vi oplever et stærkt samarbejde mellem de fagpersoner, som har ansvar for 
at skabe rammen for vores barnebarns hverdag 

- At der fortsat er fokus på de helt særlige behov der kan opstå, når børn oplever 
sorg og krise i den nære familie. Vi har oplevet en evne hos fagpersonerne i 
Lygtemagerstien til lige netop at være til stede og læse de mindste signaler hos 
vores barnebarn i en svær periode. Signaler som de naturligt kender, fordi de 
har kendt hende siden, hun var helt lille.  

 

I oplægget til høring vedrørende nedskalering nævnes blandt andet søgning til 
institutioner som et af de afgørende argumenter i forhold til nødvendigheden af 



nedskalering. Det forstås sådan, at der er institutioner på Amager (og sikkert også 
andre steder i kommunen), som vælges fra af forældre allerede, når de bliver skrevet 
op til institutionsplads. Jeg ved ingenting om, hvad man har tænkt sig at gøre ved lige 
netop denne situation, men jeg oplever, at det er et område, der trænger til fokus. Det 
er min oplevelse, at forældre skal holdes i hånden og guides i forhold til at få 
kendskab til indholdet i de mange superkompetente og udviklende institutioner i 
kommunen (kommunerne), som vælges fra udelukkende på grund af deres 
beliggenhed i områder, som mange har fordomme omkring.  
 

Hvis vi som samfund vil noget med at give vores børn og unge mennesker en ballast 
med på vejen i forhold til at opleve, at der er mange forskellige måder at leve på i 
verden, så skal der sættes ind på dette område. Og institutionerne i det vi kalder 
”belastede” områder skal bevares. 
 
 
Tak for opmærksomheden! 
 

Venlig hilsen 

 

Per Kirkegaard og  
Annette Kolding 

 

Balstrupvej 24, 
4100 Ringsted 

 

Balstrupvej24@gmail.com  



Vi skriver som forældre til et nuværende og et kommende barn der går i Børnehuset Lygtemagerstien. Vi er 
utroligt bekymrede over udsigten til sammenlægning af Lygtemagterstien og Hoppeland, der uden tvivl vil 
betyde at vi tager vores barn ud af en kommende sammenlagt institution omgående. Vi ønsker ikke at vores 
barn skal gå i så stor en institution som det vil blive - og vi ved at sammenlægningen vil betyde stor 
personaleflugt og et unødvendigt skift for vores datter.  
 

Vi er utrolig glade for den tilknytning vores barn har til de voksne, men også til de fysiske lokaler på 
Lygtemagerstien. Vi har netop valgt lygtemagerstien, fordi vi ønskede at vores datter skulle opleve den 
diversitet der er både i personale- og børnegruppen, selvom vi selv bor i et mere ressourcestærkt 
boligområde. 
 

 Som det er nu cykler vi langt hver morgen, forbi tre andre institutioner, for at aflevere vores datter netop 
dér - men vi gør det gerne, for vi er glade for at vores datter lærer forskellige børn med forskellige 
baggrunde at kende - og vi nyder at bruge Urbanplanen, ikke mindst bondegården og byggeren og den 
mulighed der er for at lade vores datter gå frit rundt i de små stisystemer uden at være bange for trafikken. 
Der er ingen tvivl om at sammenlægningen betyder vi ikke længere vil bruge Urbanplanen og kan ikke 
forstå, hvordan det kan være i kommunens interesse at trække de ressourcestærke familier væk fra 
Urbanplanen (igen), ved at gøre pasningsmulighederne mindre attraktive.  
 

Børnehuset Lygtemagerstien er en fremragende institution, med gode faciliteter, kompetente medarbejdere 
og med en fantastisk beliggenhed. At risikere denne institutions fremtid ved at sammenlægge den med 
Hoppeland vil være stærkt kritisabelt og vil trække Urbanplanen tilbage i sin udvikling mod et bedre bymiljø.  
 

hilsener  
 

Anna Arendse Thorsen og Søren Borg Nielsen  
 



Hej  
Jeg er dybt imod i vil slå børnehuset lygtermagerstien og hoppeland sammen. 
Vi er meget glade for børnehuset Lygtemagerstien, det er et hus hvor der er trygt, rart, og en god personale 
gruppe som gør alt for at både forældre og børn føler sig godt taget imod, et hus med så meget hjerterum 
må i ikke pille ved. 
Jeg tror det vil ødelægge mere end det vil gavne, og det er trods alt institionerne der har vores børn den 
halve dag og er med til at forme dem, i et hus som dette hvor der altid er tid til at være nærværende, altid 
tid til kram og knus og man kan mærke sine børn føler sig trygge og glade ved at gå der, det må det ganske 
enkelt ikke lukkes ned for. 
Vores børns ve og vel og dannelse er og bliver altid vigtigere end at spare penge. 
 

Med venlig hilsen 

Annemette Lund 

 



Hej 
 
Vi er lige blevet informeret om, at vores datters børnehave Hoppeland på 
Amager skal sluttes sammen med en anden børnehave fra juni 2025. I det 
følgende vil vi gerne skrive om vores bekymringer for vores 3-årig datter og 
hendes udvikling og om hvorfor det er en dårlig ide at pille med Hoppeland, 
som det er nu.  
 
1 Flere skift end nødvendigt + personale, der skal fokusere på for 
meget andet udover børnenes udvikling og skoleparathed 
Vores datter Isabella er lige blevet 3 år, så hun er en af de børn, der kommer 
til at blive påvirket mest af denne her beslutning. Juni 2025 er hun 4,5 år 
gammel, så hun har stadig næsten ét års børnehave tilbage før hun skal skifte 
i skole. Den her skolestart er allerede en enorm forandring og omvæltning i et 
barns liv. Fordi hun har fødselsdag i oktober, kommer hun allerede til at være 
meget ung ved den her omvæltning. Så vi er bekymret over, at skolestarten 
bliver endnu hårdere for hende, når hun skal have endnu et skift lige der hvor 
hun bliver del af "storegruppen", dvs. den gruppe af børn i stuen, der 
forberedes på skolen. Hvordan garanterer I kvalitet af det pædagogiske 
arbejde i dette meget vigtige børnehaveår, når personalet kommer til at være 
fokuseret på skiftet til muligvis nyt hus, mange nye børn på en gang, som også 
børnene skal forholde sig til ligesom også til nye pædagoger/kollegaer. Der 
kommer nok også mangle kollegaer og skal ansættes nye, som kender intet til 
huset, fordi de gamle måske har fundet sig et job med mindre kaos.  
 
2 Det er jeres ansvar. Vi har et godt team og ledelse som det er 
I kan ikke komme og sige, at det er personalets ansvar at lave den her skift så 
smidigt som muligt til mit barn. Vi har et rigtig godt team på Hoppeland - der 
er så høj kvalitet i det pædagogiske arbejde. Men de kan kun lave et godt 
arbejde, når de har den rigtige ramme til det. Det havde de egentlig fået i år 
med Maria-Louise, vores stadig ret nye leder. I 2022 var der ingen leder, og vi 
kunne faktisk godt mærke forskellen. Der er godt sammenhold i teamet, 
hvilket man kan se som forældre. I de 2 år, vi har været der, har der ikke 
været nogen, der søgte væk fra Hoppeland andet end de unge, der skal starte 
på et studie. Denne personalegruppe kender alle børn, vores børn kender dem 
allesammen. Det er dejligt, at det er en institution, der er lidt mindre af 
størrelsen, så mit barn ikke er så overvældet af antallet af børn, hun skal 
interagere med hver dag.  
 
3 Hvorfor Hoppeland til vores barn? Beliggenhed, åbningstider, 
idrætsprofil og fokus på sprogudvikling 
Da vi skulle vælge institution til vores datter, valgte vi Hoppeland, fordi vi bor 
lige ved siden af, pga. deres åbningstider (vi har brug for pasning fra 7.30 til 
16.30), og pga. deres idrætsprofil. Siden har vi lært, at Hoppeland ikke officielt 
er en idrætsinstitution længere, men det er faktisk bedre, fordi profilen faktisk 
indskrænker meget. Men alt, der laves pædagogisk, laves med bevægelse i 



fokus såvel som sprog, som er mega vigtigt i det område vi bor i. Vores stue 
har ca. halvdelen af børnene, der taler engelsk derhjemme - vores datter gør 
også. Vi taler ikke dansk derhjemme, så det er så dejligt at have en 
vuggestue, og nu børnehave, der har erfaring med tosprogede børn og kan 
lære mit barn nok dansk til at hun kan gå i skole uden forsinkelse. 
 
4 Forebygge sygdom og forsinket skolestart med medarbejder- og 
børnenes trivsel 
Mit barn har lavet yoga i vuggestuen og det gør hun stadig i børnehaven. Det 
er noget, der er enormt vigtigt at lære allerede de mindste, når man kigger på, 
hvor mange børn og voksne der bliver sygemeldt pga. stress eller andre 
mentale udfordringer. Det er så godt, at Hoppeland har fokus på det - på 
medarbejdertrivsel, og børns trivsel med så nogle tiltag og ekstra omsorg, 
hvor det er nødvendigt. Denne her omsorg, motivation, og glæde ved sit job er 
enormt vigtigt for at vores børn kan udvikle sig optimalt. Hvis I beslutter at 
omvælte alles liv i Hoppeland, får vi en hel aldersgruppe, som ikke kommer til 
at udvikle sig optimalt længere og muligvis skal starte i skole med forsinkelse. 
 
5 Frokostordning er der ikke alle steder 
En anden ting, som Hoppeland tilbyder vores barn, som man ikke kan få alle 
steder, er hjemmelavet mad hver dag til frokost. Hun spiser dårligt 
derhjemme, og hun er meget syg om vinteren (mere end andre børn), så hvis 
hun ville få egen mad med, ville hun nok ikke spise sundt nok til at kunne 
udvikle sig optimalt. Med en frokostordning får alle børn samme mad, det gør, 
at de prøver meget forskellig mad og faktisk spiser meget sundere end 
derhjemme. Vi forstår faktisk ikke, hvorfor der ikke bliver tilbudt 
frokostordning som standard i Københavns Kommune. Hvorfor skal alle 
forældre med en nyfødt skulle researche, om de institutioner, de foretrækker, 
har det eller ej? Mange har ikke denne information på siden, når man skriver 
sig på ventelisten.  
 
6 Hvem betaler for endnu en indkørsel til mit barn? 
Sidste spørgsmål vi også har er hvem der betaler for den her indkørsel? 
Normalt laver man en indkørsel de sidste uger af sin barsel. Når der så skiftes 
mellem vuggestue og børnehave, ved man, at det godt kan tage lidt tid og 
man ikke kan arbejde et par dage. For vores datter tog det en måned, indtil 
hun var indkørt i børnehaven, og vi kunne arbejde fuld tid igen. Hvem betaler 
os eller vores arbejdsgivere for endnu en skift/indkørselsperiode? Og nej, I kan 
ikke sige, at det ikke er det samme, fordi hun kommer til at kende mange af 
børnene og personale. I ved ikke, hvor mange af personalegruppen kommer til 
at lede andre steder for at undgå den her situation, og så glemmer I her, at 
det er små børn, vi snakker om. Når bare små ting ændrer sig, føler de sig 
utrygt.  
 
Hvis Hoppeland mangler børn, som I siger (i øjeblikket gør de ikke), så handler 
det om manglende info på kommunens hjemmeside, så flere kan beslutte sig 



for at sende deres børn til denne her dejlige institution, og så handler det om 
manglende markedsføring i området, ikke om manglende kvalitet på 
institutionen. 
 
Hvis der skulle opstå spørgsmål eller I vil have uddybet noget, står vi til 
rådighed.  
 
Med venlig hilsen 
Yessica og Yuri Simões Nötzold 
 



København d. 05.12.2023

Høringssvar vedrørende nedskalering af dagti lbudskapacitet.

Svar på forslag vedrørende sammenlægning af Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinsti tuti onen

Hoppeland.

Høringssvar fra et samlet MED udvalg fra Amager klynge E.

Først og fremmest er vi kede af at der er indstillet til at to kvalitets institutioner i klyngen skal

sammenlægges.

Ud fra kriterierne har vi følgende svar; I forhold ti l den overskydende kapacitet er det få børn de to

institutioner mangler, desuden er der stigende venteliste. Vi har altid generelt i klyngen personaleti lpasset

løbende i alle enheder såøkonomien er sund samlet set i klyngen. Vi har et stærkt fællesskab i klyngen, og

MED er hvert år informeret og involveret i forhold ti l prioritering af bevillingen. I Amager klynge E,er der

ikke A og B børn, vi arbejder med lige muligheder for alle børn. I forhold til økonomien har vi prioriteret de

to institutioner, så de er vedligeholdt ordentligt, og fremstår med pæne fysiske læringsmiljøer både inde og

ude.

Vi er bekymret over at der i indstillingen ikke er overvejelser i forhold til faglig kvalitet, da Børnehuset

Lygtemager stien og Idrætsinstitutionen Hoppeland lever op til strategierne som Københavns Kommune

styrer eft er

� Alle elever skal løftesogkomme godt videre fra folkeskolen

� København skal have dygtige medarbejdere ti l skoler og institutioner

� Alle børn ogunge skal trivesog opleve stærke fællesskaber

� Tidlige indsatser skal sikre den bedste start på børnelivet

� Københavns fællesskaber skal give pladstil forskellighed

Begge institutioner har en " grøn" pædagogisk ti lsynsrapport .

Personalegrupperne i de to institutioner har en høj faglighed (der er en høj andel af pædagoger) og en høj

grad af medarbejder-trivsel, ikke mindst grundet de to nye pædagogiske ledere som begge har været der

omkring 1,5 år. Sammen har pædagogiske ledere og personalet skabt et høj-kvalitets dagtilbud, som især de

børn der er i udsatte positioner, profiterer af. Vi er bekendte med at flere familier i området er særdeles

tilfredse med at institutionerne er mindre, og lykkes med inklusionsopgaven.

I MED samarbejdet udvikler vi os sammen, klyngens meget forskellige institutioner bringer de mange

perspektiver frem i forhold til fælles høj faglighed, og trivsel til glæde for alle børn og medarbejdere.

Hvis sammenlægningen gennemføres, er vi bekymret for evt. personaleflugt i processen, og ikke mindst

bekymret for området børn.

På vegne af en samlet MED udvalg

Næstforperson og ti llidsrepræ5 n= I T;J �"J r � nrath



Emne:  

Høringssvar ang. sammenlægning af idrætsinstitutionen Hoppeland og Børnehuset Lygtemagerstien 

 

Tekst: 

Vi har vores søn i Idrætsinstitutionen Hoppeland. Det var i sin tid et aktivt tilvalg af institutionen og 

vi har kun været mere end tilfredse med vores valg. Det er derfor med lige dele overraskelse og 

bekymring, at vi hører om planerne omkring en sammenlægning af Hoppeland med 

naboinstitutionen Lygtemagerstien. 

 

Høj pædagogisk kvalitet tilsidesættes 

Set fra vores perspektiv er det meget svært at forstå, at man ikke har medtaget den pædagogiske 

kvalitet i beslutningen! Vi fik Hoppeland anbefalet af flere familier i vores grundejerforening og 

sidste tilsyn har vist, at ikke kun forældre, men også det pædagogiske tilsyn er meget tilfredse. 

Hverken forældretilfredshed eller en tilsynsrapport uden anmærkninger er en selvfølge, men et 

resultat af en solid faglighed blandt et dedikeret personale i institutionen. 

 

Glemmer I chanceligheden og sammenhængskraften i området? 

Hoppeland ligger midt i Urbanplanen og tæt på både villakvartererne omkring Amagerbrogade samt 

Røde Mellemvej og en række helårshaveforeninger. Da Hoppeland tilvælges af også ressourcestærke 

forældre, er børne- og forældregruppen i Hoppeland præget af stor diversitet. Denne diversitet 

koblet med Hoppelands høje pædagogiske niveau og det gode samarbejde med områdets 

folkeskoler betyder, at præcis en institution som Hoppeland er med til at øge chanceligheden i vores 

område, ligesom det er med til at knytte familier sammen på tværs af kulturelle, religiøse og 

socioøkonomiske baggrunde. 

 

Tryg inklusion 

Hoppeland er en mindre institution med et stort fokus på at børnene er trygge ved hinanden og de 

voksne på tværs af stuerne. Huset er hverken nyt eller særligt moderne, men det er velholdt og har 

en fysisk, der gør det muligt for personalet at skabe mindre, overskuelige børnegrupper og øer af 

aktivitet. Vi oplever, at personalet formår at udnytte disse rammer, så der både er plads til de vilde, 

larmende lege og de børn, som den dag har brug for mere ro. Institutionens størrelse, husets fysisk 

samt pædagogernes praksis understøtter som vi ser den trygge inklusion. 

 

Vi håber meget, at I vil tage ovenstående med i jeres overvejelser inden I træffer en endelig 

afgørelse! 

 

Mange hilsner 

Nanna Schlichtkrull og Andreas Bense  



Derfor skal Lygtemagerstien ikke lukkes! 
 

Vores søn Maxs oplevelser i Børnehuset Lygtemagerstien vidner om et miljø, der er præget af dyb omsorg 

og en forståelse for børns behov. Blomsterdagen, hvor Max får muligheden for at bringe sin egen plante og 

lære om ansvaret og glæden ved at se noget vokse, er en uvurderlig lektion i omsorg og tålmodighed. 

 

Aktiviteterne i Lygtemagerstien, fra blomsterdagen til julehygge og fastelavn, skaber et miljø, hvor børnene 

lærer gennem leg og kreativ udfoldelse. Disse aktiviteter er nøje tilrettelagt og fremmer børnenes fantasi, 

kreativitet og socialisering. For Max betyder dette, at han får nye venner, udvikler empati, og samarbejde. 

 

Derudover er vi taknemmelige for Lygtemagerstiens beliggenhed, der tilbyder et stort udeareal, hvilket 

giver Max mulighed for at udforske og lege i naturen. De regelmæssige gåture til den nærliggende 

bondegård er en favoritaktivitet for ham, hvor han med stor begejstring fodrer geder og interagerer med 

høns. Disse udflugter bidrager ikke kun til hans forståelse og værdsættelse af naturen, men også til hans 

fysiske og kognitive udvikling, noget som man ikke får mange steder i København. 

 

Vigtigheden af at bevare Børnehuset Lygtemagerstien kan ikke understreges nok. Det er en institution, hvor 

omsorg, læring og personlig udvikling går hånd i hånd. Maxs udvikling og daglige glæde er et tydeligt bevis 

på den positive indflydelse, som denne institution har. At sikre dens fortsatte eksistens er afgørende, ikke 

kun for vores barns nuværende velbefindende, men også for hans fremtidige udvikling. 

 

Mvh Frederik og Ida, forældre til Max 

 



Dear responsible person, 

 

I'm sorry for writing in English but i think my danish is not so good.  

 

I'm writing you regarding the merger/Closing of Lygtemagerstien børnehave. It's very sad to hear and we 

would request you to please don't close it. Some of my points in support of the Børnehuset.  

 

1. The staff: 

I have 2 kids in Lygtemagerstien børnehave, i believe it's the best organization, my daughter had hard time 

while started because of the language barrier but how its unbelievable that how the staff managed to 

tackle the problem and she is happy now, most of the staff is very experienced, friendly and well trained. 

The house leader Maja is extremely professional and very good to keep the organization best.  

 

2. Inclusive place: 

Bieng an expact in Denmark, this Børnehuset gives the sense of inclusion and integration and perfect place 

to see the balance. People have the chance to talk after picking up. Those who don't speak danish/little 

danish feel welcome.  

 

3. The Børnehuset has very creative and positive atmosphere, that's give us trust and confidence. 

 

4. Quality of the institute is great and it can be role model for other institutions, closings is not a nice to 

hear. 

 

5. Playing area and atmosphere are really great.  

 

 

Summing up this institution is really great place, we have great trust in people and leaders and we are very 

disappointed and skiptical about the changes and closer of the institution.  

 

Thanks for your time and attention.  

 

Kind regards,  

Nasir/Asmat parents to 2 kids from Lygtemagerstien børnehave.  

 



Denne mail er angående: 

Høringssvar angående sammenlægning af Idrætsinstitutionen Hoppeland og Lygtemagerstien. 
 

Til rette vedkommende. 
Vi kommer fra Børnehuset Bella, hvor min datter er blevet mobbet, slået, sparket og bidt af de andre børn. 

Ikke at det gik værre ud over min datter en de andre børn, men bid var og er (har jeg hørt) stadig en del af 

hverdagen i Børnehuset Bella. Børnene talte ikke pænt til hinanden og det var jungleloven der herskede.  

Der var 6 pædagogskifte og 21 medhjælper skifte inklusive vikarer på 1,5 år. I et halvt år var der slet ikke 

pædagoger på stuen. Dette gav en rodet hverdag hvor børnene farede rundt fra det ene til det andet.  

Jeg var nødsaget til at skifte institution, og var rundt at se på flere. Jeg valgte at ville se Hoppeland, trods 

jeg bor 4km væk, i Ørestad.  

Jeg troede ikke mine egne øjne da jeg første gang trådte ind i hoppeland. Gennem et vindue så jeg 6 børn 

sidde roligt ved et bord, uden en voksen. De var optaget af at tegne sammen.  

Da jeg kom ned på ildfluerne sad Gitte og Annie, de voksne fra ildfluerne og de så roligt og nysgerrigt på 

mig. De havde masser af overskud da alle børnene var i leg. Børnene legede 3-5 stk sammen rundt om det 

samme legetøj, de var en god stemning blandt børnene.  

Efter 10min i Hoppeland vidste jeg, det var der vi skulle hen, og jeg drømte om at mit eget barn måske 

kunne få noget af den ro, der var i Hoppeland.  

Min datter var 4 år og 11 måneder ved skiftet. Efter 6 mdr. i Hoppeland har jeg et barn der stortrives på alle 

parametre, hun er en af de børn der sidder og morer sig ved bordet med de andre mens de tegner og laver 

andre ting inde på Ildfluerne. Min mor, der selv var pædagog før hun blev audiologopæd, oplever også at 

der er himlen til forskel på min barn før og efter børnehave skiftet.  

Derfor blev jeg meget ked af at høre at man tænker på at nedbryde denne perle. Det sted der har tager så 

godt imod min datter. Pædagogerne laver et kæmpe arbejde med børnene, og alle børnene har det godt 

der.  

Jeg kan ikke forstå man kan finde på at fussionere et sted hvor der er så stor trivsel. Der er masser af 

institutioner hvor børn trives langt mindre og hvor det vil give mere mening at ryste posen. At fussionere 

Hoppeland vil jo opbryde det gode samarbejde pædagogerne har mellem hinanden.  

Jeg er faktisk rystet over man kan finde på det.  

Hvis man ønsker børn skal trives, være glade og have lys i øjnene, skal man ikke opbryde de steder hvor 

børn rent faktisk har det.  

Venlig Hilsen  

Cecilie Dusine Jensen.  

 



Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet 

Svar på forslag vedrørende sammenlægning af Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen 
Hoppeland. 

 

Idrætsinstitutionen Hoppeland er en højkvalitets institution med et helt grønt tilsyn, hvilket gør at vi i 2024 
er på light tilsyn. 

Da vi har en høj andel af pædagogiske uddannet personaler, har dette afspejlet sig i det grønne tilsyn med 
høj faglighed, og dette kan mærkes på den daglige praksis og kvaliteten af arbejdet omkring vores børn.  

At der mangler få børn, er ikke et argument for at lukke Hoppeland, da det at lukke en god og meget 
velfungerende institution på dette grundlag, vil få store konsekvenser for de børn og familie der i 
Hoppeland, dette eftersom vi ligger i et socioøkonomisk område og er med til at løfte denne opgave i vores 
nærmiljø.  

Økonomisk styrer vi efter det vi har at gøre godt med. Vi får tildelt socialnormering, da vi er med til at løfte 
den social opgave i og omkring Urbanplanen, hvor der også er det socioøkonomisk aspekt.  

Hoppeland er en profil institution, hvor bevægelsesprofilen er et aktivt tilvalg for forældrene og børn, der 
har ønsket at få deres børn i en idrætsinstitution. I Hoppeland er tanken er at alle kan være med på deres 
eget udviklingsniveau og være en del af et fællesskab, hvor man selv kan byde ind med det man kan. At man 
lærer med hele kroppen og at man udvikles og lære i et trygt miljø, hvor der er plads til at være barn. At vi 
er med i Aktiv Børn i Forening, hvor de større børn herfra er med i et forløb, hvor der er fokus på at være en 
del af et aktivt fællesskab. At der i Hoppeland er et øget fokus på inklusion af alle børn uanset hvad man 
kommer af og bidrager med.  

At Hoppeland også er et aktivt tilvalg for de familier, som bor udenfor området og som kommer fra f.eks. 
Ørestaden, da Hoppeland er et mindre sted, hvor alle børn, forældre og personaler kender hinanden og at 
netop dette, skaber en tryghed og derigennem en bedre trivsel og mulighed for børnene at udvikle sig.  

At Hoppeland ligger i et område, hvor det betyder meget for integrationen at vi er her. Det har været vigtigt 
for Københavns Kommune, at vi som bydel er med til at understøtte det arbejde med de mere udsatte 
familier- at vi har et øget fokus på chancelighed blandt børn og familier, der har brug for ekstra støtte og 
vejledningen.  Hoppeland er en mangfoldig institution, der repræsenterer den brede del af befolkningen og 
har mange ressourcestærke familier, der også er med til at støtte op omkring de familier, der har brug for 
det.  

Derfor appellerer jeg kraftigt til at der kigges en anden vej end på Idrætsinstitutionen Hoppeland og 
Børnehuset Lygtemagerstien, da begge institutioner løfter et stort socialt ansvar i området med høj kvalitet. 

 

På vegne af ledelsen  

Maria Louise Ellekilde  

og                                                                                   

Hanne Viinblad 
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København, d. 4/12 2023 

 

Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet ang. forslag om sammenlægning af 
Børnehuset Lygtemagerstien og idrætsinstitutionen Hoppeland. 

Sammenlægning 

Som dagtilbudsleder er dette naturligvis en beslutning, der skaber stor undring og bekymring. 
Udover at være følelsesmæssigt engageret, passioneret og have sat høje ambitioner for 
Børnehuset Lygtemagerstien, er jeg undrende over, hvorfor to institutioner, der er i så god en 
udvikling, har gennemført gode tilsyn og som hver løfter en vigtig opgave i arbejdet med børn og 
familier i udsatte positioner udvælges. Jovist opleves lavere søgning generelt i området, men da 
Børnehuset Lygtemagerstien allerede har nedjusteret personalekapaciteten med gældende 
børnetal og Idrætsinstitutionen Hoppeland på nuværende tidspunkt kun har fem ledige pladser, 
virker ordet sammenlægning mere som at dække over lukning af en af de to institutioner. Jvf. 
høringsbrevet ønsker forvaltningen en model, hvor alle børn i de to institutioner er sikret en plads i 
den sammenlagte enhed. Med få ledige pladser må dette dog alligevel betyde en omplacering af 
børn til andre institutioner. Et unødvendigt skift for børn i udsatte positioner, som i forvejen er 
sårbare. 

Jvf. høringsbrevet foreslås sammenlægningen af de to institutioner grundet overskydende 
kapacitet i området samt lav søgning.  

Stigende søgning. 

Af kriterierne for nedjustering af dagtilbudskapacitet fremgår det, at forvaltningen vil have fokus på 
søgningen til institutionerne, så dagtilbuddenes attraktivitet for forældre medtages i den samlede 
vurdering. 

Trods lav søgning generelt i området opleves der en stigende venteliste til Børnehuset 
Lygtemagerstien og flere, der vælger institutionen som deres 1. prioritet (P.t. er det alle på listen). 
Vi ser, at forældre vælger at blive i institutionen, når de får søskendebørn. Derudover opleves en 
stigning i antallet af rundvisninger med efterfølgende opskrivning til Børnehuset Lygtemagerstien. 
Vi oplever derudover en stigning af henvendelser, som sker på baggrund af anbefalinger til 
Børnehuset Lygtemagerstien af andre forældre, som har eller har haft børn i institutionen. 
Derudover oplever vi også forældre komme til fra andre bydele end Amager vest. 

Nuværende venteliste til vuggestueafdelingen i 2024 er foreneligt med de ti pladser, der kommer i 
løbet af 2024 i takt med at børnene rykker videre i børnehave. Da vi stadig løbende har 
rundvisninger forventes en opskrivning af flere børn - flere end vi kan tilbyde plads til med 
nuværende kapacitet i vuggestuen. 

Vi forventer kun at kunne tilbyde 5 børn udefra plads i børnehaven til sommer. Alternativt kan en 
merindskrivning i vuggestuen være en mulighed. 
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Overskydende kapacitet 

Vi har i 2023 nedjusteret kapaciteten i dagtilbuddet med midlertidig lukning af en gruppe/stue i 
vuggestueafdelingen. Dette med en ligeledes nedjustering af personalekapacitet, hvilket lykkedes 
med en naturlig afgang af overskydende personale. 

Som en konsekvens af lukningen af en gruppe, traf vi i august 2023 beslutning om at nedjustere 
kapaciteten i forhold til køkkentimer. Vi har tidligere haft 55 køkkentimer fordelt mellem en 
fuldtidsansat køkkenansvarlig og en deltidsansat køkkenmedarbejder til nu kun at have en 
fuldtidsansat køkkenansvarlig. 

 

Forslag om udnyttelse af overskydende kapacitet 

Københavns kommune oplever en stigende efterspørgelse på basispladser og ventetiden for 
børn, der er godkendt til en basisplads gennem visitationsudvalget er lang (ca. 6 måneder). Vi 
foreslår derfor en etablering af basispladser i Børnehuset Lygtemagerstien gældende fra 2024. 
Da vi har kompetencen til at løfte denne opgave, vil vi gerne byde os til. 

 

Demografiske forhold og den boligsociale helhedsplan 

Urbanplanen er et af Københavns største almene boligområder og kendetegnes som et udsat 
boligområde. Udviklingen og forbedringen af området er en del af den boligsociale helhedsplan på 
Amager, som er bundet op på et forpligtigende samarbejde mellem boligforeninger, Københavns 
kommune, beboerne, organisationer og institutioner i lokalområdet. Helhedsplanen er gennem 
Almenboligloven §91a støttet med tilskud til en boligsocial indsats og til lokal koordinering og 
evaluering i områder med udsatte almene boligafdelinger. Børnehuset Lygtemagerstien, såvel som 
Idrætsinstitutionen Hoppeland, ligger i dette område og udgør en del af helhedsplanen. 

Potentialet for den boligsociale helhedsplan på Amager lyder således: Hvis helhedsplansområdets 
beboere bliver løftet, så de socioøkonomisk ligner beboerne i Københavns Kommune, er der et 
økonomisk potentiale for kommunen på 181,1 mio. kr. (kilde: lbf.dk/det-boligsociale-
danmarkskort/amager/)  

De boligsociale indsatser er opdelt i følgende fire indsatsområder:  

• Uddannelse og livschancer  
• Beskæftigelse 

• Kriminalitetsforebyggelse 

• Sammenhængskraft & medborgerskab. 

 Arbejdet med de lokale indsatser er vidensbaseret og der bliver fulgt op på de langsigtede effekter 
og på den værdi det giver at investere i mennesker og områder. 

Børnehuset Lygtemagerstien bidrager til løft af opgaven ved følgende tiltag: 
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Uddannelse og livschancer: 

Børnehuset Lygtemagerstien huser en del børn i udsatte positioner og det kræver særlige 
forudsætninger og kompetencer hos det personale, der drager omsorg for børnene. Personalet 
skal i et vist omfang kompensere for de manglende ressourcer og overskud, der opleves hos 
familierne. Størstedelen af personalegruppen har mange års erfaring med at arbejde netop med 
børn i udsatte positioner og har søgt netop at arbejde i en institution beliggende i et udsat 
boligområde. Jeg har, som pædagogisk leder, haft som mål og fokus siden jeg trådte ind i 
institutionen, at opkvalificere og videreuddanne hele personalegruppen til at varetage opgaven på 
et niveau, der kan bruges som eksempel for andre institutioner beliggende i udsatte boligområder. 
Baggrund og forudsætning for dette mål og fokus er snart 20 års erfaring bl.a. i arbejdet med børns 
læringsprocesser og arbejdet med forældre og børn i udsatte positioner. Derudover blev jeg sidste 
år færdiguddannet logopæd, hvilket tilføjede kompetencer til at udvikle en stærk sproglig profil. 
Sproglige kompetencer er af afgørende betydning for bl.a. børns placering i et børnefællesskab, 
deres evne til at forhandle, argumentere, reflektere og forstå verden samt udviklingen af før 
skriftlige færdigheder. Evnen til mentalisering og afkodning af intentioner hører også under det 
sproglige område.  

Da forældres socioøkonomiske status hænger sammen med børns sprogtilegnelse, er det af stor 
betydning, at personale, der arbejder med netop denne målgruppe, har den nødvendige viden og 
kompetencer til at kunne sætte ind med de rigtige indsatser. Det er præcis den opgave som 
Børnehuset Lygtemagerstien vil kunne løfte. 

Uddannelse og livschancer er et boligsocialt indsatsområde, der skal sikre et fagligt løft af børn og 
unge, så flere bliver skoleparate, og flere tager en uddannelse. Børn i udsatte positioner som er 
tosproget eller i risiko for at udvikle dysleksi, kalder på helt særlige kompetencer hos det 
pædagogiske personale. Det er en kendsgerning at flersprogede børn med sproglige 
vanskeligheder får senere eller slet ikke logopædisk hjælp til at afhjælpe vanskelighederne, idet 
udfordringerne fejlagtigt forklares med at barnet er tosproget. Det er derfor af væsentlig betydning 
for et barn og barnets uddannelsesmuligheder, at personalet kender til sprogtilegnelsen hos 
tosprogede børn. Ligeledes har børn, der er i risiko for at udvikle dysleksi, markante fordele, hvis 
der allerede i daginstitutionen arbejdes med forebyggende indsatser. Dette medvirker til øgede 
kompetencer for tillæring af læsning og skriftsprog. Dette skyldes at miljøet har en stor effekt på de 
børn der er genetisk disponerede for at udvikle ordblindhed. Alt efter disponeringsgraden vil 
indsatserne kunne afhjælpe læsevanskelighederne i sådan en grad, at barnets resultater i skolen vil 
blive mærkbart forbedret. 

Der er ikke skyggen af tvivl om, at de mål og visioner der er sat i gang i Børnehuset 
Lygtemagerstien vil kunne medføre målbare resultater, hvis vi får mulighed for at fortsætte den 
udvikling, der er sat i gang. At vi er nået dertil, hvor vi er, skyldes dels fokus på fælles 
kompetenceudvikling for den samlede personalegruppe, men afgjort også sammensætningen af en 
personalegruppe, som har valgt at gå all-in på en profil, der sikrer de bedste forudsætninger for 
børn i udsatte positioner, såvel som børn fra ressourcestærke familier. 
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Et af de mest omfangsrige studier fra dags dato, Eppse-studiet1, har påvist en direkte effekt af 
kvaliteten af et dagtilbud med børns faglige og sociale udvikling. Konklusionen var, i meget korte 
træk, at børnehaver af høj kvalitet er en sund økonomisk investering, da de giver mange senere 
afkast. Dette taler ind i endnu en begrundelse for, hvorfor netop Børnehuset Lygtemagerstien og 
Idrætsinstitutionen Hoppeland bør bevares, som de står i dag. 

Kriminalitetsforebyggelse: Vi kan ikke påstå, at vi har et kriminalitetsforebyggende virke; men vi 
samarbejder med nærpolitiet, idet vi rapporter om uønskede ophold og handlinger på 
institutionens område efter lukketid. Det er en del af et længerevarende samarbejde, der hjælper 
politiet til at klarlægge, hvor de unge fra området holder til og hvor de bedst kan komme i kontakt 
med dem. 

En lukning af institutionen vil samtidig betyde en tom bygning og et ubevogtet område. Vi kan kun 
forestille os, hvad det vil invitere til.  

Sammenhængskraft og medborgerskab:  

Formålet med den boligsociale indsats her er, at flere skal være en del af fællesskabet og deltage 
aktivt i samfundet. Social isolation og meget begrænsede netværk har indflydelse på, om man som 
udsat beboer og familie har adgang til og føler sig som en del af det danske samfund. Det kan være 
beboere med anden etnisk herkomst end dansk som bl.a. kan være udfordrede af manglende 
sprog samt viden og erfaringer.  

Børnehuset Lygtemagerstien ligger i nærmiljøet og er medskaber til en tryg kontakt med ”det 
fremmede” og er bindeled til resten af det samfund, disse familier befinder sig i. Børnehuset 
Lygtemagerstien arbejder målrettet med at skabe en tryg relation med familien allerede inden 
barnet starter i dagtilbuddet, idet der afholdes opstartssamtaler 1-2 uger inden barnet skal 
begynde i institutionen, gerne med deltagelse af barnets egen sundhedsplejerske. For mange 
familier er vi det første møde med den danske institutionskultur og det er en opgave, vi som 
dagtilbud skal varetage med stor omhu. Efter barnet er startet, er der stor fokus på 
forældresamarbejdet og på at inddrage familierne i forskellige arrangementer og det fællesskab, 
der er i Børnehuset Lygtemagerstien. Vi ser at vi lykkedes, dels når familierne møder op og 
deltager, og dels når forældrene selv er opsøgende på råd og vejledning – indimellem også vedr. 
områder, der ligger udenfor vores fag. Det viser os, at vores arbejde med at opbygge et 
samarbejde, tryg relation og forbindelse til et netværk er lykkedes.  

Opbyggelse af en tryg relation med disse familier opbygges over tid, nogle tager længere tid end 
andre, og et tvunget institutionsskift vil betyde, at familierne skal starte forfra.  

Den boligsociale indsats på Amager har desuden fokus på fritidsaktiviteter for børn og unge i 
boligområdet + brobygning til foreningslivet.  

 

1 Eppse-studiet, ledet af Brenda Taggarts, fulgte ca. 3000 børn fra børnehavealderen til børnene var 16 år og 
konkluderede at kvaliteten af et dagtilbud har betydning for børnenes udvikling på kort sigt, mellemlangt sigt og på 
lang sigt. (Taggarts, B.: Børnehavens betydning. Dafolo, 2019). 
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Der ses en markant forskel på hvilke områder børn, der går til fritidsaktiviteter og dermed er en del 
af et foreningsliv, kommer fra. Som et forsøg på at bygge bro til foreningslivet, har udvalgte 
institutioner i udsatte boligområder, været inviteret til at deltage i forsøgsordningen ”Aktive børn i 
forening”. Storegruppe børnene har i en periode på otte uger, én gang om ugen, besøgt et 
idrætstilbud med afsluttende opvisning for alle forældre. Senest har det været fodboldklubben 
B1908. Børnehuset Lygtemagerstien har deltaget i de tre år forsøgsordningen har varet. 
Forsøgsordningen har været succesfuld og ”Aktive børn i forening” er nu blevet en permanent 
ordning, som Børnehuset Lygtemagerstien har indgået samarbejde med.  

Derudover har repræsentanter fra ”Børn i forening” været på besøg i Børnehuset Lygtemagerstien, 
for at skabe en direkte kontakt med børnenes forældre. Hele indsatsen har skabt en forståelse for 
et foreningsliv og medført at børn, der ellers ikke ville blive tilmeldt en fritidsaktivitet, netop blev 
tilmeldt. 

Afslutning 

Børnehuset Lygtemagerstien rummer børn fra familier med stor diversitet og personale med 
ambitioner og mentalt overskud – om end det er sat lidt på prøve for tiden. Det er en institution 
hvor ledelse og personalet har fundet et fælles fodfæste og har sat nogle mål for det fremtidige 
arbejde og udviklingsprocesser. Det er derfor med stort håb og ønske at forvaltningen vil kigge i en 
anden retning i søgningen efter nedjustering og besparelser. 

 

På vegne af ledelsen 

 

Pædagogisk leder, Maja Søgaard og Klyngeleder, Hanne Viinblad 

 



Kære, 

Jeg bor i området, 5 minutters gang fra institutionen, og min søn går i børnehaven her. 

Når jeg fortæller om vores børnehave til andre, siger jeg " at vores børnehave ligger i Disneyland". 

Jeg kalder det for Disneyland fordi: 

For der er ponytræk fra april til oktober lige foran børnehaven. Børnene fra hele København kommer med 

deres forældre eller pædagoger til vores ponyer. Der er ponytræk flere gange om ugen, men vores 

børnehave kan bare nyde det hver dag. Bondergården med griser, høns, geder, kaniner har et fælles hegn 

med vores institution. Hvad kan være bedre og sundere for børn end at se dyrene på vej til eller fra 

børnehaven. 

Byggeren (et legeplads) er 2 minutters gang fra vores institution. I lukker ikke legepladsen, men området er 

udviklet til at have børn både til hverdag og i weekender. I weekender kommer børn her fra hele Amager til 

at nyde området. Vores institutionens børn bruger området til hverdag. Det er et genial sted at have 

institutioner til små børn. Vi har flere børn i vores stue, som kører til os fra Ørsted. Det er ikke bare 

tilfældigt, det er fordi Børnehuset Lygtemagerstien ligger i "Disneyland". 

Som beboer i området kan jeg sige, at der er/var rygter om kriminalitet i området og derfor blev der 

lavet/bygget/investeret meget af kommunen i Urbanplanen/Remiseparken. Der skal åbnes snart Solvang 

Bibliotek, som har været under restaurering i 2 år. Det er også et sted for børn i området, som var 

finansieret af Københavns Kommune. Københavns Kommune ser vores område som et børnevenligt sted og 

derfor investeres der penge i det.  

Jeg har boet her i 10 år, efter jeg flyttede til Danmark fra Ukraine. Det at have et plejehjem og småbørns 

institutioner skaber tryghed i området. Man laver ikke ballade der hvor ens søskende/børn går i børnehave. 

Med at lukke en af institutionerne risikerer vi at have en tom bygning mere i området. Der er i forvejen et 

tomt højhus på Peder Lykkes Vej 61. Huset skal først tages ned i 2025. Hvis der kommer en tom bygning 

mere, så tiltrækker det uro og kriminalitet. Det må ikke ske. 

Efter min mening skal både institutioner bevares. 

 

Med venlig hilsen, Tanya Hjorland. 

 

 

 

Med venlig hilsen 

Tanya Hjorland 

 



 

København d. 7. december 2023 

 
 
Det tager mange år at opbygge en god børneinstitution, men få øjeblikke at ødelægge en! 
Børnehuset Lygtemagerstien består, foruden det helt igennem fantastiske personale og de 

skønneste børn, også af nogle helt enormt engagerede forældre. Forældre der aktivt har valgt 

Børnehuset Lygtemagerstien til netop deres barn/børn, forældre der bakker op når der er 

sociale arrangementer, hvis der er udfordringer der skal løses i fællesskab eller hvis forældre 

imellem behøver hjælp til at forstå kulturforskelle, Aula eller andre udfordringer der kan opstå 

i hverdagen med mangfoldighed og sprogbarrierer. Og en ting er helt sikkert, der tages et 

kæmpe fælles ansvar, uanset kultur og baggrund, når der er udefrakommende faktorer der 

kan have en yderst negativ påvirkning på ens barn/børn, som vi ser forslaget om 

sammenlægning af Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen Hoppeland værende. 

 

På vegne af alle vi forældre og vores elskede børn der kommer i Børnehuset Lygtemagerstien, 

har vi i forældrerådet skrevet dette høringssvar vedrørende nedskalering af 

dagtilbudskapacitet angående forslag om sammenlægning af Børnehuset Lygtemagerstien og 

Idrætsinstitutionen Hoppeland. 

 
Vi er i særdelshed yderst uforstående over for kommunens planer om den ovenstående 

sammenlægning. Vores og ikke mindst vores børns elskede institution foreslår I, at slå 

sammen med vores gode nabo, Hoppeland. En sammenlægning, der er en de facto nedlukning 

af en af disse særseles velfungerende institutioner, selvom I kalder det en sammenlægning! 

Ikke desto mindre vil det unægtelig betyde, at der vil være børn der vil blive udsat for et, ikke 

selvvalgt skift, allerede inden de er fyldt seks år. Som sagt et skift hverken de selv, deres 

forældre, pædagoger eller andre fagpersoner har vurderet ville gavne dem, deres udvikling 

eller trivsel. Men et skift, alene på grund af økonomi! 

 

Fra Ghetto til revitalisering af Urbanplanen 
Vi forældre kunne ikke forestille os et tryggere og mere omsorgsfuldt hus og område at 

aflevere vores børn i. En lukning/sammenlægning vil ikke bare sætte kvaliteten og børnenes 

trivsel over styr, men også have negative konsekvenser i et område, der tidligere har båret 

præg af kriminalitet, bander, utryghed, ja endda et område der har været på Danmarks 

ghettoliste og med risiko for at komme det igen.   

I 2015 afsatte Københavns Kommune ikke mindre end 57 mio. til byfornyelse af Remiseparken 

som stod færdig i 2020 – En byfornyelse med målet om, at skabe en tryg og attraktiv park for 

områdets beboere. Remiseparken er åben for alle og parken er udflugtsmål for børn, unge, 

ældre og familier. Denne revitalisering er en del af en større udviklingsproces for området 

omkring Urbanplanen, hvor der blandt andet skal bygges nye boliger, skabes muligheder for 

erhverv og nu er netop Solvang Bibliotek, i samme område, under kæmpe renovering med 

åbning i marts 2024 – Et bibliotek som selv slår sig op på at være et levende bibliotek præget 

af stor mangfoldighed, og er stolte af netop det. 

Hvorfor i alverden vil man, med en nedlukning, af en i forvejen velfungerende institution, gå 

imod denne plan. En helhedsplan som Københavns kommune for nylig har udtænkt. Det giver 

så absolut ingen mening. Begge institutioner er med til at skabe liv i området og bidrager til 

hele målet for byfornyelsen. Ved en sammenlægning vil der pludselig stå endnu en tom 

bygning midt i Remiseparken, den vil forfalde og måske indbyde til opholdssted for unge der 



 

ikke ved hvor de ellers skal gå hen? Der vil naturligvis komme færre børn i området, og det 

bliver mindre attraktivt for nye familier at flytte til området og bidrage til den demografiske 

udvikling. Vi kan absolut heller ikke være alene om bekymringen omkring fortsættesen af 

diversiteten og dermed muligheden for at arbejde med integration, hvis to børnehuse bliver 

slået sammen til ét. Det kan umuligt være det, kommunen ønsker. 

 

Dagligt afleverer vi forældre det dyrebareste vi har, nemlig vores børn, i en institution, for at 

gå på arbejde og yde til samfundet. Men ikke hvilken som helst institution, men Børnehuset 

Lygtemagerstien, som sågar er et sted mange forældre har taget et aktivt valgt om, at det er 

her deres børn skal gå – fordi der er rummelighed, omsorg, faglighed og man får en følelse af 

tryghed, nærvær, læring og ro – Alt hvad et barn behøver for at udvikle sig og føle sig som en 

del af et fællesskab, som også bidrager til integration. 

Vi oplever en konsistens i de daglige rutiner, vi ved alle, at børn generelt trives i forudsigelige 

og velkendte strukturer, som de netop formår at skabe her, ikke alle børn får det derhjemme, 

men de får det her. 

 

Vi familier er en stor blandet gruppe af forskellige nationaliteter, med forskellige kulturelle 

baggrunde. Børnehuset Lygtemagerstien rummer alle og er gode til at skabe et miljø, hvor 

både danske forældre og forældre med anden etnisk baggrund får mulighed for at deltage i 

fællesskabet.  

Vi drager nytte af hinanden og har et stærkt sammenhold. Vi hjælper hinanden og vi laver 

legeaftaler på kryds og tværs, vi mødes på Remiseparkens legepladser udenfor 

”børnehavetid” og laver fælles arbejdsdage på forældre initiativ. 

Nogle børn er for nyligt kommet til Danmark og har forældre, der stadig er ved at lære dansk. 

Forældrene deltager på lige fod med alle andre og fortæller, at de føler sig trygge ved måden, 

deres børn bliver mødt på, og oplever, at børnene lynhurtigt lærer dansk – hvilket hjælper 

forældrene til også at øve det danske sprog og på den måde blive hurtigere integreret i 

samfundet, få en uddannelse og/eller et arbejde og ikke mindst føle sig som en del af 

fællesskabet, hvilket er en del af Københavns kommunes helhedsplan. 

Vores børn ser forskelligheder hver eneste dag, men opfatter det ikke. For dem er vi alle lige 

meget værd og det er helt naturligt. 

 

Høj pædagogisk faglighed og hjerterum som ingen andre steder 
Lygtemagerstiens Børnehus og Idrætsinstitutionen Hoppeland er to særdeles velfungerende 

institutioner, der igen leverer tårnhøj kvalitet i tilsynsrapporterne. Vores leder Maja, er 

kommet til huset for mindre end 1,5 år siden, det samme gør sig gældende for Maria Louise 

der er leder i Hoppeland. Maja har formået, på den relativt korte tid, med hendes varme 

personlighed, høje faglighed, tydelige rammesætning, engagement og motivation, at vende 

Børnehuset Lygtemagerstien til at være en arbejdsplads hvor der er god trivsel i 

personalegruppen og et højt pædagogisk niveau. Hun har fået Børnehuset Lygtemagerstien 

til at spire igen og inden længe vil huset blomstre i fuld flor. Det sættes, uden tvivl over styr, 

hvis Hoppeland og Lygtemagerstien Børnehus slås sammen, og halvdelen af personalet må 

finde nye jobs, og en ny personalegruppe skal bruge enorm meget tid på at oparbejde 

sammenhold, tillid og en fælles forståelse og faglig retning. Vores frygt og bekymring er 

naturligvis også, at hvis dette forslag bliver gennemført, vil personalet måske allerede nu søge 

væk og vi vil stå tilbage uden det gode personale frem til gennemførelsen af 

sammenlægningen i sommeren 2025, det vil naturligvis være katastrofalt. 



 

 

Med de børn der er på ventelisten til Børnehuset Lygtemagerstien, er vuggestuens pladser 

allerede fyldt op i 2024. Flere og flere forældre vælger denne institution fordi de har fået den 

anbefalet, og en del børn kommer endda fra både Ørestaden, faktisk hele seks familier, der 

kommer fire familier fra Tårnby og en familie fra Islands Brygge, mens to familier kommer fra 

Grækenlandsområder. De kommer fordi de har valgt huset, til trods for der er mange 

institutioner i de respektive områder, der ville være tættere på deres bopæl. Men de vælger 

aktivt Børnehuset Lygtemagerstien til, det fortæller lidt om situationen og den positive rejse 

huset er på.       

 
Børnehuset Lygtemagerstien har særdels mange kvaliteter, men de allerstørste findes hos det 

omsorgsfulde og fagligt stærke personale og husets placering. Pædagoger, 

pædagogmedhjælpere og vikarer møder hver dag vores børn i øjenhøjde. De tager sig altid 

tid til kram og leg. Hvis en aflevering er svær, viser de overskud og tager sig tid til at tage godt 

imod barnet, så dagen starter bedst muligt for både barn og forælder.  

De har ikke bare hjerterum, og engagement men også en faglighed over det almindelig niveau. 

De formår at gribe børnenes interesser og skabe sjove læringsforløb der indbyder til leg og 

læring. Børnehuset ligger i rolige og grønne omgivelser, uden larm, voldsom trafik og med et 

væld af læringsområder og legepladser lige uden for lågen. Et område der indbyder til leg, 

fysisk aktivitet og dyrebesøg. 

Trods stor diversitet og kulturforskelle, formår personalet at møde alle børn og forældre, alle 

høres, ses og mødes der hvor det er.  

 

Forundring i denne proces 
Hvorfor er vi først blevet bekendt med denne nedskalering den 13. november 2023, med 

mulighed for høringssvar inden for en måned? Selvom man allerede på et møde i Børne- og 

Ungdomsudvalget i juni 2023 har besluttet, at der skal nedskaleres? Altså omkring et halvt år 

efter der er besluttet, at der skal lukkes og spares penge, skal vi på under en måned forsvare 

hvorfor det ikke skal gå ud over netop vores børn, vores nærområde og her vi holder til? 

 

Hvorfor har man ikke kigget på kvalitet under denne udvælgelsesproces? Man har 

udelukkende kigget på tal og målbare kriterier. Men kvalitet kan også måles, men endnu 

bedre mærkes. 

 

Er denne plan virkelig gennemtænkt og langsigtet? Eller er det blot for, at statuerer et 

eksempel på, at man kan spare penge, meget nemt? For os at se, virker denne plan meget 

kortsigtet og total modsigende i forhold den helhedsplan kommunen arbejder ud fra, netop i 

Remiseparken/Urbanplanen. 

 

 

 

Med dette høringssvar håber vi naturligvis på, at I vil kigge andre veje i forbindelse med 

nedskalering og besparelser.    

 
På vegne af alle børn og forældre i Børnehuset Lygtemagerstien 

 

Forældrerådet 



Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet angående forslag om 
sammenlægning af Børnehuset Lygtemagerstien og Idrætsinstitutionen Hoppeland. 
 

Det er med stort vemod og tristhed, at skulle skrive sådan et høringssvar, men så absolut en 

nødvendighed. Denne situation er naturligvis noget der berører os dybt og vi håber meget, I 

vil læse vores høringssvar omhyggeligt og tage vores ord seriøse. 

 

Personalegruppen i Børnehuset Lygtemagersien er sammensat af yderst fagligt stærke pædagoger, 

medhjælpere og faste vikarer. Personalegruppe er af forskelig køn, anciennitet, kompetencer, alder og 

ikke mindst har de alle en ægte empati, et kæmpe engagement og en interesse for, og i, børnene, 

som sjældent set. 

Der er både pædagoger med uddannelse inden for specialområdet, logopædi og støttepædagoger, de 

favner bredt, og det kommer dagligt til udtryk, for både vores børn og os forældre.  Alle ansatte har en 

oprigtighed, interesse og omsorg for alle dem der kommer i Børnehuset. 

Dette Børnehus er blevet løftet, til højder! Det er, efter vores bedste overbevisning sket på grund af, 

at der er kommet en yderst kompetent leder til huset og på grund af solide og stabile medarbejdere. 

Maja har ikke været leder i børnehuset ret længe, men har allerede øje for både den daglige drift og 

det enkelte individ. Maja formår endvidere at, inddrage, skabe struktur, motiverer, kommunikerer og 

håndterer relationer og forskellige kulturer på et niveau hvor alle kan være med. Der opleves nærvær 

og åbenhed blandt personalet og alt dette munder blandt andet ud i et yderst fint pædagogisk tilsyn i 

efteråret 2023 med en tilsynsrapport, faktisk en af de flotteste i klyngen.  

Der skal ikke herske nogen tvivl om, at institutionen har lidt under en manglende ledelse, i flere år. Så 

det kan ikke understreges nok, hvor meget Maja har gjort, og dagligt gør, for, at dette børnehus 

(for)bliver fyldt med glade børn i trivsel og medarbejdere der er en del af et fagligt stærkt team med 

stor arbejdsglæde. Siden vi blev en del af Børnehuset (i sommeren 20220) har huset haft to ledere, 

hvoraf den ene havde været der i +20 år, og gik af efter en hård periode (corona) og den anden nåede 

kun af være her i ganske få uger inden det samarbejde måtte ophøre. Siden har der været 

konstituerede ledere frem til Maja kom til – Det har uden tvivl haft negative konsekvenser for huset, 

med den manglende ledelse og vi kan i særdeleshed se og mærke en kæmpe udvikling efter Maja er 

kommet til. 

 

Vi oplever et exceptionelt godt samarbejde både med personalet, men så sandelig også mellem os 

forældre. Vi arrangerer blandt andet frivillige arbejdsdage, som altid bliver prioriteret højt blandt 

forældrene, så sent som i sommer gav vi udearealerne en opfriskning. Vi mødes ofte på de skønne 

omkringliggende legepladser i Remiseparken, hvor vi kan gå, cykle eller løbe på løbehjul uden at skulle 

færdes i en hektisk eftermiddagstrafik. Om foråret og sommeren får vores børn rideture på hestene, 

Kenzo, Frodo fra Bondegården, spiller minigolf, besøger skaterparken eller lærer om affaldssortering 

på Byggeren, spille bold, være med til at fodre dyrene, lege i sandkasserne eller besøge en af de 

berømte trolde, Suttetrolden Sanka som glædeligt tager imod sutter der ikke skal bruges mere, men 

som børnene altid kan besøge, hvis der skulle opstå et lille savn. Om vinteren mødes vi inden døre i 

Bondegårdens hyggelige stue hvor vi kan være kreative og hygge os sammen – Både børn og forældre 

nyder dette i høj grad også på tværs af kulturer. Børnene føler sig trykke og kender Remiseparken som 

deres egen bukselomme.  



Vi er meget uforstående overfor, og ikke mindst kede af, at I tænker det kan give god mening, at 

sammenlægge Børnehuset Lygtemagerstien og Hoppeland, som jo unægtelig betyder nedlukning af en 

hel børneinstitution, altså omkring 70 børn og deres familier, der ikke vil kunne være med til at bidrage 

til den mangfoldighed dette område rummer så smukt. 

 

Hvis man er bange for, at der ikke er nok børn i området, ud fra prognoserne fra 2023, kunne man så 

overveje at udvide den nuværende 4 km grænse for pasningsgarantien? Vi ved, at der er flere familier 

i Børnehuset Lygtemagerstien, der aktivt har tilvalgt huset, selvom de bor i Ørestad og Tårnby?  

 

Vi er selv tilflyttere fra Frederiksberg, og vi kom fra en fantastisk børnehave der, og vi indrømmer 

gerne, at vi var betænkelige ved, at få anvist en plads til vores, på daværende tidspunkt, 2 årige datter, 

i Urbanplanen. Vi besøgte naturligvis institutionen, med så åbent sind, som muligt, for at danne os et 

indtryk og for at se området. På daværende tidspunkt var Remiseparken under byfornyelse og vi 

undersøgte det hele nærmere og vi forelskede os i integriteten og mangfoldigheden i området og 

børnehuset. Vi blev mødt af voksne engagerede personale, der tog imod os og viste os rundt med 

stolthed. Trods Corona restriktioner var der kram og nærvær med børnene fra de voksnes side, der var 

ikke mundbind hos de ansatte, der var hensyntagen og naturligt samfundssind. Vi faldt også for tanken 

om helhedsplanen for området og vi fravalgte endda Ingolfs vuggestue og Sundbys Børnehus, selvom 

vi nærmest er naboer til dem. Men grundet personalet i Børnehuset Lygtemagerstien, udemiljøet, 

mangfoldigheden og tanken om, at vi kunne give vores børn den gave, at lære dem, at vi alle er ens, 

trods forskellig baggrund og kultur, det kunne vi ikke lade være med.  

 

Vi må sande, at ved at lukke en institution i netop dette område, vil man tage noget af muligheden for 

integration væk. Hvis kun man fylder et børnehuse op med danskere af anden etnisk herkomst, kan 

man frygte at integrationen bliver sværere for nogle af dem og helhedsplanen kommer vi ikke i mål 

med. 

 

Vi synes er så vigtig, at vise vores børn, at vi alle er lige, og vi kan hjælpe hinanden og lære af hinanden, 

uanset kultur og trosretning. Ikke en eneste gang har vi fortrudt vores valg af institution, og i dag går 

begge vores piger i børnehaven, på henholdsvis Rød stue og Blå stue – De knuselsker alt ved 

Børnehuset Lygtemagerstien, det samme gør vi som forældre. 

 

Med venlig hilsen  

 

Alis og Hans, forældre til Maude og Ruth  

 

 

 

 

 

 

 



Vedrørende forslag om sammenlægning 

 

Vi skriver, da vi desværre er blevet bekendt med København Kommunes forslag om at lægge institutionerne 
Lygtemagerstien og Hoppeland sammen, hvilket vi er meget uforstående overfor og kede af. 

Vi er forældre til snart to børn i institutionen Lygtemagerstien (en nuværende dreng i børnehaven og en 
dreng, som starter i vuggestuen efter nytår 2024). Vi er utrolig glade for institutionen og har meget bevidst 
valgt den til. Vi havde desværre en uheldig oplevelse i en anden institution, hvorfor vi flyttede vores ældste 
dreng til Lygtemagerstien og har aldrig nogensinde fortrudt det valg. Vi oplever en institution med så meget 
faglig kapacitet hos både pædagoger, medhjælpere, vikarer og ledelse, hvorfor vi mener, at det vil være 
som at smide guld på gaden, hvis institutionen ikke bibeholdes på samme måde, som den eksisterer i dag.  

En dygtig og omsorgsfuld personalegruppe 

Vi føler os utroligt trygge ved personalet hos Lygtemagerstien. De forstår at skabe ro hos børnene og er 
nærværende og omsorgsfulde. Ved behov for sparring eller at vende udfordringer oplever vi en 
personalegruppe, som er utrolig lyttende, anerkendende og dygtige til at få skabt løsninger, som fungerer 
for både familien, enkeltbørn og børnegruppen. Denne gruppe af voksne vil vi være utrolig kede af, hvis 
vores børn ”mister”. Desuden har vores ældste allerede én gang oplevet mange skift og udskiftning af 
personale, hvorfor vi virkelig ikke ønsker at udsætte ham for sådan en situation igen, da børn jo netop har 
brug for stabile og genkendelige voksne. Vi oplever også, at institutionen er god til at holde på sine ansatte 
til forskel fra andre institutioner, hvor personalegruppen er meget mere ustabil.  

Kvalitet bør være en faktor 

Vi har selvfølgelig også læst begrundelserne for, hvorfor netop disse to institutioner skal lægges sammen, 
men mener at der mangler flere væsentlige faktorer til at afgøre en så radikal beslutning.  

Først og fremmest, så mener vi, at det er kritisabelt, at man ikke kigger på kvaliteten af institutionerne. 
Netop Lygtemagerstien (og hvad vi hører om Hoppeland) er to meget velfungerende institutioner, som får 
flotte tilbagemeldinger i pædagogiske tilsyn og høster anerkendelse hos forældre. Der findes en del ikke-
fungerende institutioner i Københavns Kommune, hvorfor det vil være meget ærgerligt at nedlægge netop 
institutioner, som synes at have fundet opskriften på kvalitet i pasningstilbuddet til børn – altså ikke noget 
som ligefrem hænger på træerne.  

Når man vælger institutioner til sine børn, så gør de fleste forældre sig mange overvejelser og tager ud og 
ser stederne, vurderer, sparrer, drøfter og bedømmer. Vi har netop set, hvordan Lygtemagerstien er et 
sted, som der skal bygges på – og altså ikke lukkes ned. Der er ydermere arbejdet på rammerne på stedet, 
så der er skabt gode læringsmiljøer og læringszoner. Desuden er vi vilde med stedets hjemmelige 
atmosfære, hvor det ikke bliver så ”opbevaringsagtigt”, men i stedet er et sted, hvor der leges, udvikles og 
tænkes i børnehøjde.  

 
Vi vil virkelig være kede af at miste denne perle og håber at I vil tage flere ting i betragtning inden I 
gennemfører det ikke så velundersøgte forslag om en sammenlægning. 



 
Venlig hilsen, 

Jonas Gertsen og Kristina Suhr (forældre til børn i Lygtemagerstien) 

 



Kære Rette Vedkommende: 
 
Vi skriver dette høringssvar som forældre, der har et nært og årelangt forhold til Børnehuset 
Lygtemagerstien. Vores mellemste søn gik i vuggestuen og børnehaven og vi har uden tøven valgt 
Lygtemagerstien igen til vores yngste knægt, selvom det betyder en større omvej for os hver eneste dag. 
 
Far Rasmus har været pædagogmedhjælper i Københavns Kommune i 17 år. Mor Vibe arbejder på en skole 
for unge med særlige behov. Og vi garanterer jer for, at Børnehuset Lygtemagerstien er noget ganske 
særligt. 
 
* Personalet * 
 
Flere medarbejdere har været ansat i over ti, tyve, endda tredive år. Et tydeligt tegn på et arbejdsmiljø, 
hvor man trives og faglighed og trivsel er i højsæde. Selv i den periode, hvor der ikke var en daglig leder, 
løftede personalet institutionen på fineste vis og formåede at passe både på hinanden og børnene. Denne 
stabilitet og kontinuitet er uvurderlig for både børn og forældre. 
 
* Fællesskab og engagement * 
 
På årets arbejdsdag var vi mange forældre i arbejdstøjet; blandt andet blev rutschebanen slebet til den stod 
som ny, af en pædagog fra børnehaven og en forælder. En pige fra børnehaven blev uventet en del af 
dagen, og blev straks inkluderet af en pædagog fra vuggestuen til at hjælpe med at male legekøkkenet på 
Troldestuen. Disse små øjeblikke er magiske og fællesskabsdannende. Vi kan fortælle hundredevis af 
lignende historier. 
 
* Beliggenhed * 
 
Børnehuset Lygtemagerstien og Hoppeland ligger midt i Urbanplanen med Bondegården lige i baghaven. 
Den blanding af socioøkonomisk og kulturel baggrund som børnegrupperne repræsenterer, er det 
mangfoldige København vi gerne vil støtte op om og være en del af. Da vores mellemste søn startede i 0. 
klasse på Sundbyøster Skole var der ikke eet eneste barn i hans klasse med ikke-vestlige forældre. Hvordan 
skal vi skabe et samfund med anerkendelse, accept og nysgerrighed, hvis vi holder os til det og dem, vi 
kender og ligner? 
 
Slår man de to institutioner sammen vil det i sidste ende betyde færre institutionspladser vores børn kan 
møde hinanden på.  
 
 
Vi håber inderligt, at vores stemmer vil blive hørt, og at denne beslutning vil blive genovervejet.  
 
Med venlig hilsen, 
 
Rasmus og Vibe 
Viggo, Ernst og Frode 
 



Høringssvar vedrørende forslag om sammenlægning af daginstitutionen 
Lygtemagerstien og Hoppeland 
 

Vi er blevet orienteret om, at Børnehuset Lygtemagerstien muligvis står til at blive sammenlagt med en 
anden institution og dermed mulig udfasning af børn og personale.  

I den forbindelse vil jeg komme med min beretning om, hvorfor jeg mener det er en dårlig plan at udfase en 
institution, som er meget velfungerende og giver vores børn tryghed i hverdagen. 

 

Vores første møde med Børnehuset Lygtemagerstien 

Da jeg var rundt med vores førstefødte, var jeg i forskellige institutioner i vores nærområde (på det 
tidspunkt boede vi i Hørgården). Jeg blev mødt med ledere som var frustrerede over manglende ressourcer 
og lange ventetider i deres børnehaver. Der var ikke meget fokus på mig og mit barn eller på at fortælle om 
deres tilbud. 

Da jeg trådte ind på Lygtemagerstien blev jeg og min datter mødt af en leder og et personale, som 
interesserede sig for mit barn og var meget imødekommende. Jeg fik med det samme et indtryk af, at her 
ville de passe på mit barn, hvilket var det allervigtigste for mig. Derfor faldt valget på denne vuggestue og 
her fortsatte førstefødte i børnehaven som hun afsluttede sidste år. Da vores anden datter startede 
vuggestuen havde vi heller ingen betænkeligheder om, at hun skulle starte her og nu går hun så i 
børnehaven. 

Det virker skørt, at man kan overveje at lukke velfungerende institutioner (med i øvrigt stigende børnetal) 
selvom der lige om hjørnet er institutioner med lange ventelister. Måske skulle man se på om man kunne 
præsentere de institutioner med ledige pladser lidt bedre for folk som har fordomme om bestemte 
geografiske områder.  

 

Lygtemagerstiens positive udvikling 

Jeg vil sige, at vi startede med en virkelig velfungerende vuggestue, hvor jeg hver dag afleverede mine 
døtre med ro i maven også selvom de havde en dårlig morgen hjemmefra. 

Jeg må dog sige, at jeg føler, at institutionen er blevet endnu bedre efter der er tiltrådt nytænkende 
personale og ledelse og på nuværende tidspunkt er det virkelig et fedt sted at aflevere vores datter i 
børnehave.  

Pædagogerne formår at skabe et trygt miljø fra det øjeblik vi træder ind om morgenen til jeg henter min 
datter om eftermiddagen. Der er fokus på at give børnene medbestemmelse, undersøge og udvide 
horisonter, tage på ture og skabe rum for bevægelse og udetid. Min datter kommer hjem med en masse 
fortællinger og en masse ny viden.  

 

En støtte i en svær tid 



I august 2023 mistede vi min mand og børnenes far efter næsten 3 års hård kamp mod kræft. 
Lygtemagerstiens personale har været meget støttende og de har skabt en tryg base for begge mine børn i 
hele den periode, hvor der var mange svære dage herhjemme. De har været nemme at tale med for mig og 
vi har haft en rigtig god dialog om situationen i hjemmet og børnenes trivsel. Jeg har heldigvis to seje piger, 
som kæmper sig igennem de svære tider, men jeg er helt sikker på, at personalet i Lygtemagerstien har 
hjulpet denne proces på vej ved at møde børnene der hvor de er på de enkelte dage og ved ikke at være 
berøringsangste over for mig. Her har der været rum til at tale om alt det svære, men samtidig rum til bare 
at være barn og ikke nødvendigvis skulle snakke.  

 I den tid vi har haft vores børn i institution har der været mange debatter om børn som ikke trives i 
institutioner, som er ramt på mangel på uddannet personale og ressourcer. På trods af det, har vi ikke tøvet 
med at aflevere vores børn til et personale, som på trods af, at de har meget at se til, på en eller anden 
måde har et mentalt overskud i en travl hverdag.  

Jeg håber I denne gang vil tænke på børnenes trivsel og ikke kun på tal før i træffer en beslutning! 

 

Med venlig hilsen 

Maria Kirkegaard Ottesen 



Høringssvar vedørende genhusning/sammenlægning af Vippen og Tvillingehuset

Forældrerådet i den integrerede daginstitution Tvillingehuset har ved et ekstraordinært

forældrerådsmøde torsdag d. 11 januar 2024 drøftet et høringssvar fra forældrerådet i

idrætsbørnehuset Vippen vedørende nedskalering af dagtilbudskapacitet, hvori de fremsætter

forslag om at blive sammenlagt med Tvillingehuset eller subsidiært genhuset i en periode, mens

nedlukningen af Vippen står på.

I forlængelse heraf har forældrerådet i Tvillingehuset besluttet at forholde os aktivt til dette samt

komme med vores forslag til en løsning af situationen.

For at forstå de konkrete forventninger og krav fra vores side er det nødvendigt med en kort

historisk gennemgang.

Tvillingehuset slog dørene op i august 2023 og har dermed kun små seks måneder på bagen.
Ved åbningen var planen, at huset langsomt skulle vokse, da der skulle være plads og tid til, at

personale og forældre i fællesskab fik lagt et godt og stabilt fundament, som der kunne bygges

forsvarligt videre på.

Det var det, vi som forældre fik stillet i sigte og valgte at indskrive vores børn på baggrund af.

I august blev der således etableret først én og så to vuggestuegrupper samt en enkelt

børnehavegruppe. Stuerne blev langsomt fyldt op og selvom opstarten selvsagt bar præg af, at der

løbende kom nye børn og voksne til, så oplevede vi, at det skete i et tempo, hvor der blev taget

hensyn til, at forandring kan være svært og kræver en vis varsomhed samt hensyntagen til de

involverede parter, ikke mindst børnene.

Allerede i september 2023 blev vores spæde institution dog sat på prøve, da en anden og noget

større institution blev genhuset i Tvillingeguset. Det lagde et hårdt pres på både personale,

forældre og ikke mindst børn, der alle oplevede genhusningen som meget overvældende. Vi var

pludselig gæster i eget hus, og etableringen af førnævnte fundament måtte i høj grad sættes på

pause.

Genhusningen ophørte ved udgangen af oktober 2023 til stor lettelse for alle, men det var

desværre ikke uden mén. Såvel personale som forældre og børn stod mærkede tilbage. Vi

oplevede at have børn, der gav udtryk for, at de ikke ville afsted om morgenen og at deres

børnehave var blevet ødelagt - hvilket den i bogstaveligste forstand også var. Helt nye stuer stod

ramponerede tilbage.

Det var uden tvivl et hårdt slag, der satte udviklingen og trivslen i Tvillingehuset tilbage, men i løbet

af november og december 2023 begyndte vi så småt at få fodfæste igen og visionen for hvad der

skulle kendetegne Tvillingehuset fremadrettet begyndte at tage form.



Men ak. Allerede i januar 2024 blev genhusning dog desværre en realitet, da en ny institution

rykkede ind, og de skal som det ser ud lige nu være på Tvillingehusets matrikel til og med d. 31

maj 2024.

En eventuel genhusning af Vippen vil dermed være den tredje genhusning inden for kort tid samt

betyde, at ikke mindre end tre selvstændige institutioner skal sameksistere i ét hus på samme tid.

Det forekommer os som en uforholdsmæssig stor opgave for alle tre institutioners ledelse og

personale.

Vi finder det overvejende sandsynligt, at det vil være den berømte dråbe, der får bægeret til at

flyde over og får både forældre og personale til at søge andre veje - i såvel Vippen som

Tvillingehuset.

Vi må derfor på det kraftigste anbefale, at man afholder sig fra flere genhusninger.

Når det er sagt, så skal vi selvfølgelig hjælpe hinanden, og den overordnede kabale skal gå op. Vi

vurderer i forlængelse heraf en sammenlægning som værende det mindst indgribende udfald af

denne situation og derfor også den bedst mulige løsning. Det er dog meget vigtigt for os at komme

med en række krav til måden, hvorpå en eventuel sammenlægning skal udformes.

Det er for os essentielt for en vellykket sammenlægning, at Vippens børn og personale bliver en

naturlig del af den allerede etablerede konstellation i Tvillingehuset.

Tvillingehuset fortsætter med andre ord under samme navn, samme pædagogiske linje, samme
ledere og med samme visioner for fremtiden, men med en masse nye børn og voksne fra Vippen,
som der naturligvis vil blive taget rigtig godt imod.

I forhold til Tvillingehusets personale så kom de i forbindelse med den første genhusning i massivt

undertal i personalerummet, og enhver forælder kunne dengang og efterfølgende mærke, hvordan

det skabte en enorm frustration. Det må ikke ske igen. Vi forventer derfor en stor respekt og et

enormt fokus på vores personalegruppe. De skal inddrages i processen, og der skal være et øget

fokus på arbejdsmiljø i den indledende periode. Vi opfordrer derfor til, at man eksempelvis

inddrager AMK (Arbejdsmiljø København) tidligt i processen. I samme ombæring må vi også

opfordre til, at Vippens forældreråds ønske om udvidede åbningstider ikke bliver imødekommet.

De nuværende åbningstider er fastsat under hensyntagen til både forældre og personale i

Tvillingehuset, men indgår også i et større samspil med klyngens øvrige institutioner, der har andre

og også udvidede åbningstider, såfremt man skulle have behov for det.

På et arbejdsmarked, hvor pædagoger i høj grad kan vælge og vrage, kan vi simpelthen ikke
risikere at prøve vores højt værdsatte, men også hårdtprøvede personale mere.

Vi blev lovet en langsom og rolig opstart, hvor der ville være god tid til at skabe den pædagogiske

vision og finde de gode rutiner, så der er struktur og ro i praktikken, når der skal tages imod nye



børn og medarbejdere. Vi håber og tror på, at man fra Københavns Kommunes side vil respektere

og bakke op om den lovning.

Vi har ikke købt ind på, at være gæster i eget hus eller at blive brugt som reservehus.

Alt i alt anerkender vi, at der objektivt set kan være et rationale i at lade de to institutioner smelte

sammen. Det er dog i så fald vores store håb, at Københavns Kommune vil have forståelse for den

tumultariske fødsel, Tvillingehuset har haft, og at man derfor gør sit ypperste for at skåne forældre,

børn og personale fremadrettet.

Med venlig hilsen

Forældrerådet i Tvillingehuset



 

Høringssvar til den foreslået sammenlægning, subsidiært genhusning af dagtilbuddet Vippen med 
Tvillingehuset.  

 

Dette høringssvar er på vegne af ledelse og TRIO i Tvillingehuset. Forældrerådet i Tvillingehuset har 
udarbejdet deres eget høringssvar. 

Tvillingehuset åbnede 1. august 2023, og har haft to genhusningerne i løbet af det halve år. Den første gang i 
periode 11. september til slut oktober. Det skete med en uges varsel, hvor 114 børn og 20 medarbejder blev 
genhuset, da de af sundhedsmæssige grunde ikke kunne være i deres normale bygning. Det blev oplevet 
som meget voldsomt og nærmest som en invadering, for Tvillingehusets personale. Det er en oplevelse der 
stadig sidder i personalets erindring og har sine spor.  

Fra 1. januar 2024 og frem til ultimo maj 2024 er der genhuset tre vuggestuegrupper med 36 børn og 11 
medarbejdere fra en anden enhed i klynge, da deres bygninger planmæssigt renoveres. 

Tvillingehuset er derfor en institution der har fået en noget anderledes opstart, end personalet og lederen 
havde forventet, og objektivt set med ret store forandringer på kort tid. 

Som udgangspunkt vil det derfor være endnu en stor forandring på kort tid, med en sammenlægning eller 
endnu en genhusning, og derfor er der en del betænkeligheder, både i forhold til udvikling af et pædagogisk 
fundament og fastholdelse af personalet.  

Vi vil som nye medarbejder i Tvillingehuset pointerer, at opgaven vi er blevet ansat på, er opbygning af en ny 
daginstitution. Nu er det potentielt en helt anden opgave med sammenlægning, hvor vi endnu ikke har et 
veletableret fundament, grundet den turbulente start. Det kræver noget omstilling og ikke mindst en 
respekt og ydmyghed for den situation vi sættes i.  

En genhusning af Vippen i Tvillingehuset under Vippens udfasning vil give væsentlige udfordringer for det 
videre arbejde med at få dannet og fastholdt et pædagogisk fundament i Tvillingehuset. Hvis udfasningen 
strækker sig over længere tid, vil det ligeledes give udfordringer i den naturlige udvidelse af Tvillingehuset 
op mod fuld kapacitet. En genhusning er derfor noget vi ville være bekymret for. 

Når situationen nu er som den er for Vippen, så kan vi bedre se positive elementer ved en sammenlægning. 
Ved en sammenlægning skal der skabes noget nyt og fælles, men det bør alt andet lige være med 
Tvillingehusets værdier og pædagogiske retningslinjer som udgangspunkt. Uagtet at alle gode bidrag er 
velkomne, så vil den største forandring være for Vippens personale og forældre. 

Af mere praktiske ændringer, så vil vi ved en sammenlægning anbefale, at tilbuddet om weekendåbning 
udfases. Forældrene skal naturligvis have rimelig tid til at omstille sig til det, men i et fremadrettet 
perspektiv give det ikke mening at have det tilbud, når tilknytningen til Hvidovre hospital forsvinder. 
Ligeledes bør forældrene have rimeligt tid til at omstille sig til åbningstiderne i Tvillingehuset, da det med 
den reduktion i åbningstiden der er kommet i 2024, er svært at argumentere for at vi skal udvide 
åbningstiden i Tvillingehuset selvom den er indenfor rammen i budgetvejledningen. 

I forhold til de personalemæssige forhold og opgaven med at skabe en fælles kultur og pædagogisk 
fundament, bør der ved en sammenlægning afsættes midler til to pædagogiske dage hvor der kan arbejdes 



med dette for hele den nye personalegruppe. Der er et ønske om, at med forældrerådets accept og hvis 
muligt, at disse kan afholdes to dage i træk – en fredag og lørdag.  

Grundet Vippens særlige situation med børn fra andre kommuner, hvor det er usikkert hvor mange der vil 
fortsætte i en sammenlagt institution på en anden adresse, bør der gives en sikkerhed for, at det ikke giver 
negative økonomiske konsekvenser hvis børnetallet falder hurtigt, eller der ikke er tilstrækkelig økonomi til 
at bære personaleudgifterne, herunder en særlig opmærksomhed på, at der er tilstrækkelig økonomi til 
ledelse i en passende overgangsperiode. 



Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet, specifikt for Idrætsbørnehuset Vippen

Forældrerådet i Idrætsbørnehuset Vippen (”Vippen” fremadrettet) har efter møde med den samlede 

forældregruppe i institutionen mandag 4. december 2023 besluttet at anerkende, at der er argumenter 

for at indstille Vippen til nedlukning baseret på de opstillede kriterier. Dog kun ud fra den forudsætning, 

at det ikke vil være muligt at genopføre institutionen inden for en overskuelig tidsramme.

Vippen er en institution, som mange forældre vil gå meget langt for at beholde deres børn i. Vi har en 

utroligt kompetent ledelse og en højt værdsat personalegruppe, der støtter op om børnenes udvikling 

og velfærd med nærhed og ømhed for øje. Mange af os forældre vælger hver eneste dag at køre en 

omvej og/eller betale et forhøjet gebyr for at have vores børn i Vippen. Det er der en god grund til: 

Vippen er en helt unik institution.

Alt dette understreges af seneste tilsynsrapport, afsluttet 18. april 2023, hvor der ved observationer og 

faglig dialog ikke er én eneste anmærkning, hverken når det kommer til samspil og relationer, 

børnefællesskaber og leg, sprog og bevægelse eller nogle af de øvrige parametre.

Vi er derfor alle meget berørte af den nuværende situation, som har udviklet sig som en rullende lavine 

foran øjnene på os gennem den seneste tid. Vi er samtidig meget opsatte på at finde den bedste 

permanente løsning for Vippens fremtid. Det gælder for såvel børn som for det personale, som vi sætter 

så utroligt stor pris på og vil forsøge at holde fast på med næb og klør.

Vores børn har gennem de seneste tre år været trukket igennem store omvæltninger, hvor der løbende 

er blevet lappet på bygningerne. Det har blandt andet indebåret afspærringer af hele stuer og store 

områder, som børn og voksne derfor har været afskåret fra at færdes i. Hele tiden med det løfte stillet i 

udsigt, at det hele var overstået lige om lidt. I starten af september blev det løfte imidlertid brudt og 

skiftet ud med en akut genhusning, hvor vuggestue og børnehave blev fysisk adskilt. Det skete som følge 

at en måling af sundhedsskadelige mængder skimmelsvamp i bygningen, som vores børn altså i årevis 

har trådt deres daglige skridt i.

Genhusningen skete med kort varsel og var meget stressende for både børn, forældre, personale og 

ledelse. Personale og ledelse gik meget langt for at sikre, at børn og forældre landede så blidt som 

muligt i de nye omgivelser, mens de skulle navigere i en ny hverdag, som var vendt fuldstændig på 

hovedet. Det var ikke en god oplevelse, men grundet vores høje tillid til personale og ledelse i Vippen, 

har vi indtil videre kun haft minimalt frafald af indskrevne børn som følge heraf. Dette vidner igen om, 

hvor langt forældregruppen er villig til at gå for at beholde deres børn i Vippen.

Vi anerkender som førnævnt, at der er argumenter for at indstille Vippen i sin nuværende form til 

lukning, - men vi anerkender ikke, at vores børn skal lide yderligere overlast, som de i forvejen har gjort 

så rigeligt. Der er ingen gode løsninger i den nuværende situation, men Københavns Kommune skylder 

vores børn, at omvæltningerne bliver gennemført så blidt og hensynsfuldt som muligt.

Vi har derfor afsøgt mulighederne og er på den baggrund nået frem til en løsning, som i vores øjne er 

den mest bæredygtige for børn, personale og i øvrigt også Københavns Kommune selv.



Derfor fremlagde forældrerådet i Vippen nedenstående ønske til Vippens fremtid for resten af 

forældregruppen, med henblik på at opnå forældregruppens opbakning hertil, hvilket vi enstemmigt fik. 

Forældrestemmer repræsenteret for 47 børn (38 stemmer fra det afholdte møde og 9 stemmer for 

forslaget på vores Aula opslag) har tilkendegivet, at de ønsker nedenstående konkrete løsning for en 

Vippens fremtid:

Ønsket permanent løsning for Vippen: Sammenlægning med Tvillingehuset i Valby hurtigst muligt

Vi ønsker i forældregruppen at flytte vores børn samlet og med så meget kendt personale som muligt. 

Det er den eneste ansvarlige løsning, hvis man vil forsøge at sikre, at den næste store omvæltning i 

deres korte institutionsliv bliver så nænsom som muligt. 

En flytning til et nyt dagtilbud vil være lettere for en samlet gruppe med kendt personale. Det vil 

forhåbentlig også sikre, at personalet fastholdes i kommunen, hvilket flere af de ansatte har 

tilkendegivet, at de er enige i. 

Vi ønsker, at vores institution igen samles som en integreret institution, som vi kender den fra før vores 

genhusning. 

Vores ønske er derfor sammenlægning af Vippens vuggestue og børnehave med Tvillingehuset, 

Saxtorphsvej 15, 2500 Valby. 

Tvillingehuset har tidligere, i forbindelse med en anden genhusning i kommunen, taget imod en langt 

større børnegruppe, end den størrelse Vippens børnegruppe vil repræsentere. Huset er således gearet 

til at tage imod en gruppe på denne størrelse, ifølge pædagogisk leder Kirsten Ann Ghasemily, som også 

oplyste, at huset først forventes at være på fuld kapacitet i 2026.

En stor del af forældregruppen i Vippen er ansatte på Hvidovre Hospital, da personalet har forrang på 

Vippens venteliste. Derfor har Vippen også udvidede åbningstider og mulighed for weekendpasning. 

Vippens lokation og åbningstider har derfor været en stor fordel for de forældre, som har været og er 

ansat på Hvidovre Hospital. En lukning af Vippen vil derfor betyde yderligere forringelser for vores i 

forvejen hårdtprøvede sundhedspersonale! Derfor har vi et brændende ønske om, at de udvidede 

åbningstider forbliver en mulighed for Vippens børn efter en sammenlægning med Tvillingehuset, da det 

ellers vil være umuligt for sundhedspersonalet, nå at aflevere deres børn og samtidig møde ind kl. 7 på 

Hvidovre Hospital. Vi ønsker derfor at fastholde følgende åbningstider for at tilgodese de børn, hvis 

forældre arbejder på Hvidovre Hospital:

• Mandag – Torsdag: 6:30-16:45

• Fredag: 6:30-16:30

Såfremt en sammenlægning med Tvillingehuset ikke er en mulighed, ønsker vi da en udfasning af Vippen 

ved flytning til Tvillingehuset eller til en tilsvarende eksisterende institution, så vores børn i udfasningen 

af Vippen vil få mulighed for igen at blive en integreret institution med en fast base, så udfasningen kan 

ske under rolige forhold for både børn og personale. 



Vores håb med ovenstående ønske er, og at en ærgerlig situation således kan blive vendt til en god for 

både børn, forældre og personale. Som vi ser det, begrænser vi ikke kun vores børn for yderligere 

traumatiske genhusninger og nedlukning af vores elskede institution, vi øger også sandsynligheden for 

at holde på Vippens kompetente personale i Københavns kommune, og ydermere minimerer vi også dyr 

tomgang i en nybygget institution med egne borgeres børn samt betalende Hvidovreborgere frem til 

Tvillingehuset ellers ville være i stand til at køre på fuld kapacitet. Endvidere vil Vippens børn og 

personale kunne tilbyde en nystartet institution en historik og stabilitet, som hurtigere vil kunne 

tiltrække nye borgere, men også nyt personale. 

Slutteligt vil denne løsning endvidere sikre, at Københavns Kommune lever op til sin forpligtelse om at 

tilbyde vores børn et samlet, ubrudt pasningstilbud i deres institutionstid. 

Vi håber, at forældregruppens ønske for en permanent løsning for Vippens fremtid vil blive taget i 

betragtning, og vi står i forældrerådet gerne til rådighed for yderligere spørgsmål.

Med venlig hilsen,

Forældrerådet i Vippen



KKØØBBEENNHHAAVVNNSS  KKOOMMMMUUNNE
Børne- og Ungdomsforvaltningen

Klynge VVK A

KKllyynnggee  VVVVKK  A

Bymosevej 2

Klyngekontoret

2500 Valby

Telefon:

2630 1674

E-mail

Dx09@kk.dk

Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet i 

forhold til Idrætsbørnehuset Vippen:

Der har i perioden fra d. 20/11 2023 til d.d. været afviklet møder med 

TRIO i Vippen, alle medarbejdere i Vippen, Vippens forældreråd, 

Vippens forældregruppe, VVK A forældrebestyrelse, VVK A 

LokalMED og klyngeledelsesteamet, hvor høringsbrev og Vippens 

situation er blevet orienteret om og drøftet.

Høringssvaret er udfærdiget på baggrund af disse møder.

Som det fremgår af høringsbrevet, er der særlige forhold omkring 

Vippen bl.a. genhusning grundet skimmelsvamp, hvor skaderne på 

bygningen viser sig så store det vurderes at være en særlig omfattende 

renovering/ny byg af institution og institutionen er beliggende i 

Hvidovre kommune, derfor høj andel af indskrevne børn fra Hvidovre 

Kommune, hvilket er væsentlige faktorer for at Vippen er besluttet 

indstillet til lukning.

Genhusningen har betydet at fra 18/9 2023, er Vippen blevet delt på 2 

adresser børnehaven i pavilloner på Ørestads Boulevard 200, Amager 

og vuggestuen i Eventyrhavnes udflytter Kettegård Allé 65, Hvidovre.

Eventyrhavens udflytter afd. ligeledes genhuset på Ørestads 

Boulevard 200, for at skabe plads til Vippens vuggestuebørn. 

Vi har et ønske om, at der skabes samling af Vippen, samt at 

Eventyrhavens udflytter kan flytte ”hjem” igen hurtigst muligt.

Vippen er et høj kvalitetsdagtilbud og vi ønsker derfor at bevare det 

der er muligt.

Vi foreslår derfor at Vippen sammenlægges med Tvillingehuset på 

Saxtorphsvej 15 i Valby (hurtigst muligt) eller evt. en anden 

institution i Københavns Kommune, så tæt på Vippens oprindelige 

adresse som muligt og som har kapacitet til, at Vippen kan 

sammenlægges som en samlet institution med både vuggestue- og 

børnehavebørn, medarbejdere og pædagogisk leder. 

Er dette ikke muligt ønsker vi en ny genhusning i en eksisterende 

institution så tæt på Vippens oprindelige adresse som muligt, hvor 

Vippens vuggestue og børnehave kan være samlet i en udfasnings 

periode frem til sommeren 2024. Så udfasningen kan ske under rolige 

forhold for både børn og personale.

På vegne af:

Medarbejdere i Vippen, VVK A Lokal MED, VVK A 

forældrebestyrelse (Vippens forældreråd har udarbejdet eget 

høringssvar), VVK A klyngeledelsesteamet.

Pia Lund Bakke, klyngeleder VVK A
                

11. december 2023



Forældrerådet i Brolopperne har følgende bemærkninger til høringsbrev 
vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet - forslag vedrørende 
Brolopperne og Tusindfryd

Vi mener som udgangspunkt, at det er uhensigtsmæssigt at sammenlægge de to institutioner, Brolopperne og 

Tusindfryd, da det ikke i tilstrækkelig grad vil være muligt at tage hensyn til børn og medarbejdere under sådan en 

proces.

Brolopperne har brugt mange år på at opbygge en institution, hvor børnene er trygge ved og glade for deres 

omsorgspersoner og med fysiske rammer, både inde og ude, der har været igennem en større renovering, hvor der er 

plads til børn og personale, og som hele institutionen er glade for. Vi er bekymrede for, at der ved en sammenlægning 

i Lundtoftegade 43 vil være langt færre m2 pr. barn, til skade for børnenes og personalets trivsel, og fysiske rammer, 

der ikke understøtter det gode arbejde og den profil, der er i Brolopperne.

Der er blevet brugt mange ressourcer på at udvikle vores kunst, kultur og litteratur-profil, en profil, der har været en 

stor succes, og har været med til at løfte institutionen og tiltrække børn. Vi er bange for, at vi ikke kan bevare de 

relationer og det netværk (Statens Museum for Kunst, Glyptoteket osv.), der er bygget op over mange år, og har været 

med til at give vores børn en stærk kulturel ballast.

Vi er bekymrede for, at Tusindfryd vil flytte ind i de nye lokaler et år før en endelig sammenlægning. Tusindfryd vil 

skulle etablere sig inden sammenlægningen og vil derefter skulle etablere sig i den nye sammenlagte institution kort 

tid efter. Det vil give uro, og det vil forplante sig til børn og personale.

Vi har netop ansat en ny pædagogisk leder med en stærk profil, et samarbejde personale og forældre har set frem til 

skulle vare i mange år. Med udsigten til en udfordrende sammenlægning frygter vi, at det bliver svært at fastholde 

personale og opretholde det pædagogiske niveau, til stor skade for børnene. Et pædagogisk niveau, der har givet 

skolebørn fra Brolopperne et ry for at være særdeles skoleparate.

Hvis det på trods af dette ender med en sammenlægning, er der flere punkter, det er væsentligt at være opmærksom 

på.

Hvis en sammenlægning skal være en succes, er det vigtigt, at der bliver afsat de nødvendige midler, for at personale 

og børn ikke bliver tabt i processen. Det er vigtigt at man fastholder personalet så længe det er muligt på trods af 

optagelsesstop, så man ikke mister vigtige omsorgspersoner i en særdeles udsat og følsom periode for børn og 

personale. Selv om et af målene med sammenlægningen er at spare penge, er det vigtigt at acceptere de ekstra 

omkostninger, processen kræver.

I den forbindelse bør det overvejes at hente eksterne ressourcer til at arbejde med forandringsledelse og erfaringer 

fra andre sammenlægninger, så personalet kan fokusere på at passe på børnene og ledelsen kan fokusere på at passe 

på personalet.

Med hensyn til de fysiske rammer mener vi, at Broloppernes nuværende fysiske rammer er bedst egnede til en 

fremtidig sammenlagt institution. Lokalerne er for nylig blevet renoveret, og hvis man har børnenes trivsel for øje, bør 

det være en vigtig faktor, at der er meget bedre plads i Broloppernes nuværende lokaler.

Samtidig er der yderligere den gevinst, at det vil være forholdsvis ligetil at justere op i tilfælde af, at prognoserne ikke 

er retvisende. Hvis man vil tiltrække og fastholde børnefamilier, er det vigtigt, at der er pladser til nye børn, når 

børnene er der og ikke flere år efter, når eventuelle nyopførte institutioner står klar.



 
     
 

Lokal MED klynge D, område Nørrebro Bispebjerg indgiver hermed hø-

ringssvar på høring vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet ud-

møntet i en sammenlægning af Brolopperne og Tusindfryd i Lundtofte-

gade 43, 2200 København N. 

 

Lokal MED indgiver høringssvar på baggrund af dialog i Lokal MED som 

er sket på baggrund af dialoger i de respektive personalegrupper i Bro-

lopperne og Tusindfryd. 

 

Vi vil allerførst gerne udtrykke, at vi synes det er meget ærgerligt, at der 

indstilles til en sammenlægning af Brolopperne og Tusindfryd. 

 

Der er siden 2021 brugt mange ressourcer, ikke kun økonomisk, på ar-

bejdet med kvalitetsløft og omlægning til særlig profil for dagtilbud 

nær udpegede udsatte boligområder.  

En indsats der omfatter midler til kvalitetsløft til højkvalitetsdagtilbud 

med en særlig pædagogisk profil, styrkede fysiske rammer og lærings-

miljøer samt midler til fremadrettet branding af institutionerne for peri-

oden 2021-2024. 

 

Der er for Tusindfryds vedkommende blevet brugt ressourcer på   

flytning mellem forskellige matrikler og indflytning i nødkapacitet i Es-

romgade, mens istandsættelsen af Lundtoftegade 43 foregår. Det for-

ventes at bygningen i Lundtoftegade 43 står færdigrenoveret i starten 

af 2024. Tusindfryd har derfor måtte arbejde med etablering midlerti-

dige læringsmiljøer og i mindre grad har kunne udfolde profilen Natur 

og Science. 

Tusindfryd har i 2023 igangsat arbejdet med branding som betyder, at 

der i stigende grad er henvendelse fra forældre om ønske om plads i 

Tusindfryd. 

 

For Broloppernes vedkommende er der blevet arbejdet med renove-

ring og med at styrke de fysiske rammer, et arbejde der har taget tid og 

først her i 2023 er færdigt.  

Etablering af de pædagogiske læringsmiljøer har særligt givet sig ud-

tryk i indretning af et bibliotek, et værksted i kælderen indrettet til at 

kunne rumme flere forskellige børnegrupper samtidig og hvor der er 

lagt mange ressourcer i etableringen og indsamling til materiale til for-

skelligartede æstetiske læreprocesser.  
 Derudover et sanserum til teater, bevægelsesaktiviteter, et rum som 

bruges som samlingspunkt på tværs af stuer, til brug i overgang 

Københavns Kommune 
Børne- og Ungdomsforvaltningen 
Område Nørrebro- Bispebjerg 
Klynge D 
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Side 2 

mellem vuggestue og børnehave, muligheden for at tilrette særlige for-

løb for børn med behov for et motorisk løft.    
 

Der er blevet etableret partnerskaber med blandt andet Statens Mu-

seum for Kunst, Det Kongelige Teater, Det lille Teater 

samt andre aktører som understøtter arbejdet med udviklingen af profi-

len Kunst, Kultur og Litteratur. 

 

Der er også relevant at nævne at indskrivningen af en stor gruppe børn i 

Brolopperne fra institutionen Hyltebro, i forbindelse med dennes luk-

ning, har over de sidste år haft betydning for muligheden for forældres 

adgang til at få plads særligt i børnehaven i Brolopperne. 

 

Vi kan ikke argumenter i mod, at både Tusindfryd og Brolopperne ligger 

i et geografisk område hvor, der er overskydende kapacitet. 

 

Vi kan i stedet pege på forhold jf. ovenstående som på forskellig vis kan 

have påvirket søgningen i negativ retning til de to enheder og som der-

for kan tale for at begge enheder bør bevares med en justeret kapacitet. 

 

Vi har i 2023 taget tiltag til at nedjustere Brolopperne med en vugge-

stuegruppe fra tre til to grupper, samt tilpasset antallet til børnehave-

pladser til normeringen. 

 

Vi får i begge enheder henvendelser fra forældre som ønsker plads i 

hhv. Tusindfryd og Brolopperne. Forældre som ser værdien i dagtilbud 

med profiler, dagtilbud som er små og overskuelige og som har fysiske 

rammer til at dele børnene op i mindre grupper.  

 

Når vi ser ind i konsekvensen af en sammenlægning i forhold til nuvæ-

rende sammensætningen af indmeldte børn i begge enheder, vil der 

være store konsekvenser uanset, hvornår vi vælger at sammenlægge 

frem til juni 2025. 

 

Sammensætningen af børnene i de to enheder vil betyde, at vi ikke kan 

komme i mål med at tilpasse kapaciteten før maj 2025 og det vil betyde, 

at der ikke kan indskrives nye børn ind i hverken Tusindfryd, Brolop-

perne eller en sammenlagt enhed fra nu frem til maj 2025. Her vil vi så 

skulle tage nye vuggestuebørn ind svarende til næste 2 grupper. 

 

Det at de to enheder, sammenlagt eller ej, ikke kan indskrive ny børn i 

16- 18 måneder, vil skabe virkelige dårlige driftsbetingelser.  

Desuden vil det ikke være mulighed for at tage hensyn til søskendebørn 

eller til de børn og familier i udsatte positioner, som har brug for en 

dagtilbudsplads tæt på bopæl. 

 

Sammenlægger vi ikke før juni 2025, vil betingelserne for driften være 

så dårlige, at vi ikke vil kunne opretholde en drift uden af skabe store un-

derskud i begge enheder. 

 



 

 

Side 3 

Sammenlægger vi før juni 2025 vil vi blive presset på manglende fleksi-

bilitet på de fysiske rammer, hvilket har betydning for blandt andet sam-

mensætningen af børnegrupperne herunder relationer, sammensæt-

ning af børnegrupper mv. 

 

Vi vil derfor foreslå, såfremt der tages en beslutning om at sammen-

lægge Tusindfryd og Brolopperne, at vi får lov til at bevare første salen i 

Lundtoftegade 47 samt værkstedet i kælderen ligeledes i Lundtofte-

gade 47- altså at de fysiske rammer for den sammenlagte institution 

permanent udvides med de nævnte lokaler i 47. 

 

Der er i dag stadig en dør mellem 43 og 47 på første sal. Desuden er der 

adgang til kælderen/ værkstedet udefra, så værkstedet kan tilgås uden 

at skulle gå igennem Lundtoftegade 47. 

 

Ved at få tilført de ekstra fysiske rammer, vil vi have mulighed for at til-

passe kapaciteten udover juni 2025, hvilket giver meget bedre mening 

ind i både et børneperspektiv og et driftsperspektiv. 

 

Vi vil kunne fortsætte med en mindre indskrivning af børn, hvilket giver 

mening ind i det forsatte arbejde med branding jf. Kvalitetsløft og om-

lægning til særlig profil - dagtilbud nær udpegede udsatte boligområ-

der og fortsat være et aktivt dagtilbud i området NB´s forældre og børn. 

 

Vi vil kunne bevare nogle af de fysiske læringsmiljøer som er etableret i 

forbindelsen med etablering kunst, kultur og litteraturprofilen og som 

er vigtige ind i det videre arbejde med profilerne for begge enheder og 

for fortsat at kunne fastholde og rekrutterer udannet personale. 

 

Derudover vil vi på sigt nemmere kunne justere belægningen, hvis det 

viser sig at der er behov at øge kapaciteten i området. 

 

Vi håber meget, at vores høringssvar giver anledning til at forvaltningen 

vil revurdere det fremsatte forslag om sammenlægning af Tusindfryd 

og Brolopperne. Alternativ vurderer om det er muligt at gentænke 

hvordan de fysiske rammer fordeles. 

 

På vegne af Lokal MED klynge NB D 

Klyngeleder Agnete Jones 

 

 
 



Til Børne- og ungeforvaltningen i Københavns kommune

Høringssvar Vedr. sammenlægning af Brolopperne og Tusindfryd.

Kære forvaltning

Tak for orienteringen om forslaget om sammenlægning af Brolopperne og Tusindfryd. Vi har forståelse for,

at der er behov for en nedjustering af antallet af institutionspladser henover byen. Økonomien er en vigtig

grundsten for at institutioner kan fungere og for at vores børn kan have en god tid i vuggestue og

børnehave. Samtidig skal økonomien sikre trygge, faste og gode rammer for børnene i deres relativt korte

institutionsliv, samt for personalet i deres daglige gang på stuerne.

Derfor stiller det os kritiske overfor, at børn og voksne i Tusindfryd nu endnu en gang skal rammes af store

forandringer og til dels en usikker fremtid, hvor nye rutiner, principper og kulturer skal finde sammen.

Tusindfryd har været ramt at mange forandringer gennem de senere år; fra nedlukning af

udflytterbørnehave til flytning af lokation tre gange indenfor mindre end 2,5 år (jf. vedhæftede brev som

blev sendt i efteråret 2022).

Forandringerne og det medfølgende ekstra arbejdspres har ført til udskiftning i medarbejdergruppen. Vi ved

endvidere, at faglige udviklingsplaner i en periode trak ud, da medarbejderne, forståeligt nok, måtte bruge

deres ressourcer på at skabe basal tryghed for børnene i de mange skift, såvel som at undvære og med

tiden genskabe midlertidige læringsmiljøer. Dertil kommer, at medarbejderne af flere omgange har måtte

bruge ressourcer på flytninger, som både indebærer nedpakning og udpakning af legesager og møbler.

Som forældre oplever vi, at Tusindfryds medarbejdere yder en kæmpe-stor indsats i forhold til at opretholde

en fagligt forsvarlig og varm hverdag for vores børn, på trods af de til tider kaotiske og helt urimelige vilkår.

Men vi ved også, at de finder det forstyrrende for deres mulighed for at forankre igangsatte pædagogiske

indsatser, når de gang på gang mødes af strukturelle, og nu også kulturelle, forandringer.

Kontinuitet er en grundsten i vores børns start på livet, herunder livet i dagtilbud. Derfor ærgrer det os at

man, uden at tilgodese børnenes behov, gang på gang træffer beslutninger på bagkant. Dette ses f.eks. også

i at der ikke har været så mange børn indskrevet. Derved træffer man med en beslutning om en

sammenlægning endnu engang en usikkerhed for alle, før man reelt har set udbyttet at de pædagogiske

indsatser, som faktisk har givet en ro på i hverdagen for børn og voksne. Pædagogiske indsatser, som vi

havde en forventning om, sammen med de nye lokaler, at kunne bringe Tusindfryd i en mere stabil

økonomisk situation gennem et mere stabilt børnetal.

Samlet set, stiller vi os uforstående overfor, at man fra kommunal side vil udfordre institutionens stabilitet

på nuværende tidspunkt. Vi undrer os over, at forvaltningen endnu engang vil forstyrre medarbejdernes

mulighed for at forankre de pædagogiske indsatser, som er iværksat, samt risikere at øge arbejdspresset på

medarbejderne endnu en gang. Vi bekymrer os om hvor langt medarbejdernes såvel som forældrenes

loyalitet over for institutionen rækker. Vi bekymrer os om, hvilken betydning de forestående forandringer vil

have for børnegruppens trivsel.

Kan sammenlægningen ikke undgås, så har vi en klar forventning om:



1. at der ikke bliver skåret i ledelsesressourcer.

2. at der ikke bliver kørt med overbelægning på stuerne. Hermed mener vi, at der ikke må være for mange

børn på stuerne, indtil børnetallet er nedskaleret til den ønskede størrelse.

3. at normeringen i børnehaven styrkes, så der på stuen er to faste pædagoger og en fast medhjælper,

udover eller i stedet for skiftende vikarer og/eller studerende. Stabilitet og kontinuitet bliver væsentligt for

både børn og medarbejdere.

4. at institutionen får mulighed for at prioritere uddannet personale, hvis det sker forandringer i

medarbejdergruppen.

5. at vi holdes informeret om processen - hvornår forventes hvilke tiltag at effektueres?

Vh. Forældrerådet i Tusindfryd



Kære Tobias

Vi skriver til dig som forældre til børn i vuggestuen/børnehaven Tusindfryd på Nørrebro.

Vi skriver til dig, fordi vi oplever stor frustration over den måde som flytningen af institutionen
er blevet håndteret på fra kommunalt hold, og over den situation som det stiller os som
forældre, vores børn, og ikke mindst Tusindfryds hårdtarbejdende personale i.

Trods en klar forventning om at flytningen af Tusindfryd skulle foregå med god varsel til
ny-istandsatte lokaler og legeplads, blev flytningen alligevel pålagt med kort varsel lige op til
sommerferien.

Første dag vi og vores børn ankommer til den nye institution, får vi os noget af en
forskrækkelse; lokalerne er ikke klargjort som det var blevet stillet i udsigt; der mangler basale
installationer (monterede puslebord, børnesikring til kældertrappen m.m.) og legepladsen
fremstår som en byggeplads med rør der stikker op af jorden, huller i asfalten, diverse
byggeaffald, løse sten).

Vi oplever at Tusindsfryds personale dagligt yder en fantastisk indsats for at opretholde en
pædagogisk forsvarlig og varm hverdag for vores børn på trods af de kaotiske og helt
urimelige vilkår. Flere faste medarbejdere har som følge af dette sagt op. Det kan vi,
omstændighederne taget i betragtning, desværre kun have forståelse for, samtidig med at det
fremstår dybt bekymrende og helt uholdbart for os forældre - særligt i lyset af at det er svært at
tilknytte kvalificerede og kompetente medarbejdere på det pædagogiske område for tiden. Vi
er nervøse ved hvad det kan betyde for vores børns trivsel på sigt.

Vi er nu blevet informeret af ledelsen om, at det forestående renovationsarbejde på matriklen
er så omfattende, at det ikke er muligt at blive imens, hvorfor Tusindfryd skal flytte
igen/genhuses fra midt oktober.
Vi som forældre er dybt forundrede over Københavns Kommunes håndtering af processen; at
man har flyttet en hel institution ud af deres vante og trygge omgivelser, for at flytte dem igen
nogle måneder senere.

Vi og Tusindfryd har allerede oplevet én flytning, og inden udgangen af 2023 vil vores børn
samt personalet været blevet flyttet samlet tre gange. Det er dybt kritisabelt, at der ikke har
været mere styr på det fra kommunens side.
Det forekommer os at personalet i Tusindfryd stilles i en helt urimelig situation i forhold til at
opfylde deres kerneopgaver, når de hele tiden skal stå på mål for uvished, utryghed,
omrokeringer og omstillinger.

Vi forældre har en stor forhåbning om at I i Københavns Kommune tager Tusindfryds situation
meget alvorligt, og en forventning om at I yder årvågen og passende hjælp og støtte i
forbindelse med flytninger samt sikring af ordentlige rammer - så vores børns hverdag



påvirkes mindst muligt, så de, samt personalet, sikres så meget stabilitet og ro som muligt
omstændighederne til trods.



København den 11. december 2023  
 

 
Høringssvar til nedskalering af kapacitet i Børnehuset ved Skoven  

på adressen Rymarksvej 17 i Klynge NB G 
 

 
 

Vi bakker om op den foreslåede nedskalering i Børnehusene ved Skoven. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Forældrerådet i Børnehusene ved Skoven, Trio’en i Børnehusene ved Skoven, 
Forældrebestyrelsen (klyngebestyrelsen), LokalMED og Lederteamet i klynge NB G 
 
 
Ved eventuelle spørgsmål kan klyngeleder Mark Burvad kontaktes på  
mobil 2932 5423 og mail j000@kk.dk 
 



 

 

     
Børne- og Ungdomsforvaltningen 
Administrativt Ressourcecenter 
  

Til:  
Relevante aktører herunder: LFS, BUPL, KFO, invol-
verede parter på det kommunale og selvejende dag-
tilbudsområde – forældrebestyrelser, forældreråd 
og lokal MED i klyngerne 
 

  
Høring vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet 

 

Børne- og Ungdomsudvalget har på mødet d. 21. juni 2023 beslut-

tet, at kapaciteten på dagtilbudsområdet skal nedskaleres. Udvalget 

besluttede, at de respektive forslag skulle sendes i høring. 

 

Høringsfrist er: d. 12. december 2023, og høringsmaterialet sen-
des til: Organisationsdata@buf.kk.dk 
 
Baggrund 
Indstilling og beslutning fremgår på Børne- og Ungdomsudvalgets 

møde d. 21. juni: Kriterier for nedjustering af dagtilbudskapacitet | 

Københavns Kommunes hjemmeside (kk.dk) 

 

Det fremgår af indstillingen, at årsagen til beslutningen er, at der vil 

være områder med pladsoverskud i København i de kommende år.  

 

Udvalget besluttede, at der skulle ske en nedskalering af dagtilbuds-

kapacitet, og at dette skulle ske på baggrund af nedenstående krite-

rier (prioriteret rækkefølge): 1) Overskydende kapacitet for områ-

det, 2) Søgning til institutioner, 3) Økonomi og 4) Fysiske faciliteter.  

 

Børne- og Ungdomsforvaltningen har på denne baggrund vurderet 

dagtilbudsområdet. Det har resulteret i 14 forslag fordelt over byen. 

 
Forslag vedrørende Børnehusene ved Skoven 
Det indstilles, at adressen Rymarksvej 17 udgår som adresse under 

Børnehusene ved Skoven, og fremover overdrages til BUFs Byg-

ningsdrift, som kan benytte adressen til genhusnings-kapacitet. Hvis 

der ikke længere er behov for lejemålet til genhusning, så bliver det 

BUFs Bygningsdrifts ansvar at opsige lejemålet.   

 

13-11-2023 

 

 

Administrativt Ressourcecenter 

Gyldenløvesgade 15 

1600 København V 
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Bygningen lånes i dag af Bygningsdrift til genhusningskapacitet, og 

det indstilles, at denne ordning hurtigst muligt gøres permanent. 

 

Dialog 

Børne- og Ungdomsforvaltningen vil gerne, i forbindelse med forsla-

get, invitere institutionsbestyrelsen og institutionslederen til dialog 

om forslaget.  

 

I bedes kontakte Organisationsdata@buf.kk.dk, hvis I ønsker at 

Børne- og Ungdomsforvaltningen arrangerer et møde, hvor forsla-

get kan drøftes nærmere.   

 
Videre forløb 
Det er klyngeleders ansvar at orientere forældrebestyrelser, foræl-

dreråd og lokal MED i klyngerne om vedlagte høring. Tilsvarende er 

det bestyrelses-forpersonen i de selvejende institutioners ansvar at 

orientere relevante ledelsesparter. 

 

Den første administrative høring (vedlagte) gennemføres i novem-

ber 2023, hvorefter materialet udarbejdes til indstilling til Børne- og 

Ungdomsudvalget i starten af februar 2024. Herefter gennemføres 

yderligere en kort administrativ høring i midten af februar, hvorefter 

Børne- og Ungdomsudvalget forventes at tage endelig beslutning i 

slutningen af februar 2024. 

 

Med venlig hilsen 

 

 

Emil Brødsgaard 
Centerchef, Administrativt Ressourcecenter 
Børne- og Ungdomsforvaltningen 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 Forældrebestyrelsen i Nørrebro/Bispebjerg klynge F 
 December 2023 

Høringssvar vedr. indstilling af flytning af Valhalla 
 

Titel på høringsdokument: Høring vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet 

Høringssvar fra: Forældrebestyrelsen i Nørrebro/Bispebjerg Klynge F (inkl. institutionerne Valhalla og 
Barndommens Land) på vegne af børn og forældre i hele klyngen. 

 

Indeværende høringssvar vedr. indstillingen om flytning af børneinstitutionen Valhalla er udarbejdet af 
forældrebestyrelsen, der repræsenterer børn og forældre i hele Nørrebro/Bispebjerg klynge F. Der er 
derfor i indeværende høringssvar ikke taget stilling til den mulige konsekvens eller tab for den eller de 
enkelte berørte institutioner, men udelukkende til klyngen som helhed. Dog skal det hertil nævnes, at 
forældrebestyrelsen bakker op om høringssvarene udarbejdet af forældrerådene i hhv. Valhalla og i 
Barndommens Land. 

 

Forældrebestyrelsen vurderer, at flytningen af Valhalla til Barndommens Land på Ragnhildgade alt andet 
lige vil være til ulempe for forældre og kommende forældre i området omkring Hothers Plads, uden at give 
en merværdi for forældre i området omkring Ragnhildgade. Dette da en flytning af Valhalla vil mindske 
spredningen på områdets institutioner. 

Da der i dag allerede findes to andre institutioner (Haraldsgården og Snorregården) på samme gade som 
Barndommens Land, er der også uden Valhallas tilflytning et bredere institutionsvalg for forældrene i 
området. Vi anser Valhalla som en god institution, der har høj værdi i sig selv, men det vil ikke gøre en stor 
forskel i udvalget af de i forvejen mange institutioner for dem, der bor nær Ragnhildgade.  

Derimod vil en flytning af Valhalla resultere i, at der mangler en institution i området omkring Hothers 
Plads. Foruden Røde Rose, der har en søgningsprocent på over 250 pct. (kilde: Organisationsdata, 
Københavns Kommune), vil området mangle en institution, hvorfor forældre alt andet lige vil skulle cykle 
længere for at aflevere og hente sine børn. Dette vil være til gene for områdets forældre, hvor en omvej på 
1 km. til og fra arbejde kan være stor i den københavnske hverdag på cykel. En gene, der jo desværre indgår 
i københavnske børnefamiliers overvejelser om, om de skal blive eller flytte ud af byen. 

Dertil har området omkring Hothers Plads og her især Mjølnerparken de sidste år gennemgået en større 
renovering for at blive mere attraktiv for blandt andet børnefamilier. Vi vurderer, at det desværre vil 
bidrage negativt til dette, hvis der i området ikke længere er en lokal daginstitution. 

Foruden institutionens placering i det kommende nye Mjølnerparken og Hothers Plads, så ligger Valhalla 
også op ad supercykelstien ”Nørrebroruten”, der er en benyttet vej fra Nordvest og Nørrebro ind mod 
byen. Dette gør Valhallas placering attraktiv for ikke bare de nærmeste familier, men også for børnefamilier 
i fx Nordvest. En flytning af Valhalla vil fjerne en institution på en god placering ift. ruten fra hjem til 
arbejde, der alt andet lige er med til at gøre København til en by, der er med til at få hverdagen til at 
fungere. 

Vi håber, at ovenstående vil indgå i jeres vurdering af flytningen af Valhalla. På vegne af 
Nørrebro/Bispebjerg klynge F’s forældrebestyrelse, den 12. december 2023: 
 

 

 

Forperson for forældrebestyrelsen, Stine Elmer Madsen 



06/12/2023

Til 

Børne- og Ungdomsborgmester Jakob Næsager

Børne- og Ungdomsforvaltningen

Københavns Kommune

Høringssvar vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet – Valhalla – 

Hothers Plads 20-22, Nørrebro. 

Vi skriver på vegne af personalet i Valhalla, Hothers Plads 20-22 på Nørrebro, da vi mener at forslaget om at 

flytte Valhallas børn, familier og personale til Barndommens Land, på Ragnhildgade 21, ikke er ordentligt 

gennemtænkt. I dette høringssvar forholder vi os ikke til delen om hvorvidt eller hvordan Barndommens 

Land opdeles så der er plads, men hvad det ville betyde for børn, personale, institutionen og lokalområdet 

hvis Valhalla flyttes væk. 

Faldende børnetal og søgningsprocenter, men hvad så når Mjølnerparken står færdig?

Det seneste år er børnetallet i Valhalla faldet mærkbart, dette er primært grundet det store byggeri i 

Mjølnerparken. Dette byggeri har betydet for mange af vores familier, at de har måtte flytte eller været 

omplaceret og derfor har måtte søge andre institutioner, sådan at deres hverdag kunne hænge sammen. 

I sommeren 2025 er det planlagt at byggeriet i Mjølnerparken står færdigt. Derfor må det forventes at 

børnetallet i området stiger igen, i takt med at leglighederne igen fyldes op med børnefamilier. 

Nogle familier flytter tilbage efter genhusning, og vil formodentligt søge tilbage til de kendte rammer i 

Valhalla. Andre familier vil være nye i Mjølnerparken, og vil med stor sandsynlighed ønske at have en 

institution tæt på deres hjem. 

Det er vores erfaring at familierne i Valhalla, har tilvalgt området fordi det var en helhedspakke med 

institution tæt på hjem.

Hvad med de udsatte børn?

En af vores helt store bekymringer er, hvad der vil ske med vores udsatte børn og familier. I Valhalla har vi, 

blandt andet grundet vores placering ved Mjølnerparken, altid haft mange udsatte børn og familier. 

Eftersom det kun er halvdelen af Mjølnerparken der undergår renovering, har vi stadig en stor del af disse 

børn og familier i Valhalla. Vores erfaring siger os, at disse familier, særligt, har brug for at institutionen 

lægger lige om hjørnet. Vi oplever f.eks. at børn ikke kommer i institution, fordi man skal gå i regnvejr for at 

aflevere. Men det er netop disse børn, der har et særligt behov for at være i institution, for at blive set, 

hørt, følt og for at få deres basale behov dækket. Så på trods af, at der i området ligger flere 

daginstitutioner, ved vi at den ekstra afstand vil få stor betydning for disse børns fremmøde i institution, 

hvilket skaber større mistrivsel hos børnene. Vi kan og skal være i de udsattes familiers lokalmiljø. 

Integration og mangfoldighed.

Vi er, i Valhalla, en institution med stor mangfoldighed. Vi har både de udsatte familier, som har særligt 

brug for at komme i institutionen. Men vi har også mange ressourcestærke familier, flere af disse familier 

bor endda længere væk, men tager stadig turen til Valhalla hver eneste dag, da de er glade for den 

institution deres børn går i. Det vil være forventeligt, og endda forståeligt, at disse familier med flytningen 

af institutionen, vil vælge Valhalla fra, da de ikke har tilhørsforhold til Barndommens Land, og i stedet 

placerer der børn i institutioner tættere på hjem. Dette ville forringe den integration og mangfoldighed som 

vi i Valhalla lige nu bidrager med, overfor børnene og lokalområdet.  
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Flytning = forsvindende personale.

Med forslaget om, at Valhallas børn og personale rykkes over i Barndommens Land, forventer vi at Valhalla, 

udover at miste mange familier, også vil miste meget personale. Med rykket fra Hothers Plads til 

Ragnhildgade, vil det være oplagt for personale – der alligevel gik med tanker om at prøve noget nyt – at 

skifte, inden Valhalla skal rykke til Barndommens Land. I Valhalla er vi i forvejen kun syv uddannede 

pædagoger – hvilket kun er godt halvdelen af hvad vi burde være - og dette ryk ville for Valhallas børn og 

familier, med stor sandsynlighed, betyde endnu færre uddannede pædagoger. Vi forventer også at flere af 

vores dygtige medhjælpere vil opsige deres stilling i Valhalla, for at søge nye veje. 

Processen om at starte noget nyt op, et nyt sted er ikke for alle og kræver lyst og engagement. Men hvis 

størstedelen af personalet og familierne er forsvundet, vil der ikke være meget der fastholder de 

resterende personaler, da familierne, børnene og kollegaerne har enormt stor betydning for 

arbejdsglæden. 

Derudover ser vi ind i, at de uddannede pædagoger vi har i Valhalla, med stor sandsynlighed vil søge ud af 

Københavns kommune. Vi er en lille flok uddannede pædagoger, men vi breder os over et stort areal i 

privaten. Derfor ville mange med stor sandsynlighed vælge noget tættere på deres bopæl. 

Undersøgelser viser at 45%1 af opslåede pædagogstillinger ikke ender i ansættelse af pædagoger. Vi ser ind 

i at vi, alene i København, vil mangle over 1000 uddannede pædagoger i 2030 og vi mangler allerede for 

mange. Men en rokade som denne, I foreslår, vil flere uddannede pædagoger søge nye veje, nye 

kommuner, nye jobs. 

Reelle og betydningsfulde forskelle på Hothers plads 20-22 og Ragnhildgade 31. 

Når man kender til Barndommens Land og deres hus på Ragnhildgade, så ved man det er et hus i flere 

etager, et hus med få og dårlige muligheder for at komme ud med børnene. Når man, f.eks. i vuggestuen 

har mange små børn som ikke kan gå, vil man være utroligt afhængig af elevatoren, hvilket også betyder at 

så snart den ikke virker, vil børnene ikke komme ude. 

Vi skal, som personale i en daginstitution, passe på os selv og vores fysiske helbred, hvis vi skal til at bære 

børn op og ned ad trapper, vil der være flere kort- og længerevarende sygdomsforløb og flere 

arbejdsskader. Dette koster mange ressourcer. 

I vores nuværende huse, på Hothers Plads, har alle stuer og garderober en direkte udgang til legepladsen, 

derfor kan børnene selv gå og kravle ud ad dørene og de få børn som endnu ikke kravler, skal vi kun bære få 

meter. Vi mener også det er værd at nævne at Valhalla er en af de få institutioner som er handicapvenlige, 

hvilket også har betydning når man vælger institution. 

Ved at rykke Valhalla væk fra Hothers Plads, vil I også tage en masse oplevelser fra børnene. Lige nu ligger 

Valhalla tæt på børnenes hjem og der hvor de befærder sig med deres forældre. Når vi går på turer med 

børnene fortæller de stolt om oplevelser de har haft, i de områder vi befinder os i. Dette ville ikke være 

tilfældet på Ragnhildgade, da det ikke længere er børnenes nærmiljø. 

Derudover har Valhalla lige nu en placering som giver mange muligheder. Vi er tæt på mange smukke 

grønne områder, hvor børnene kan boltre sig, undersøge naturfænomener og få jord under neglende. 

Vi er tæt på bus, tog og metro hvilket betyder at vi kan tilbyde vores børn mange forskellige oplevelser. 

1 https://www.altinget.dk/hovedstaden/artikel/s-i-koebenhavn-det-er-et-langt-sejt-politisk-rugbroedstraek-at-sikre-

nok-dygtige-paedagoger
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Dette er særligt vigtigt for vores ressourcesvage familier, vi kan nemlig tilbyde deres børn mange 

oplevelser, som forældrene ikke har mulighed for at give dem. Og selvom Ragnhildgade ikke er meget langt 

væk fra Hothers Plads, så er der tydelig forskel på mulighederne for at komme ud af huset og vise børn den 

verden vi lever i og de muligheder de har. Der er betydeligt længere til offentlig transport og grønne 

områder. Det ville være en klar forværring af Valhallas børns muligheder. 

Derudover undrer det os at Børne- og Ungdomsforvaltningen mener at der er plads til alle Valhallas børn. 

Nok er huset på Ragnhildgade stort, men der er ikke plads til de børn Valhalla har.

Lav søgningsprocent = dårlig institution – Vi er ikke enige! 

Et af de argumenter I benytter i jeres begrundelse for at omplacere børn og personale fra Valhalla er, at vi 

har en lav søgningsprocent og at det skulle være lig med dårlig institution. Dette er vi meget uenige med jer 

i. I Valhalla oplever vi ofte at der på rundvisninger med potentielle nye forældre, og når der starter nye 

børn i institutionen, bliver fortalt hvordan de har hørt godt om Valhalla fra folk med børn i deres 

omgangskreds og lokalmiljø og derfor har søgt plads i vores daginstitution. 

Når man taler om lave søgningstal, mener vi også det er værd at nævne at store dele af Mjølnerparken lige 

nu står tomt og at de nye familier ikke er flyttet ind endnu, vi mener det er vigtigt at nævne at det område 

vi ligge i, længe har lignet en stor byggeplads men der er intet sted forsøgt at tydeliggøre at vi stadig er her. 

Vi er en institution som i snart tre år har været sammenlagt og planen har altid været at vi skulle bygges 

sammen, det byggeprojekt har vi endnu ikke set skyggen af. Vi har også steder på vores legepladser med 

afspærringsbånd rundt om da det er gået i stykker, og vi har længe ventet på vores nye legepladser – dem 

skulle vi have fået i efteråret 2023, men det blev også udskudt. Efter vores mening er det måske ikke så 

underligt at søgeprocenten ikke er højere.  

Tak for tiden, og med stort ønske om at vi fra Valhalla får lov at blive boende på Hothers Plads 20-22. Vi 

håber I vil genoverveje situationen, for børnenes skyld. 

Med venlig hilsen

Personalet i Valhalla. 
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Høringssvar vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet – flytning af 
Børneinstitutionen Valhalla til Ragnhildgade 31 (Barndommens Land) 

 

 

På vegne af Børneinstitutionen Valhallas 126 børn og deres forældre, takker vi for muligheden for at 

afgive høringssvar vedrørende forslaget om flytning af Børneinstitutionen Valhalla. Vi ønsker med 

dette brev at anskueliggøre, hvorfor vi mener, at Børne- og Ungdomsudvalget begår en stor fejl, 

såfremt forslaget om flytning af Valhalla til Ragnhildgade 31 stemmes igennem i februar 2024. 

Vi vil understrege, at vi i dette høringssvar ikke har forholdt os til selve indflytningen i Barndommens 
Land, da høringssvaret ikke omhandler en aversion mod denne institution.  
 

Det er vores vurdering, at flytningen af Valhalla vil være et tab for området samt for de børn, der i dag 

har stor glæde ved netop Valhalla som deres institution. Valhalla har gode udemuligheder i form af 

både egen legeplads som alle stuer har direkte adgang til med egen dør. Dette gør at det er nemt 

tilgængeligt for både børn, og frigiver flere ressourcer da det pædagogiske personale kan være inde 

og ude på samme tid, og koordinere med deres kollegaer fra andre stuer.  Derudover har Valhalla, 

med sin centrale placering, let adgang til områdets kultur og naturtilbud, som institutionen gør flittigt 

brug af. Kombinationen af lokation og egen legeplads i grundplan er en knap ressource i København. 

Valhalla bidrager dermed til det gode børneliv i København.  

 

Derudover vil placeringen af Valhalla bidrage positivt til intentionerne ved byfornyelsen omkring 

Mjølnerparken og være med til at tiltrække børnefamilier, samt fastholde dem, der allerede bor i 

området. For at gøre det attraktivt for familier at blive boende og flytte til området, er det afgørende, 

at der er centralt beliggende institutioner, som understøtter et godt børneliv og bidrager til en 

velfungerende hverdag for familier med begrænset ekstra transporttid. Det bidrager Valhalla med i 

dag, hvorfor en flytning af Valhalla vil modarbejde kommunens vision om at gøre det attraktivt for 

børnefamilier at blive boende i kommunen. Desuden er det vores klare opfattelse, at beslutningen er 

baseret på tal, der ikke tager højde for områdets midlertidige situation.  

 

Disse argumenter er uddybet nedenfor. 

1)      Overskydende kapacitet for området 

2)      Søgning 

3)      Økonomi 

4)      Fysiske faciliteter 
 

På mødet med Børne- og Ungdomsforvaltningen d. 1/12 2023, fik vi bekræftet af udvalgsrepræsentant, 

Thor Larsen (Københavns Pladsanvisning), at deres vurdering ift. Valhalla primært var centreret 

omkring punkt 1) Overskydende kapacitet og 2) Søgning til institutionen. Ligeså bekræftede Thor 

Larsen at der ikke var lagt særlig vægt på punkt 3) Økonomi eller punkt 4) Fysiske faciliteter. 

På baggrund af dette, ønsker vi at belyse faktorer inden for de fire kriterier, som udvalget ikke har 

taget højde for i deres vurdering, og som vi mener, bør spille en central rolle når den endelige 

beslutning skal træffes.  



Høringssvar: Valhalla  12.12.2023 

3/9 

Men først ønsker vi at belyse de sociale faktorer, som udvalget ligeledes ikke har taget højde for i 

deres vurdering, og som vi mener bør spille en endnu større rolle for den endelige beslutning. 

 
 

Sociale faktorer 
 

Hverdagsliv 
København skal forblive attraktiv for børnefamilier, og dette kræver optimale betingelser for en 

problemfri hverdag samt gode fysiske og psykiske rammer for børnene. På Nørrebro, hvor 

størstedelen bor i lejligheder, er det afgørende for mange forældres beslutning om at forblive i byen, 

at deres børn har adgang til gode udendørsfaciliteter og nem transport til institutionen. Valhalla lever 

op til disse kriterier ved at tilbyde både gode udemuligheder, både i form af legepladsen, men også 

med dens placering tæt på parker, samt bidrage til en velfungerende hverdag for børnefamilier.   

 

Manglen på disse kvaliteter i området ville resultere i tabet af ressourcestærke familier og 

underminere investeringerne i infrastruktur og boliger i området. Tiltrækningen af børnefamilier og 

bevarelse af dem i byen er afgørende for at bevare den livskvalitet, som København tilbyder. 

Hverdagen skal hænge sammen for børnefamilier, og jo lettere det er for dem, desto mindre 

tilskyndelse er der til at flytte væk fra byens kvaliteter.  

 

En flytning af Valhalla til Ragnhildgade 31 vil reducere spredningen af institutioner i området, hvilket 

potentielt vil skabe større afstand mellem hjem og institution for mange familier. Vælger familierne 

at søge nogle af de få institutioner, der ligger i samme område som Valhalla gør nu (fx Røde Rose), kan 

de se frem til 12-18 måneders ventetid. Uroen omkring en institutionsplads kan påvirke familien og 

dennes trivsel, og kan spille en rolle i familiernes beslutning om at blive i byen. Samlet set mener vi, 

at Valhallas nuværende placering letter hverdagen for børnefamilierne og dermed gør det mere 

attraktivt for dem at blive i området og dermed i København. 

 

Trivsel 
Københavns Kommune betegner årets budget som et "børnebudget" 1 og påtager sig med en 

principaftale på tværs af syv partier ansvaret for børn og unges trivsel.2 Valhalla er en institution, der 

gentagne gange er blevet bedt om at omstille sig og tilpasse sig, især inden for de seneste år (se bilag 

for tidslinje). Dette betyder, at vi i øjeblikket ser en børnegruppe, hvor man kan være meget bekymret 

for deres trivsel og stabilitet, hvis de endnu en gang skal omstille sig. Vi deler derfor vores frygt for at 

den planlagte omstilling fra februar 2024 til juni 2025, inklusive etablering på Ragnhildgade i tiden 

derefter, kan udsætte børnene for en rodet og kaotisk overgangsperiode, hvilket givetvis vil påvirke 

deres daglige stabilitet og trivsel. 

 

 

 
1 https://via.ritzau.dk/pressemeddelelse/13722053/arets-budget-er-et-bornebudget-13-milliarder-til-byens-born-og-

unge?publisherId=13559625 
2 https://via.ritzau.dk/pressemeddelelse/13693119/jakob-naesager-(k):-historisk-stor-aftale-i-kobenhavn-tager-ansvar-for-born-og-unges-

trivsel?publisherId=13559625&lang=da 
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Byrum 
I Københavns Kommunes ”Fællesskab København – vision for 20253” skriver man at ”Byrummet skal 
indrettes, så det kan bruges til flere af hverdagens gøremål på den samme plads”. Ligeså fremgår det, 

at er det kommunens ambition, at København skal være verdens bedste cykelby i 2025. 

 

Hvis man flytter Valhalla, efterlader man et dagsinstitutions-”hul” i et tæt bebygget område. Frem for 
at gøre det nemmere og mere effektivt for familierne i dette område, gør man i stedet 

hverdagspraktikken mere besværlig og tidskrævende. Vi anerkender, at Ragnhildgade ”kun” ligger 1,1 
km væk fra Hothers Plads, men alle der bor i København, ved at 1,1 km betyder utrolig meget, når 

man står og skal afsted kl. 7 om morgenen i regn og blæst, eller når man sidder på kontoret kl. 16 om 

eftermiddagen og stresser over at skulle nå at hente børn. 

 

Derudover planlægger man at flytte Valhalla væk fra en placering midt på en supercykelsti – en 

lokation der i dén grad opfordrer forældre til at tage cyklen – og hen i et industriområde, der i højere 

grad frister forældre til at tage bilen, både fordi det er længere væk og fordi der er let tilgængeligt 

med bil.  

 

Hvis man stemmer flytning af Valhalla igennem, mener vi, at det er at gå direkte imod kommunens 

vision for København.  

  

Fællesskab 
Valhalla ligger på nuværende tidspunkt i et tæt bebygget område. Fjerner man denne institution, 

fjerner man en institution, der giver grobund for fællesskab og samhørighed i lokalsamfundet; to 

elementer, der har stor betydning for – ikke kun børnenes, men også de voksnes – trivsel.  

Lige nu mødes forældre til børn i Valhalla på legepladsen i Mimersparken, til fællesspisning i 

Nørrebrohallen og til en kop kaffe ved blæksprutten på den sorte plads. Dette er muligt, fordi 

familierne bor i området. Flytter man Valhalla til Ragnhildgade 31, mister man et vigtigt bindeled 

mellem familier i området, ligesom byrummet potentielt ikke vil blive brugt på samme måde som nu, 

fordi familiernes hverdag flytter til andre dele af byen.  

 

Valhalla ligger i skoledistriktet “Rådmandsgade Skole”, hvor en stor del af børnene bor i. Vi tror, at ved 

at børnene er vante til at bevæge sig rundt i lokalområdet, og de store børn i børnehaven kan gå på 

tur hen til skolen, bliver det nemmere at lægge fundamentet for at kommende skolebørn kan få en 

sikker skolevej. Derudover tror vi på, at det vil give børnene en tryg skolestart at kunne følges med 

flere af deres legekammerater, også ligeså give tryghed for de voksne, at de kender hinanden på 

forhånd.   

 
3 https://kk.sites.itera.dk/apps/kk_pub2/index.asp?mode=detalje&id=1448 
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Svar på udvalgets fire kriterier 
 
1. Overskydende kapacitet for området 

På mødet med Børne- og Ungdomsforvaltningen d. 1/12 2023, fik vi at vide at der var lavet en prognose 
for området ”Ydre Nørrebro”, som viste et faldende børnetal over de næste par år, hvorfor det var 
relevant at kigge på Valhalla og resten af klyngen. Til dette har vi følgende kommentarer:  
 

Vi anser ”Ydre Nørrebro” for at være et meget stort prognosefelt, hvor der inden for dette område 
kan være store lokale udsving ift. nybyggeri og ændring i børnetal. Specifikt, for Valhallas nærområde, 

kan vi ikke se andet end at børnetallet må stige over de næste 3-5 år som følge af diverse 

byggeprojekter, bl.a. i Mjølnerparken, på Hamletsgade4 og langs F-banen på Rovsingsgade. 

 

Derudover er det ingen overraskelse, at man i Valhalla har overskydende kapacitet, eftersom man har 

flyttet beboere ud af Mjølnerparken for at renovere denne. Helt konkret, drejer det sig om 560 

familieboliger5 med dertilhørende børn i alderen 0-6 år, der siden 2021 er blevet midlertidigt fjernet. 

Eftersom Valhalla praktisk talt ligger i Mjølnerparken, er det en stor del af Valhallas børnegrundlag, 

der midlertidigt er væk. 

 

Vi er således bekymrede for om prognoserne er retvisende for vores område, eller om man ender med 

at flytte Valhalla, for om et par år at skulle genåbne en institution i området grundet de mange nye 

byggeprojekter, samt den generelle områdefornyelse, der er i gang eller i pipelinen. 

 

Slutteligt er det vores vurdering, på baggrund af feedback fra forældregruppen i Valhalla, at det er de 

færreste familier tilknyttet Valhalla, der er interesseret i at rykke med til Ragnhildgade 31 – 

udelukkende pga. lokationen. Derfor er vi bekymrede for, at man rykker Valhalla ud i et område af 

Ydre Nørrebro, der i forvejen oplever overskydende kapacitet, uden at vide om børnegrundlaget vil 

følge med. Dvs. man risikerer at Barndommens Land og Valhalla skal konkurrere om det eksisterende 

børnegrundlag, mens familier i de områder, der ville have valgt Valhalla med adresse på Hothers Plads, 

søger mod andre institutioner længere ind mod Indre Nørrebro/Indre København og dermed øger 

trykket på disse institutioners kapacitet.   

 

 

 

 

 

 

 

 
4 https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Teknik-%20og%20Milj%C3%B8udvalget/m%C3%B8de-20062022/referat/punkt-21 
5 https://bogl.dk/mjolnerparken/ 
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2. Søgning 

På mødet med Børne- og Ungdomsforvaltningen d. 1/12 2023, blev det meddelt, at Valhallas lave 
søgning er hovedårsagen til at institutionen er blevet indstillet til relokation. 
 

Valhalla har været del af en rivende udvikling, både i institutionen, samt i nærområdet (jf. bilag).   

 

Den primære faktor, der med stor sandsynlighed har påvirket søgningen, er renoveringen af 

Mjølnerparken. Ikke alene er en stor del af institutionens børnegrundlag blevet midlertidigt fjernet, 

mens byggeriet står på og lejligheder står tomme, men byggeriet i sig selv har givetvis også medført, 

at forældre uden for Mjølnerparken har valgt institutionen fra. Størstedelen af forældre bliver skræmt 

væk ved tanken om, at deres børn skal tilbringe størstedelen af dagens timer midt i en byggeplads. 

 

Ligeledes har Valhallas nabolag, Mjølnerparken, også haft et blakket ry, især efter det blev inkluderet 

på regeringens ghettoliste. Selvom dette på ingen måde har påvirket kvaliteten af pasningstilbuddet 

(tværtimod!), har den negative mediedækning sandsynligvis haft betydning for forældres valg – eller 

rettere fravalg – af institutionen.  Med renoveringen af Mjølnerparken får området et ansigtsløft og 

kan se frem til en "ny start". Med Mjølnerparkens fornyelse vil også Valhalla blive mere synlig. Vi 

forventer, at dette vil have en positiv effekt på efterspørgslen efter Valhalla. Dette, kombineret med 

Valhallas dedikation for at skabe en god og tryg institution for børn og voksne, ville være spildt, hvis 

Valhalla skal flytte. 

 

Valhalla har vendt skuden efter en udfordrende periode. Den nye ledelse og personalet i Valhalla har 

arbejdet hårdt for at forbedre institutionens arbejdsmiljø samt omdømme. De generelle 

rekrutteringsudfordringer, som hele kommunen står over for, har gjort det til en særligt udfordrende 

opgave for Valhallas ledelse, at genoprette institutionen efter tilsynsrapporten fra 2021, hvor Valhalla 

blev underlagt skærpet tilsyn – en situation, der ikke nødvendigvis har været tiltrækkende for forældre. 

Ikke desto mindre har ledelsen og det kompetente medarbejderteam formået at bringe institutionen 

på rette kurs, hvilket fremgår af tilsynsrapporten fra 2023. Nu er Valhalla et sted, hvor man trygt kan 

sende sine børn afsted, med nærværende voksne og engagerede ledere. ¨ 

 

Der sker rigtig meget områdefornyelse omkring adressen på Hothers Plads. Foruden hele byggeriet i 

Mjølnerparken, er der mange andre projekter, der for nylig er færdiggjort, er i gang eller er i pipeline, 

som vil bringe flere menneskers hverdag tæt på Valhalla. Blandt disse er tunnelen under F-banen (som 

binder Ydre Nørrebro tæt sammen med Nordvest), videre-etableringen af Superkilen mod Østerbro, 

samt de nye byggerier på bl.a. Rovsingsgade, Hamletsgade og Lygten. Udover dette ligger Valhalla i 

forvejen i et smørhul af offentlige transportmuligheder: mellem to metrostop, tæt på to s-tog stop, et 

busknudepunkt (4a, 5c, 6a, 12, 66, 250s, 350s).  

 

Det er vores overbevisning at kombinationen af ovenstående faktorer vil have positiv betydning for 

søgningen til Valhalla fremadrettet, og vi ser et grundlag for en stabil fremgang, såfremt den bliver 

liggende på Hothers Plads.  
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Slutteligt er det vores indtryk, at forældre generelt ønsker en nem og effektiv hverdag og deraf vælger 

institutioner på baggrund af deres lokation. Dvs. de prioriterer institutioner, der ligger i nærheden af 

deres daglige gøremål. Vores bekymring er, at man flytter Valhalla ud i et område, der ikke er i 

forlængelse af forældrenes naturlige bevægelsesmønstre, ikke ligger tæt på offentlig transport eller 

supercykelstier og hvor der i forvejen ligger tre institutioner på trods af lavt børnetal. Vi frygter at 

søgningen til institutionen, i tilfælde af flytning, vil blive så lav, at man lige så godt kan lukket 

institutionen i stedet. 

 

3. Økonomi 
På mødet med Børne- og Ungdomsforvaltningen d. 1/12 2023, blev det bekræftet, at der ikke var et 
særligt økonomisk belæg for at flytte Valhalla. Besparelserne på vand, varme og husleje ville 
umiddelbart være det samme som for enhver anden institution på Nørrebro. 
 

Som vi har forstået, er besparelserne ved at flytte Valhalla ikke større end ved andre scenarier. Til 

gengæld skal der gennemføres en større renovering af Ragnhildgade 31, for at opdele bygningen og 

få plads til to institutioner på samme matrikel (Barndommens Land og Valhalla). Derudover vil det 

muligvis være nødvendigt at opkøbe omkringliggende grund for at sikre, at udearealet er stort nok til 

at rumme begge institutioner.  

 

Vi har fuld forståelse for at der skal gøres noget på børneområdet inden for vores bydel. Vi spørger 

ydmygt om, om man måske kunne kigge på at sammenlægge en anden, mindre, institution med 

Valhalla, på Hothers Plads-matriklen. Her ville man allerede have pladsen til det (grundet den 

nuværende overskydende kapacitet), samt penge afsat i budgettet til renovering af legeplads og 

indearealet.  

 

 

4. Fysiske faciliteter 

På mødet med Børne- og Ungdomsforvaltningen d. 1/12 2023, blev det bekræftet, at der i vurderingen 
af Valhalla ikke var lagt særlig vægt på institutionens fysiske faciliter. 
 

Vi mener, de fysiske faciliteter burde spille en meget større rolle i vurderingen, end de lader til at have 

gjort.  

 

Først og fremmest er Valhalla en af de få institutioner i København, der er bygget til sit formål. Dette 

har stor betydning for arbejdsmiljøet og hverdagspraktikken for medarbejderne. Ligeledes har det 

positiv indvirkning på atmosfæren og trivslen for børnene, som vil opleve en lettere og mere 

imødekommende hverdag pga. fysiske faciliteter der er tiltænkt deres behov og udvikling. 

 

Valhalla har et fantastisk udeareal, hvor børnene har mulighed for at få græs mellem tæerne og spise 

af frugttræerne. Den åbne forbindelse mellem legeplads og badeværelsesfaciliteter gør det nemmere 

for børnene at løbe ind at tisse, hvilket ikke kun letter personalets hverdag, men også mindsker 
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antallet af uheld som er medvirkende til at styrke børnenes selvhjulpenhed og selvtillid. Bygningerne 

i Valhalla har et super godt indeklima: de har store, luftige lokaler med masser af lys.  

 

Valhalla er én af de få handicapvenlige institutioner. Eftersom institutionen kun er i ét plan, i stueplan, 

er det muligt for alle at komme rundt og komme til – også for personer med fysiske begrænsninger. 

Dét, at kunne tilbyde børn og deres familiemedlemmer med fysisk funktionsnedsættelser en hverdag 

eller dele af sin hverdag i en helt almindelig institution, bør have høj værdi for en by som København 

og for et område som (Ydre) Nørrebro. Derudover mener vi også det har stor værdi, at det altid er 

muligt for personalet at tage børnene med udenfor på legepladsen eller på tur, da de ikke er 

afhængige af elevatorer, som kan gå i stykker – hvilket vi hører fra andre institutioner forekommer fra 

tid til anden. 

 

Vi mener, at Valhalla på alle måder lever op til Børne- og Undervisningsministeriets retningslinjer for 

trivsel og børnemiljø6. 

 

Forældrerådet er ikke i tvivl om at Valhalla i dag har de bedste forudsætninger for at tilbyde et godt 

børneliv, i kraft af de fysiske rammer, diversiteten og tilgængeligheden. Det er vores håb, at 

ovenstående pointer vil indgå i jeres vurdering for nedskaleringen af dagtilbudskapaciteten.  

 

Tak for jeres tid. 

 

 

På vegne af Valhallas forældreråd bestående af 

 

• Yuri Masi Benallaoua 

Rasmussen 

• Anita Damkjær Eriksen  

• Anja Rundin 

Hvenegaard 

• Annette Nielsen 

• Daniel Ginge Andersen 

• Ditte Hvillum Millang  

• Karen Byberg Meland-

Brix 

• Marie-Louise Masri 

• Nimco Mohammed 

Muhumad Farah 

• Vivian Maj Saugsted 

• Mia Lognnes Chen  

• Kathrine Salløv Agger  

 

 

 

 

 

 

Kathrine Salløv Agger 

 

 

 
6 https://www.uvm.dk/dagtilbud/paedagogiske-redskaber-og-rammer/trivsel-og-boernemiljoe 
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Bilag 1 – Tidslinje for Valhallas udfordringer 2017-2023 

For at give lidt kontekst, er her et overblik over nogle af de forandringer og tilpasninger Valhalla er blevet bedt om at gøre i løbet af de sidste par år. 

 

 

9/9 



Til: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Administrativt Ressourcecenter 

Gyldenløvesgade 15 

1600 København V 

 

 

Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet i Børnehuset Gaia 
 

Kære Børne- og Ungdomsforvaltning, 

 

Forældrerådet i Børnehuset Gaia samt forældrebestyrelsen og ledelsen i Amager Klynge F ønsker 

hermed at afgive svar på høringen vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet, specifikt med 

fokus på forslaget vedrørende Børnehuset Gaia.  

 

Forældreråd, forældrebestyrelse og ledelse anerkender behovet for at tilpasse kapaciteten i 

overensstemmelse med det forventede behov i området. Samtidig vil vi gerne opfordre til, at der i 

dialogen om fremtidig kapacitet tages hensyn til børnenes trivsel, personalets arbejdsvilkår og 

eventuelle alternative løsninger, der kan minimere indvirkningen på Børnehuset Gaia og dets 

lokalsamfund. 

 

Børnegruppens sammensætning: 
Vi ønsker at påpege børnegruppens sammensætning i Børnehuset Gaia. Institutionen har mange 

børn og familier i udsatte positioner. Dette ses f.eks. i institutionens tildeling af statslige midler til 

ekstra pædagogisk personale. I 2023 får Børnehuset Gaia kommunes største tildeling af disse 

midler grundet antallet af børn og familier i udsatte positioner. 

Institutionen er ligeledes den institution i Københavns Kommune der får tildelt 3. flest midler til 

børn i udsatte positioner jf. ny tildelingen af ESCS-midler (sociale normeringer) i budget 2024.  

Grundet børnegruppens sammensætning er der et særligt øget fokus på tidlig indsats i 

institutionen. Institutionens pædagogiske personale har særligt fokus på leg, udvikling, tryghed og 

trivsel – specielt i barnets første 1000 dage. Dette ligger i tråd med Børne- og 

Ungdomsforvaltningens strategi 2022-2025 ”Vores børn – Københavns fremtid”. 
 

Grundet børnesammensætningen i institutionen anbefaler vi på det kraftigste mindst mulig 

forandring i forhold til fysisk placering af hensyn til børnegruppen. 

 

Grupperum og bygningsstruktur: 
Det bør overvejes, at de 18 grupperum i Børnehuset Gaia er fordelt på 3 etager. Dette komplekse 

layout gør det ikke simpelt at reducere antallet af grupper uden at påvirke institutionens 

funktionalitet og pædagogiske tilgang. Der er i institutionen behov for ekstra fysiske faciliteter til 

eksterne ressourcepersoner som ofte er til stede i institutionen. Det gør sig gældende for ex. tale-

hørelærer / daginstitutionssocialrådgiver / psykolog / sundhedsplejerske / støttepædagoger. 

 
Samspil mellem fysiske rammer og pædagogik: 
De fysiske rammer spiller en afgørende rolle i at understøtte den pædagogiske opgave med 

institutionens børnegruppe. At arbejde systematisk i mindre børnegrupper kræver passende 

fysiske rammer. Dette er en forudsætning for at lykkes med at støtte børnenes trivsel, tryghed, 

udvikling, legende læring og dannelse. 

 

 



 
Forslag til nedskalering: 
I høringsbrevet stilles der forslag om en opdeling af de fysiske rammer således at en permanent 

specialinstitution kan benytte noget af kapaciteten. 

 

Dette forslag vil vi gerne støtte op om og vi vil tillade os at komme med et forslag til opdeling af de 

fysiske rammer som vi finder mest optimalt for både Børnehuset Gaia og en ny permanent 

specialinstitution. 

 

Hele 3. sal indrettes til specialinstitution med følgende faciliteter: 

• Fælles produktionskøkken for begge institutioner (kapaciteten er til stede). 

• 7 grupperum med tilhørende pusle/toilet rum 

• Fællesrum i midten af etagen 

• 1 kontor  

• Personalegarderobe  

• Personale pauserum 

• Samtalerum  

• Egen ugeneret legeplads på taget med stort drivhus og sansehave. 

 

Der er 2 elevatorer i huset som begge kører til alle etager.  

 

Børnehuset Gaia vil således beholde de fysiske rammer på 1. og 2. sal, hvilket vi vurderer vil være 

det mest optimale for vores børnegruppe.  

 

Som skrevet er det vigtigt for vores børn med forudsigelighed og stabilitet i den kommende 

proces. Med denne model skal 6 børnegrupper i Børnehuset Gaia skifte grupperum men da det vil 

være den eneste forandring, anbefaler vi denne løsning i forhold til fysisk placering. 

 

Udfordringer med indeklimaet: 
Vi mener at det er værd at påpege udfordringerne vedrørende indeklimaet i bygningen. Særligt de 

ekstreme temperaturvariationer fra meget varmt om sommeren til udfordringer med træk om 

vinteren samt utætte vinduer. Disse faktorer kan have en negativ indvirkning på både børns og 

personales trivsel og sundhed. Disse udfordringer bør udbedres i forbindelse med 

nedskaleringen. 

 

Vi ser frem til en konstruktiv dialog om disse vigtige aspekter og er åben for yderligere drøftelser.  

 

Med venlig hilsen 

 

Forældrerådet i Børnehuset Gaia samt forældrebestyrelse og ledelse i Amager Klynge F 



	  

	  

	  
Til	  	  
Københavns	  Kommune	  
Børne-‐	  og	  Ungdomsforvaltningen	  
Administrativt	  Ressourcecenter	  
	  
	  
Indsigelse	  mod	  processen	  vedrørende	  høring	  om	  nedskalering	  af	  dagtilbudskapacitet	  med	  
betydning	  for	  Eventyrlandet,	  afd.	  Davids	  
	  
Indledningsvist	  vil	  vi	  gerne	  fremføre	  disse	  2	  indsigelser	  mod	  høringsprocessen:	  

1. Forvaltningens	  formidling	  af	  høringsskrivelsen	  til	  institutionen	  har	  været	  uhensigtsmæssig.	  
2. Høringsprocessen	  og	  dens	  grundlag	  savner	  transparens.	  Den	  synes	  mangelfuldt	  begrundet,	  

og	  vi	  har	  en	  begrundet	  formodning	  om,	  at	  forvaltningen	  allerede	  nu	  administrerer	  efter	  et	  
forventet	  udfald	  af	  processen.	  

	  
Vi	  mener,	  det	  er	  kritisable	  forhold	  som	  har	  potentiale	  til	  at	  undergrave	  høringsprocessen	  og	  i	  
sidste	  ende	  medføre	  politisk	  beslutning	  på	  et	  mangelfuldt	  og	  ikke-‐objektivt	  grundlag.	  
	  
Vi	  uddyber	  her	  indsigelserne:	  
	  

1. Forvaltningens	  formidling	  af	  høringsskrivelsen	  til	  institutionen	  har	  været	  
uhensigtsmæssig.	  

Processen	  i	  forbindelse	  med	  udsendelse	  af	  høringen	  rejser	  en	  række	  spørgsmål,	  som	  er	  vigtige	  at	  
få	  belyst,	  da	  Eventyrlandet	  uforvarende	  og	  som	  direkte	  følge	  af	  forvaltningens	  uhensigtsmæssige	  
fremgangsmåde	  er	  blevet	  stillet	  i	  en	  meget	  ugunstig	  situation.	  
	  
Forvaltningen	  har	  som	  udgangspunkt	  kun	  sendt	  høringsskrivelsen	  direkte	  til	  
bestyrelsesformandens	  private	  e-‐mailadresse.	  
Dette	  synes	  at	  være	  ny	  praksis,	  og	  vi	  efterlyser	  derfor	  svar	  fra	  forvaltningen	  på	  følgende	  
spørgsmål:	  

• Hvornår	  er	  denne	  fremgangsmåde	  blevet	  besluttet?	  
• Hvad	  er	  hjemmelsgrundlaget?	  
• Hvornår	  er	  Eventyrlandet	  blevet	  gjort	  bekendt	  med	  denne	  praksisændring?	  

	  
Uagtet	  forvaltningens	  svar	  på	  ovenstående	  vil	  vi	  gerne	  anføre,	  at	  vi	  ikke	  mener,	  forvaltningen	  har	  
beføjelser	  til	  at	  beslutte,	  hvordan	  en	  selvejende	  institution	  skal	  modtage	  korrespondance	  fra	  
forvaltningen.	  I	  Eventyrlandet	  har	  vi	  en	  daglig	  ledelse,	  der	  blandt	  andet	  har	  som	  ansvarsområde	  at	  
agere	  bindeled	  mellem	  bestyrelse	  og	  forvaltning,	  herunder	  at	  videreformidle	  relevant	  
korrespondance	  stilet	  til	  bestyrelsen.	  Forvaltningen	  kan	  selvfølgelig	  udmærket	  henvende	  sig	  til	  
bestyrelsen	  eller	  formanden,	  men	  dette	  må	  ske	  igennem	  institutionen,	  fx	  enten	  den	  fysiske	  
adresse	  eller	  lederens	  (eller	  tilsvarende	  administrativ)	  e-‐mail.	  Dette	  forekommer	  at	  være	  
almindelig	  praksis	  generelt	  i	  organisationer,	  hvor	  ledelsen	  er	  delt	  op	  i	  en	  bestyrelse	  med	  det	  



	  

	  

overordnede	  ansvar	  og	  en	  daglig	  ledelse	  med	  ansvar	  for	  driften.	  Vi	  mener,	  det	  er	  en	  rimelig	  
forventning,	  at	  denne	  praksis	  også	  iagttages	  af	  Københavns	  Kommune.	  
	  
Forvaltningens	  høringsskrivelse	  til	  bestyrelsens	  formand	  Hans	  Jørgen	  Bast	  havnede	  i	  et	  spamfilter,	  
hvilket	  tydeliggør	  dels	  det	  nye	  og	  uvante,	  dels	  det	  stærkt	  uhensigtsmæssige	  i	  forvaltningens	  
kommunikationsform.	  Konkret	  har	  forvaltningens	  fremgangsmåde	  betydet	  en	  væsentlig	  
forsinkelse	  i	  en	  i	  forvejen	  forceret	  høringsproces	  med	  betydelig	  ulempe	  for	  institutionen	  til	  følge.	  
Det	  er	  yderst	  beklageligt	  i	  en	  sag	  af	  den	  alvor	  og	  med	  de	  potentielle	  konsekvenser,	  at	  det	  nu	  er	  op	  
til	  Eventyrlandet	  at	  kompensere	  for	  forvaltningens	  uhensigtsmæssige	  procedure.	  
	  
	  
	  

2. Høringsprocessen	  og	  dens	  grundlag	  savner	  transparens.	  Den	  synes	  mangelfuldt	  
begrundet,	  og	  vi	  har	  en	  begrundet	  formodning	  om,	  at	  forvaltningen	  allerede	  nu	  
administrerer	  efter	  et	  forventet	  udfald	  af	  processen.	  

	  
Det	  undrer	  os	  først	  og	  fremmest,	  at	  daglig	  leder	  af	  Eventyrlandet	  Kristine	  Theilmann	  Hybel	  først	  på	  
Kvalitets-‐og	  supportsamtale	  med	  områdeledelsen	  den	  24.	  oktober	  2023,	  bliver	  gjort	  opmærksom	  
på	  at	  kapacitet	  og	  søgning	  lige	  nu	  er	  ved	  at	  kigge	  på	  institutioner	  som	  kan	  lukkes	  ned	  og	  dette	  evt.	  
midlertidigt.	  I	  slutningen	  af	  samtalen	  nævner	  Kristine	  for	  områdechef	  Morten	  Østergaard	  at	  
Eventyrlandets	  bestyrelse	  allerede	  i	  august	  2023	  har	  drøftet	  Eventyrlandet	  afd.	  Davids	  økonomi	  og	  
børnetal	  og	  fortsat	  vil	  være	  meget	  opmærksomme	  på	  hvordan	  det	  udvikler	  sig	  frem	  til	  maj	  2024.	  	  
Det	  aftales	  på	  den	  baggrund	  at	  Morten	  Østergaard	  vil	  bede	  chefkonsulent	  i	  Kapacitet	  Malene	  
Stampe	  om	  at	  kontakte	  Kristine	  telefonisk	  for,	  ganske	  uformelt,	  at	  drøfte	  mulighederne	  for	  afd.	  
Davids.	  Imidlertid	  modtog	  Kristine	  aldrig	  noget	  opkald,	  og	  bliver	  først	  bekendt	  med	  forslaget	  om	  
lukning	  i	  forbindelse	  med	  fremsendelse	  af	  høringsmaterialet.	  
	  
Eftersom	  beslutningen	  om	  nedskalering	  af	  dagtilbudskapacitet	  blev	  truffet	  på	  udvalgsmøde	  tilbage	  
i	  juni	  og	  den	  videre	  proces	  blev	  behandlet	  af	  udvalget	  på	  møde	  i	  august,	  må	  processen	  have	  været	  
fremskreden	  og	  kendt	  i	  forvaltningen.	  Det	  er	  mangel	  på	  transparens	  i	  meget	  høj	  grad.	  
Det	  rejser	  spørgsmål,	  om	  hvorvidt	  inddragelsen	  af	  afdeling	  Davids	  i	  høringsprocessen	  skyldes	  de	  
overvejelser,	  der	  blev	  fremført	  af	  Kristine	  ved	  Kvalitets-‐	  og	  supportsamtalen	  i	  oktober?	  	  
Det	  giver	  jo	  ikke	  grundlag	  for	  en	  løbende,	  tillidsfuld	  dialog.	  
	  
Derudover	  kan	  vi	  ud	  fra	  mailkorrespondance	  mellem	  daglig	  leder	  og	  pladsanvisningen	  konstatere,	  
at	  anvisning	  af	  børn	  til	  Eventyrlandet	  tilsyneladende	  er	  blevet	  sat	  i	  bero	  på	  grund	  af	  
høringsprocessen.	  Det	  rejser	  umiddelbart	  disse	  spørgsmål:	  

• Hvem	  har	  truffet	  den	  beslutning?	  
• Hvordan	  får	  Eventyrlandet	  dækket	  de	  omkostninger,	  det	  kan	  medføre?	  

	  
Vi	  finder	  det	  derudover	  alvorligt	  på	  grund	  af	  to	  forhold:	  Dels	  foregriber	  forvaltningen	  
administrativt	  en	  politisk	  beslutning.	  Dels	  skaber	  forvaltningen	  dermed	  også	  grundlaget	  for	  en	  



	  

	  

bestemt	  politisk	  beslutning	  ved	  administrativt	  at	  begrænse	  anvisningen	  af	  pladser	  til	  institutionen	  
som	  helhed.	  Uanset	  det	  videre	  forløb	  vil	  det	  skade	  økonomi	  og	  drift	  i	  Eventyrlandet.	  
	  
Hvor	  vi	  kan	  have	  stor	  respekt	  for	  den	  politiske	  forpligtelse	  til	  at	  tilpasse	  udbuddet	  af	  pladser	  i	  
kommunen,	  så	  rejser	  den	  hidtidige	  proces	  tvivl,	  både	  om	  hvorvidt	  udfaldet	  er	  afgjort	  
administrativt,	  og	  hvorvidt	  de	  politiske	  beslutninger	  vil	  blive	  truffet	  på	  fornødent	  oplyst	  grundlag.	  
	  
Vi	  anmoder	  om	  udskydelse	  af	  høringsfrist	  frem	  til	  12.	  januar	  2024	  

Som	  følge	  af	  den	  uhensigtsmæssigt	  tilrettelagte	  høringsproces	  med	  reelt	  kun	  lige	  over	  14	  dages	  
frist	  har	  den	  samlede	  bestyrelse	  ikke	  haft	  mulighed	  for	  hverken	  at	  mødes	  eller	  indhente	  data	  til	  at	  
belyse	  området	  i	  tilstrækkeligt	  omfang.	  Der	  er	  indkaldt	  til	  bestyrelsesmøde	  11.	  januar	  2024,	  hvor	  
vi	  har	  mulighed	  for	  at	  behandle	  høringen	  på	  et	  mere	  oplyst	  grundlag.	  
	  
Hvad	  vi	  dog	  kan	  fremsætte	  af	  foreløbige	  bemærkninger	  efter	  gennemgang	  af	  bilagsmateriale	  og	  
beslutning	  fra	  mødet	  d.	  21.	  juni	  i	  Børne-‐	  og	  Ungdomsudvalget,	  er	  følgende:	  
	  

• Østerbro	  er	  ikke	  hårdest	  ramt	  på	  sigt,	  men	  forventes	  tværtimod	  også	  at	  få	  
udbygningsbehov.	  Det	  taler	  for	  fleksible	  løsninger	  på	  Østerbro.	  

• Afdeling	  Davids	  har	  overskud	  af	  pladser,	  og	  det	  har	  tidligere	  været	  ustabilt	  med	  visitering	  
af	  børn	  og	  søgning	  til	  afdelingen.	  Normeringen	  er	  på	  den	  baggrund,	  og	  ligeledes	  med	  
begrundelse	  i	  at	  der	  generelt	  er	  overskud	  af	  børnehavepladser	  i	  Københavns	  Kommune,	  
blevet	  nedskaleret	  fra	  40	  til	  35	  pladser.	  Aktuelt	  er	  der	  34	  børn	  indskrevet	  i	  afd.	  Davids.	  

• Afdeling	  Davids	  er	  derudover	  en	  afdeling	  med	  meget	  lave	  lokaleudgifter,	  hvorfor	  den	  reelle	  
besparelse	  ved	  en	  lukning	  er	  relativt	  lav.	  

• Afdeling	  Davids’	  lokaler	  bliver	  stillet	  til	  rådighed	  af	  menigheden	  i	  Davids	  Sogn,	  som	  ikke	  
nødvendigvis	  skal	  benytte	  dem	  på	  anden	  vis.	  Der	  er	  derfor	  betydeligt	  potentiale	  for	  en	  
fleksibel	  ordning	  i	  form	  af	  en	  midlertidig	  lukning,	  så	  tilbuddet	  kan	  genåbnes,	  når	  der	  som	  
forventet	  igen	  opstår	  behov	  for	  udbygning	  på	  Østerbro.	  Dette	  skal	  naturligvis	  afklares	  med	  
Davids	  sogns	  menighedsråd.	  	  

	  
	  
Vi	  vil	  meget	  gerne	  inviteres	  til	  et	  møde	  af	  forvaltningen	  for	  at	  diskutere	  mulige	  scenarier	  igennem,	  
herunder	  få	  dem	  belyst	  med	  et	  ordentligt	  datamateriale.	  
Dette	  vil	  også	  give	  os	  mulighed	  for	  at	  fremlægge	  dokumentation	  for	  ovenstående	  punkter	  
vedrørende	  afdeling	  Davids’	  drift	  og	  potentiale	  for	  fleksibilitet.	  
	  
Med	  venlig	  hilsen	  
	  
Hans	  Jørgen	  Bast,	  formand	  Eventyrlandet	  
Ana	  Karina	  Gomes	  Ottosen-‐Støtt,	  næstformand	  Eventyrlandet	  



Østerbro, 10. december 2023  
  
Vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet, jvf. høringsbrev fra 13. november 2023 
  
Tak for jeres opfordring til dialog om jeres forslag om at lade vores naboinstitution Valhalla benytte 
halvdelen af vores hus fra 1. juni 2025 senest. Her er vores bemærkninger. Vi uddyber meget gerne, 
hvis der er behov for det.  
 
Vi støtter som udgangspunkt forslaget, fordi et fast ’bofællesskab’ med Valhalla er en 
langtidsholdbar løsning, som vil give ro omkring vores hus, vores hverdag og det udviklingsprojekt 
vi har været i gang med det sidste halve års tid.  
  
Siden foråret har Barndommens Land arbejdet målrettet på at blive en institution med profil i 
naturdannelse; et stort og vigtigt projekt som Københavns Kommune har investeret en halv million 
kroner i. Vi har blandt meget andet anlagt bærbuske og køkkenhaver og startet insekthoteller og 
kvashegn. Vi har involveret forældre i krydderurte-udplantning og høstfest, og vi har udviklet vores 
metode til at arbejde filosofisk, kunstnerisk og science-agtigt med naturen. Vi er ved at indrette et 
naturværksted og en udstillingsvæg, hvor vi vil vise vores fund og produkter frem. På sidste 
personalemøde drøftede vi vores årsplan for 2024, som selvfølgelig står i naturdannelsens tegn.  
  
Projektet er båret af en enorm daglig indsats for at udvikle en kultur, hvor naturens gang sætter 
dagsordenen, og hvor vi følger rytmen i alt, hvad vi gør. Det betyder fx, at nogle af børnene er ved 
at forstå, at der er steder, man ikke skal grave, fordi vi venter på, at det frø, vi har plantet, begynder 
at spire for at blive en plante, som vi kan høste og spise. For bare at nævne et lille hjørne af en 
enorm kulturændring.  
  
Hvis dette ambitiøse projekt skal slå rødder på længere sigt, er det afgørende, at Barndommens 
Land på alle områder – ikke mindst rent fysisk - fortsætter som en 100 procent selvstændig enhed. 
Grund, adgangsveje, indgange og lokaler bør adskilles på en måde, så det er logisk for alle, hvilken 
institution der hører til hvor. Det er samtidig afgørende, at legepladserne bliver gentænkt, udvidet 
og selvfølgelig også opdelt. Eksempelvis kunne man forestille sig, at man inddrager arealet mod 
bokseklubben Copenhagen Muay Thai og indretter en legeplads på husets tag.  

Vi håber, at vi har givet jer et billede af, hvor engagerede vi som medarbejdere er i udviklingen af 
Barndommens Land og står som nævnt meget gerne til disposition i en fortsat dialog med jer.   

Med venlig hilsen 

Medarbejderne i Barndommens Land  

  

 
 
 
 
 



                    11. december 2023  

 

 

Høringssvar fra ledelsen i Barndommens Land 

Ledelsen i Barndommens Land har pr. 13. november 2023 modtaget Høringsbrev vedr. 
nedskalering af dagtilbudskapacitet 

På baggrund af høringsbrevet, har vi en række anbefalinger og opmærksomheder, vi håber, at 
Børne- og Ungdomsforvaltningen vil inddrage i den kommende beslutning. 

Barndommens Land har de seneste år været udlånt 3 gange til nødpasning. Det har betydet, at 
institutionen i den forbindelse, har skulle ændre på den pædagogiske praksis for at få dette til at 
forløbe på tilfredsstillende vis.  

Derfor er vi positive overfor et forslag om, at bygningen deles til to selvstændige institutioner. Det 
vil være meningsfuldt for børn, forældre og medarbejdere i Barndommens Land, at få en 
permanent løsning.  

Der vil altid være forskel på kvaliteten, den pædagogiske praksis, profilarbejdet, ledelse af 
medarbejdere og medarbejdernes arbejdsmiljø. Hvis der flytter en institution ind permanent, vil 
det betyde, at kompleksiteten vil blive reduceret og Barndommens Land kan fortsætte med at have 
fokus på børnene som primær kerneopgave.  

En permanent løsning vil samtidig betyde, at der ikke opstår konflikter mellem institutionerne. 
Barndommens Land forslår, at de to institutioner får to adresser, to indgange samt to 
parkeringsarealer. Den ene adresse skal være Emblasgade. Den anden adresse skal være 
Ragnhildgade.  

I forlængelse heraf peger vi på, at udearealet bliver udvidet. Det kan f.eks. ske ud mod 
bokseklubben, eller der kan etableres en legeplads på taget af Barndommens Land. Legepladserne 
til hver institution skal gentænkes på en måde, så de som selvstændige legepladser lever op til den 
kvalitet, som der lægges vægt på i det pædagogiske tilsyn.  

Barndommens Land foreslår en deling af udearealet, der går på tværs gennem bygningen fra 
Bokseklubben mod de sorte rækkehuse. 

Barndommens Land har desuden et særligt ønske om fortsat at være tilknyttet Område 
Nørrebro/Bispebjerg, klynge NBF, hvor vi har oparbejdet et solidt kendskab til supporten og de 
mange familier i udsatte positioner er trygge ved supporten og det kendskab tager tid at opbygge. 
Derudover er vi glade for vores samarbejde med de øvrige pædagogiske ledere i klyngen og 
klyngelederen.   



Vi foreslår at køkkenet i Barndommens Land bliver fælles køkken for begge institutioner. Der skal 
dog dispenseres, da der i øjeblikket ikke er kapacitet i køkkenet til det påkrævede antal rullevogne, 
da de ikke må stå på gangen under trappen i forhold til brandmyndighederne. 

Det er vigtigt for Barndommens Land, at vi bibeholder stuen og første sal, da vi netop har fået 
etableret naturværksteder i henhold til vores profil om Naturdannelse på begge disse etager, og 
det vil være vanskeligt at opretholde profilarbejdet uden disse lokaler. 

Med disse anbefalinger, er vi imødekommende overfor forslaget. 

 

Med venlig hilsen 

Pædagogisk leder Aishah Olesen 

Pædagogisk leder Kamilla Shanti Melgaard 

 

 

 

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

 



Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet - Forslag 

vedrørende Barndommens Land 

 

Kære Emil Brødsgaard 

Centerchef, Administrativt Ressourcecenter Børne- og Ungdomsforvaltningen 

 

Følgende er skrevet på vegne af forældrerådet i Barndommens Land. 

Forældrerådet har læst høringsbrevet og har nogle fokuspunkter listet herunder: 

 

Fokuspunkt 1: Sovepladser/krybeskur 

Barndommens Land har haft ekstra god plads, grundet det lave børnetal, hvilket har gjort at 

vi på nuværende tidspunkt kan inddrage hele stuer til soverum. Stuerne er oprindeligt bygget 

til at rumme sovende søvn på de enkelte stuer i små lokaler. Vi som forældre har været på 

rundvisning og finder det ikke optimalt, at børnene skal sove i de tiltænkte lokaler. Vi anser 

det derfor som nødvendigt at der etableres krybeskur, hvor børnene kan sove uforstyrret 

udendørs hele året rundt. 

Ledelsen fortæller desuden at de oplever nogle forældre fravælger Barndommens Land fordi 

børnene ikke sover udenfor. Dette punkt er derfor med til at gøre Barndommens Land mere 

attraktivt for kommende forældre.  

 

Fokuspunkt 2: Legeplads  

På nuværende tidspunkt er der etableret legeplads hele vejen rundt om Barndommens 

Land. Det er meget smalle legepladser på langs af bygningen med to forholdsvise store 

legepladser i enderne. Dog er legepladserne meget forskellige i de to ender og egner sig 

ikke til at blive opdelt. Ved en opdeling på nuværende tidspunkt vil der mangle legeplads til 

de meget forskellige udviklingstrin børn i en integreret institution har brug for.  

 

Vi ser det derfor som en nødvendighed at legepladsen ombygges og udvides, hvis den skal 

kunne opdeles til at rumme to individuelle institutioner. Barndommens Land er igang med et 

naturdannende forløb, hvor det ville være oplagt at tilpasse legepladsen til disse idealer. 

Ligeledes kunne vi forestille os at Valhalla har en pædagogisk retning, de gerne vil præge 

deres legeplads med.  

 

Hvis ikke legepladsen bliver udbygget og tilpasset til to institutioner, ser vi slet ikke en 

sammenflytning som en mulighed. Hvis legepladsen bliver opdelt som den er nu, frygter vi at 

mange vil flytte deres børn væk fra institutionerne, da legepladserne vil være for dårlige 

enkeltvis.  

 

Der er områder tæt beliggende Barndommens Land som kunne være fordelagtige at udvide 

legepladsområdet til. Blandt andet et stykke som grænser op mod Bolsjefabrikken. Et stykke 

mellem den eksisterende legeplads mod Ragnhildgade og desuden kunne en omlægning af 

parkeringspladser frigive plads både mod Ragnhildgade, men også på Emblasgade.  

 

Derudover ser vi det som en mulighed at etablere en legeplads på taget af institutionen som 

supplement.  

 

Fokuspunkt 3: Positive omkring ikke at være nødinstitution 



Barndommens Land har overskydende plads og er derfor ofte benyttet som nødplads til 

andre institutioner, som har haft brug for at leje sig ind et sted. Vi ser det fra Barndommens 

Land som noget positivt at kunne få “en fast bofælle”, som vi kan have et tæt givende 
samarbejde med. 

 

Dog er vi bekymret for, hvilken type bofælle Valhalla mon er, efter at være blevet 

tvangsflyttet. Er det overhovedet muligt at rykke en institution på den måde, eller vil den 

smuldre inden flytningen? 

Vi har en bekymring omkring at få nogle ind, som ikke føler sig hørt, og som vil have svært 

ved at falde til et nyt sted. Vi er vant til at samarbejde med Valhalla i klyngen og i Spanager, 

og har et godt eksisterende samarbejde. Men det er ikke ensbetydende med at et 

tvangsægteskab er den bedste måde at gøre det på.  

 

Fokuspunkt 4: Separate indgange og adresser 

Forældrerådet ønsker, at hvis bygningerne skal rumme to separate institutioner, bør der 

også være to separate adresser og dertilhørende indgange. En på Ragnhildgade og en på 

Emblasgade. Dette vil styrke følelsen af at være sin egen, samt mindske den trafik, som der 

vil være ved en enkelt indgang.  

 

Fokuspunkt 5: To busholdepladser 

Apropos trafik - så vil der skulle køre to busser fra institutionen til Spanager. Både 

Emblasgade og Ragnhildgade er lukkede veje, så ingen af dem kan rumme to busser. I 

forvejen har Haraldsgården også en bus holdende på Ragnhildgade.  

Det kræver derfor en logistisk udtænkning af at kunne sende to institutioner godt afsted i 

hver deres bus og måske det kræver en etablering af en bus vendeplads på Ragnhildgade? 

 

Fokuspunkt 6: Parkering 

I Barndommens Land oplever vi allerede nu, at der er meget kaos på den lille 

parkeringsplads, vi har tilknyttet.  

Parkeringspladsen på Emblasgade er også presset i forhold til alle de børn der bliver kørt 

til/fra boksning i Bolsjefabrikken. Så der er meget trafik på de lukkede veje, og det er svært 

for forældre at aflevere deres børn og for fragtmænd at levere varer. Og for personalet at 

kunne parkere.  

Der vil derfor være brug for at løse problematikken omkring parkering, hvis trafikken til 

institutionen fordobles og det stadig skal være trygt at kunne aflevere sit barn.  

 

 

Det var de fokuspunkter vi har diskuteret i Barndommens Land om indflytningen af Valhalla i 

vores bygninger.  

Vi er som udgangspunkt positive omkring at få fyldt vores pladser op. Vi sætter dog 

spørgsmålstegn ved, om dette er den rigtige måde at gøre det på. 

Vi ved at Valhalla er midt i en stor ombygning og ser ikke den økonomiske gevinst i at 

stoppe det byggeri nu. Derudover ved vi at forslaget har skabt stor frustration i 

forældregruppen i Valhalla og vi frygter derfor for, hvilken type institution der vil være tilbage, 

når flytningen skal stå.  

Derudover skal det nævnes, at Barndommens Land er i positiv udvikling og ser en øgning af 

indmeldelser. Barndommens Land har haft nogle svære år og et svært ry som tager tid at 

vende. Vi, i forældrerådet, arbejder hårdt for at have en god infrastruktur som står stærkt 



grundet det stærke tætte samarbejde vi har mellem det pædagogiske personale, ledelsen og 

forældrene. Det er med til at skabe kvalitets institutioner og er vejen frem. Det tager tid, men 

der findes ikke hurtige løsninger på dette område. 

 

Vi kan frygte, at forslaget er en hurtig løsning, som ikke er holdbar på den lange bane. 

 

På vegne af forældrerådet, 

Forperson 

 

 

_______________________________________ 

Stine Elmer Madsen  

 

 



Fra:                                    "Emma Bang" <emmasofie33@hotmail.com>

Sendt:                                8. januar 2024 22:00:22

Til:                                      "BUFKP Organisationsdata" <Organisationsdata@buf.kk.dk>

Emne:                                Høring om sammenflytning af Barndommens Land og Valhalla

Hej. Jeg er mor til Sander som går i børnehave i Barndommens Land og til Lauge som går i vuggestuen. Jeg er enorm 

ærgerlig over den nye drejning alt dette har taget. Jeg synes ikke det giver mening at vores børn skal hen i en institution som 

er en del år ældre, som kan ses på både indendørs- og udendørs arealerne. Hos barndommens Land er der lyse, store og 

rummelige rum og ude arealer, som er designet mhp. Kreative og lærerige pædagogiske tiltag. Der er tager højde for de 

mange børn, så pædagogerne kan dele sig op, både inde og ude. Noget vi ved vores børn får meget ud af.

Vi ønsker på ingen måde at vores børn skal starte i Valhalla, som også er omgivet af byggestøj og står overfor en 

renovering. 

Vi er altså derfor IMOD at flytte til Valhalla. Og ØNSKER at forblive i skønne og trygge Barndommens Land. 

Hilsen Emma. 

Sendt fra min iPhone



Kære læser  
 
Jeg er far til to piger, som går i barndommens land. Den ene startede i børnehave i sommers og havde en 
lidt svær indkøring. Den anden er 1 år og er igang med indkøring i vuggestuen pt.  
 
Vi blev både rystede og bekymrede, da vi modtog besked om at barndommens land potentielt skal flytte til 
Valhallas lokaler.  
Vi er utroligt glade for barndommens land, både faciliteter og personale. Vi ønsker ikke at vores børn flyttes 
til Valhallas lokaler og det vil have en betydelig negativ effekt på vores hverdag - det er der flere årsager til: 
Vores børn skal igennem endnu en indkøring, hvilket er meget hårdt og kan være en lang proces. Det er 
svært når både mor og far arbejder fuldtid.  
Der er stor chance for at børnene mister deres gode bekendtskaber fra institutionen, da en del 
børn/personale nok vil søge et andet sted hen.  
Der er en del længere vej fra vores bopæl til Valhalla og børnene kommer derfor til at have længere dage i 
institution, hvilket vi ikke mener er optimalt for deres trivsel og udvikling.  
Valhalla har mindre plads både ude og inde og det er en ældre bygning, hvor der er brug for at renovere 
både legeplads og køkkener. Det frygter vi vil tage lang tid og måske ikke være klar til indflytning og så skal 
Barndommens Land måske genhuses et andet sted. Flytter Valhalla til Barndommens Land kommer de over 
i mere moderne lokaler frem for at vi skal hen i ældre lokaler. 
Mjølnerparken er en stor byggeplads, hvilke betyder mulig larm og byggestøv, som vil påvirke børnene når 
de leger på legepladsen eller sover til lur.  
Valhallas udendørs areal er minde end Barndommens land, hvilket gør det sværere at arbejde med natur-
profilen.  
Tak for din tid.  
 
Mvh 
Daniel 
 



Kære Børne- og Ungdomsudvalg,  
 
Vi skriver til jer angående det nyeste høringsforslag om sammenflytning af Barndommens Land og Valhalla 
til Valhalla’s lokaler.  
 
Vi er meget uforstående overfor det nye forslag og er meget bekymrede for at dette forslag skal blive stemt i 
gennem, da vi især frygter at det dygtige personale forlader Barndommens Land og at det vil blive meget 
svært at fastholde personalet ved en flytning. Vi har en søn som først fik plads i vuggestuen da han var knap 
2 år, han først gik et års tid i dagpleje, og det ville være en stor omvæltning for ham og vores familie at flytte 
institution endnu en gang og igen at skulle knytte sig til nye pædagoger. Han er en forsigtig dreng som nemt 
bliver utryg hvis der sker for meget nyt omkring ham på en gang. 
Sidst, i og med at Valhalla har betydeligt mindre plads og huses i en ældre bygning midt i Mjølnerparken 
som er en en stor byggeplads er vi også meget bekymrede for de ringere fysiske forhold i Valhalla 
sammenlignet med Barndommens Land og hvilke konsekvenser det kan have for vores søns trivsel.  
 
Vi beder jer derfor om at genoverveje det første forslag om at Valhalla i stedet flytter over i Barndommens 
Land, hvor faciliteterne for at huse to institutioner er langt bedre. Det vil have stor betydning for vores familie 
at vores søn får lov at blive i de trygge rammer han har i Barndommens Land.  
 
Mvh.  
Jeppe Thomsen og Josephine Als  

 



Kære Børne- og Ungdomsudvalg, 
 Jeg skriver for at udtrykke min dybe bekymring og utilfredshed med forslaget om at flytte Barndommens Land til Valhallas lokaler fra sommeren 2025. 
 Først og fremmest vil jeg gerne understrege, hvor glad jeg og min familie er for den nuværende institution, og den værdifulde betydning den har haft for vores dagligdag og børnenes trivsel. 
 Flytningen af Barndommens Land vækker bekymringer, som jeg mener er vigtige at fremhæve. En sådan ændring vil have betydelige konsekvenser for vores familie, og vi har store bekymring om Valhallas faciliteter. Dets mindre plads, ældre bygning og behov for renovering af legeplads og køkkener skaber tvivl om, hvorvidt det vil være en egnet erstatning for Barndommens Land. 
 Endnu engang vil jeg understrege, hvor vigtigt det er for os at fastholde den nuværende institution, der har været en tryg og værdifuld del af vores hverdag. Jeg håber inderligt, at I vil overveje konsekvenserne af denne flytning og tage hensyn til de familiers liv, som dette vil påvirke. 
 Med venlig hilsen, Jens Klinggaard  
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Kære læser 

Jeg er mor til to piger, som går i barndommens land. Den ene startede i børnehave i sommers og havde 

en lidt svær indkøring. Den anden er 1 år og er igang med indkøring i vuggestuen pt. 

Vi blev både rystede og bekymrede, da vi modtog besked om at barndommens land potentielt skal 

flytte til Valhallas lokaler. 

Vi er utroligt glade for barndommens land, både faciliteter og personale. Vi ønsker ikke at vores børn 

flyttes til Valhallas lokaler og det vil have en betydelig negativ effekt på vores hverdag - det er der flere 

årsager til:

• Vores børn skal igennem endnu en indkøring, hvilket er meget hårdt og kan være en lang 

proces. Det er svært når både mor og far arbejder fuldtid. 

• Der er stor chance for at børnene mister deres gode bekendtskaber fra institutionen, da en del 

børn/personale nok vil søge et andet sted hen.  

• Der er en del længere vej fra vores bopæl til Valhalla og børnene kommer derfor til at have 

længere dage i institution, hvilket vi ikke mener er optimalt for deres trivsel og udvikling. 

• Valhalla har mindre plads både ude og inde og det er en ældre bygning, hvor der er brug for at 

renovere både legeplads og køkkener. Det frygter vi vil tage lang tid og måske ikke være klar til 

indflytning og så skal Barndommens Land måske genhuses et andet sted. Flytter Valhalla til 

Barndommens Land kommer de over i mere moderne lokaler frem for at vi skal hen i ældre 

lokaler.

• Mjølnerparken er en stor byggeplads, hvilke betyder mulig larm og byggestøv, som vil påvirke 

børnene når de leger på legepladsen eller sover til lur. 

• Valhallas udendørs areal er minde end Barndommens land, hvilket gør det sværere at arbejde 

med natur-profilen. 

Tak for din tid. 

Mvh

Safiya 
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Jeg som forældre til et barn i Barndommens land ,er rystet over, i nu vil rykke den gode institution over 

til Mjølnerparken . Det vil desværre betyde at jeg vil skifte mit barn over til en anden institution 

...Afstanden har en kæmpe betydning for os ,også ligger den på en rolig vej , Mjølnerparken er 

desuden  stadig et stort byggerod fyldt med støv ,og ikke et sted jeg har løst til at rykke mit barn over 

til. Lokalerne i Barndommens land er desuden super gode ..

Jeg ved vi er mange som er utilfredse ,så jeg håber virkelig i vil tage vores svar til efterretning ..Mvh 

jeanette 

Sendt fra Outlook til Android



Høringssvar vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet i Valhalla og Barndommens Land

Høringssvaret vedrører nyt høringsforslag (nu høringsforslag 1) om at Barndommens Land flytter til lokaler i 

Valhalla, og begge enheder fortsætter uafhængigt af hinanden.

Vi er forældre til et barn i Barndommens Land, og vi finder det stærk bekymrende, at der nu forlægger et 

forslag om at institutionen flyttes til lokaler i det nuværende Valhalla. Hvis høringsforslaget bliver en 

realitet, vil både vi og mange andre forældre utvivlsomt finde det nødvendigt at flytte til en anden 

institution. Der er særligt to årsager til, at det vil være en forkert beslutning af flytte Barndommens Land fra 

den nuværende adresse.

Mangfoldig sammensætning af børn

Barndommens Land ligger på grænsen mellem Østerbro og Nørrebro i et område som er præget af mange 

forskellige boligtyper. I Institutionens nærområde er der en stor variation i både almene boliger, 

andelsboliger, ejerlejligheder og rækkehuse. Det betyder, at Barndommens Land er en mangfoldig 

institution, hvor børn fra mange forskellige baggrunde mødes og danner relationer. Flyttes institutionen til 

Valhallas adresse vil afstanden til Østerbro blive øget betydeligt, og for de børn der i dag bor på Østerbro 

(herunder vores eget), vil det ikke længere være en attraktiv institution. Vedtages det nye høringsforslag 

om at flytte Barndommens Land vil det således gøre institutionen til et mindre mangfoldigt sted, og det vil 

være en beslutning, som fører til øget opdeling mellem Københavnerne. I stedet bør der i langt højere grad 

placeres institutioner i områder med de samme kvaliteter, som karakteriserer Barndommens Lands 

nuværende adresse. Steder hvor forældre fra forskelige kvarterer og med forskellige baggrunde finder det 

attraktivt at aflevere deres børn. 

Sammenhæng med vuggestuen Snurregården

Barndommens Land ligger i meget kort afstand fra vuggestuen Snorregården, og mange af børnene fra 

Snorregården starter efterfølgende i børnehave i Barndommens Land. Hvis Barndommens Land flytter, vil 

det gør Snorregården mindre attraktiv, da det vil blive sværere for forældre med vuggestuebørn i 

Snorregården at få en børnehaveplads i nærheden. Snorregården er i dag attraktiv for forældre, der ønsker 

børn i en rolig institution, som ikke er integreret. Flyttes Barndommens Land vil det således have en 

bredere negativ betydning for området på grænsen mellem Østerbro og Nørrebro.

Ud over de ovenstående forhold er Barndommens Land generelt en god institution, som lige har 

gennemgået en større og meget vellykket renovering og modernisering. Det vil derfor af en række 

forskellige årsager være en forket beslutning at flytte Barndommens Land fra sin nuværende adresse.

Med venlig hilsen

Alexander Astola Fugl og Marita Grønnegård, forældre til Vilfred i Barndommens Land
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Jeg som forældre har mit barn gående i barndommens land børnehave nægter at mit barn skal flyttes i en anden børnehave 

valhalla der er en grund til at barndommens

Land er blevet valgt så han kan nå at blive afleveret og det tæt på os så vi kan nå at komme på arbejd…. Hvis mit barn 

flyttes til valhalla vil jeg ha en garantiplads et andet sted tæt på os så vi kan nå at komme på arbejd… det duer ikke for os 

hvis han flyttes til mjølnerparken valhallah… det også mega synd for børnene nu når de trives det sted de er og er tryg der 

så det gir da ingen mening at flytte børnene et andet sted…

Vh Gülsen 

Mit barn som går i børnehave barndommens land
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Kommentarer til høringsforslag 1:

Jeg skriver som forælder til et barn i Barndommens Land. Jeg vil gerne gøre indsigelser mod, at Barndommens Land skal 

flytte til lokalerne i Valhalla (Hothers Plads).

 

Det er en stor omvæltning for en børnegruppe, at de skal flyttes til andre lokaler - nogle børn er måske lige startet og 

andre skal videre i skole inden for en kort årrække. I sidste tilfælde vil det være ærgerligt, at et barn tvinges til et ekstra 

unødvendigt skift inden opstart i KKFO/skole - det kan ikke være i barnets tarv.

 

Derudover deler de to institutioner I har foreslået ikke skoledistrikt – Valhalla hører til Rådmandsgade skole og 

Barndommens Land hører til Nørre Fælled Skoles optagelsesdistrikt – det giver ingen mening at gå på tværs af 

skoledistrikterne, da det har en konsekvens for børnenes venner i fritiden og skolekammerater i skoletiden.

 

Det er også langt at flytte en børneinstitution 2 km i forhold til logistikken i en børnefamilies hverdag – der findes mange 

institutioner, der ligger langt tættere på som man evt. bedre kunne overveje et samarbejde med. Valhalla ligger trods alt i 

Nørrebros postnummer og Barndommens Land i Østerbros postnummer.

Hilsen 

Henriette Wiese Ikkala

Sendt fra min iPhone
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Hej

Vi er også imod flytning af Barndomsland institution og vi håber at København kommune finder en fornuftig løsning. 

Med venlig hilsen 

Sorat Salimi



Den 11. januar 2024

Til Børne- og Ungdomsforvaltningen, Københavns Kommune

Emne: Høringssvar vedrørende forslaget om flytning af Barndommens Land jf.

Høring vedrørende nedskalering af dagti lbudskapacitet

Til Børne- og Ungdomsforvaltningen

Som pædagogiske ledere af Barndommens Land ønsker vi at udtrykke vores dybe bekymring over forslaget

om at flytte vores institution til Valhallas lokaler.

For det første vil vi påpege den korte frist og manglen på detaljeret begrundelse i høringsbrevet datoen 3.

januar 2024. Denne korte frist og utilstrækkelige information hindrer en grundig og informeret dialog, som

er afgørende for en så væsentlig beslutning, der påvirker mange børn, familier og medarbejdere.

For det andet har Barndommens Land i løbet af de sidste fire år gennemgået en betydelig transformation. Vi

har løftet den pædagogiske kvalitet fra et meget lavt niveau til nu at være et attraktive dagtilbud i området .

Dette har resulteret i en betydelig øget søgning fra forældre, som ønsker netop vores institution til deres

børn. En flytning vil underminere denne positive udvikling og risikere at sætte de fremskridt, vi har opnået,

over styr.

For det tredje har Barndommens Land opbygget en naturlig og velfungerende fødekæde fra den

nærliggende vuggestue, hvilket er en betydelig fordel for kontinuitet i børnenes liv. Vores institution ti lbyder

betydeligt bedre og nyere fysiske faciliteter end Valhallas. Barndommens Lands nuværende faciliteter er

skræddersyet til vores børn og pædagogik. Flytningen vil betyde et tab af vores unikke naturprofil og

reducere de udendørs faciliteter, som er afgørende for børnenes udvikling og trivsel. For nylig har vi

investeret i at opfriske vores lokaler med en ny maling, bygget to naturværksteder og fortsat udvikling af

vores store, grønne udeareal. Disse forbedringer bidrager markant t i l en højere pædagogisk kvalitet og et

bedre børnemiljø.

For det fjerde vil en flytning ti l Valhallas lokaler besværliggøre og forhindre muligheden for god og effekti v

rekruttering af pædagogisk personale. Vores nuværende succesfulde pædagogiske profil, som har styrket

vores praksis og gjort os attraktive på arbejdsmarkedet, vil være svær at opretholde i de nye rammer. Den

store, grønne legeplads i Barndommens Land bruges aktivt t i l at skabe udviklende naturfaglige

læringsmiljøer. Disse værdifulde læringsmiljøer kan ikke genskabes i Valhallas væsentlig mindre udeareal,

hvilket vil være et markant tab for vores pædagogiske tilgang og for børnenes læring og udvikling.

Desuden vil en flytning ti l Valhallas ældre og mindre lokaler skabe store logistiske og drift smæssige

udfordringer. Dette vil ikke kun belaste vores medarbejdere og forringe den pædagogiske kvalitet, men også

resultere i længere transporttid for mange familier, hvilket kan føre til, at de fravælger vores ti lbud.

I lyset af disse betragtninger foreslår vi, at Valhalla i stedet flytter ind i Barndommens Lands lokaler. Dette vil

gavne begge institutioner, idet Valhalla kan drage fordel af de større, nyere og bedre faciliteter, mens

Barndommens Land kan fortsætte sin vellykkede udvikling uden større forstyrrelser.



Vi har indenfor kort tid modtaget to høringsbreve med to fuldstændig modstridende forslag, hvorfor vi

kunne ønske et grundigere forarbejde så der var et stærkere, mere gennemsigtigt og et velbegrundet

beslutningsgrundlag. Et nyt meningsfuldt forslag kunne være at flytte en mindre institution med 3-4 st uer

f.eks. en vuggestue ind i Barndommens Land. Her ville vi kunne tilbyde gode moderne faciliteter og

mulighed for på sigt at udvide og ellers bruge de ekstra rum ti l gavn for børnene.

Desuden stiller Barndommens Land sig undrende overfor, at nye familier gennem Pladsanvisningen

modtager høringsbrevet sammen med tilbud om plads inden høringsfristen er udløbet og inden

beslutningen er truffet. Det betyder, at Barndommens Land frem ti l beslutningen er truffet, får vanskeligt

ved at rekruttere nye familier.

Vi ser frem til en fortsat dialog og takker for muligheden for at give vores input t i l denne vigtige beslutning.

Med venlig hilsen

Kamilla Shanti M elgaard

Pædagogisk Leder

Barndommens Land

Aishah Olesen

Pædagogisk Leder

Barndommens Land
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Til hvem det måtte vedkomme

Ang.: Nyt høringsforslag vedrørende sammenflytning af Barndommens Land og Valhalla, i Valhallas 

lokaler.

Som forældre til et børnehavebarn i Barndommens land, må vi kraftigt anfægte dette forslag på 

baggrund af følgende:

-          Barndommens Lands er en nyere og større bygning bygget med nutidig pædagogik i tankerne. 

Ydermere er den lige blevet istandsat. Valhalla er en væsentlig ældre bygning med dårlig indretning, 

som skal have istandsat både lokaler/bygning og hele legepladsen.

Vi har valgt Barndommens Land på baggrund af, at det var en nyere bygning med nutidig pædagogik i 

tankerne.

 

-          Barndommens Land har større og bedre udearealer end Valhalla. Skal så mange børn være på 

samme kvadratmeter, er Barndommens land også bedre indrettet til at kunne opdele børnene i mindre 

grupper ude og afskærme børn for sol og vind. Dette kan man ikke hos Valhalla.

Det er essentielt for vores barn, at der kan opdeles, så der ikke er for mange børn i samme område.

 

-          Området omkring Valhalla er nu og flere år frem under ombygning og renovering, hvilket 

resulterer i byggestøj, der vil stresse vores børn i deres hverdag, og bygge støv der vil få 

helbredsmæssige konsekvenser. Igen har vi valgt Barndommens land på baggrund af rolige omgivelser.

 

-          Rammerne er essentielle for pædagogernes gode arbejde, natur profilen og børnenes trivsel.

 

-          Barndommens Land vil skulle reducere antal børn og herved trivslen for vores børn væsentligt for 

overhovedet at kunne være på Valhallas matrikel, hvilket er fuldstændigt uacceptabelt at presse 

forældre, børn, ledere og pædagoger til.



 

Forslaget er fuldstændigt uacceptabelt!

 

Hilsen

Patrick Pharao & Dinah Augustinus
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Kære børne og ungdomsudvalg

Som mor til 2 større børn som har gået i barndommensland og 2 børn på nuværende tidspunkt i 

børnehaven i Barndommensland ville jeg være rigtig berørt af hvis Barndommensland skulle flytte til 

Valhalla.

Jeg har efter flytning til Ydre Østerbro for over 3 år siden, flyttet fra en anden instution, på daværende 

tidspunkt 2 x 3 årige til barndommenslands børnehave og haft 2 efterfølgere igennem deres vuggestue 

og nu deres børnehave.

Min oplevelse med barndommensland har været ekstraordinært positivt. Dette skyldes først og 

fremmest personalet. Det pædagogiske kvalitet er så højt og samarbejde med forældrene er 

elstraordinært godt. ift. Tidligere erfaringer jeg har haft i andre instutioner. Samtidig har der næsten 

ikke været udskiftninger i det faste personale, hvilket har givet mine børn en tryg og ensartet hverdag. 

Ved at rykke til Valhalla, kan det desværre også give en udskiftning af personale.

Derudover var jeg ved valg af instution betaget af Barndommenslands faciliteter. Dette er både 

indendørs og udendørs. Masser af plads, nye moderne lokaler hvor børnene kan folde sig ud, samt 

masser af plads til at arbejde på deres naturprofil.

Barndommensland har tidligere haft andre instutioner som har benyttet deres lokaler i 

renoveringsperioder, dette har vi aldrig mærket noget til pga. Pladsen og de uafhængige indgange.

Vi ville som forældre være rigtig ærgelige over at skulle til Valhalla med vores børn. Dels pga. 

Ovenstående men også pga. Afstanden og lokationen. Derudover har jeg erfaret at Valhalla er en ældre 

bygning, som muligvis vil skulle gennemgå renovationer.

På baggrund af ovenstående ville vi nok overveje at flytte vores 2 drenge til en nærliggende instution, 

hvis det bliver tilfældet at Barndommensland skal flytte til Valhalla. Vi som familie på 6 i en meget 

hektisk hverdag, håber at dette ikke bliver tilfældet og i vil tage vores besyn med i overvejelserne.

Med venlig hilsen

Gülsen Demirovski 



Høringssvar vedr. alternativt høringsforslag om nedskalering af dagtilbudskapacitet  i Valhalla og 
Barndommens land 
 
Jeg sender hermed mit høringssvar vedr. alternativt høringsforslag om nedskalering af 
dagtilbudskapacitet i Valhalla og Barndommens land. 
 
Først og fremmest er jeg lidt rystet over den kovending, der ligger i forslaget fra det oprindelige 
forslag om at flytte Valhalla over i Barndommens land, da det ene forslag ikke bare udligner det 
andet. 
 
Dernæst synes jeg det er meget kritisabelt med den korte frist, der har været på denne høring. Det 
har gjort det meget svært for mig som forældre at undersøget forslaget grundigt, og jeg har måtte 
lade mit svar bero på den viden jeg har kunnet samle op fra vores egen ledelse. 
 
Som forældre til et barn i barndommens land, synes jeg det er meget bekymrende hvis 
forvaltningen påtænker at flytte Barndommens land til Valhallas lokaler. Barndommens land har 
efterhånden etableret et godt ry, efter flere år, hvor det har lidt et knæk. Jeg er bange for at den 
pædagogiske kvalitet og institutionen som helhed vil tabe dette på gulvet, hvis Barndommens land 
skal flytte til Valhalls lokaler. Dels fordi rammerne ikke er optimale, og dels fordi man kan frygte 
personaleflugt pga. de omstruktureringer, og den uro det vil skabe. 
 
Som jeg hører det, vil der ikke være plads til alle vores 6 stuer og udflyttergruppe i Valhallas 
lokaler. Der er desuden brugt tid og ressourcer på vores naturprofil, både ift. renovering af lokaler 
og legeplads i Barndommens land, men også ift. personale, som man kan frygte vil flygte pga. den 
uro, som en flytning vil skabe, og de nye rammer de skal arbejde under.  
 
Som forældre er jeg desuden bekymret for manglende plads på den legeplads, der er i Valhalla og 
der skal bruges mange ressourcer på at opdele den ift. de to institutioners behov. Der er også 
meget byggestøj og støv i området pga. byggeri i Mjølnerparken, og det bekymrer mig, hvad det 
betyder for mit barns sundhed og tid på legepladsen. 
 
Dernæst hører jeg at Valhallas lokaler generelt er i dårligere stand. Når man nu har en institution 
med relativt nye lokaler, giver det ikke meningen ikke at udnytte det i Barndommens land, og jeg 
mener det er vigtigt for mit barns trivsel og personalet ikke at skulle fokusere på, og arbejde i 
nedslidte lokaler.  
 
Venlig hilsen 
Pernille Maarbjerg 
 
 



Kære Københavns Kommune,  

 

Min mand og jeg skriver som tilbagemelding på de foreliggende planer om at flytte Barndommens Land til 

Valhalla. En flytning der de facto vil medføre at alle børnene i de to institutioner vil få mindre plads og 

dårligere forhold, end hvis man flytter de to institutioner til Barndommens Lands lokaler i Ragnhildsgade. 

Her er tre hele etager, moderne køkkenforhold, og det er dén slags forhold, som vi kan mærke, ar både 

vores søn og personalet trives i. At vælge en løsning, hvor både børn og personale får dårligere rumlige 

forhold vil unægteligt være en stor forringelse ad kvaliteten, og det vil være en kæmpe skuffelse, såfremt 

der ikke tages højde herfor ved den forestående afstemning. Vi håber derfor meget, at I vil holde fast i det 

oprindelige forslag om at Valhalla flyttes til Barndommens Land, hvor ledelsen allerede har udtrykt stor 

optimisme i forhold til at dele faciliteterne. 

 

Med venlig hilsen  

Ida Marie Krøyer Dahl og Rasmus Jørgensen, 

far og mor til Victor Krøyer Dahl  

 



Hej  

 

mit navn er Karina, jeg er forælder til Asbjørn som er rigtig glad for sin institution Barndommens land. 

 

Tankerne om sammenfletning af Valhalla er ikke godt for mig og for vores dreng.  

Her er nogen af disse tanker jeg går med. 

 

 

- Fastholdelse og rekruttering af personale  

- Tab af pædagogisk kvalitet, hvis meget personale forlader Barndommens Land  

- Længere vej til institution kan få mange familier til at vælge Barndommens Land fra, hvis den flyttes 

- både nye familier og de nuværende. 

- Valhalla har mindre plads både ude og inde og det er en ældre bygning, hvor der er brug for at renovere 

både legeplads og køkkener. Det frygter vi vil tage lang tid og måske ikke være klar til indflytning og så skal 

Barndommens Land måske genhuses et andet sted. Flytter Valhalla til Barndommens Land kommer de over 

i mere moderne lokaler frem for at vi skal hen i ældre lokaler. 

- Natur-profilen bliver svær at arbejde med på mindre udendørs plads!!!! 

- Mjølnerparken er en stor byggeplads og vi er bekymrede over mulig larm og byggestøv, når børnene er 

ude.  

 

Jeg håber at i vil tage disse overvejelser meget nøje!  

 

Vh Karina  

 



Østerbro, 11. januar 2024  
  
Vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet, jvf. høringsbrev fra 3. januar 2024 
  
Tak for jeres opfordring til dialog om jeres forslag om at flytte Barndommens Land til lokaler i 
Valhalla / Mjølnerparken fra senest 1. juni 2025. Her er vores bemærkninger, som vi har hastet med 
at få udarbejdet. Vi er kede af den korte høringsfrist, I gav os, for Barndommens Land fortjener, at 
alle involverede tænker sig ordentligt om, når det gælder institutionens fremtid.  
 
Vi foretrækker som udgangspunkt scenariet i jeres første høringsbrev fra november, hvor Valhalla 
flytter ud i vores hus i Ragnhildgade. For det første har vi en begrundet bekymring for, at der er 
familier, som vil trække deres børn ud af institutionen, hvis vi flytter til Hothers Plads. For nogle af 
familierne med børn i Barndommens Land kan 10-15 minutters ekstra transporttid om morgenen og 
eftermiddagen få hverdagen til at vælte.   
 
For det andet har vi, som vi beskrev i vores første høringssvar fra 10. december, siden foråret 2023 
arbejdet målrettet på at blive en institution med profil i naturdannelse; et stort og vigtigt projekt som 
Københavns Kommune har investeret en halv million kroner i. Vi har blandt meget andet anlagt 
bærbuske og køkkenhaver og startet insekthoteller og kvashegn. Vi har involveret forældre i 
krydderurte-udplantning og høstfest, og vi er ved at indrette to naturværksteder og en 
udstillingsvæg, hvor vi vil vise vores fund og produkter frem. Vores årsplan for 2024 står 
naturligvis i naturdannelsens tegn. En flytning vil sætte os tilbage i vores udviklingsproces, vores 
motivation og det sejtræk vi har været i gang med de seneste tre år for at løfte kvaliteten generelt.  
   
Hvis Barndommens Land skal flytte til lokaler i Mjølnerparken, jvf. høringsforslag nummer to, bør 
der gøres alt for, at vores ambitiøse projekt lever videre og slår rødder i nye rammer. Det er derfor 
afgørende, at vi som medarbejdere bliver inddraget i indretningen af legeplads og lokaler i 
Mjølnerparken så tidligt som muligt. På den måde kan vi forhåbentlig sikre, at der både indendørs 
og udendørs bliver indrettet læringsmiljøer, som understøtter vores profil. 
 
Det er også afgørende, at Barndommens Land på alle områder fortsætter som en 100 procent 
selvstændig enhed. Det kræver, at grund, adgangsveje, indgange og lokaler adskilles og skiltes på 
en måde, så det er logisk for alle, hvilken institution der hører til hvor. Vi har i øvrigt svært ved at 
se, hvordan det skal fungere med to opsamlingssteder til udflytterbørnehaverne.  
 
Vi mener, at Hothers Plads 20 vil være den bedste placering for Barndommens Land, så det håber 
vi, der vil blive taget hensyn til, hvis vi skal flytte. Men med fem grupperum i bygningen er vi 
bekymrede for, om de fysiske faciliteter bliver så pressede, at det vil gå ud over kvaliteten af vores 
pædagogik. Vi frygter, at vi må opgive at arbejde på tværs af stuerne, som vi gør nu. Dette vil i høj 
grad gå ud over ABC-børnene, som lærer meget af vores fælles forløb omkring skoleorienterede 
aktiviteter og højtider.  
 
Vi håber, at vi har givet jer et billede af, hvor engagerede vi som medarbejdere er i udviklingen af 
Barndommens Land og står som nævnt til disposition i en fortsat dialog med jer.   

Med venlig hilsen 

Medarbejderne i Barndommens Land  



  

 
 
 
 
 



Dear,  

 

We are sending this email to express our discontent and absolute disagreement with the change of location 

of the kindergarten Barndommens where our daughter Delfina Lucano attends.  

 

As a family, our routine affects us greatly, first because of the distance and second because we do not want 

Delfina to suffer another change as strong and negative as it would be to lose her space, comfort and 

routine since we are an Argentine family that arrived in the country two and a half years ago. and the 

Barndommens has fulfilled the support, the wide and natural space that we were looking for to support 

Delfina with the new life that we offered her.  

 

Furthermore, we do not want to give up the green space, the playground, the beautiful building and, above 

all, endure the loss of the staff who emotionally supports our children, above all. They are part of our family 

also. 

 

We write to affirm that we do not accept this change and that we want to be heard. 

 

Thank you for reminding. 

 

Monica Garcia y Nicolás Lucano 

 



Att.: Børne – og Ungdomsforvaltningen 

Administrativt Ressourcecenter 

Høringssvar ang. flytning af Bardommens Land til lokaler i Valhalla 

Med dette brev, vil jeg gerne argumentere imod ovenstående høringsforslag.  

Bardommens Land er en institution, som tidligere har haft problemer med personale og pædagogik herunder 

flere dårlige tilsynsrapporter. Derfor har der været udskiftning i ledelsen og fokus på at få institutionen på 

rette fod. Alle pædagoger er blandt andet undervist i den pædagogiske tilgang COS, i forhold til at støtte børn 

følelsesmæssigt og skabe en tryg base for børnene. Herudover er det en institution, som netop har besluttet 

sig for at have en naturprofil og er ved at bygge dette op med de fysiske rammer, det kræver. Man kan frygte, 

at en flytning af institutionen vil skabe for meget uro i den proces, som institutionen er i gang med. Der vil gå 

tid fra børnene i processen med at få de nye rammer til at fungere, i stedet for ro til at skabe et trygt sted og 

en tryg base for vores børn. Man kan også frygte personaleflugt, som ofte ses i processer som denne. Med 

tiden vil de to institutioner måske blive lagt sammen, hvilket igen vil skabe uro. 

Afstand til og fra institutionen har meget stor betydning i en travl hverdag for børnefamilier og en flytning af 

ens børns institution vil medføre en mere stresset hverdag og børn der afleveres tidligere og hentes senere.  

Jeg håber meget at I vil tage disse argumenter med i Jeres beslutning ang. Bardommens Land. Vi har ikke selv 

valgt Bardommens Land til vores datter og nu er vi bekymrede for at institutionen bliver yderligere forringet. 

Vi er kede af at vi igen skal opleve ikke selv at kunne vælge hvor vi ønsker institution, da Valhalla heller aldrig 

har været på vores ønskeliste.  

Med Venlig Hilsen 

Ruggero La Rosa 

 



Fra:                                    "Maja Gregersen" <maja.gregersen@hotmail.com>

Sendt:                                10. januar 2024 20:48:31

Til:                                      "BUFKP Organisationsdata" <Organisationsdata@buf.kk.dk>

Emne:                                Høring om sammenflytning af Bardommens Land og Valhalla

Att.:     Børne – og Ungdomsforvaltningen 

Administrativt Ressourcecenter

Høringssvar ang. flytning af Bardommens Land til lokaler i Valhalla

 

Med dette brev, vil jeg gerne argumentere imod ovenstående høringsforslag. 

 

Bardommens Land er en institution, som tidligere har haft problemer med personale og pædagogik 

herunder flere dårlige tilsynsrapporter. Derfor har der været udskiftning i ledelsen og fokus på at få 

institutionen på rette fod. Alle pædagoger er blandt andet undervist i den pædagogiske tilgang COS, i 

forhold til at støtte børn følelsesmæssigt og skabe en tryg base for børnene. Herudover er det en 

institution, som netop har besluttet sig for at have en naturprofil og er ved at bygge dette op med de 

fysiske rammer, det kræver. Man kan frygte, at en flytning af institutionen vil skabe for meget uro i den 

proces, som institutionen er i gang med. Der vil gå tid fra børnene i processen med at få de nye rammer 

til at fungere, i stedet for ro til at skabe et trygt sted og en tryg base for vores børn. Man kan også frygte 

personaleflugt, som ofte ses i processer som denne. Med tiden vil de to institutioner måske blive lagt 

sammen, hvilket igen vil skabe uro.

 

Afstand til og fra institutionen har meget stor betydning i en travl hverdag for børnefamilier og en flytning 

af ens børns institution vil medføre en mere stresset hverdag og børn der afleveres tidligere og hentes 

senere. 

 

Jeg håber meget at I vil tage disse argumenter med i Jeres beslutning ang. Bardommens Land. Vi har 

ikke selv valgt Bardommens Land til vores datter og nu er vi bekymrede for at institutionen bliver 

yderligere forringet. Vi er kede af at vi igen skal opleve ikke selv at kunne vælge hvor vi ønsker 

institution, da Valhalla heller aldrig har været på vores ønskeliste. 

 



Med Venlig Hilsen

Maja Gregersen 

 

 



ATT: Emil Brødsgaard Centerchef, Administrativt Ressourcecenter Børne- og Ungdomsforvaltningen 

 

Kære Børne- og Ungdomsudvalg i Københavns Kommune.  

 

Jeg skriver til jer på vegne af Forældrerådet i Barndommens Land vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet 

og flytning af Barndommens Land til Valhallas lokaler.  

 

Forældrerådet er noget forundret over den nye melding om, at Barndommens Land skal flytte til Valhallas 

lokaler, og hvor vi stillede os overvejende positive over for sammenflytning i Barndommens Lands lokaler, 

hvis en række tiltag blev sat i gang, så er vi stærk kritiske over for at skulle flytte over i Valhallas lokaler.  

Derudover bemærker vi, at der har været meget kort frist til et høringssvar i denne høringsrunde på 

halvanden uge, hvor vi sidst fik i ca. en måned, og det har gjort det sværere for forældrene i Barndommens 

Land at agere på denne høring, og det er vi som forældreråd naturligvis utilfredse med. 

 

Her følger vores bekymringer for en sammenflytning af Barndommens Land og Valhalla i Valhallas lokaler:  

 

Svært at udvikle den pædagogiske kvalitet 
Barndommens Land har vendt det dårlige ry, som institutionen tidligere har haft ved fokuseret, dedikeret 

pædagogisk arbejde. Det vil blive stærk udfordret, hvis Barndommens Land skal flytte. Dels fordi ledelsen 

vil skulle tage stilling til en lang række praktiske ting vedr. flytningen frem for at sætte den pædagogiske 

linje for huset. Dels vil det være svært at rekruttere og fastholde personale, som pt. gennemgår en 

efteruddannelse med fokus på natur til glæde for alle børn i institutionen. Naturuddannelsen har også 

været i fokus i den netop overståede indvendige renovering og i indretningen af legepladsen. 

Forældrerådet har også svært ved at se, hvordan Barndommens Land kan holde fokus på naturprojekter på 

så lille en legeplads, som Valhalla kan tilbyde.  

Det prisværdige pædagogiske arbejde, som de seneste år har vendt udviklingen i Barndommens Land, har 

givet institutionen et godt ry i lokalområdet, og vi modtager børn fra flere af de omkringliggende 

vuggestuer med stor glæde. Hvis Barndommens Land flyttes, vil den mangle i lokalområdet.  

 

Valhallas lokaler er i dårligere stand end Barndommens Lands: 
Valhallas lokaler ældre, i dårligere stand og der er mindre plads end i Barndommens Land: Vi har tidligere 

givet udtryk for de forbedringer, det ville kræve at flytte Valhalla til Barndommens Land. Det ville kræve 

lidt, men der ville være plads nok. Vi kan slet ikke se, hvor Barndommens Land skal kunne være i de lokaler, 

hvor Valhalla er på nuværende tidspunkt. Barndommens Land kan få fem lokaler + ét fælleslokale til de seks 

nuværende stuer og to udflytter-grupper, og det er ikke optimalt. Dels trænger både køkkener og legeplads 

til gennemgribende renovering, dels er der trængt med plads både inde og ude, da der er ikke store 

muligheder for at udvide legepladsen, som det er tilfældet i Barndommens Land. Barndommens Land kan 

tilbyde en større legeplads, omend denne også ville have behov for en udvidelse, men der er plads op mod 

Bolsjefabrikken til denne udvidelse. Barndommens Lands' legeplads er allerede inddelt i mindre små 

områder, så den er langt mere oplagt at dele mellem to institutioner end den forholdsvis åbne legeplads i 

Valhalla.  

 

Kan Valhallas lokaler nå at blive renoveret inden sammenflytningen - og vil det være godt nok til så 
mange børn? 

Vi stiller os også skeptiske over for, at den nødvendige renovering af køkkenet og legepladsen kan nå at 

være færdig inden den planlagte flytning 1. juni 2025 uden at enten vores børn eller Valhallas børn skal 

midlertidigt genhuses et andet sted. Hvis Valhalla flytter ind i Barndommens Land kan de flytte direkte ind i 

moderne lokaler, hvor der desuden er mere plads - enten til at beholde det antal børn, der er på 

nuværende tidspunkt, eller til at have ekstra fælleslokaler til kreative 

udfoldelser/boldrum/tumlerum/aflevering + afhentning af børn i udflytterbørnehaverne. I Valhalla kan hver 



institution kun få ét fællesrum til både vuggestue- og børnehavebørn, som også skal fungere som 

afhentning- og afleveringsrum og som stue for udflytterbørnene på dage, hvor det ikke er muligt at køre 

med bussen, som det netop har været tilfældet grundet sneen.  

Vi er også bekymrede for, at den trængere plads vil medføre dårligere indeklima og at akustikken vil blive 

stærkt forringet. Derudover er en moderne bygning som Barndommens Lands nuværende lokaler meget 

mere energieffektive.  

 

Byggestøv og -støj udenfor  
Vi er også meget bekymrede for, hvad det fortsatte byggeri i Mjølnerparken har af betydning for børnenes 

muligheder for og kvaliteten af ude-tid, da der er meget byggestøv og larm i umiddelbar nærhed.  

 

Længere til institution vil udfordre mange forældre 

Mange forældre har allerede udtryk tvivl om, hvorvidt de vil fortsætte i Barndommens Land, hvis 

institutionen flyttes til Mjølnerparken, da den længere vej kan udfordre den travle hverdag, som for mange 

akkurat lige hænger sammen, og hvor valget af en institution tæt ved bopælen har været højeste prioritet. 

Samtidig vil det blive meget svært at tiltrække nye familier, hvis beskeden til nye forældre er, at 

institutionen flytter om et års tid.  
 

Mere meningsfuldt at flytte en mindre institution ind i Barndommens Lands lokaler 

Det er klart, at forældre i Valhalla vil have den samme overvejelse ift. flere af de ovenstående punkter, hvis 

de skal flytte, som forældrene i Barndommens Land har. Vi ser det derfor ikke som en optimal løsning at 

lægge disse to institutioner sammen. I stedet kunne en mindre institution, eks. en vuggestue, som ligger 

tættere på Barndommens Land, og som måske ikke har lige så moderne faciliteter, med større fordel flytte 

ind i Barndommens Lands ekstra lokaler. En integreret institution er en meget stor institution, som er svær 

at presse ned i det antal lokaler, som særligt Valhalla, men også som Barndommens Land tilbyder, og hvis 

en mindre institution med 3-4 stuer flytter ind i Barndommens Land ville de have mulighed for at udvide 

med tiden eller bruge de ekstra rum på fællesarealer til gavn for børnene.  

 

På vegne af forældrerådet og hele forældregruppen i Barndommens Land, 

 

__________________________________________________ 

Stine Elmer Madsen,  

Forperson i forældrerådet.  



Fra:                                    "Tilde Landrup" <landrup@gmail.com>

Sendt:                                10. januar 2024 20:16:12

Til:                                      "BUFKP Organisationsdata" <Organisationsdata@buf.kk.dk>

Emne:                                Høring om sammenflytning af Barndommens Land og Valhalla

Til rette vedkomme, 

Vores søn er netop startet i vuggestuen hos Barndommens Land. Institutionen er nøje valgt i forhold til 

beliggenhed, deres udearealer især deres natur-profil , nyrenoverede lokaler og vores daglige logistik 

som familen på 4. Vi har haft en rigtig god opstart med et meget kompetent og i mødekommen 

personale. Det er derfor med yders stor bekymring at Københavns Kommune ønsker at rykke 

institutionen hen til Valhalla. 

Hvis Barndommens Land ender med at blive flyttet ser vi en hverdag der ikke hører sammen, og vi vil 

derfor have det rigtigt svært ved at flytte med. 

Vi stemmer imod at Barndommens Land flyttes og ønsker at institutionen forbliver på Ragnhildgade 

31.

Venlig Hilsen

Tilde Landrup
landrup@gmail.com

+45 52 72 95 53



Kære Børne- og ungdomsudvalg. 

 

Vi ønsker at protestere kraftigt imod at flytte Barndommens Land til Valhalla i Mjølnerparken! 

 

For det første har området ikke det bedste ry, og personlige erfaringer bekræfter denne påstand. 

Vores datter skal slet og ret ikke have daglig gang i dette område. 

For det andet har vores datter behov for faste, trygge rammer. Et institutionsskift vil være en alt 

for stor mundfuld, da hun først nu er begyndt at falde til. At rive op i alt det, vil tvinge os til at 

skulle starte forfra. Og skal det gå ud over et stakkels uskyldigt barn, der ikke ved bedre? Nej tak. 

Det kommer til at kaste psykiske udfordringer af sig. 

 

Hermed er det en klar appel herfra, at forslaget skal skrottes. Det samme gælder i øvrigt det 

omvendte forslag, hvor der er tale om at flytte Valhalla til Barndommens Land. 

 

-Anders og Maria 

Forældre til børnehavebarn i Barndommens Land 

 



I forbindelse med tale om sammenslutning af Barndommens land og Valhalla, vil jeg som forældre modsige 
mig at barndommens land skal flytte lokaler. 
 
Vi har i forvejen en lidt længere tur for at aflevere vores søn, da vi i vores hushold ikke har bil. En sammen 
flytning for os vil betyde at jeg vil være nødsaget til at gå yderligere ned i tid, pga transport tiden frem og 
tilbage, hvilket vil have en kæmpe virkning på vores private økonomiske situation. 
Vi ville derfor være nødsaget til at finde en anden vuggestue/institution og melde vores søn ud af 
barndommens Land, i tilfælde af at lokationen bliver rykket. Det ville vi være kede af da vi er glade for 
stedet, men nødsaget til for at vores økonomi og familie kan hænge sammen. 
 
Håber I tager mine ord med i overvejelserne. 
 
Mvh. Stevi Bjørnbak, mor til William, vuggestuen barndommens land 
 



Utilfredshed og forargelse over forslag om sammenflytning af Barndommes Land og Valhalla 

 

Kære Børne- og Ungdomsudvalg 

Det var med enorm utilfredshed, vi hørte om forslaget om at flytte vuggestuen Barndommens Land til 
Valhallas lokaler i Mjølnerparken. Det føles ærlig talt som et form for overgreb. Hvilken selvbestemmelse over 
sit barns hverdag har man egentlig som forældre, når man ikke engang kan være sikker på stedet, hvor ens 
barn er i institution? 

Som forældre betyder det enormt meget i hverdagen, at man er tryg ved den institution, hvor ens barn går. 
Vi valgte at sende vores søn, Alban, i vuggestue i Barndommens Land af flere årsager. Gode lokaler, god 
placering, natur-profil, integreringen med udflytter børnehaven i samme bygning.  Alt dette kan vi vinke farvel 
til, hvis vuggestuen flytter til Mjølnerparken og ind i Valhallas lokaler. Mjølnerparken er i øjeblikket desuden 
en stor byggeplads. Derfor er vi naturligvis også bekymrede for støj og byggestøv, når børnene er ude. Det 
betyder også meget for os som forældre. Derudover kan vi heller ikke andet end at forvente et tab af 
pædagogisk personale. Alt andet er naivt. Man må også forvente, at det bliver sværere at fastholde og 
rekruttere personale. Og lige præcis det pædagogiske personale betyder ufatteligt meget for vores søns 
trivsel. Det ved alle forældre.  

Med flytningen ryger også den tryghed, vi havde i maven, da vi valgte Barndommens Land til vores søn. Vi er 
blevet reduceret til brikker i et puslespil. Vi har aldrig takket ja til, at vores søn skal gå vuggestue i 
Mjølnerparken eller i Valhallas lokaler. 

I vores hverdag betyder det helt konkret længere transporttid til og fra vuggestuen både til vores hjem og 
arbejde. Det bliver derfor sværere at jonglere både arbejde og familie, og det er en stresfaktor, der kan være 
svær at håndtere i en hverdag, der i forvejen er presset. Som den er hos alle familier med små børn. Derudover 
kan vi ikke andet end forvente, at kommer til at påvirke vores søn negativt. Hans tryghed ved vuggestuen 
bliver fjernet, hvilket uden tvivl kommer til at resultere i hårde dage med usikkerhed og utryghed ved hans 
egen hverdag. Det er jo uden tvivl det værste. 

Vi håber derfor inderligt at forslaget om sammenflytning bliver skrottet. 

 

Med venlig hilsen 

Annahita Maria Boje Nikpour og Thomas Søndergaard Eriksen 



Vedr. høring om sammenflytning af Barndommens Land og Valhalla 
Vores søn er netop i mandags (8/1) startet i vuggestue i Barndommensland og samme dag som han 
startede fik vi at vide at institutionen måske skal flytte i forbindelse med sammenflytning med Valhalla. Det 
ville vi være utroligt kede af. 
 
Vi pendler begge et stykke til arbejde og læreplads og prioriterer derfor beliggenhed af institutionen meget 
højt. Hverdagslogistikken hænger kun lige sammen, og flytter institutionen til en ny lokation vil det 
formentlig betyde at den ene af os må opsige arbejde eller afbryde uddannelse. 
 
Derudover er vi nervøse for at en kommende flytning vil give en urolig periode i institutionen nu hvor vores 
søn har brug for at falde til. Især er vi nervøse for om der i perioden op til en eventuel flytning vil være 
utryghed om planerne og derfor være personale, der søger andre steder hen.  
 
På længere sigt synes vi det ser svært ud at bevare naturprofilen, hvis begge institutioner skal dele et 
udeområde med mindre plads. 
Generelt synes vi det ser ud som om Barndommens Land har mere moderne lokaler, hvilket er en fordel, 
når der kommer mere pres på køkken og andre fælles faciliteter, frem for at være i de ældre lokaler ved 
Valhalla. 
 
Mvh 
Jeppe Klitte Sørensen og Maja Holm 
Forældre til Esben i Barndommens Land 
 



Selv i 2024 er det udfordrende at være enlig mor i Københavns kommune. Der er ydmygende 
papirer man skal udfylde, en dårligt fungerende fødegang og alt for dyre boliger. Det er derfor 
noget der fylder rigtig meget når Københavns kommune går ind og vælter læsset som I har gjort 
her.  

Ikke alene beder I om at man skal omlægge hele sit liv og i forvejen sårbare hverdag, men I giver 
mig kun 3 dages varsel til at svare på det. Det er et stort og ubehageligt indgreb i mit liv I laver her.  

Som enlig mor betyder det rigtig meget i min hverdag hvis mit barn bliver flyttet til en anden 
institution. Jeg har i forvejen udfordringer omkring pasning. Babysittere får ca 40-50 kr i timen 
mere end jeg tjener. Derfor er jeg ofte nødt til at benytte mig af netværk og familie. Hvis 
vuggestuen bliver flyttet så den ikke længere er i nærområdet kan dette ikke lade sig gøre.  

Min mor er lungesyg, hun er i stand til at hente min datter nogle dage netop fordi vuggestuen 
ligger tæt på, men hun har ingen bil og ingen mulighed for at gå så langt sammen med et lille barn. 
Derudover ligger Valhalla i et område med voldsom byggestøj og –støv som en lungesyg ikke kan 
udsættes for. Ej heller vil jeg være tryg ved at sende mit barn hen i sådan en situation.  

Det vil derfor ikke være muligt for mig at opretholde en normal hverdag og en fuldtids arbejdsdag 
og jeg ville være nødt til at tage deltidsarbejde eller helt lade være med at arbejde.  

Institutioner i Københavns kommune har generelt, og med få undtagelser et frygteligt ry og rygte. 
Det er ikke nemt at træffe en så vigtig beslutning på vegne af sit barn. Da jeg skulle træffe den 
beslutning havde jeg tre institutioner at vælge imellem. Jeg fravalgte en fordi den ikke var 
integreret og jeg synes det er meget for et barn på 2 at skulle skifte pædagoger, venner og hele 
bygningen ud for at komme i Børnehaven.  

Jeg fravalgte den anden da de selv sagde at de aldrig gik tur fordi det ikke var en mulighed med 
deres store børnegrupper og fordi der ikke var grønne områder at gå til.  

Jeg tilvalgte netop Barndommens Land fordi de havde pædagogisk overskud og fordi de ligger nær 
flere parker og grønne områder som de ofte går tur til. De kan lige nå frem og tilbage inden 
frokost. Det kan Valhalla ikke. Det er noget Barndommens Land også bruger til at understøtte 
deres naturprofil og deres pædagogiske strategi. Jeg kan ikke se at Valhalla på nogen måde har det 
overskud og de muligheder og jeg ville derfor aldrig overføre mit barn dertil.  

Barndommens land har moderne, velfungerende bygninger og et godt køkken, samt en legeplads 
der giver mulighed for fordybelse og leg. Det har Valhalla ikke på dette tidspunkt. Mens der ville 
være plads til børnene fra Valhalla i Barndommens Land på dette tidspunkt er det modsatte IKKE 
muligt uden gennemgribende renovering og nedskalering af børnetallet. Ja der er 2 huse, men de 
bruger altså også dem begge 2.  

Jeg håber I aflyser denne utroligt dårlige ide og finder en bedre måde at spare penge på. Måske 
ved at sammenlægge en mindre og ikke integreret institution med Barndommens Land? Mit barn 
kommer i hvert fald ikke over i Valhalla og jeg vil kæmpe imod denne plan til det sidste.  



Hele ideen virker dårligt overvejet og bærer præ af at være blevet slynget ud i sidste øjeblik. Det 
synes jeg er dybt uansvarligt af jer når det drejer sig om så stort et indgreb i børns liv.  
Venlig hilsen 
Maria Beisheim, mor til barn i Barndommens Land.  
 



Vi skriver for at give vores mening til kende ift. sammenflytningen af Barndommens Land og Valhalla.  

Vi vil blive utrolig kede af, hvis Barndommens Land på sigt skulle sammenlægges hos Valhalla, da vi bor tæt 

på Barndommens Land og derfor ikke tænker at kunne benytte den nye lokalitet ved vores næste barn.  

Desuden virker Valhallas indendørs lokaler både mindre og i ringere stand og den udendørs plads er ikke 

tilstrækkelig ift. fysisk udfoldelse og den naturprofil, Barndommens Land netop har fået i stand. Derudover 

foregår der ift. ghetto-lovgivningen meget renoveringsarbejde, som gør legeplads mindre attraktiv ift. 

byggerod, støj og støv.  

Alt i alt vil vi blive meget kede af, hvis Barndommens Land skulle sammenlægges med Valhalla på Valhallas 

areal. 

 

Mvh.  

Fredy E.M. Quiroga og Mette Holst Christensen, 

forældre til Rasmus i Barndommens Land.  

 



Denne nedenstående punkter vil påvirke vores familie hverdag efter flytningen.  
 
Så jeg vil gerne ikke min datter bliver flytte i Valhalla. 
 
Fastholdelse og rekruttering af personale  
 
- Tab af pædagogisk kvalitet, hvis meget personale forlader Barndommens Land 
 
- Længere vej til institution kan få mange familier til at vælge Barndommens Land fra, hvis den flyttes - både 
nye familier og de nuværende.  
 
- Valhalla har mindre plads både ude og inde og det er en ældre bygning, hvor der er brug for at renovere 
både legeplads og køkkener. Det frygter vi vil tage lang tid og måske ikke være klar til indflytning og så skal 
Barndommens Land måske genhuses et andet sted. Flytter Valhalla til Barndommens Land kommer de over 
i mere moderne lokaler frem for at vi skal hen i ældre lokaler.  
 
- Natur-profilen bliver svær at arbejde med på mindre udendørs plads.  
 
- Mjølnerparken er en stor byggeplads og vi er bekymrede over mulig larm og byggestøv, når børnene er 
ude.  
 



Kære Børne og Ungdomsudvalg.  

 

Som forældre til en barn i vuggestuen ser vi med bekymring på en mulig flytning af Barndommens Land.  

Vores barn trives i sit nuværende miljø og vi frygter at flytningen af Barndommens Land kan have 

konsekvenser indenfor flere områder. 

Vores barn har en tæt relation til pædagogerne på stuen. De er med til at han trives, føler sig tryg og 

udvikler sig. Vi er nervøse for at flytningen kan føre til at denne konstellation af pædagogisk personale ikke 

kommer til at bestå.  

Derudover har vores barn opbygget gode sociale relationer til de andre børn på stuen. En konsekvens af 

flytningen kan være at forældre og dermed også børn vælger at søge til andre institutioner grundet 

geografiske udfordringer og dermed vil de sociale relationer som vores barn har arbejdet på gå tabt.  

I den periode vores barn har været i vuggestuen har Barndommens Land arbejdet dedikeret på en 

naturprofil hvilket vores barn er meget glad for. Når man ser på Valhallas lokaler fremstår disse af ældre 

dato samt at både inde og udearealer virker begrænset hvilket ikke virker foregentlig med naturprofilen.  

En stor bekymring med de ældre lokaler er selvfølgelig også indeklima, som har en stor betydning for os.  

 

Vi håber at ovenstående kan være med til at ændre jeres mulige beslutning om at flytte Barndommens 

Land til Valhalla. 

 

Med venlig hilsen 

 

Mia Abild og Hege Isaksen 
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Hej,

Ifb. med høring om sammenflytning af Bardommens Land og Valhala, vil vi gerne give vores 

bekymring om flytning til Valhala til kende. 

Vi har pt. 2 børn i hhv. børnehaven og vuggestuen i Barndommens Land, og vi er utrolig glade for det. 

Vi fik i sin tid tildelt en garantiplads til vores ældste barn i Barndommens Land og selvom det ikke var 

hvad vi havde ønsket, gav vi det en chance, og det er vi meget glade for i dag. Vi har været så glade for 

institutionen, at det slet ikke var en mulighed, at vores yngste barn ikke skulle gå der. Med en flytning 

af Barndommens Land til Valhala kan vi frygte, at meget af det faste, stabile og dygtige personale i 

Barndommens Land ikke vil følge med. Det ville være rigtig ærgerligt, da vi i de sidste 4,5 år har 

oplevet enorm stor personalestabilitet, som har givet  børnene i Barndommens Land tryghed og ro, som 

flytningen kan påvirke negativt. 

 Vi sætter også stor pris på faciliteterne i Barndommens Land, der har rigtig store og gode 

udendørsarelaer (2 legepladser) og fine store stuer, fællesarealer og motorikrum. Vi synes, at det ville 

være så trist, at børn og personale skal flyttes til mindre og dårligere faciliteter. Derudover er 

omgivelserne ved Valhala enormt påvirkede af byggerod, støv og larm fra lastbiler og byggeplads i 

Mjølnerparken, hvilket vi ikke ønsker skal være en del af vores børns hverdag. Vi kan også frygte, at 

den fantastiske naturprofil, som Barndommens Land arbejder med, og som giver børnene så meget 

viden og færdigheder, vil blive svær at arbejde med pga. dårligere udendørs faciliteter. 

Alt i alt synes vi, at en flytning af Barndommens Land til Valhala vil være en kæmpe katastrofe med 

store negative konsekvenser for en institution, som fungerer rigtig godt og uden børnenes trivsel og 

udvikling for øje. 

Vi håber, at i vil tage vores bekymring til overvejelse.

Mange hilsner 

Patrick Sønnichsen og Christiane Borregaard



Hej 
 
Min datter går i vuggestue i Barndommens Land, og jeg er som mange andre af institutionens forældrene 
og ansatte ikke begejstret for høringsforslaget om, at Barndommens Land skal flytte til lokaler i Valhalla. 
Min primære bekymring er, at det vil give udfordringer med at fastholde det dygtige personale hos 
Barndommens Land. Hvis for mange ansatte vælger at opsige deres stilling pga en sådan flytning, vil det 
betyde et tab af den høje pædagogiske kvalitet. 
 
Valhalla har desuden mindre plads både ude og inde, og det er en ældre bygning, hvor der er behov for at 
renovere både legeplads og køkkener inden en sammenflytning. Jeg frygter, at en omfattende renovering 
ikke vil kunne overstås i tide, og så skal Barndommens Land måske midlertidigt genhuses et helt andet sted. 
Jeg valgte netop en integreret institution til min datter for at undgå for meget rykken rundt, og nu risikerer 
jeg at hun skal igennem flere flytninger. Hvis der skal ske en sammenflytning af Barndommens Land og 
Valhalla, giver det mere mening at sidstnævnte flytter ind hos os i de mere moderne og allerede nymalede 
lokaler. 
 
Endeligt er Mjølnerparken en stor byggeplads og således ikke et rart område for hverken børn eller voksne 
at være udenfor pga støj og byggestøv. Barndommens Lands natur-profil bliver også svær at arbejde med, 
når der er mindre udendørs plads at være på.  
 
Håber I vil tage disse bekymringer alvorligt, da en sådan sammenflytning kan få stor betydning for både 
vores børns og de ansattes trivsel.  
 
Mvh Lotte Heiring 
 



Hej, 
 
Jeg skriver til jer, da jeg har en lille dreng i Barndommens Land. I vores familie vil det have en stor negativ 
betydning, hvis institutionerne bliver flyttet sammen. Vi bor i forvejen langt fra institutionen og kommer 
endnu længere væk, hvis vi skal til Valhallas lokaler. Derudover har det stor betydning os, at institutionen 
har gode faciliteter både inde og ude. Det vil være så ærgerligt at skulle flytte i mindre og ældre lokaler 
særligt med et mindre udeareal også. Det kommer til at have betydning for, om vi vælger at vores dreng 
skal fortsætte i børnehave i institutionen. 
 
Vi tror, at det kan have negativ betydning for de ellers stabile og dygtige medarbejdere, vi møder i 
Barndommens Land, hvis sammenflytningen gennemføres. Det vil betyde enormt meget for den kvalitet, vi 
oplever, der er blevet opbygget i institutionen over de seneste år, hvis medarbejderne ikke længere vil 
være der. Vi ser Barndommens Land som et attraktivt sted for medarbejderne lige nu, og det er vi bange 
for, at I sætter på spil ved at flytte institutionen. 
 
Der er rigeligt institutioner i kommunen, der er udfordrede. Lad nu én, der fungerer, få lov til at fungere. 
 
Mvh 
 
Liselotte Kragh 
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Vi, forældre til Ellen Lindberg, som går i Barndommens Land ville være meget kede af at skulle skifte 

institution. Vi er så glade for Barndommens land, både for pædagogerne og lokalerne. Derudover er vi 

meget afhængige af at det ligger så tæt på vores hjem, da jeg pendler til mine klinikophold og snart 

starter KBU. Hvis vi bliver flyttet til Valhalla er vi derfor nød til at finde en anden løsning. Desuden 

syntes vi ikke Valhalla’s lokaler og udendørsarealer er optimale. 

Vi håber meget at i vil lytte til alle de familier som elsker Barndommens land.

Med venlig hilsen,

Anna & Carl Lindberg
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Kære Københavns Kommune

Vores datter går på nuværende tidspunk i Barndommens Land. Vi er stærkt imod en sammenflytning af institutionen med 

Valhalla da vi er bange for, det vil få store konsekvener for vores datters hverdag. Flytningen af Barndommensland vil også 

betyde, at meget personale vil gå tabt, længere afstand til institutionen og vi er ikke tilfredse med Valhallas lokaler. Vi håber 

i vil overveje alle de ulemper flytningen vil få for vores børn. Dette er ikke noget vi ønsker skal ske. 

Med venlig hilsen

Mana Amin Hassan 



Hej  
 
Jeg skriver på baggrund af at mine børn går på institutionen barndommensland. På baggrund af den 
politiske afgørelse om at nedlukke denne institut, ønsker jeg som forældre at dropper denne beslutning, 
specielt fordi jeg og min mand og mine børn er glade for at gå her. Begge mine unger kan lide atmosfæren, 
pædagogerne og alt hvad der vedrører denne institution. Vi øsnker vitterligt at man ikke lukker dette sted 
ned. 
 
MVH 
Huda Yousif 
 



Kære Børne og Ungeudvalget, 
 
Jeg kan forstå på ledelsen af min datters institution, Barndommens Land, at det overvejes at flytte dem til 
Valhalla. 
 
Dette er jeg helt, helt uforstående overfor. Hvorfor dog flytte en velfungerende institution, med 
nyrenoverede lokaler og stort udeareal, til en lokaler i dårligere stand og mindre udeareal. Netop 
udearealet er en af grundene til at vi valgte Barndommens Land. 
Vi bor selv tæt på Valhalla, men valgte den netop fra på grund af den lille legeplads, for ikke at nævne det 
store byggeri der foregår ved siden af i Mjølnerparken. 
 
Vi håber meget at I vil genoverveje forslaget, da det fra Barndommens Land ingen mening giver at flytte 
institutionen. 
 
Hilsen Linnea  
 



Jeg skriver på vegne af mine børn Bertram Brender og Valdemar Brender som har sin hverdag i 

Barndommens land. En hverdag hvor de trives og har det godt.  

En evt flytning til Valhalla vil betyde, at børnene får væsentlig mindre plads at bevæge sig på. Pt. Har de 

både et motorikrum, deres egen stue, en stor gang og et krearum til rådighed, som bliver brugt meget. At 

flytte til Valhalla vil betyde mindre plads og dermed også flere børn pr kvm, mere larm og mindre trivsel. 

Barndommens land har en stor legeplads, som er inddelt i mange forskellige områder, som betyder at 

børnene kan blive opdelt i grupper og herved få mere kvalitetstid med de voksne, dette vil også ændres 

hvis de flytter til Valhalla - hvor pladsen både er mindre og mere slidt. Lokalerne i Barndommens land er 

ligeledes blevet renoveret og der er brugt både tid og penge på dette, hvilket gør institutionen pæn og 

nydelig, hvorimod Valhallas arealer er mere slidte.  

Barndommens land har en hel etage til rådighed til Valhalla og der er gode rum de kan flytte ind i. De vil få 

en masse udendørs arealer med forskellige rum i rummet.  

Det er vigtigt at gøre brug af Barndommens Lands nyopstartede natur-profil, som der ikke med sikkerhed er 

plads til på Valhallas grund.  

Parkeringspladser til både barnevogne, cykler og biler er også mindre hos Valhalla og det vil blive kaotisk 

om morgenen at aflevere sit barn - både ved udflytterbussen og i institutionen. Barndommens land har en 

del udendørs plads til dette.  

Herudover er vi overordentlig glade for køkkenet i Barndommens land og dette vil ligeledes ændre sig - 

både strukturen, maden, pladsen og personalet.  

 

Mvh Ann Sofie Vejby (mor til to drenge der trives i Barndommens land) 

 



Hej Børne- og Ungdomsudvalget 

 

Jeg er meget ked af pludselig, og med meget kort varsel, blive informeret omkring at der er en chance for at 

Barndommens Land bliver flyttet til Valhallas lokaler!? 

Der har i nogen tid været tale om det modsatte, hvilket måske kan give mere mening, men at flytte 

Barndommens Land til Valla, vil betyde at vi tager vores søn over i en anden børnehave. Og vi vil selvfølgelig 

finde den snart, da han lige er startet i børnehavedelen af Barndommens Land, og vi derfor gerne vi have et 

længere forløb et andet sted. 

Sylvester (min søn) er utrolig glad for Barndommens Land, og han har nu været der i 2 år.  

Grunden til at vi valgte denne institution, var fordi at den havde så meget udeareal, og fordi at den havde 

en Natur-profil. Hvad jeg kan se og læse mig frem til, er Valhalla's udeareal mindre og stedet trænger til en 

kærlig hånd. Vi har lige gennemgået en renovering i Barndommens Land. 

Derudover bor hans mor lige rundt om hjørnet, og jeg er så sent som i fredags flyttet to gader væk fra 

Barndommens Land, for at være tætte på både hans mor og især hans institution. Så for vores familie er 

det VIRKELIG den værste besked at modtage. 

Mjølnerparken er ikke et område jeg har lyst til at placerer mit barn, det er et af de hårdeste og mest 

kriminelle områder i København, og der er en kæmpe byggeplads i området på nuværende tidspunkt, som 

min søn med både allergi og astma ikke skal placeres i. 

Derudover er der meget larm, hvilket der er nok af i en børnehave uden en byggeplads i baghaven. 

 

Alt i alt tager vi i hvert fald vores søn ud af børnehaven, hvis dette forslag gennemføres, og det ved jeg at 

der er mange flere der vil gøre.  

Plus flere pædagoger har oplyst mig privat, at de også finder sig et andet job, hvis dette bliver gennemført. 

 

Venlig hilsen  

Jonas Møller Manicus 

Gunhildsgade 3, 1 tv. 

2100 København Ø 

Tel: 22 30 64 22 

 

 



Hej KK 
 
Luk ikke barndommensland. Min hverdag vil blive ødelagt!!!!!!!!  
Først og fremmest er det forfærdelig som enlig mor, at hører ens institution skal rykkes til Valhalla. 
Jeg har endda fået hjælp til, at komme ind i barndommensland, da de tilbød lige præcis det en enlig mor 
søger hjælp til.  
Mit Barn trives så godt i barndommensland med deres ude areal og indendørs! De gør det så godt, at jeg 
ikke kan klage. 
Førhen ja, blev de ratet dårligt, men at være i det, er det det bedste valg for mit barn. 
 
Ved at i lukker barndommensland, udsætter i mit barns sociale privatliv! Hun vil blive mere ensom! 
Der er blevet bygget børnevenskaber, plus der er bygget relationer, der kan hjælpe mig med at hente og 
bringe. 
Jeg har intet hjælp! Barndommensland gør det muligt for mig, at have et fuldtidsarbejde, plus engang 
imellem hjælp med at hente og bringe!  
Ved at rykke hele os til Valhalla, er min hverdag slet ikke fungerende og jeg ved ikke hvad jeg skal gøre af 
mig selv! 
Jeg ser det ikke som en mulighed for os, at I bare har lyst til at lukke en velfungerende institution med 
veluddannede pædagoger og leder, der viser interesse i at udvikle barndommensland til noget bedre! Og 
de er godt igang, i som beslutningstager, må gerne tage derover og se, hvor godt vores og mit barn har det!  
 
 
 
Med venlig hilsen Linda Zhu, mor!  
Fra Barndommensland!  
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Goddag 

Jeg skriver angående min datter Touline som går i barndomsland børnehaven.

Vi har hørt og læst om partshørings brev angående at huset bliver flyttede til Valhallas i sommer 2025.

Der er flere udfordringer i denne flytning.

Den første er at det er et ghetto område jeg har selv opvoksede i Mjølnerparken og kan huske hvordan 

vi hørte skyderi og at området bliver lukket af politie så man kan ikke komme ind eller ude.

Det er slet ikke tryg sted at sende vores børn.

Det anden udfordring er at der er renovering så vores børn kan bliver bange af det lyde der kommer og 

jeg har spurgt der er stadige fem år til de afslutter .

Det tredje er at det bliver langt for os som forældre at kører til mjølnerparken.

Desuden er det også et udfordring at vores børn har det ikke godt at blive flyttet rundt efter de kender 

stedet og er trygt hved det.

Og for mig er det det største problem at mjølnerparken er ikke et trygt sted.

Jeg tænker nu hvad hvis der sker skud eller mistanke om der nogle der sælger hash så ville politiet 

kommer og spærre vejen og tænk hvis det sker imens vores børn er i børnehaven.

Jeg har selv oplevet at vi skulle vente indtil politiet åbner for at man kan igennem mjølnerparken.

Så jeg ønsker virkelige at mit barn ikke bliver flyttet

Tak på forhånd

Mvh Sarah



Kære læser  
 

Jeg synes det er rystende og bekymrende at læse jeres seneste høringsbrev, omkring at institutionen 
Barndommens Land, måske flytter lokale til Valhalla.  
Vi er meget glade for denne fine institution i det hele taget og personalets gode arbejde også.  
 

Barndommens Land har også for nyligt brugt tid og resurser på at male og renovere lidt, og har desuden 
nyere lokaler en Valhalla’s, som både har brug for renovering i køkken og på legeplads.  
 

Jeg har talt med flere forældre, som ikke har planer om at flytte deres børn, hvis det bliver besluttet at 
barndommens land skal flytte, og dette gælder mig selv også.  
 

Jeg har personligt lidt længere afstand fra min bopæl til institutionen, men den ligger til gengæld meget tæt 
på mine forældres bopæl, som gør det nemt for dem at hente min datter, i hvertfald de dage hvor vi ikke 
selv har mulighed for at hente hende.  
 

Ydermere er Mjølnerparken i øjeblikket en stor byggeplads, og kommer til at forblive det et godt stykke tid 
endnu. Det tænker både jeg og de andre forældre, ikke kommer til at være en fordel, for alle de børn som vil 
gå på den institution. 
 

Vi håber på at vores bekymring bliver taget seriøst, og at planen om denne flytning ikke bliver aktuel.  
 

Venlig hilsen  
Amira 

 



Hej  
 
Vi er forældre til to børn på vuggestue pg børnehaven i barndommens land.  
Vi skriver da vi har modtaget et brev om en flytning af vores børns institution fra dens nuværende adresse, 
til at flytte ind sammen med Valhalla i Mjølnerparken. 
Dette er vi meget kede af at høre, da sådan en beslutning vil få konsekvenser for vores hverdag som familie, 
det vil få os til at søge andre instituationer for pasning af vores børn. 
  
Vi har en datter der lige er startet i skole og valget af skolen blev blandt andet taget på baggrund af skolens 
beliggenhed i forhold til barndommens land , sådan så at vi kan aflevere alle tre børn inden for en 
overskuelig afstand.  
 
En beslutning som denne vil få os til enten, at skulle flytte vores datter til en anden skole eller flytte 
drengene til en anden institution, således man kan få afleveringer og afhentningerne til at give mening.  
Uanset hvem vi flytter er børnene vil det medføre forvirring og usikkerhed hos den der flytter af børnene. 
Det vil vi på vegne af vores børn og os selv meget gerne være foruden.  
 
Vi har kendt barndommens land i snart 5 år, og har fortsat børn der skal gå der i flere år endnu.  
Vi har fulgt institutionens udvikling og hvordan deres hårdt arbejdende personale har løftet institutionens 
niveau så meget op, at det ikke er til at bære hvis en mulig flytning finder sted.  
De fysiske rammer, både inde og ude er helt særlige ved barndommens land og for ikke at nævne deres 
naturprofil som de har arbejdet med længe.  
 
Som forældre der bliver berørt at sådan en beslutning både på hverdagen og på vores børns tilværelse, vil vi 
udtrykke vores utilfredshed og håber på at vi (familie som måtte tage konsekvenser af sådan en beslutning) 
vil blive tilgodeset i vores ønske om at sådan en beslutning ikke går igennem.  
 
Med venlige hilsner  
Fatema Salem 
 



I forbindelse med forslaget om at rykke børnehaven Barndommens Land til samme adresse som Valhalla, vil 
vi gerne have taget vores oplevelse i betragtning. 
 

Vores datter er pr. 1. Nov 2023 startet i Barndommens Land. Hun var skrevet op til tre andre mere eller 
mindre tilfældige steder i lokalområdet omkring Vibekevang, hvor vi er flyttet til for et par år siden. Nora 
var stadig langt oppe på ventelisten da 1. Nov nærmede sig, så vi så os nødsagede til at tage sagen i egen 
hånd og fandt frem til to steder med ledig plads: Barndommens Land og Valhalla. 

 

Vi valgte Barndommens Land over Valhalla, da vi oplevede at her var større pædagogisk tilstedeværelse, 
bedre personalemæssig tilknytning, mere plads ude og inde og en større mangfoldighed i børne- og 
medarbejdergruppen og så er det væsentligt tættere på vores hjem. Vi var været utroligt glade for hendes 
opstart, indkøring og hverdag i Barndommens Land.  

 

Barndommens Land ligger som en lille fælles verden mellem almene boliger, andels- og ejerlejligheder. Der 
er ikke mange mødesteder i kvarteret mellem Haraldsgade - Lersøparkallé og Rovsinggade. Det vil det nye 
kvarterløft forhåbentligt være med til at ændre på. Men hvis vi skal opbygge en kvarter-følelse, så skal 
vores børn og vi voksne også møde og kende hinanden. Det sker pt kun i institutionerne i området.  
 

Forresten fik Nora i december tilbudt en plads gennem Pladsanvisningen med start pr 5. Marts! Så det er 
ikke forbi vi havde andre muligheden i vores eget lokalområde. 

 

Mvh Camilla J. Bjørn og Hans Storgaard  
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Hej. Jeg er mor til Sander som går i børnehave i Barndommens Land og til Lauge som går i vuggestuen. Jeg er enorm 

ærgerlig over den nye drejning alt dette har taget. Jeg synes ikke det giver mening at vores børn skal hen i en institution som 

er en del år ældre, som kan ses på både indendørs- og udendørs arealerne. Hos barndommens Land er der lyse, store og 

rummelige rum og ude arealer, som er designet mhp. Kreative og lærerige pædagogiske tiltag. Der er tager højde for de 

mange børn, så pædagogerne kan dele sig op, både inde og ude. Noget vi ved vores børn får meget ud af.

Vi ønsker på ingen måde at vores børn skal starte i Valhalla, som også er omgivet af byggestøj og står overfor en 

renovering. 

Vi er altså derfor IMOD at flytte til Valhalla. Og ØNSKER at forblive i skønne og trygge Barndommens Land. 

Hilsen Emma. 

Sendt fra min iPhone



Kære læser  
 
Jeg er far til to piger, som går i barndommens land. Den ene startede i børnehave i sommers og havde en 
lidt svær indkøring. Den anden er 1 år og er igang med indkøring i vuggestuen pt.  
 
Vi blev både rystede og bekymrede, da vi modtog besked om at barndommens land potentielt skal flytte til 
Valhallas lokaler.  
Vi er utroligt glade for barndommens land, både faciliteter og personale. Vi ønsker ikke at vores børn flyttes 
til Valhallas lokaler og det vil have en betydelig negativ effekt på vores hverdag - det er der flere årsager til: 
Vores børn skal igennem endnu en indkøring, hvilket er meget hårdt og kan være en lang proces. Det er 
svært når både mor og far arbejder fuldtid.  
Der er stor chance for at børnene mister deres gode bekendtskaber fra institutionen, da en del 
børn/personale nok vil søge et andet sted hen.  
Der er en del længere vej fra vores bopæl til Valhalla og børnene kommer derfor til at have længere dage i 
institution, hvilket vi ikke mener er optimalt for deres trivsel og udvikling.  
Valhalla har mindre plads både ude og inde og det er en ældre bygning, hvor der er brug for at renovere 
både legeplads og køkkener. Det frygter vi vil tage lang tid og måske ikke være klar til indflytning og så skal 
Barndommens Land måske genhuses et andet sted. Flytter Valhalla til Barndommens Land kommer de over 
i mere moderne lokaler frem for at vi skal hen i ældre lokaler. 
Mjølnerparken er en stor byggeplads, hvilke betyder mulig larm og byggestøv, som vil påvirke børnene når 
de leger på legepladsen eller sover til lur.  
Valhallas udendørs areal er minde end Barndommens land, hvilket gør det sværere at arbejde med natur-
profilen.  
Tak for din tid.  
 
Mvh 
Daniel 
 



Kære Børne- og Ungdomsudvalg,  
 
Vi skriver til jer angående det nyeste høringsforslag om sammenflytning af Barndommens Land og Valhalla 
til Valhalla’s lokaler.  
 
Vi er meget uforstående overfor det nye forslag og er meget bekymrede for at dette forslag skal blive stemt i 
gennem, da vi især frygter at det dygtige personale forlader Barndommens Land og at det vil blive meget 
svært at fastholde personalet ved en flytning. Vi har en søn som først fik plads i vuggestuen da han var knap 
2 år, han først gik et års tid i dagpleje, og det ville være en stor omvæltning for ham og vores familie at flytte 
institution endnu en gang og igen at skulle knytte sig til nye pædagoger. Han er en forsigtig dreng som nemt 
bliver utryg hvis der sker for meget nyt omkring ham på en gang. 
Sidst, i og med at Valhalla har betydeligt mindre plads og huses i en ældre bygning midt i Mjølnerparken 
som er en en stor byggeplads er vi også meget bekymrede for de ringere fysiske forhold i Valhalla 
sammenlignet med Barndommens Land og hvilke konsekvenser det kan have for vores søns trivsel.  
 
Vi beder jer derfor om at genoverveje det første forslag om at Valhalla i stedet flytter over i Barndommens 
Land, hvor faciliteterne for at huse to institutioner er langt bedre. Det vil have stor betydning for vores familie 
at vores søn får lov at blive i de trygge rammer han har i Barndommens Land.  
 
Mvh.  
Jeppe Thomsen og Josephine Als  

 



Kære Børne- og Ungdomsudvalg, 
 Jeg skriver for at udtrykke min dybe bekymring og utilfredshed med forslaget om at flytte Barndommens Land til Valhallas lokaler fra sommeren 2025. 
 Først og fremmest vil jeg gerne understrege, hvor glad jeg og min familie er for den nuværende institution, og den værdifulde betydning den har haft for vores dagligdag og børnenes trivsel. 
 Flytningen af Barndommens Land vækker bekymringer, som jeg mener er vigtige at fremhæve. En sådan ændring vil have betydelige konsekvenser for vores familie, og vi har store bekymring om Valhallas faciliteter. Dets mindre plads, ældre bygning og behov for renovering af legeplads og køkkener skaber tvivl om, hvorvidt det vil være en egnet erstatning for Barndommens Land. 
 Endnu engang vil jeg understrege, hvor vigtigt det er for os at fastholde den nuværende institution, der har været en tryg og værdifuld del af vores hverdag. Jeg håber inderligt, at I vil overveje konsekvenserne af denne flytning og tage hensyn til de familiers liv, som dette vil påvirke. 
 Med venlig hilsen, Jens Klinggaard  
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Kære læser 

Jeg er mor til to piger, som går i barndommens land. Den ene startede i børnehave i sommers og havde 

en lidt svær indkøring. Den anden er 1 år og er igang med indkøring i vuggestuen pt. 

Vi blev både rystede og bekymrede, da vi modtog besked om at barndommens land potentielt skal 

flytte til Valhallas lokaler. 

Vi er utroligt glade for barndommens land, både faciliteter og personale. Vi ønsker ikke at vores børn 

flyttes til Valhallas lokaler og det vil have en betydelig negativ effekt på vores hverdag - det er der flere 

årsager til:

• Vores børn skal igennem endnu en indkøring, hvilket er meget hårdt og kan være en lang 

proces. Det er svært når både mor og far arbejder fuldtid. 

• Der er stor chance for at børnene mister deres gode bekendtskaber fra institutionen, da en del 

børn/personale nok vil søge et andet sted hen.  

• Der er en del længere vej fra vores bopæl til Valhalla og børnene kommer derfor til at have 

længere dage i institution, hvilket vi ikke mener er optimalt for deres trivsel og udvikling. 

• Valhalla har mindre plads både ude og inde og det er en ældre bygning, hvor der er brug for at 

renovere både legeplads og køkkener. Det frygter vi vil tage lang tid og måske ikke være klar til 

indflytning og så skal Barndommens Land måske genhuses et andet sted. Flytter Valhalla til 

Barndommens Land kommer de over i mere moderne lokaler frem for at vi skal hen i ældre 

lokaler.

• Mjølnerparken er en stor byggeplads, hvilke betyder mulig larm og byggestøv, som vil påvirke 

børnene når de leger på legepladsen eller sover til lur. 

• Valhallas udendørs areal er minde end Barndommens land, hvilket gør det sværere at arbejde 

med natur-profilen. 

Tak for din tid. 

Mvh

Safiya 
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Jeg som forældre til et barn i Barndommens land ,er rystet over, i nu vil rykke den gode institution over 

til Mjølnerparken . Det vil desværre betyde at jeg vil skifte mit barn over til en anden institution 

...Afstanden har en kæmpe betydning for os ,også ligger den på en rolig vej , Mjølnerparken er 

desuden  stadig et stort byggerod fyldt med støv ,og ikke et sted jeg har løst til at rykke mit barn over 

til. Lokalerne i Barndommens land er desuden super gode ..

Jeg ved vi er mange som er utilfredse ,så jeg håber virkelig i vil tage vores svar til efterretning ..Mvh 

jeanette 
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Høringssvar vedr. nedskalering af dagtilbudskapacitet i Valhalla og Barndommens Land

Høringssvaret vedrører nyt høringsforslag (nu høringsforslag 1) om at Barndommens Land flytter til lokaler i 

Valhalla, og begge enheder fortsætter uafhængigt af hinanden.

Vi er forældre til et barn i Barndommens Land, og vi finder det stærk bekymrende, at der nu forlægger et 

forslag om at institutionen flyttes til lokaler i det nuværende Valhalla. Hvis høringsforslaget bliver en 

realitet, vil både vi og mange andre forældre utvivlsomt finde det nødvendigt at flytte til en anden 

institution. Der er særligt to årsager til, at det vil være en forkert beslutning af flytte Barndommens Land fra 

den nuværende adresse.

Mangfoldig sammensætning af børn

Barndommens Land ligger på grænsen mellem Østerbro og Nørrebro i et område som er præget af mange 

forskellige boligtyper. I Institutionens nærområde er der en stor variation i både almene boliger, 

andelsboliger, ejerlejligheder og rækkehuse. Det betyder, at Barndommens Land er en mangfoldig 

institution, hvor børn fra mange forskellige baggrunde mødes og danner relationer. Flyttes institutionen til 

Valhallas adresse vil afstanden til Østerbro blive øget betydeligt, og for de børn der i dag bor på Østerbro 

(herunder vores eget), vil det ikke længere være en attraktiv institution. Vedtages det nye høringsforslag 

om at flytte Barndommens Land vil det således gøre institutionen til et mindre mangfoldigt sted, og det vil 

være en beslutning, som fører til øget opdeling mellem Københavnerne. I stedet bør der i langt højere grad 

placeres institutioner i områder med de samme kvaliteter, som karakteriserer Barndommens Lands 

nuværende adresse. Steder hvor forældre fra forskelige kvarterer og med forskellige baggrunde finder det 

attraktivt at aflevere deres børn. 

Sammenhæng med vuggestuen Snurregården

Barndommens Land ligger i meget kort afstand fra vuggestuen Snorregården, og mange af børnene fra 

Snorregården starter efterfølgende i børnehave i Barndommens Land. Hvis Barndommens Land flytter, vil 

det gør Snorregården mindre attraktiv, da det vil blive sværere for forældre med vuggestuebørn i 

Snorregården at få en børnehaveplads i nærheden. Snorregården er i dag attraktiv for forældre, der ønsker 

børn i en rolig institution, som ikke er integreret. Flyttes Barndommens Land vil det således have en 

bredere negativ betydning for området på grænsen mellem Østerbro og Nørrebro.

Ud over de ovenstående forhold er Barndommens Land generelt en god institution, som lige har 

gennemgået en større og meget vellykket renovering og modernisering. Det vil derfor af en række 

forskellige årsager være en forket beslutning at flytte Barndommens Land fra sin nuværende adresse.

Med venlig hilsen

Alexander Astola Fugl og Marita Grønnegård, forældre til Vilfred i Barndommens Land
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Jeg som forældre har mit barn gående i barndommens land børnehave nægter at mit barn skal flyttes i en anden børnehave 

valhalla der er en grund til at barndommens

Land er blevet valgt så han kan nå at blive afleveret og det tæt på os så vi kan nå at komme på arbejd…. Hvis mit barn 

flyttes til valhalla vil jeg ha en garantiplads et andet sted tæt på os så vi kan nå at komme på arbejd… det duer ikke for os 

hvis han flyttes til mjølnerparken valhallah… det også mega synd for børnene nu når de trives det sted de er og er tryg der 

så det gir da ingen mening at flytte børnene et andet sted…

Vh Gülsen 

Mit barn som går i børnehave barndommens land
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Kommentarer til høringsforslag 1:

Jeg skriver som forælder til et barn i Barndommens Land. Jeg vil gerne gøre indsigelser mod, at Barndommens Land skal 

flytte til lokalerne i Valhalla (Hothers Plads).

 

Det er en stor omvæltning for en børnegruppe, at de skal flyttes til andre lokaler - nogle børn er måske lige startet og 

andre skal videre i skole inden for en kort årrække. I sidste tilfælde vil det være ærgerligt, at et barn tvinges til et ekstra 

unødvendigt skift inden opstart i KKFO/skole - det kan ikke være i barnets tarv.

 

Derudover deler de to institutioner I har foreslået ikke skoledistrikt – Valhalla hører til Rådmandsgade skole og 

Barndommens Land hører til Nørre Fælled Skoles optagelsesdistrikt – det giver ingen mening at gå på tværs af 

skoledistrikterne, da det har en konsekvens for børnenes venner i fritiden og skolekammerater i skoletiden.

 

Det er også langt at flytte en børneinstitution 2 km i forhold til logistikken i en børnefamilies hverdag – der findes mange 

institutioner, der ligger langt tættere på som man evt. bedre kunne overveje et samarbejde med. Valhalla ligger trods alt i 

Nørrebros postnummer og Barndommens Land i Østerbros postnummer.

Hilsen 

Henriette Wiese Ikkala
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Hej

Vi er også imod flytning af Barndomsland institution og vi håber at København kommune finder en fornuftig løsning. 

Med venlig hilsen 

Sorat Salimi



Høringssvar vedr. lukning af Bellahøj Børnehave  

Bestyrelsen skal hermed komme med bemærkninger i forhold til, at Bellahøj Børnehave er indstillet til at 

lukke.  

Bestyrelsen er ikke enige i indstillingen, fordi der vil opstå en stor bekymring fra vores side over for 

institutionens børn i det tilfælde, at børnehaven lukkes. Bellahøj Børnehave har over mange år udmærket 

sig i arbejdet med socialt udsatte børn og familier. Her kan det bl.a. nævnes at Bellahøj Børnehave i 2018 

var særligt udvalgt til markering af Københavns Kommunes tilslutning til Småbørnsløftet, fordi “denne 
institution er lykkedes særligt godt med at løfte børn og forbedre dem til en god skolestart”.  
(https://politiken.dk/danmark/art6597291/Borgmester-giver-k%C3%B8benhavnske-

sm%C3%A5b%C3%B8rn-1.000-dages-l%C3%B8fte-om-et-godt-b%C3%B8rneliv ). Daværende børne- og 

ungdomsborgmester Jesper Christensen besøgte Bellahøj Børnehave i den forbindelse. Ligeledes er det 

også fortællingen hos de omkringliggende folkeskoler, at børnene fra Bellahøj Børnehave klarer sig over 

gennemsnittet i overgangen fra børnehave til folkeskole, når der tages højde for social baggrund. Derfor 

undrer det os, at faglig kvalitet og social løfteevne ikke inddrages som kriterium ifbm. den nedskalering 

Københavns Kommune ønsker at gennemføre, som en naturlig konsekvens af ikke fyldte pladser.  

Faldende søgning til institutionen har den årsag, at Bellahøj Højhusene er under renovering pga. 

stormsikring, og familierne står (ligesom institutionen) overfor at skulle genhuses over en 4-årig periode. Vi 

ønsker derfor at fremsætte forslag om en midlertidig nedskalering af institutionens børnetal.  

Vi råder over en stor nyrenoveret legeplads og gode muligheder for at komme ud i naturen via vores nabo 

Degnemosen og den omkringliggende natur. Vi har lige erhvervet os ladcykler som kan give gode tur 

oplevelser for alle, hvilket derfor ikke har økonomiske konsekvenser i form af udgifter til leje af busser etc. 

Et sidste flag vi vil hejse, er Bellahøj Børnehaves bidrag til et mangfoldigt dagtilbudsområde i Københavns 

kommune. Bellahøj Børnehave er selvejende, hvilket betyder, at børnehaven har en tæt tilknytning til 

civilsamfundet og drives af en engageret forældrebestyrelse. Forældrebestyrelsen udgør sammen med 

lederen et stærkt team, hvor vi netop har mulighed for at forme et tilbud, der er et alternativ til de 

kommunale institutioner. I Danmark har vi altid været stolte af vores varierede institutionstilbud, så 

borgerne kan vælge lige netop den institutionsform, der passer til deres barn og familie. De seneste årtier 

er mange selvejende blevet lukket fremfor kommunale, så der er en stor værdi for Københavns kommune i 

at bevare de selvejende dagtilbud, så kommunen fortsat kan tilbyde forældrene et bredt udvalg af 

institutionsformer. 

Bestyrelsen finder, at Bellahøj Børnehave er en velfungerende institution, og det vil være et stort tab for 

forældre og børn, hvis institutionen lukker.  

 

På vegne af Bellahøj Børnehave 

Morten Byberg, Formand, Forældrebestyrelsen 

Rasmus Højlund, Næstformand, Forældrebestyrelsen 

 



 Høringssvar vedr.  Nedskalering af dagtilbudskapacitet 

Afsender: Forældrerådet EventyrØen klynge IBØ-I 
 

 

Nedskalering af dagstilbudskapacitet og indvirkning på EventyrØens hverdag 
Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Kommune har indstillet til en nedskalering af 
børnetallet i udvalgte institutioner i Københavnskommune på baggrund af faldende børnetal 
generelt i kommunen. 
Det foreslås derfor at EventyrØen indstilles til en permanent nednormering af pladser, samt fysisk 
opdeling grundet overskydende kapacitet i området samt institutionens lave søgning. 
På baggrund heraf skal der laves en plan for, hvordan institutionen kan opdeles, så EventyrØen 
fortsætter som hidtil, men i reduceret størrelse. 
Da vi på EventyrØen netop har gennemgået en større renovering med henblik på optimering af 
lokalerne, samt indeklimaet, finder vi det positivt at man ikke ønsker at lukke institutionen, men 
søger at finde løsninger for den optimale brug af lokalerne, med de nuværende børnetal i området 
taget i betragtning. 
 

Forældrerådets bekymringer 
Vores bekymring i forældrerådet er delt på 3 problematikker 

1) Vi er bekymrede for at vores børns trygge, faste base bliver til en ”banegård”, hvor folk 
kommer og går dagen lang mens vores børn er i institutionen, hvis vores bygninger bliver til 
en permanent genhusningsløsning for andre dagtilbud som midlertidigt mangler plads eller 
lokaler til genhusning eller andre lignende aktiviteter.  
Ved en status som permanent genhusningslokation vil der komme kortvarige 
bekendtskaber, både for børn og personale, der skal indsluses og udsluses på kontinuerlig 
basis. Det ved vi allerede fra genhusningsprocessen med Borgervænget, er en krævende 
proces for vores leder og øvrigt personale, idet der skal deles faciliteter, vises frem, have 2 
køkkener kørende i samme lokaler. Derudover vil der komme fremmede ansigter hen over 
hegnet på legepladsen, som vores børn ”ikke må lege med” fordi de tilhører en anden 
institution. En situation der er svær at forstå i børnehøjde – og en praksis der strider mod 
den vi i dag har på EventyrØen, hvor vi dyrker fællesskaber og venskaber på tværs af alle 
teams, og opfordrer til at venskaber kan findes alle steder. 

2) Såfremt de tomme lokaler bruges til kulturtilbud eller møde- og eventfaciliteter for 
området, hvordan sikrer vi at de personer, der kommer i vores hus, har de fornødne 
papirer (børneattest) i orden, og vil vores børn det bedste. Hvordan kan vi være sikre på, at 
der skabes den tryghed det kræver, når vi hver dag afleverer vores børn indenfor lågen og 
forventer at der er taget vare på vores børn.  
Derudover er der hensynet til den fysiske sikkerhed omkring rammerne i vores børns 
hverdag. Blot under den nuværende renovering har vi oplevet store udfordringer med 
åbne døre og låger mod parkeringsplads og vej, efterladt værktøj og byggeredskaber hvor 
vores børn har deres daglige gang, rygning indenfor institutionens grund, samt en stor 
gruppe af nye, fremmede mennesker der kom og gik på omskiftelig basis. 

3) Hvis løsningsmodellen bliver, som foreslået i høringsbrevet, at der etableres en separat 
institution med selvstændig ledelse i de øvrige lokaler, har vi svært ved at se hvordan dette 
skal fungere i praksis. Når faciliteter, inde som ude, skal opdeles til 2 separate institutioner, 



frygter vi igen en forvirrende hverdag for vores børn, som ikke ”må lege med” børnene på 
den anden side af hegnet, og ikke kan bevæge sig frit på fx legepladsen.  
Samtidig ser vi også store udfordringer i at have separat ledelses under samme tag, i stedet 
for todelt ledelse, som vi har haft det tidligere. Visioner og arbejdsstrategier kan være 
markant forskellige, og med 2 separate institutioner og ledere, kan vi frygte om de kan 
finde fælles ståsted omkring de ting der er fælles; legeplads, drift og vedligehold af lokaler, 
drift af køkkenet, åbningstider, samt personalerum og øvrige fælles faciliteter.  
Som forældre der skal vælge en institution til sit barn, er vores overvejende tanke ligeledes, 
hvordan man så vælger mellem to under samme tag. 

 

 

Løsningsmodel 
I vores øjne er den optimale løsning, at lokalerne i EventyrØen efter endt genhusning af 
Borgervænget, bør bruges på en løbende opskalering af børnetallet i institutionen i takt med at 
børnetallet for området stiger i fremtiden fra 2025 og frem. 
EventyrØen har tidligere fungeret godt som en større institution (normeret til 286 pladser i alt) 
med delt ledelse. Denne løsning mener vi, at det er realistisk at få til at fungere igen, særligt med 
tanke på de ændringer der er sket i Klynge og institutionsledelsen i mellemtiden. Vi mener at med 
den nuværende Klyngeledelse, at vi har grundlaget for, at EventyrØens leder og klyngeleder i 
fællesskab kan bygge EventyrØen op igen, i samarbejde med en 2. leder i takt med at børnetallet 
øges. 
 

Såfremt det ikke er muligt at få denne løsning, er vores forslag at de overskydende lokaler i 
EventyrØen bruges til internt brug indenfor Klyngen. Det kunne være mødeafholdelse, 
Forældrerådsmøder, skolegruppeforløb, overgangsforløb fra vuggestuer til børnehave (Carl 
Nielsen, Æblehaven, samt Villa Nova som er rene vuggestuer), fællesrum som kan bookes til 
aktiviteter for børnene på tværs af Klyngen, fx boldrum, krea rum, science rum mv.  
I vores optik er det essentielt at en sådan brug af lokalerne skal være forbeholdt for de øvrige børn 
og personale i Klyngen, således at der er den fornødne kontrol omkring hvem det er der færdes i 
de lokaler, som skal danne den trygge ramme omkring vores børns hverdag på EventyrØen. 
Alternativt skal denne brug af lokalerne foregå udenfor institutionens åbningstider, dvs. hverdage 
efter 18 og i weekender. Og det skal sikres at det ikke påvirker standen og brugen af de lokaler 
vores børn færdes i i dagtimerne, og samtidig skal der også tages højde for det øgede behov for 
rengøring og vedligehold. 



Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Administrativt Ressourcecenter    5/12 2023 

 

 

 Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet 

 

D. 13.11.2023 modtog vi et brev om, at der ville blive lavet en indstilling, at en af institutionen 
Stjernehimlens nuværende tre adresser afvikles, så Stjernehimlen fremover består af to adresser.  

  

Det har været vanskeligt og med mange blandede følelser, vi skulle pege på lukning af en adresse.  

Vi har orienteret og inddraget Trioerne, MED, Forældrerådet og Bestyrelse samt sendt orienterings brev og 
høringssvar ud til hele forældregruppen.  

  

Processen har været kort, men vi har forsøgt at få så mange perspektiver med som muligt, for at kvalificere 
vores høringssvar.  

Vi har valgt at pege på en nedskalering og lukning af udflytterdelen på Øxnevej 2 i Gentofte. 

Det har vi gjort ud fra, at færrest børn vil blive påvirket - i den forstand at skulle flytte til nye rammer.  

Dog vil 66 børn blive påvirket af at deres tilbud og institutionens profil ændres. 

Det har været medarbejderne, der har peget på denne løsning, som Forældrerådet bakker op om.  

 

Vi afventer endelig beslutning fra jer.  

 

Med venlig hilsen 

Klyngeledelsen i A klynge D   
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Til: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Administrativt Ressourcecenter 

Gyldenløvesgade 15 

1600 København V 

  

Høringsbrev vedrørende nedskalering af dagtilbud i Københavns Kommune. 

Dette høringsbrev sendes som modsvar til Børn- og Ungdomsforvaltningens forslag om at lukke 

Vuggestuen Følfodvej juni 2025. 

Kære Børne- og Ungdomsforvaltningen, Københavns Kommune 

Vi er, som forældre, meget ærgerlige og dybt uforstående over, at Vuggestuen Følfodvej indstilles 

til lukning med udgangspunkt i en række kriterier, som ikke forholder sig til vores børns trivsel og 

heller ikke kvaliteten af dagtilbuddet. 

Vores børn går i en vuggestue, som skiller sig særligt positivt ud på en lang række vigtige punkter: 

-          Den pædagogiske tilsynsrapport er helt uden anmærkninger og har været det i en lang 

årrække 

-          Minimumsnormering af uddannet pædagogisk personale, samt uddannede medhjælpere 

overholdes, hvilket står i stærk kontrast til den massive pædagogmangel i Københavns 

Kommune 

-          Personalets trivsel og arbejdsglæden er i top som beskrevet i seneste trivselsrapport 

-          Forældregruppen er meget tilfredse, engagerede og bakker maksimalt op om 

institutionen 

-          Institutionen modtager børn fra andre institutioner, som overflyttes pga. mistrivsel. 

Følfodvej er særlig dygtige til at sikre en god indkørsel af børnene, og grundet deres 

høje pædagogiske niveau oplever vi som forældre, glade børn, der glæder sig til at 

komme i vuggestue hver dag. 

Tryghed, nærvær og kvalitet 

Følfodvej Vuggestue er en lille vuggestue, der skaber trygge rammer, hvor børn kan udvikle sig, 

lege og lære. Børnene bliver mødt i øjenhøjde dér hvor de er i deres udvikling og sind, og der tages 

hensyn til børnenes humør på daglig basis, hvilket præger, hvordan de inddrages, og hvordan 

dagens aktiviteter planlægges. Man ser og tager altså højde for det enkelte barn. Noget som der kan 

mangle i de større institutioner. Der er overskud, nærvær og tid til at tilbyde børnene kreative og 

stimulerende læringsforløb, hvor alle sanser sættes i spil. Forældre- og pædagogsamarbejdet er tæt, 
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hvilket betyder, at vi som forældre ved, hvordan vores børns dag har været, og om der er noget, vi 

skal være opmærksomme på og den anden vej rundt. Det er sådan en kvalitets-institution, vi som 

forældre ønsker at aflevere vores børn i, hvor vi hver dag med tryghed kan sige farvel, velvidende at 

vores børn er i kompetente, varme og omsorgsfulde hænder. Den kultur og sjæl, der er at finde i 

vuggestuen, er ikke noget man let kan kopiere, og derfor er den så vigtig at værne om. 

Retten til at vælge det bedste for barnet 

På Følfodvej trives børn, personale og forældre. En del familier har flyttet deres børn fra større 

institutioner, hvor deres børn mistrives, og har på Følfodvej fundet den ro og nærhed, som har været 

nødvendig for børnenes positive udvikling. Forældre har ret til at vælge, hvilket pasningstilbud de 

mener, er det bedste for deres barn, og her står Følfodvej stærkt som en lille kvalitetsvuggestue. De 

små institutioner kan noget, som de store ikke kan, og børn har forskellige behov. For os er det helt 

centralt, at vi kan tilbyde vores børn en institution, der giver dem gode vilkår for deres videre liv, og 

at lukke Følfodvej efterlader ganske få af de små og nære vuggestuer på Amager. 

Kvalitet bør altid indgå som et parameter, når vi taler om børn 

I referatet fra mødet d. 21.6.2023, hvor nedjusteringen diskuteres, står der, at der ikke kigges på 

pædagogisk kvalitet, da dette håndteres af den daglige pædagogiske leder samt den faglige og 

pædagogiske support fra forvaltningen. Dette mener vi er under al kritik, den pædagogiske kvalitet 

burde være det, der blev vægtet højest. 

En pædagogisk stærk institution med trivsel på alle parametre burde ikke stå til lukning. Vi forstår 

udmærket behovet for at nedskalere udbuddet af institutionspladser, men vores anke er, at man først 

bør lukke de institutioner, som har anmærkninger år efter år - vi ved, at de er her på Amager. At 

lukke andre institutioner, vil skabe øget tilstrømning til Følfodvej, og vi vil undgå at lukke en 

suveræn, fantastisk og hjertevarm institution. 

I kommunen kører I lige nu kampagnen “Hej pædagog” grundet mangel på uddannet personale. I 
kampagnen skriver I, at: “I København har vi store børnehuse og små vuggestuer. Et rigt kulturliv 

og fine gårdmiljøer. Naturinstitutioner, musikinstitutioner og idrætsinstitutioner. Og institutioner, 

der er ret så almindelige. Vi har det hele! 

– også det helt rigtige job til dig, der vil gøre den største forskel for de mindste.” Ved at lukke de 

forskellige former for dagtilbud, fjerner I diversiteten i jobmulighederne i kommunen, hvilket 

modsiger kampagnen. Ydermere har I en idé om, at vi forældre skal have forskellige typer dagtilbud 

at vælge mellem, men lige nu, er I ved at lukke flere af dem. Det giver ingen mening. 

Dernæst undrer det os, at I vælger at indstille en vuggestue til lukning, der formår til tiltrække den 

uddannede arbejdskraft, som kommunen generelt har udfordringer med. Det modsiger jeres 

kampagne og kommunen burde hellere lære af sådanne institutioner, fremfor at lukke dem. 

Den udsatte randzone 

Vi ser forskellige løsningsforslag til at institutionen er ’uheldigt placeret’ på bygrænsen til Tårnby 
Kommune. Vi ser gerne, at der åbnes op for et samarbejde med Tårnby Kommune, hvor der er 

lange ventelister. Der har i lang tid været interesse fra forældre i Tårnby, der gerne vil søge 

Følfodvej, men får nej af kommunen, og overvejer at flytte adresse midlertidigt for at kunne få lov 
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at søge hos os. Vi ved altså, at det vil kunne præge søgningen til institutionen. Vi har set at 

søgningen på Følfodvej kan ændres hurtigt, for vi har allerede set effekten af den kampagne, vi 

forældre har sat igang på de sociale medier. 

Én institution på to matrikler 

Derudover undrer vi os over, hvorfor I har evalueret Følfodvej uden Ingolf, når der reelt er tale om 

én institution. Følfodvej og Ingolf er én samlet institution placeret på to forskellige matrikler. Hvert 

hus har tre stuer, samlet set 72 pladser. Der er én ledelse, ét forældreråd og én personalegruppe, der 

er i løbende faglig sparring og samarbejde. Hvis man ser på søgningen til institutionen 

gennemsnitligt for de to matrikler, ser ansøgningstallet markant anderledes ud, fordi Ingolf har en 

lang venteliste. Derudover har institutionen i det perspektiv altså 6 stuer, hvoraf 1 pt ikke er fyldt - 

det ser man også andre steder. Ingolf er placeret i en sidegade til Amagerbrogade midt mellem 

Sundbyøster og Sundbyvester Plads og har med den stærke pædagogiske profil og placering centralt 

på Amager ingen udfordringer med søgningen. At lukke halvdelen af institutionen vil efterlade den 

anden halvdel i en ubæredygtig situation. Hvor står Ingolf, hvis Følfodvej bliver lukket? Det mener 

vi også, at udvalget bør forholde sig til. Der står to velfungerende børnehuse på spil i jeres 

beslutning om at lukke Følfodvej. 

Vi giver ikke op! 

Siden varslingen om lukning har både forældre og personale været stærkt berørte, men vi giver ikke 

op! Børnene er det vigtigste, vi har, og vi vil kæmpe for, at den rigtige beslutning bliver taget her. 

Samtidig, er vi i gang med en rebranding af Følfodvej samt øget markedsføring, som uden tvivl vil 

ændre søgemønstret over tid. Alle forældre bakker op, og vi har tænkt os at kæmpe med næb og 

klør, for at institutionen kan bestå. 

Vi er i en tid, hvor vi gang på gang ser, hvor meget mistrivsel der eksisterer i offentlige 

institutioner. Som forældre har man ondt i maven, når man skal ud på markedet og finde en god 

institution til sit barn, fordi der desværre også er mange steder, der ikke fungerer, og fordi der 

primært tilbydes større institutioner med mange børn, hvilket ikke er det rigtige valg for alle. Vi var 

heldige at finde den unikke perle, som Følfodvej er, og det skal der værnes om. Vi ved hvor vigtige 

de første år er af børns liv, og hvordan en dårlig start sætter sit præg op igennem børnehave, skole 

m.m., ikke mindst på familie- og arbejdsliv. Det er ringe i vandet. Hvis vi skal vende den dårlige 

udvikling, er det ikke Følfodvej I skal lukke - vi har netop brug for flere institutioner som 

Følfodvej! Så hør nu vores bøn og gør det rigtige. Institutionen og os forældre skal nok få 

ansøgningstallet op! 

Med venlig hilsen 

Forældrerådet v. 

Mette Neergård Holm (mor til Johan), Kamilla Kiholm (mor til Viggo), Stina Slott Christensen 

(mor til Luna), Tanja Diers (mor til Ursula), Nanna Due Sommerset (mor til Lucie), Anna Sofie 

Fuglesang Pørneki (mor til Evie) og Sara Fabricius Stoltenberg Hatting (mor til Carl). 

 Forældrebestyrelsen Klynge F v. 
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Forperson Sarah Press – forældrerepræsentant Havblik, Næstforperson Anne Siegfried – 

forældrerepræsentant Nordlys, Mette Neergård Holm – forældrerepræsentant Ingolf/Følfodsvej, 

Danni Nørskov – forældrerepræsentant Den grønne planet, Pernille Østergaard Hansen – 

forældrerepræsentant Søstjernen, Sabine Andersen - suppleant for forældrerepræsentant fra 

Søstjernen, Vicki Garner Tøttrup Vinqvist – forældrerepræsentant Børnehuset Gaia og Katrine 

Raun - suppleant for forældrerepræsentant fra Børnehuset Gaia 

På vegne af en fuldtallig forældregruppe: 

Forældre til Talay, Anan Kirkawittayar & Nadia Bonni Rahali 

Forældre til Flora, Anne-Mette Østerbye & Rully Irawan 

Forældre til Matheo, Betina Tabel Ohland Bossen & David Grøndal Nissen 

Forældre til Johan, Bjarne Neergård Holm & Mette Neergård Holm 

Forældre til Olivia, Cæcilie Kronborg Olsen & Johan Østergaard Thomsen 

Forældre til Zoe, Camilla Guldbjerg Hasemann & Frederik Constantin Reitz Kümler 

Forældre til Emma, Freja Nordkild Schulze & Niklas ellitsgaard 

Forældre til Hamza, Hakan Asar & Yasemin Tas Asar 

Forældre til Farah, Intidhar Rahim Mohamed Saleh & Mustapha Sherif 

Forældre til Anker-Johannes, Anton-Emil og Selma-Maj, Jonas Wennergren Kajø & Maja 

Wennergren Kajø 

Forældre til Rosa, Josefine Korbo Durup & Morten Bak Hermansen 

Forældre til Elva, Kasper Thorsgaard & Sesilie Bøjen Petersen 

Forældre til Alberte, Kenneth Gerner Petersen & Rikke Marie Ferdinandsen 

Forældre til Luna, Lars Slott Christensen & Stina Slott Christensen 

Forældre til Ursula, Mads Christian Brauer & Tanja Diers 

Forældre til Bella, Melanie Mintra Andersen & Oskar Rosenørn Christensen 

Forældre til A, S D & Theis Bjerre-Christensen 

Forældre til Tobber, Sina Wind Andreasen 

Forældre til Viggo, Kamilla Kiholm  

 
 



Til: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Administrativt Ressourcecenter 

Gyldenløvesgade 15 

1600 København V 

 

 

Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet i Børnehuset Gaia 
 

Kære Børne- og Ungdomsforvaltning, 

 

Forældrerådet i Børnehuset Gaia samt forældrebestyrelsen og ledelsen i Amager Klynge F ønsker 

hermed at afgive svar på høringen vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet, specifikt med 

fokus på forslaget vedrørende Børnehuset Gaia.  

 

Forældreråd, forældrebestyrelse og ledelse anerkender behovet for at tilpasse kapaciteten i 

overensstemmelse med det forventede behov i området. Samtidig vil vi gerne opfordre til, at der i 

dialogen om fremtidig kapacitet tages hensyn til børnenes trivsel, personalets arbejdsvilkår og 

eventuelle alternative løsninger, der kan minimere indvirkningen på Børnehuset Gaia og dets 

lokalsamfund. 

 

Børnegruppens sammensætning: 
Vi ønsker at påpege børnegruppens sammensætning i Børnehuset Gaia. Institutionen har mange 

børn og familier i udsatte positioner. Dette ses f.eks. i institutionens tildeling af statslige midler til 

ekstra pædagogisk personale. I 2023 får Børnehuset Gaia kommunes største tildeling af disse 

midler grundet antallet af børn og familier i udsatte positioner. 

Institutionen er ligeledes den institution i Københavns Kommune der får tildelt 3. flest midler til 

børn i udsatte positioner jf. ny tildelingen af ESCS-midler (sociale normeringer) i budget 2024.  

Grundet børnegruppens sammensætning er der et særligt øget fokus på tidlig indsats i 

institutionen. Institutionens pædagogiske personale har særligt fokus på leg, udvikling, tryghed og 

trivsel – specielt i barnets første 1000 dage. Dette ligger i tråd med Børne- og 

Ungdomsforvaltningens strategi 2022-2025 ”Vores børn – Københavns fremtid”. 
 

Grundet børnesammensætningen i institutionen anbefaler vi på det kraftigste mindst mulig 

forandring i forhold til fysisk placering af hensyn til børnegruppen. 

 

Grupperum og bygningsstruktur: 
Det bør overvejes, at de 18 grupperum i Børnehuset Gaia er fordelt på 3 etager. Dette komplekse 

layout gør det ikke simpelt at reducere antallet af grupper uden at påvirke institutionens 

funktionalitet og pædagogiske tilgang. Der er i institutionen behov for ekstra fysiske faciliteter til 

eksterne ressourcepersoner som ofte er til stede i institutionen. Det gør sig gældende for ex. tale-

hørelærer / daginstitutionssocialrådgiver / psykolog / sundhedsplejerske / støttepædagoger. 

 
Samspil mellem fysiske rammer og pædagogik: 
De fysiske rammer spiller en afgørende rolle i at understøtte den pædagogiske opgave med 

institutionens børnegruppe. At arbejde systematisk i mindre børnegrupper kræver passende 

fysiske rammer. Dette er en forudsætning for at lykkes med at støtte børnenes trivsel, tryghed, 

udvikling, legende læring og dannelse. 

 

 



 
Forslag til nedskalering: 
I høringsbrevet stilles der forslag om en opdeling af de fysiske rammer således at en permanent 

specialinstitution kan benytte noget af kapaciteten. 

 

Dette forslag vil vi gerne støtte op om og vi vil tillade os at komme med et forslag til opdeling af de 

fysiske rammer som vi finder mest optimalt for både Børnehuset Gaia og en ny permanent 

specialinstitution. 

 

Hele 3. sal indrettes til specialinstitution med følgende faciliteter: 

• Fælles produktionskøkken for begge institutioner (kapaciteten er til stede). 

• 7 grupperum med tilhørende pusle/toilet rum 

• Fællesrum i midten af etagen 

• 1 kontor  

• Personalegarderobe  

• Personale pauserum 

• Samtalerum  

• Egen ugeneret legeplads på taget med stort drivhus og sansehave. 

 

Der er 2 elevatorer i huset som begge kører til alle etager.  

 

Børnehuset Gaia vil således beholde de fysiske rammer på 1. og 2. sal, hvilket vi vurderer vil være 

det mest optimale for vores børnegruppe.  

 

Som skrevet er det vigtigt for vores børn med forudsigelighed og stabilitet i den kommende 

proces. Med denne model skal 6 børnegrupper i Børnehuset Gaia skifte grupperum men da det vil 

være den eneste forandring, anbefaler vi denne løsning i forhold til fysisk placering. 

 

Udfordringer med indeklimaet: 
Vi mener at det er værd at påpege udfordringerne vedrørende indeklimaet i bygningen. Særligt de 

ekstreme temperaturvariationer fra meget varmt om sommeren til udfordringer med træk om 

vinteren samt utætte vinduer. Disse faktorer kan have en negativ indvirkning på både børns og 

personales trivsel og sundhed. Disse udfordringer bør udbedres i forbindelse med 

nedskaleringen. 

 

Vi ser frem til en konstruktiv dialog om disse vigtige aspekter og er åben for yderligere drøftelser.  

 

Med venlig hilsen 

 

Forældrerådet i Børnehuset Gaia samt forældrebestyrelse og ledelse i Amager Klynge F 



Til: 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Administrativt Ressourcecenter 

Gyldenløvesgade 15 

1600 København V 

 

 

Høringssvar vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet Vuggestuen 
Følfodvej og Ingolf 
 

Kære Børne- og Ungdomsforvaltning, 

 

Forældrebestyrelsen og ledelsen i Amager Klynge F ønsker hermed at afgive svar på høringen 

vedrørende Følfodsvejs Vuggestue, som indstilles til lukning. 

 

Forældrebestyrelse og ledelse anerkender problematikken omhandlende, overskydende kapacitet 

i området, samt institutionens lave søgning, vi mener dog ikke at beslutningen kan tages 

udelukkende på dette grundlag og at der er flere faktorer, som ikke er taget med i betragtning. 

 

Vi vil gerne udtrykke vores bekymring og foreslå alternative løsninger baseret på en 

helhedsorienteret betragtning af Følfodsvej og Ingolfs Vuggestue. 

 

Faglig skrivelse vedrørende lukning af Følfodvej 

Det er vores overbevisning, at en omfattende vurdering af institutionens fremtid kræver en dybere 
forståelse af flere perspektiver.  

Der bør tages hensyn til, at Vuggestuen Følfodvej og Vuggestuen Ingolf udgør én institution med 6 
stuer, fordelt på to matrikler og ledet af én leder.  Dette ser vi ikke, er taget i betragtning ved 
udregnelsen/beslutningen. Lukning af Følfodvej kan potentielt såre sammenspillet og gøre 
Vuggestuen Ingolf mere sårbar. 

En yderligere overvejelse er, at der i vores område er relativt få små institutioner. Dette 

underbygger vigtigheden af at bevare og støtte institutioner som Følfodvej og Ingolf, der har 

ressourcerne og ekspertisen til at imødekomme behovene hos vores børn på en omfattende og 

effektiv måde 

Vores faktor for succes, er vores engagerede medarbejdere og den høje medarbejdertrivsel, der 

gør det muligt for os at levere den bedst mulige service til børnene. Vi tror på, at trivslen blandt 

medarbejderne direkte påvirker kvaliteten af den pædagogiske oplevelse, som vi tilbyder børnene. 

Dette afspejler sig meget tydeligt i det bemærkelsesværdige antal uddannede medarbejdere, 
vedvarende positive tilsynsrapporter samt medarbejdernes trivsel på 6,8 ud af 7 indikerer en 
institution, der har etableret sig som en ledende kraft inden for pædagogisk praksis.  

Forældretilfredsheden, i særdeleshed, demonstrerer en ekstraordinær anerkendelse af 
institutionens kvalitet, mens børnenes trivsel og udvikling er eksemplarisk under de nuværende 
rammer. 

Kampagnen "Hej pædagog" fra Københavns Kommune understreger behovet for at tiltrække 
kvalificeret personale. Vuggestuen Ingolf og Følfodvej tiltrækker aktivt uddannede pædagoger, og at 
fratage denne attraktion kan underminere det ønskede engagement fra kvalificeret personale. 

Forskning indikerer klart fordelene ved små institutioner, herunder øget voksen-barn-kontakt, 
lavere konfliktniveau og bedre muligheder for legeaktiviteter. Dette resonerer med vores egne 



observationer gennem pædagogiske tilsyn, forældretilfredshedsundersøgelser og medarbejdernes 
trivsel. 

 

Forslag til opretholdelse af Følfodvej: 

• Fremadrettet foreslår vi en midlertidig kapacitetsreduktion for Følfodvej, så der er to stuer 
åbne, med mulighed for at åbne den sidste, når der kommer flere børn. 

• Åbning for indskrivning fra Tårnby, da Tårnby har års venteliste på vuggestue pladser. Vi har 
mange forældre fra Tårnby som søger os, men som vi desværre må afvise. Dette ville skabe 
en mangfoldig og et berigende miljø for flere børn på amager og i vores institution. 

• Rebranding som "Lille Ingolf" for at styrke institutionernes sammenhæng.  
• Forældreambassadører, som kan kontaktes af nye forældre 

•  Samarbejde med Kultur og Fritid, kan styrke institutionens position i lokalsamfundet. 

I lyset af institutionens betydelige andel af uddannede pædagoger og dokumenterede pædagogiske 
kvalitet, appellerer vi til en omhyggelig overvejelse af disse aspekter i beslutningsprocessen. 
Bevarelse og styrkelse af institutioner som Vuggestuerne Følfodvej og Ingolf, vil gavne både 
lokalsamfundet og det overordnede pædagogiske landskab. 

 

Vi opfordrer til omhyggelig overvejelse af disse faktorer i beslutningsprocessen og ser frem til en 

fortsat dialog og er åben for yderligere drøftelser.  

 

Med venlig hilsen 

 

Forældrebestyrelse og ledelse i Amager Klynge F 



Børnehaven Parkhøj 
Høringssvar 12-12-2023 
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Til Politikerne i Københavns Kommune. 

Dette høringssvar vil have fokus på de følgende punkter: 

1. Søgningsprocent
2. Økonomi
3. Kvalitet

1. Søgningsprocent

Bestyrelsen i Børnehaven Parkhøj vil med dette høringssvar gøre indsigelse mod Børne- og 
Ungdomsforvaltningens beslutning om at indstille Børnehaven Parkhøj til lukning. Efter møde med 
Børne - og ungdomsforvaltningen er det vores forståelse, at kriteriet for indstillingen primært beror 
på Børnehaven Parkhøjs tal for pladssøgning i de sidste 4 år. 

Den 4 års periode brugt som grundlag for at beregne søgnings gennemsnittet giver ikke et 
retvisende billede i Parkhøjs tilfælde, da børnehaven har været lukningstruet af kommunen siden 
2019 (Bilag 1) og i den forbindelse været lukket for optag af nye børn over længere perioder 
gennem de 4 år.  

Det fremgår af referat fra 3. marts 2021 fra møde med Københavns Kommune (Bilag 2), skrevet af 
Doris Collin Togeby, daværende pædagogisk konsulent for børnehaven, at Jette, daværende 
institutionsleder, i samarbejde med pladsanvisningen har lukket for tilgang af børn. Først 25. 
oktober 2021 fremgår det af referat fra Parkhøjs bestyrelse (Bilag 3) at der åbnes op for nye børn 
hos pladsanvisningen og vi igen kan modtage børn ind til den gamle normering på 40.  

Dette understøttes af mailkorrespondance mellem Jeannette Matern, daværende konstitueret leder 
og nuværende leder, og pladsanviser Henrik Kaaber Overmans (Bilag 4), hvor der netop bedes om 
at få børn i tilbud igen og gå fra 24 børn op til normeringen på 40 børn. Det betyder, at da 
børnehaven åbnede op for nye børn, blev næsten alle på ventelisten optaget over en kort periode.  

Dermed blev ventelisten væsentligt nedbragt, og som konsekvens faldt søgningsprocenten hvilket 
kan ses fra 2022. I Januar 2024 er der 35 børn indskrevet. Vi er altså pt. ikke udfordret af stor 
nedgang i børnetallet. Vi har også forældre, der aktivt har sagt ja til en plads til maj 2024.  

Børne- og Ungdomsforvaltningen Brønshøj Vanløse har udover at være aktiv medspiller i 
beslutningen om at lukke for tilgang af børn i en prøveperiode også efterlyst en 
ibrugtagningstilladelse samt en tinglysning af udearealer.  

Disse væsentlige faktorer har naturligvis haft en negativ indflydelse på søgetallene generelt i den 
nævnte periode på 4 år. Forældregruppen har under hele forløbet været orienteret om de 
udfordringer, Parkhøj har stået i, og børnehavesøgende forældre, som har kontaktet Parkhøj for at 
besøge børnehaven, er også blevet orienteret om at børnehaven var lukningstruet.  

I samarbejde med politikerne i Københavns Kommune og lokalforvaltningen har Parkhøj nu en 
ibrugtagningstilladelse, samt pr. 13. juni 2022 et tinglyst areal ved Degnemosen (Bilag 5). På trods 
af ovenstående udfordringer, har Parkhøj formået at skabe en stabil, udviklende og tryg 
pædagogisk dagligdag for børnene, samt tiltrække nye børn.   
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2. Økonomi

Til begrundelsen om at Parkhøj skulle have en relativ høj enhedspris pr. barn, mener vi ikke at den 
estimerede omkostning pr. gruppe af 1.000.000 kan give et retvisende billede for Parkhøj i 
fremtiden. Vi har fået oplyst at beløbet er baseret på 2022 budgettal (Bilag 6) og vi henleder 
opmærksomheden på, at der i notat fra BUF af 13. april 2023 (Bilag 7) blev informeret om, at 
Parkhøjs årlige tilskudsordning til lønmidler vedrørende busordninger, som indgår med 836.671 kr. 
i 2022 udregningen, bortfalder pr. 1. januar 2024. Den allerede varslede nedskæring i tilskud må 
forventes at resultere i en væsentlig reduceret omkostning pr. børnegruppe i 2024 og fremover, 
eftersom beløbet svarer til 20% af Parkhøjs totale budget i 2023. 

3. Kvalitet

Bestyrelsen hæfter sig ved, at politikerne i Københavns Kommunes angiveligt ønsker at tilbyde en 
bred vifte af daginstitutioner, for at borgerne har mulighed for at vælge det tilbud, der passer til 
deres families ønsker og behov. Børnehaven Parkhøj er et højkvalitetstilbud. Der er gennem alle 
årene gode tilsynsrapporter. Børnehaven Parkhøj er som Fyrtårnsinstitution for læringspunktet 
natur (Bilag 8) leveringsdygtig i stærke fællesskaber, gode og inspirerende læringsmiljøer i- og 
omkring naturen, samt sikre plads til forskellighed i en børnegruppe. Dette selvom institutionen er 
økonomisk ligestillet med Københavns Kommunes andre daginstitutioner.  

Bestyrelsen oplever en forældregruppe, der er meget tilfreds med den høje pædagogiske standard 
og meget stabile personalegruppe, hvor arbejdsmoralen er høj og sygefraværet er 
bemærkelsesværdigt lavt (Bilag 9).  

Der er en forudsigelighed ved at komme i børnehave om morgen og blive mødt af velkendte og 
fagstolte pædagoger og pædagogmedhjælpere - det sikrer en god, tryg og udviklende dagligdag. 
Parkhøjs fysiske størrelse, både mht. børnetal og kvadratmeter, er med til at skabe overskuelighed 
for børn, der trives bedst i mindre miljøer. Børnehaven Parkhøj fyldte 1. december 2023 91 år, og 
har som børnehave naturligvis solide rødder i Brønshøj og lokalsamfundet.  

Med venlig hilsen 
Børnehaven Parkhøjs bestyrelse 
(Formand Line Plenge 
Næstformand Lene Zebitz Eriksen) 
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Bilag - Oversigt 
Bilag 1:  
Referat bestyrelsesmøde 04-02-2019 

Bilag 2: 
Referat Københavns Kommune 03-03-2021 

Bilag 3: 
Referat bestyrelsesmøde 25-10-2021 

Bilag 4: 
Mailkorrespondance Pladsanvisning 27-10-2021 

Bilag 5: 
Byggetilladelse 13-06-2022 

Bilag 6: 
Mail fra Malene Stampe vedr. Beregning af søgning og omkostning per børnegruppe 08-12-2023 

Bilag 7: 
Notat BUF 13.04.2023 

Bilag 8: 
Center for Børn og Natur: Børnehaven Parkhøj i Brønshøj - En fyrtårnsinstitution i projekt Kom med 
Ud.

Bilag 9: 
Parkhøj sygefraværsstatistik 2023 



Bestyrelsen Side 1 af 2 
Menighedsbørnehaven “Parkhøj” 
Næsbyholmvej 14 B 
2700 Brønshøj

Formand: Jørgen Østfeldt - Grysgårdsvej 12 - 2400 København NV 

Tlf.: 38 34 12 01 – e-post: joergen@oestfeldt.com 

Referat Bestyrelsesmøde 4. februar 2019 

Tilstede: Jørgen, Jette, Jeanette, Emil, Katja, Line, Adam, Lene 
Afbud fra: Ulla 

1. Godkendelse af dagsorden
Godkendt med indførelse af punkt 9 vedr. evt. sommerferielukning 2019.

2. Godkendelse af referat fra 4. dec. 2018
Godkendt

3. Orientering fra formand.
Vi har modtaget en henvendelse fra netværk 2 i Brønshøj-Vanløse. De spørger om vi ønsker
at være med som bidragsydere/medunderskrivere/bakke op om et brev til politikerne, hvor
man forholder sig kritisk til den tvungne ferielukning. Vi blev enige om at vi som bestyrelse
ikke havde så meget at bidrage med, men at vi støtter initiativet.
Jørgen svarer.
Vi har i forbindelse med hvidvask-loven modtaget henvendelse fra Handelsbanken der
ønsker billede-ID mm. på bestyrelsens medlemmer. Vi bidrager naturligvis med dette.

4. Status på ikke gyldig ibrugtagningstilladelse.
Dispensationsansøgningen er skrevet af juristen i Børneringen, som har sendt den til
gennemsyn i Teknik- og Miljøforvaltningen. Det er uklart, om ansøgningen er afleveret eller
ej. Jørgen tager fat i Nete/juristen i morgen og giver bestyrelsen en status.
I forhold til at skifte status til ren udflytterbørnehave har Jørgen talt med souschefen i børne- 
og ungdomsforvaltningen. Det vil dog indebære, at man ikke har brug for mere end et
opsamlingssted. Hertil er faciliteterne for gode i børnehaven, og vi ville sandsynligvis ikke
kunne beholde lejligheden. Desuden ville en udflytterbørnehave ikke kunne køre et nyt sted
hen hver dag. Desuden er kommunen ikke begejstret for at oprette udflytterbørnehaver pga.
udgifterne til busserne.
I forhold til udmelding om situationen til forældrene har Jørgen udsendt en besked.
Forældrene har reageret med enkelte spørgsmål og desuden med opbakning. Nogen har talt
om et forældrebrev. Katja meldte sig som tovholder og prøver at finde ud af om der er
stemning for et brev.

5. Nyt fra leder.
Intet at bemærke.

6. Status for indskrevne børn.
Der er lukket for indtag indtil spørgsmålet om dispensation og normering er afklaret. Jørgen
vil tale med Martin (souschefen) om hvor vidt vi kan optage de børn, hvor forældrene VIL
have en plads, f.eks. dem som står på ventelisten.
Jørgen drøfter herefter spørgsmålet med Jette og Jeanette.

Bilag 1



Bestyrelsen Side 2 af 2 
Menighedsbørnehaven “Parkhøj” 
Næsbyholmvej 14 B 
2700 Brønshøj

Formand: Jørgen Østfeldt - Grysgårdsvej 12 - 2400 København NV 

Tlf.: 38 34 12 01 – e-post: joergen@oestfeldt.com 

7. Økonomi, herunder godkendelse og underskrivelse af regnskab.
Christian Lorenz, regnskabskonsulent fra Børneringen, deltog.
I 2018 havde børnehaven overskud forstået på den måde at vi ikke har brugt al det
driftstilskud, vi har fået. Der er hensat 195 000 kr. til dækning af mindre belægning i 2019 ud
af overskuddet fra 2018. (I 2017 hensatte vi også penge til mindre belægning i 2018).
Der er ingen anmærkninger i revisionsprotokollatet.

8. Næste møder.
Mandag den 6. maj kl. 17-19

9. Evt. sommerferielukning 2019.
Københavns Kommune skærer i tilskuddet i sommerferien, hvilket betyder at børnehaven -
uanset om vi holder ferielukket eller ej - mister en del af tilskuddet i sommerferien. Vi talte om
hvad stemningen var i personale- og forældregruppe.
Vi besluttede at holde børnehaven åben, hvis det kan klares uden vikarer (under
hensyntagen til uforudsete hændelser). Vi kan dog ikke tage mod børn udefra pga. den
manglende ibrugtagningstilladelse. Klyngen har besluttet at institutionerne generelt holder
lukket uge 28, 29 og 30.

10. Eventuelt.

Ref.: Katja 
_________________________ _________________________ 

_________________________ _________________________ 

_________________________ _________________________ 

_________________________ 

Bilag 1



Referat af møde omkring ibrugtagningstilladelse i Parkhøj d. 

03.03.2021 

Deltagere ved mødet: Bestyrelsesformand Jørgen Østfeldt, Institutionsleder Jette Olsen, 
Souschef Jeanette Matern, 3 forældrerepræsentanter, Direktør i Børneringen Nete Dietrich, 
Teamleder i Kapacitet i ARC Klaus Michelbrink, Områdechef i BV Anders Andersen og 
pædagogisk konsulent Doris Collin Togeby (referent) 

Børne- og ungdomsforvaltningen tilbyder Parkhøj to fremtidsscenarier: 
1. Sammenlægning med en anden institution
2. Mulighed for at bruge lokalerne som opsamlingssted for 24 børnehavebørn. Der laves

en aftale mellem BUF og Parkhøj om en toårig forsøgsordning med efterfølgende
evaluering, hvor Parkhøj fortsat overholder økonomien og opretholder den
pædagogiske kvalitet

Parkhøj ønsker at gå videre med fremtidsscenarie to. 

Vi aftaler at: 
• Jørgen kontakter Tina Lüders Benson, arkitekt i TMF, som udarbejdede afslaget, efter

samtalen kontakter han Klaus for efterfølgende koordinering
• Anders og Klaus inviteres med til et bestyrelsesmøde, hvor der udarbejdes en aftale

for den toårige prøveperiode.
• Det skal afklares, hvornår den toårige periode starter, men det forventes at det er pr. 1.

maj 2021

Jette har i samarbejde med pladsanvisningen lukket for tilgangen af børn til Parkhøj. Der er pt. 
indskrevet 33 børn. Den 1. maj vil der være indskrevet 25 børn.  

Klaus orienterer om, at Parkhøj kan klage over afgørelsen om manglende 
ibrugtagningstilladelse til den uvildige klagemyndighed. 

Bilag 2
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Formand: Jørgen Østfeldt Sømærkevej 12, Hanehoved - 3300 Frederiksværk 

Tlf.: 23 63 29 05 – e-mail: joergen@oestfeldt.com 

Referat Bestyrelsesmøde 25. oktober 2021 

Tilstede: Jørgen Østfeldt, Jeanette Mattern, Lene Zebitz Eriksen, Line Engelbrecht Plenge 
og Sarah Kilde Krath Lund 

Afbud fra: Ulla Toft 

1. Godkendelse af dagsorden
Godkendt.

2. Godkendelse af referat fra 30. august 2021
Godkendt

3. Orientering fra formand.
Bankskift: husk at sende ind fra Jørgens mail. Bare følg vejledningen.
formaliteter er kommet i orden for konstituering af Jeanette som leder. Er sendt videre til
Nikolai.

4. Nyt fra leder.
Arbejdstilsynet har været på uanmeldt besøg. Der er ingen bemærkninger og vi har fået en
grøn smiley. Han så børnehaven og mappen med APV.
Jonas kan alligevel komme til buskørekort i år. Jonas er med på at han skal afsted i år.
Starter den 22. nov. og 6 uger frem. Kommer tilbage i det nye år og skal derefter til alle
prøver.
Onsdag den 27. okt. og 3. nov. afholdes storegruppesamtaler.
Måske er der nogle rettigheder til Aula der er koblet på Jettes bruger. Hvis det er tilfældet,
må vi have det på Jeanettes bruger også eftersom hun er konstitueret leder.
Varmeregnskab for andelsforeningen og generalforsamling er den 27. okt. Vi har ikke noget
til dagsorden.
Vi har ansat Mie som kom ind af døren. 35 i 6 måneder.
Vi tænker at forny Amalie ved årsskiftet. Hun har 37 timer.
Når Jette kommer tilbage, starter hun ikke op på fuld tid.
Vi har børn i tilbud da der kommer en plads den 1. nov.
Vi kan tage børn ind til den gamle normering på 40 børn.
Vi åbner for nye børn hos pladsanvisningen

5. Status vedr. Parkhøjs fremtid mht. udflytterbørnehave kontra nuværende status
Intet nyt. Jesper Cristensen mener stadig at vi kan vente et positivt svar fra TMF.

Bilag 3
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6. Forældremøde 15. november, herunder valg til suppleanter til bestyrelsen
Alle er valgt og ingen er på valg denne gang. Der skal vælges to suppleanter. Jeanette
skriver en mail ud til forældregruppen og nævner at der skal findes to suppleanter.

7. Økonomi.
Rengøring er steget en lille smule. Vores budget ser stadig rigtig fint ud og vi regner med at
kunne overføre 117000 til næste år.

8. Eventuelt.
Næste møde er forældremøde den 15. nov. Jeanette har fordelt fremtidige møder ud over
næste år som Jette plejer at gøre det.
Bestyrelsesmøder 7. feb., 16. maj 29. aug., 31. okt.
Sommerfest 11. juni
Forældremøde14. nov.

9. Eventuelt.
Vi skal begynde at overveje om vi skal holde lukket eller åbent i sommerferien i 2022.

_________________________ _________________________ 

_________________________ _________________________ 

_________________________ _________________________ 

_________________________ 

Bilag 3
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KØBENHAVNS KOMMUNE 
Att.: Harun Hastürk 

BYGGETILLADELSE TIL BIBEHOLDELSE AF 

MENIGHEDSBØRNEHAVEN PARKHØJ 

Kære Harun Hastürk 

Du får byggetilladelse til at bibeholde børnehave til 36 børn på adresserne 
Næsbyholmvej 14B st. tv., 14C, st. th. og 14C st. tv. samt indretning af 
udearealer som opholdsarealer til børnehavebørn på del af matrikel nr. 184, 
Brønshøj, København. 

Ansøgningen er indsendt i forlængelse af afslag til at bibeholde 
menighedsbørnehaven Parkhøj uden udendørs opholdsarealer dateret 6. 
januar 2021. 

Vi træffer afgørelse på baggrund af din byggeansøgning fra den 12. 
november 2021 med supplerende materiale senest fra den 14. januar 2021. 

Vilkår for tilladelsen ................................................................................................... 2 

Beskrivelse af projektet.............................................................................................. 3 

Baggrund for tilladelsen ........................................................................................... 3 
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Vilkår for tilladelsen 

Vi giver tilladelse til det konkrete byggeri på følgende vilkår: 

1. at der, som oplyst og vist på tegning nr. 02, dateret 22. oktober 2022,

anlægges og indrettes friarealer på matr.nr. 184, Brønshøj, København til

brug for anvendelse af børnehaven Parkhøj (institution).

2. at børnehavens størrelse og normering til 36 børn, som ansøgt, ikke

ændres

3. Naturbeskyttelse

at der ikke foretages bebyggelse, terrænændringer eller ændringer i

vegetationsforholdene uden særlig tilladelse fra Københavns Kommune

som plejemyndighed, jf. kendelse af 29. oktober 2009 af

Fredningsnævnet for København om fredning af parkområde,

Tinglyst meddelelse 

Angående foranstående betingelse i stk. 1, er der i medfør af byggelovens § 
27 tinglyst en meddelelse den 1. juni 2022 på ejendommen matr.nr. 184, 
Brønshøj, København med følgende vilkår: 

at ejeren af ejendommen matr.nr. 2851, Brønshøj, København er forpligtet til 

at anlægge og indrette friarealer på matr.nr. 184, Brønshøj, København til 

brug for anvendelse af børnehaven Parkhøj.  
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Baggrund for sagen 

Ansøgningen er indsendt i forlængelse af afslag til at bibeholde børnehave 
uden udendørs opholdsarealer dateret 6. januar 2021. 

Den 11. august 1982 blev der givet tilladelse til at bibeholde indretning af 
børnehave i lejemålet nr. 14C, st.th. Samtidig blev der givet tilladelse til at 
udvide lejemålet ved at inddrage lejemålet nr. 14B, st.tv. til børnehaven 

Den 14. maj 2002 blev der givet byggetilladelse til udvidelse af børnehaven 
med lejligheden 14C st. tv. normeret til 36 børn. Det fremgik af ansøgnings-
materialet, at der var etableret legeplads på nabogrunden, idet der var lejet 
et areal af den daværende ejer. 

Efter ejerskifte af nabogrunden er aftalen om legepladsindretning ophørt. 

Beskrivelse af projektet 

Det ansøgte projekt omfatter bibeholdelse af menighedsbørnehaven 
Parkhøj.  

Der er tinglyst et udendørs opholdsareal på 400 m2 i Degnemosen, der ligger 
i en gåafstand af ca. 100 meter fra børnehaven.  

Børnehaven er indrettet i 3 tidligere beboelseslejligheder med et areal på i 
alt ca. 212 m2 (Ifølge Bygnings- og Boligregistret).  

Børnehaven er godkendt til 36 børn, jf. byggetilladelse til udvidelse af 
børnehave den 14. maj 2002.  

Du har ikke søgt om ombygning af børnehaven eller ændringer i forhold til 
antal børn. 

Baggrund for tilladelsen 

PLANLOVEN 

Servitutter 
Ejendommen er omfattet af byggeservitut pålagt ved deklaration, lyst den 
23. april 1906. Servitutten regulerer bl.a. bebyggelse.

Projektet er ikke reguleret af servituttens bestemmelser. 

Ejendommen er omfattet af byggeservitut pålagt ved deklaration, lyst den 
24. juni 1932. Servitutten regulerer bl.a. bebyggelse.

Projektet er ikke reguleret af servituttens bestemmelser. 

Kommuneplan 
I områder, der ikke er omfattet af byplaner eller lokalplaner, vil bebyggelsens 
samlede omfang blive fastlagt med udgangspunkt i kommuneplanens 
rammer, hvis byggeriet kræver en helhedsvurdering efter 
bygningsreglementets bestemmelser. 
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Ejendommen er placeret i et område, som i Kommuneplan 2019 er fastlagt 
til boliger (B3-område).  

Friarealet til børneinstitutioner (førskolealder) skal normalt være af samme 
størrelsesorden som institutionernes etageareal.  

BYGGELOVEN 
Bygningsreglement 
Vi har behandlet din ansøgning i henhold til bestemmelserne i 
Bygningsreglement 2018 (BR18), udgave af dato 30/6-31/12 2021. 

Ifølge Bygningsreglement 2018 skal der til en bebyggelse udlægges 
arealer af en passende størrelse i forhold til bebyggelsens anvendelse, 
omfang og beliggenhed i form af opholdsarealer, arealer til opbevaring 
af affald og arealer til parkering. Der skal etableres tilkørselsarealer, der 
sikrer let adgang for redningskøretøjer. 

Ifølge vores oplysninger er der ikke udlagt opholdsareal på ejendommen til 
børnehaven. 

Tekniske forhold 
I din byggeansøgning har du erklæret, hvilke tekniske forhold i bygnings-
reglementet byggearbejdet er omfattet af. 

Vi vurderer, at dit byggearbejde ikke er omfattet af følgende tekniske kapitler 
i bygningsreglement og har fjernet dem fra listen: 

Kapitel 16 – Legepladser mv. 
Da det fremgår af ansøgningen, at der ikke etableres legeplads 

Hvis du ikke er enig i vores vurdering, henviser vi til klagevejledningen, som 
du finder til sidst i afgørelsen.  

Helhedsvurdering 
Kommunen skal foretage en helhedsvurdering, hvis der er forhold ved et 
byggeri, som hverken helt eller delvist reguleres af eller overholder 
bestemmelserne om byggeretten i BR18, §§ 168-186. 

Følgende forhold opfylder eller reguleres ikke af byggeretten: 

• Indretningen af de ubebyggede arealer

Bebyggelsens samlede omfang og indvirkning på omgivelserne skal derfor 
fastlægges ved en helhedsvurdering efter bestemmelserne i § 187, under 
hensyn til de generelle kriterier i § 188, nr. 1-6. 

1) Bebyggelsens samlede omfang skal være hensigtsmæssigt i forhold til

dens anvendelse og svare til det sædvanlige i karreen, kvarteret eller til

det, der tilstræbes i området.

Bebyggelsens samlede omfang og anvendelse ændres ikke. Derfor indgår 

punktet ikke i vurderingen 

2) Der skal under hensyn til bebyggelsens anvendelse sikres

tilfredsstillende lysforhold for bebyggelsen og nabobebyggelse samt

sikres mod væsentlige indbliksgener i forhold til anden bebyggelse på

samme grund og på nabogrunde.
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Vi vurderer, at punktet ikke er relevant i den konkrete sag, da projektet ikke 
omfatter ændringer af bebyggelsens anvendelse eller om- eller 
tilbygninger. 

3) Der skal være tilfredsstillende friarealer i forhold til bebyggelsens

anvendelse, herunder opholdsarealer for beboere, brugere og

beskæftigede, jf. § 393.

Der stilles et område på 400 m2 til rådighed på anden matrikel for 

børnehaven. Brugen af arealet er sikret ved deklaration. 

Arealet ligger i en afstand af ca. 100 m fra børnehaven, som er normeret til 

36 børn. Det oplyses, at børnehaven råder over egne busser, som ofte 

benyttes til ture og mindre udflugter. 

Vi vurderer, at det udendørs opholdsareal, som svarer til 11,11 m2pr. barn, har 

et hensigtsmæssigt omfang under hensyn til, at de primære brugere er 

førskolebørn.  

De udendørs opholdsarealer er beliggende i gåafstand og brugen af 

opholdsarealerne er hensigtsmæssig på alle årstider under hensyn til at 

børnegruppen højst udgør 36 børn. 

I vurderingen har vi også lagt vægt på, at børnehaven er placeret i 

stueetagen. 

4) Der skal under hensyn til bebyggelsens anvendelse være tilfredsstillende

adgangs- og tilkørselsforhold for bebyggelsens brugere, herunder

redningsberedskabet, jf. § 393.

Vi vurderer, at punktet ikke er relevant i den konkrete sag, da projektet ikke 
omfatter ændringer af bebyggelsens anvendelse eller om- eller 
tilbygninger. 

5) Der skal være tilstrækkelige parkeringsarealer, jf. §§ 399- 402.

Vi vurderer, at punktet ikke er relevant i den konkrete sag, da projektet ikke 
omfatter ændringer af bebyggelsens anvendelse eller om- eller 
tilbygninger. 

6) Ved bebyggelse i randen af tæt bebyggede byområder, der støder op til

et ikke lokalbelagt areal, til et parcel-, sommerhus- eller

kolonihaveområde, eller et område med tæt/lav bebyggelse, skal

bebyggelsens samlede omfang fastlægges under hensyn til karakteren

af de tilstødende arealer og omfanget af eventuel bebyggelse.

Vi vurderer, at punktet ikke er relevant i den konkrete sag, da  

det ansøgte ikke er placeret i randen af et tæt bebygget byområde. 

Godkendelse af bebyggelsens omfang 
På baggrund af den helhedsvurdering, der er beskrevet ovenfor, kan vi 
godkende det, du har søgt om tilladelse til. I vurderingen har vi lagt vægt på  

at børnehaven er indrettet i 3 sammenlagte lejligheder og har en begrænset 

størrelse og normering til 36 børn, at børnehaven er indrettet i 
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bebyggelsens stueetage og ligger i en gåafstand på ca. 100 meter fra 

Degnemosen, og at det i øvrigt oplyses, at børnehaven har egne busser og 

ofte tager på ture mv.  

Afgørelse og vurdering efter anden lovgivning 

På baggrund af din ansøgning har vi også undersøgt sagen efter anden 
relevant lovgivning, jf. BR18 §35. 

FORVALTNINGSLOVEN 
Partshøring 
Inden kommunen træffer afgørelse i en byggesag, skal vi vurdere, om der 
skal foretages partshøring, jf. forvaltningslovens § 19. De parter, der i så fald 
skal høres, er personer eller virksomheder, der har en partsstatus. Det vil sige, 
at de har en væsentlig, retlig relevant og individuel interesse i sagens 
afgørelse.  

I den konkrete sag om bibeholdelse af børnehave vurderer vi, at byggeriet 
ikke medfører en påvirkning, der kan begrunde at nogen får tilkendt 
partsstatus. Det skyldes, at projektet ikke omfatter ændringer af 
bebyggelsens anvendelse eller om- eller tilbygninger. 

Information og vejledning 

Privatretlige servitutter 
Det er ejers ansvar, at privatretlige servitutter bliver overholdt. 

Behandling af oplysninger 
I forbindelse med sagsbehandlingen kan der ske behandling af oplysninger, 
som kan henføres til enkeltpersoner. Der kan fx være tale om, at vi indhenter 
og opbevarer oplysninger om en ejendoms fysiske forhold.  

Ifølge databeskyttelsesforordningen har personer, som sådanne 
oplysninger vedrører, ret til at få indsigt i oplysningerne og ret til at få 
berigtiget forkerte oplysninger. 

Hvis du vil vide, hvilke oplysninger vi behandler om dig, eller du mener, at 
kommunen behandler forkerte oplysninger, kan du læse mere om, hvad du 
skal gøre på vores hjemmeside: Behandling af personoplysninger i 
forbindelse med sagsbehandling af byggesager 2020 (itera.dk).
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Klagevejledning 

BYGGELOVEN 
Afgørelser om forhold, der er omfattet af byggelovgivningen, kan påklages 
til Nævnenes Hus, jf. byggelovens § 23, stk. 1, jf. dog § 12, stk. 7, § 16 C, stk. 4, 
§ 18 A, stk. 4, og § 25 D, stk. 2.

Det er kun retlige spørgsmål, der kan klage over. Det vil sige, at du fx kan klage 
over afgørelsen, hvis du mener, at kommunen ikke har forstået eller anvendt 
reglerne korrekt. Du kan derimod ikke klage over skønsmæssige spørgsmål, 
hvis du fx mener, at afgørelsen er uhensigtsmæssig. 

Klageret 
Klageberettiget er afgørelsens adressat og andre, der har en individuel, 
væsentlig interesse i sagens udfald, jf. byggelovens § 23, stk. 3. Desuden kan 
Danske Handicaporganisationer og medlemsorganisationer heraf klage over 
kommunens afgørelser om handicapforhold. 

Klagefrist 
Klagen skal være indgivet til Nævnenes Hus, Byggeklageenheden inden 4 
uger fra den dag, hvor afgørelsen er meddelt, jf. byggelovens §24, stk. 1. 

Klagen skal sendes til Nævnenes Hus enten via din e-Boks, pr. e-mail til 
byg@naevneneshus.dk eller som brev til 

Nævnenes Hus 
Att. Byggeklageenheden 
Toldboden 2 
8800 Viborg 

Du kan finde mere information på naevneneshus.dk/start-din-
klage/byggeklagenaevnet/ 

Frist for søgsmål 
Hvis du vil indbringe afgørelsen, domstolene, skal dette ske inden 6 måneder 
fra afgørelsen er meddelt den pågældende, jf. byggelovens § 25, stk. 1. 

Kontaktoplysninger 

Hvis du har generelle spørgsmål til afgørelsen, er du velkommen til at 
kontakte sagsbehandler Eva Møllnitz på e-mail IM5H@kk.dk. 

Du kan også besøge vores kundecenter på Njalsgade 13, 2300 København S. 
Her kan du få vejledning og hjælp, fx til byggesager og arkivtegninger. 

Har du spørgsmål i forbindelse med færdigmeldingen af byggeriet, kan du 
kontakte byggesagsbehandler Freja Weber Jørgensen på mail UD5U@kk.dk 

Læs mere og se telefon- og åbningstider på kk.dk/byggetilladelse 

Venlig hilsen 

Område for Bygninger 

Bilag 5



Ansøgning for BR18 - Servicemål 
Etagebyggeri erhverv 

Københavns Kommune 

Ansøgningstyper: Erhvervsbyggeri (hed tidligere: Industri, lager og kontorbyggeri i flere etager)

Ejendomme: Ejendomsnr.: 404498, BFE nummer: 6003841

Bygninger: Bygningsnummer: 1, BFE nummer: 6003841, BBR anvendelse: 140 Etagebolig-bygning, flerfamiliehus eller to-
familiehus.

Matrikler: Matrikel nr.: 2851, Ejerlav: BRØNSHØJ, KØBENHAVN

Næsbyholmvej 14B, st. tv, 2700 Brønshøj
CVR / RID: CVR:64942212-RID:95010456

Fase: Ansøgning
BOM-nummer: byg-2021-488752
Klassifikation: KLnr: 02.34.02 P19 B
Indsendelse nr.: 1 (12-11-2021 13:41) 

Projekt: Institutionen Parkhøj - Udeareal

Sted(er)

Personer tilknyttet projektet

Navn Projektrettighed Kontaktoplysninger

Harun Hastürk 
(Indsendt af) 

Kan udfylde og indsende ansøgningen Gyldenløvesgade 15, 1600 København V 
ik3a@kk.dk
+45 51297483

Harry Peter Bækgård Olsen Projektejer Gyldenløvesgade 15 5, 1600 København V 
jc32@kk.dk
+45 20459548

Fuldmagt

Underskrift:

Der er underskrevet med digital signatur af: Bjørk Hasager Sørensen

Dokument Fil

Signaturbevis.pdf https://dokument.bygogmiljoe.dk/signeringdokument/1/5a5a0200-3a54-481d-ac1d-9e8f0b95db51

Redegørelse:

Bilag

fuldmagt.pdf
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Udfyld ansøgning

UDFYLDT

UDFYLDT

UDFYLDT

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

UDFYLDT





Den dokumentation der skal vedlægges ansøgningen når den indsendes.

(Obligatorisk)

Navn Harry Peter Bækgård Olsen

Adresse Gyldenløvesgade 15, 5., 1600 København V

Telefon +45 20459548

Email jc32@kk.dk

Evt. CVR-nr

(Obligatorisk)

Redegørelse:

Der søges om tilladelse til tinglysning af 400 m² areal ved Degnemose jf. vedhæftet situationsplan. 

Da institutione beliggende ved Parkhøj 14B St. vv. 14C st. tv og 14C st. tv. har mistet deres udeareal søges der nu om tilladelse til tinglysning. Der 
vil ikke blive foretaget indhegning mm. ved Degnemose og udearalet skal dermed benyttes som det er på nuværende tidspunkt. 

Redegørelse:

Bilag

Matrikelkort 2021.10.22.pdf

(Obligatorisk)

Byggeriet opføres i overensstemmelse med byggeretten 

Byggeriet opfylder ikke byggeretten/er ikke omfattet af byggeretten. Begrundelse skal vedlægges 

Valgfrit felt til yderligere beskrivelse 

Kontaktoplysninger på ejeren

Planlagt arbejde

Situationsplan

Plantegninger (etageplaner)

Facadetegninger

Snittegninger

Byggeret og helhedsvurdering
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(Obligatorisk)

Markeret ikke relevant:

Dokumentation ikke krævet, da der ikke bygges ved arealet. 

(Obligatorisk)

Vælg Brandklasse Uden for kategori 

Vælg Konstruktionsklasse Uden for kategori 

Begrundelse for valgt brand- og konstruktionsklasse samt andre 
bemærkninger

Der er ikke bygningsmæssige forandringer i projektet, hvorfor disse er 
placeret uden for kategori 

(Obligatorisk)

Redegørelse:

Dette pkt. er krævet af denne ansøgning. 

(Obligatorisk)

Kap. 2. Adgangsforhold (§ 48 - § 62) 

Kap. 3. Affaldssystemer (§ 63 - § 68) 

Kap. 4. Afløb (§ 69 - § 81) 

Kap. 5. Brand (§ 82 - § 158) 

Kap. 6. Brugerbetjente anlæg (§ 159 - § 160) 

Kap. 7. Byggepladsen og udførelsen af Byggearbejder (§ 161 - § 165) 

Kap. 9. Bygningens indretning (§ 196 - § 241) 

Kap. 10. Elevatorer (§ 242 - § 249) 

Kap. 11. Energiforbrug (§ 250 - § 298) 

Kap. 12. Energiforsyningsanlæg i tilknytning til bygninger (§ 299 - § 328) 

Kap. 13. Forurening (§ 329 - § 333) 

Kap. 14. Fugt og vådrum (§ 334 - § 339) 

Ubebyggede arealer

Brand og konstruktionsklasse

Erklæring om bygningen er indsatstaktisk 
traditionel

Erklæring om tekniske forhold
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UDFYLDT





UDFYLDT

UDFYLDT

IKKE UDFYLDT 

UDFYLDT

UDFYLDT

Kap. 15. Konstruktioner (§ 340 - § 357) 

Kap. 16. Legepladser mv. (§ 358 - § 367) 

Kap. 17. Lydforhold (§ 368 - § 376) 

Kap. 18. Lys og udsyn (§ 377 - § 384) 

Kap. 19. Termisk indeklima og installationer til varme- og køleanlæg (§ 385 - § 392) 

Kap. 21. Vand (§ 403 - § 419) 

Kap. 22. Ventilation (§ 420 - § 452) 

(Obligatorisk)

Det ansøgte kræver ikke dispensation fra bygningsreglementets tekniske bestemmelser 

Det ansøgte kræver dispensation fra bygningsreglementets tekniske bestemmelser 

Valgfrit felt til yderligere beskrivelse 

Markeret ikke relevant:

Der kan ikke findes tinglyste servitutter på Degnemosen.

Markeret ikke relevant:

Orientering

Dokumentationen er medtaget som information, og er ikke udfyldt af ansøger.

Bygherre eller det firma, der skal flytte jorden, er ansvarlig for at jorden kommer det rigtige sted hen. 
Markeret: Jeg har læst og forstået ovenstående

Markeret ikke relevant:

Der søges om tinglysning af areal. 

Markeret ikke relevant:

Dispensation fra bygningsreglementet

Tinglyste servitutter

Tilladelse efter miljøbeskyttelsesloven

Håndtering af jord

Tilladelse efter vejlovgivningen

Beredskabsloven
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Før arbejdet igangsættes

IKKE UDFYLDT 

Når arbejdet udføres

IKKE UDFYLDT 

Efter endt arbejde

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

Samlet oversigt over bilag

Der søges om tinglysning af areal. 

Dokumentation som skal udfyldes før arbejdet igangsættes eller når arbejdet igangsættes

Dokumentation der kan/skal indsendes når arbejdet udføres eller afsluttes

Dokumentation som skal indsendes for at dokumentere det udførte arbejde

(Obligatorisk)

(Obligatorisk)

(Obligatorisk)

Bilag for 1. indsendelse (12-11-2021) Dokumentationskrav

Matrikelkort 2021.10.22.pdf Ansøgning: Situationsplan

fuldmagt.pdf Ansøgning: Fuldmagt

BBR-oplysninger vedrørende byggerarbejde, der ikke er 
enfamiliehuse

Anmeldelse om påbegyndelse af byggeri

Dokumentationer iht. Byggetilladelsen

Færdigmelding af byggearbejdet

Erklæring om det færdige byggeri

Dokumentation for Kap. 16. Legepladser mv.

Energimærke

Drift- og vedligeholdelsesmanual for installationer
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Tidligere indsendelser

Der er ingen tidligere versioner
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Fuldmagt

Dette dokument indeholder dokumentation vedrørende en ansøgning/bygge- eller miljøsag i Byg og Miljø. Dokumentet skal underskrives for at den viste 
dokumentation er gyldig i Byg og Miljø.

Rekvirent

Nedenstående har fremsendt ønske om din underskrift i forbindelse med sag i Byg og Miljø. 

Navn: Harun Hastürk

E-mail: ik3a@kk.dk

Telefonnr: 51297483

Ansøgning

Din underskrift vedrører nedenstående sag. 

Ansøgning vedrørende: BR18 - Servicemål Etagebyggeri erhverv

Ansøgningstype(r): Erhvervsbyggeri

Adresser: Næsbyholmvej 14B, st. tv, 2700 Brønshøj

Ejendomme: Ejendomsnr.: 404498

Matrikler: BRØNSHØJ, KØBENHAVN - 2851

Ansvarlig myndighed: Københavns Kommune

Underskriften omfatter

Nedenstående er beskrivelse af det som du har underskrevet for. 

Fuldmagt

Bilag

Navn Filnavn Dato/tid Versionskode

fuldmagt.pdf fuldmagt.pdf 12-11-2021 12:20:28 3E371EECA4AC43E20ADDC35B5445D4831CA42E60

Underskrift

Underskriver: Bjørk Hasager Sørensen

Dato for underskrift: 12. november 2021

Bemærk: Det er vigtigt at du som underskriver er opmærksom på, at du også indestår for indholdet af eventuelle vedhæftede filer i ansøgningen i 
Byg og Miljø. Dokumenterne har en versionskode, disse er din garanti for at eventulle vedhæftede filer ikke senere er bliver skiftet ud med andre 
versioner.

Side 1 ud af 1
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Fuldmagt
*felt SKAL udfyldes

Undertegnede

* Navn:

som er

Andelsforening Ejerforening

(Navn på Andels-/ Ejerforening/Administrator af ejendom):

Adresse:

Postnummer: By:

Tlf. nr.:

Giver hermed

*

fuldmagt til (i henhold til Bygningsreglement 2018 (BR18) kap. 1, § 9, stk. 2)

*

På adressen

* (Adresse, hus nr., sal, sidebetegnelse, matrikel):

Evt. CVR nr.: Evt. EAN. Nr.:

Ejerlejlighed Hus

Ejer/medejerAdministrator Bestyrelse

af/for følgende Andet

Andet

Ansøgers navn:

Beskriv arbejdets art:

Til dig der skal udfylde
Udfyld nedenstående pånær underskriften og 

send til vedkommende der skal underskrive. 

Vedhæft som bilag, og anmod on digital signatur.

Til dig der skal underskrive
Du kan underskrive fuldmagten med digital 

signatur, hvis du modtager den gennem Byg og 

Miljø. Ellers kan du printe ud og skrive under.

* Dato: * Underskrift/Stempel (Ejer):

Underskrift

Udfyldes kun hvis du ikke underskriver med digital signatur

bygogmiljoe.dk/dokumenter/bygogmiljoe-fuldmagt.pdf

Bilag 5

Bjørk Bjørk Hasager Sørensen 

18595419

Andelsboligforeningen Parkhøj 

Ringholmvej 1

2700 Brønshøj 

38602295

Harun Hastürk 

Ansøge om tinglysning af et areal på 400 m² i Degnemose, der skal tilknyttes institutionen belligende på Parkhøj 14B St. 

vv. 14C st. tv og 14C st. tv., der skal anvendes som institutionens udeareal. Dette er nødvendigt for at institutionen kan 

overholde kravene jf. bygningsreglemenetet §188 stk. 3 samt. §393

 Parkhøj 14B St. vv. 14C st. tv og 14C st. tv

✔

✔



38833

4549 42981

16305

Københavns Kommune
Børne og ungdomsforvaltningen
Bygningsdrift

Sag: Parkhøj - Lovliggørelse af udeareal

Ejendom: Næsbyholmvej 16F
2700 København

Emne: Oversigtskort

Tegn. nr.: 02

Mål: 1:500  Dato: 2021.10.22
Tegn. af: HO

Samlet areal af tinglyst areal 400 m²
Der er en normering på 40 børn i institutionen Parkhøj, hvorfor der kræves af TMF 400
m² frit ude areal.

Arealet bliver i dag anvendt af instituionen uden indretning af legeplads.
Arealet er fredet og derfor vil det ikke være en mulighed at opsætte legeredskaber på
arealet.

Ønsket tinglyst areal

Bilag 5



Ansøgning for BR18 - Servicemål 
Etagebyggeri erhverv 

Københavns Kommune 

Ansøgningstyper: Erhvervsbyggeri (hed tidligere: Industri, lager og kontorbyggeri i flere etager)

Ejendomme: Ejendomsnr.: 404498, BFE nummer: 6003841

Bygninger: Bygningsnummer: 1, BFE nummer: 6003841, BBR anvendelse: 140 Etagebolig-bygning, flerfamiliehus eller to-
familiehus.

Matrikler: Matrikel nr.: 2851, Ejerlav: BRØNSHØJ, KØBENHAVN

Næsbyholmvej 14B, st. tv, 2700 Brønshøj
CVR / RID: CVR:64942212-RID:95010456

Fase: Ansøgning
BOM-nummer: byg-2021-488752
Klassifikation: KLnr: 02.34.02 P19 B
Indsendelse nr.: 2 (15-11-2021 10:35) 

Projekt: Institutionen Parkhøj - Udeareal

Sted(er)

Personer tilknyttet projektet

Navn Projektrettighed Kontaktoplysninger

Harun Hastürk 
(Indsendt af) 

Kan udfylde og indsende ansøgningen Gyldenløvesgade 15, 1600 København V 
ik3a@kk.dk
+45 51297483

Harry Peter Bækgård Olsen Projektejer Gyldenløvesgade 15 5, 1600 København V 
jc32@kk.dk
+45 20459548

Fuldmagt

Underskrift:

Der er underskrevet med digital signatur af: Bjørk Hasager Sørensen

Dokument Fil

Signaturbevis.pdf https://dokument.bygogmiljoe.dk/signeringdokument/2/5a5a0200-3a54-481d-ac1d-9e8f0b95db51

Redegørelse:

Bilag

fuldmagt.pdf
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Udfyld ansøgning

UDFYLDT

ÆNDRET

UDFYLDT

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

Den dokumentation der skal vedlægges ansøgningen når den indsendes.

(Obligatorisk)

Navn Harry Peter Bækgård Olsen

Adresse Gyldenløvesgade 15, 5., 1600 København V

Telefon +45 20459548

Email jc32@kk.dk

Evt. CVR-nr

(Obligatorisk)

Redegørelse:

Der søges om tilladelse til tinglysning af 400 m² areal ved Degnemose jf. vedhæftet situationsplan. 

Da institutione beliggende ved Parkhøj 14B St. vv. 14C st. tv og 14C st. tv. har mistet deres udeareal søges der nu om tilladelse til tinglysning. Der 
vil ikke blive foretaget indhegning mm. ved Degnemose og udearalet skal dermed benyttes som det er på nuværende tidspunkt.

Vedr. brugen af området henvises til vedhæftet skrivelse.  

Institutionen er på nuværende tidspunkt normeret til 40 børnehavebørn, hvorfor der søges om tilladelse til tinglysning af 400 m² udeareal. 

Tidligere redegørelse:

Der søges om tilladelse til tinglysning af 400 m² areal ved Degnemose jf. vedhæftet situationsplan. 

Da institutione beliggende ved Parkhøj 14B St. vv. 14C st. tv og 14C st. tv. har mistet deres udeareal søges der nu om tilladelse til tinglysning. 
Der vil ikke blive foretaget indhegning mm. ved Degnemose og udearalet skal dermed benyttes som det er på nuværende tidspunkt. 

Bilag

Forældrebrev til forvaltningen om Parkhøj 26. feb.docx

Redegørelse:

Bilag

Matrikelkort 2021.10.22.pdf

Kontaktoplysninger på ejeren

Planlagt arbejde

Situationsplan

Plantegninger (etageplaner)

Facadetegninger

Snittegninger
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UDFYLDT





UDFYLDT

UDFYLDT

UDFYLDT

UDFYLDT

















(Obligatorisk)

Byggeriet opføres i overensstemmelse med byggeretten 

Byggeriet opfylder ikke byggeretten/er ikke omfattet af byggeretten. Begrundelse skal vedlægges 

Valgfrit felt til yderligere beskrivelse 

(Obligatorisk)

Markeret ikke relevant:

Dokumentation ikke krævet, da der ikke bygges ved arealet. 

(Obligatorisk)

Vælg Brandklasse Uden for kategori 

Vælg Konstruktionsklasse Uden for kategori 

Begrundelse for valgt brand- og konstruktionsklasse samt andre 
bemærkninger

Der er ikke bygningsmæssige forandringer i projektet, hvorfor disse er 
placeret uden for kategori 

(Obligatorisk)

Redegørelse:

Dette pkt. er krævet af denne ansøgning. 

(Obligatorisk)

Kap. 2. Adgangsforhold (§ 48 - § 62) 

Kap. 3. Affaldssystemer (§ 63 - § 68) 

Kap. 4. Afløb (§ 69 - § 81) 

Kap. 5. Brand (§ 82 - § 158) 

Kap. 6. Brugerbetjente anlæg (§ 159 - § 160) 

Kap. 7. Byggepladsen og udførelsen af Byggearbejder (§ 161 - § 165) 

Kap. 9. Bygningens indretning (§ 196 - § 241) 

Kap. 10. Elevatorer (§ 242 - § 249) 

Byggeret og helhedsvurdering

Ubebyggede arealer

Brand og konstruktionsklasse

Erklæring om bygningen er indsatstaktisk 
traditionel

Erklæring om tekniske forhold
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UDFYLDT





UDFYLDT

UDFYLDT

IKKE UDFYLDT 

Kap. 11. Energiforbrug (§ 250 - § 298) 

Kap. 12. Energiforsyningsanlæg i tilknytning til bygninger (§ 299 - § 328) 

Kap. 13. Forurening (§ 329 - § 333) 

Kap. 14. Fugt og vådrum (§ 334 - § 339) 

Kap. 15. Konstruktioner (§ 340 - § 357) 

Kap. 16. Legepladser mv. (§ 358 - § 367) 

Kap. 17. Lydforhold (§ 368 - § 376) 

Kap. 18. Lys og udsyn (§ 377 - § 384) 

Kap. 19. Termisk indeklima og installationer til varme- og køleanlæg (§ 385 - § 392) 

Kap. 21. Vand (§ 403 - § 419) 

Kap. 22. Ventilation (§ 420 - § 452) 

(Obligatorisk)

Det ansøgte kræver ikke dispensation fra bygningsreglementets tekniske bestemmelser 

Det ansøgte kræver dispensation fra bygningsreglementets tekniske bestemmelser 

Valgfrit felt til yderligere beskrivelse 

Markeret ikke relevant:

Der kan ikke findes tinglyste servitutter på Degnemosen.

Markeret ikke relevant:

Orientering

Dokumentationen er medtaget som information, og er ikke udfyldt af ansøger.

Bygherre eller det firma, der skal flytte jorden, er ansvarlig for at jorden kommer det rigtige sted hen. 
Markeret: Jeg har læst og forstået ovenstående

Dispensation fra bygningsreglementet

Tinglyste servitutter

Tilladelse efter miljøbeskyttelsesloven

Håndtering af jord

Side 3 ud af 5
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UDFYLDT

UDFYLDT

IKKE UDFYLDT 

Før arbejdet igangsættes

IKKE UDFYLDT 

Når arbejdet udføres

IKKE UDFYLDT 

Efter endt arbejde

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

IKKE UDFYLDT 

Markeret ikke relevant:

Der søges om tinglysning af areal. 

Markeret ikke relevant:

Der søges om tinglysning af areal. 

Dokumentation som skal udfyldes før arbejdet igangsættes eller når arbejdet igangsættes

Dokumentation der kan/skal indsendes når arbejdet udføres eller afsluttes

Dokumentation som skal indsendes for at dokumentere det udførte arbejde

(Obligatorisk)

(Obligatorisk)

(Obligatorisk)

Tilladelse efter vejlovgivningen

Beredskabsloven

BBR-oplysninger vedrørende byggerarbejde, der ikke er 
enfamiliehuse

Anmeldelse om påbegyndelse af byggeri

Dokumentationer iht. Byggetilladelsen

Færdigmelding af byggearbejdet

Erklæring om det færdige byggeri

Dokumentation for Kap. 16. Legepladser mv.

Energimærke

Side 4 ud af 5
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IKKE UDFYLDT 

Samlet oversigt over bilag

Tidligere indsendelser

Bilag for 2. indsendelse (15-11-2021) Dokumentationskrav

Forældrebrev til forvaltningen om Parkhøj 26. feb.docx Ansøgning: Planlagt arbejde

Bilag for 1. indsendelse (12-11-2021) Dokumentationskrav

Matrikelkort 2021.10.22.pdf Ansøgning: Situationsplan

fuldmagt.pdf Ansøgning: Fuldmagt

Indsendt dato Fase Fil

12-11-2021 13:41 Ansøgning https://dokument.bygogmiljoe.dk/ansoegningbilag/1ba992c5-a56a-4700-bd3a-34890d3b4faf

Drift- og vedligeholdelsesmanual for installationer
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Til Børne- og Ungdomsforvaltningen samt 

Teknik- og Miljøforvaltningen 

Brønshøj den 26. februar 2019 

Med dette brev ønsker vi forældre at give vores støtte til Parkhøj Børnehave og modvirke en 

eventuel lukning. 

Bestyrelsen har i februar indgivet ansøgning om dispensation for kommunens krav om, at en 

børnehave skal have en legeplads. Et afslag på dispensation vil betyde en lukning af børnehaven som 

den er i dag. 

Det vil i så fald være en meningsløs lukning, fordi den manglende legeplads reelt ikke er et problem. 

Det kan vi som forældre bevidne. 

Her forklarer vi hvorfor: 

* Børnene i Parkhøj kommer ud hver dag til legepladser eller grønne områder i nabolaget.

Den varierede hverdag gør både, at børnene lærer at færdes i trafikken, og at de kender deres

nærområde og føler ejerskab for det i stedet for at være på den samme legeplads hver eneste dag.

Det kan vi som forældre mærke.

* Typisk er en gruppe ude med bussen, og en gruppe er hjemme i Brønshøj og tager på tur.

Fleksibiliteten i det tilbud, som busgruppe/hjemmegruppe giver, giver muligheder for at understøtte

de forskellige børnegruppers behov for social udvikling, venskaber osv. på kryds og tværs.

* Det at børnehaven har egne busser giver en unik frihed til at tilpasse dagens tur til børnegruppen

og årstiden. Det kan være ture i naturen eller til børnehavnes tilknyttede Skovhus, som underbygger

kommunens læreplanstemaer, bl.a. om Krop, sanser og bevægelse samt Natur, udeliv og science.

I Parkhøj lærer børnene om naturen ved at være i den, og man bruger naturen som læringsmiljø.

Man griber de situationer, der opstår, og får en oplevelse og læring ud af det. Vi kan som forældre

mærke på børnene, at de lærer om og at færdes i naturen.

Faktisk er Parkhøj Børnehave så gode til at komme ud og inddrage naturen i børnenes hverdag, at 

børnehaven er blevet udpeget som fyrtårnsinstitution i et større projekt, der skal understøtte, at 

flere børn kommer ud i naturen i hverdagen.  

Se rapport fra projektet "Kom med Ud” på 

https://centerforboernognatur.dk/dokumenter/projekter-kom-med-ud-notat.pdf via 

https://centerforboernognatur.dk/projekter/kom-med-ud/ 

* Børnehavens lille størrelse gør at alle børnene kender både hinanden og den meget stabile

voksengruppe. Det skaber tryghed og et overskueligt miljø, som giver Parkhøj optimale muligheder

for at arbejde inkluderende. Det bekræftes af de pædagogiske tilsyn, som altid har været positive.

Bilag 5



Desuden er trygheden i Parkhøj et godt grundlag for et konstruktivt forældresamarbejde, som er et 

andet af kommunens pejlemærker.  

* Økonomien i Parkhøj er god, og institutionen er økonomisk bæredygtig. Bestyrelsen bekræfter at

børnehaven altid har holdt budgettet.

* Arbejdsmiljøet er godt. Der er et meget lavt sygefravær, og der er altid en rar og imødekommende

stemning når man træder ind i børnehaven. Både børn og voksne trives i de rammer der er for

hverdagen.

* De ansatte er dygtige og vidende og kan alle noget forskelligt. De udstråler at de har fuldstændig

styr på det pædagogiske indhold i hverdagen, og de bidrager hver især til at bred faglig palette, som

gør at Parkhøj rummer mange og gode forudsætninger for børnenes læring og udvikling.

Som forældre kan vi altså bevidne, at der er tale om en særdeles velfungerende børnehave, hvor vi 

forældre oplever en høj pædagogisk kvalitet og børn og personale, som trives. Det håber vi at 

ovenstående eksempler illustrerer.  

Fjernelsen af egen legeplads har ikke betydet en dårligere børnehave. Tværtimod har personalet i 

Parkhøj udnyttet dette benspænd til at skabe nye og unikke muligheder for at understøtte 

kommunens pædagogiske mål og pejlemærker, som bliver indfriet til fulde og mere til. Dette har 

bl.a. i projekt “Kom med ud” resulteret i udnævnelse af Parkhøj til en fyrtårnsinstitution – vel og 

mærke på landsplan med 35-40 fyrtårnsinstitutioner udvalgt blandt i alt 2146 responderende 

institutioner – “… fyrtårne skal kunne inspirere bredt, så erfaringerne fra deres praksis kan deles 

med såvel naturinstitutioner som andre.” 

Til slut vil vi nævne at regeringen i 2018 præsenterede en klar målsætning om at flere børn skal have 

en forståelse og en motivation til at lære om den natur som er omkring os, denne opgave løfter 

Parkhøj i den grad, og igennem velplanlagte læringsplaner og pædagogisk dygtigt personale får 

børnene i Parkhøj de absolut bedste kort på hånden til deres videre færd når de rykker op i 

skolealderen.  

At lukke Parkhøj, fordi der ikke er direkte adgang til egen legeplads, vil ikke kun være en hån mod 

den enorme fagligt funderede pædagogiske opgave, der hver dag bliver løftet til punkt og prikke. Det 

vil også være et kæmpe tab for de børn, der kommer til at gå glip af alle de inspirerende 

læringsmiljøer der findes i Parkhøj.  

Endvidere vil en lukning være direkte forstemmende set i lyset af forskeres anderkendelse af, at 

netop den nytænkning og håndtering af en umiddelbart manglende legeplads, faktisk er så vellykket, 

at den er værd at vise frem som det gode eksempel til at andre institutioner i hele landet.  

Som forældre til børn i Parkhøj har vi således meget vanskeligt ved at se argumenterne for at afvise 

bestyrelsens dispensationsansøgning. 

Vi håber, at I vil tage ovenstående i betragtning. 

Med venlig hilsen 

Følgende forældre i Parkhøj: 
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Pernille Vils Rasmussen (nuværende forælder) 

Morten Vils Rasmussen (nuværende forælder) 

Emil Sihvonen Kromann (nuværende forælder) 

Sofie Sihvonen Kromann (nuværende forælder) 

Katja Dall Svendsen (nuværende forælder) 

Nicolai Dall Svendsen (nuværende forælder) 

Anders From (nuværende forælder) 

Anne-Mette Andersen (nuværende forælder) 

Caroline Klitgaard (nuværende forælder) 

Morten Klitgaard (nuværende forælder) 

Carina Aistrup (nuværende forælder) 

Jesper Nielsen (nuværende forælder) 

Tonny Valentin (nuværende forælder) 

Nanna Spelmann (nuværende forælder) 

Maria Ramsgaard Hansen (nuværende forælder) 

Thomas Ramsgaard (nuværende forælder) 

Jimmi Nørrevig (nuværende forælder) 

Siangthong Nørrevig (nuværende forælder) 

Marivil Helmersen (nuværende forælder) 

Jesper Helmersen (nuværende forælder) 

Katrine Egelund Sørensen (nuværende forælder) 

Mikkel Machold (nuværende forælder) 

Jeff Krogså (nuværende forælder) 

Amalie Sauer Lynge (nuværende forælder) 

Monika Nannberg (nuværende forælder) 

Camilla D. Bjerg (nuværende forælder) 

Esben Casey Voss (nuværende forælder)  

Helle Casey Voss (nuværende forælder) 

Maja Fredskov Kristensen (nuværende forælder) 

Andreas Krag Kristensen (nuværende forælder) 
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Karsten Bjerring (nuværende forælder) 

Cathrine Severin Bjerring (nuværende forælder) 

Emil Poulsen (nuværende forælder) 

Camilla Ryan Sørensen (nuværende forælder) 

Nina Elisabeth Braasch Andersen (nuværende forælder) 

Morten Anderson (nuværende forælder) 

Mads Gybel Vej Andersen (nuværende forælder) 

Dorthe Gybel Vej Andersen (nuværende forælder) 

Benjamin Høj-Jørgensen (nuværende forælder) 

Ninna Engelbrecht (nuværende forælder) 

Sisse Wagtberg Hansen (nuværende forælder) 

Andreas Muurholm Hansen (nuværende forælder) 

Jens Christiansen (nuværende forælder) 

Camilla Hamre (nuværende forælder) 

Anders Rasmussen (nuværende forælder) 

Lene Zebitz Eriksen (nuværende forælder) 

Albert Algreen-Petersen (nuværende forælder) 

Julie Blegvad (nuværende forælder) 

Louise Kold Ellebæk (nuværende forælder) 

Morten Ellebæk (nuværende forælder) 

Adam N. Jantzen (nuværende forælder) 

Tamara Lang (nuværende forælder) 

Asbjørn Andersen (nuværende forælder) 

Eva Deurell (nuværende forælder) 

Helle Feldborg Ratz (tidligere forælder) 
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Ansøgning for BR18 - Servicemål 
Etagebyggeri erhverv 

Københavns Kommune 

Ansøgningstyper: Erhvervsbyggeri (hed tidligere: Industri, lager og kontorbyggeri i flere etager)

Ejendomme: Ejendomsnr.: 404498, BFE nummer: 6003841

Bygninger: Bygningsnummer: 1, BFE nummer: 6003841, BBR anvendelse: 140 Etagebolig-bygning, flerfamiliehus eller to-
familiehus.

Matrikler: Matrikel nr.: 2851, Ejerlav: BRØNSHØJ, KØBENHAVN

Næsbyholmvej 14B, st. tv, 2700 Brønshøj
CVR / RID: CVR:64942212-RID:95010456

Fase: Myndighedens behandling
BOM-nummer: byg-2021-488752
Klassifikation: KLnr: 02.34.02 P19 B
Sagsnummer: 964015
Indsendelse nr.: 3 (14-01-2022 15:46) 

Projekt: Institutionen Parkhøj - Udeareal

Sted(er)

Personer tilknyttet projektet

Navn Projektrettighed Kontaktoplysninger

Harun Hastürk 
(Indsendt af) 
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Udfyld ansøgning

ÆNDRET

Før arbejdet igangsættes

Når arbejdet udføres

Efter endt arbejde

Den dokumentation der skal vedlægges ansøgningen når den indsendes.

(Obligatorisk)

Redegørelse:

Der søges om tilladelse til tinglysning af 400 m² areal ved Degnemose jf. vedhæftet situationsplan. 

Da institutione beliggende ved Parkhøj 14B St. vv. 14C st. tv og 14C st. tv. har mistet deres udeareal søges der nu om tilladelse til tinglysning. Der 
vil ikke blive foretaget indhegning mm. ved Degnemose og udearalet skal dermed benyttes som det er på nuværende tidspunkt.

Vedr. brugen af området henvises til vedhæftet skrivelse.  

Institutionen er på nuværende tidspunkt normeret til 40 børnehavebørn, hvorfor der søges om tilladelse til tinglysning af 400 m² udeareal. 
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Side 1 af 1 

Besvarelse på mangelbrev dateret d. 20.12.2021 

Ad mangelbrevet er der bedt om besvarelse på:  

1. Fuldmagt:
- Fuldmagt fra TMF er modtaget og vedhæftet i ansøgning under pkt.

fuldmagt.

2. Redegørelse af antal børn:
- Institutionen er i dag godkendt til 36 børn og denne normering øn-

skes ikke ændret. Denne tilladelse skal derfor alene omhandle tinglys-
ning af friareal til institutionen. De 36 børn er den maksimale belast-
ning af bygningen.

3. Evt. tilbagetrækning af ansøgning om etablering af opsamlingssted:
- Der er taget kontakt til projektleder/bestyrelsen, der har oprettet an-

søgningen med sagsnr. 904464-001. Disse skulle meget gerne have
taget kontakt til TMF omkring tilbagetrækningen af ansøgningen.

Parkhøj  
Næsbyholmvej 14B  
2700, Brønshøj  
Sag: Tinglysning af areal 
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Børnehaven Parkhøj i Brønshøj – Københavns Universitet (centerforboernognatur.dk) 
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Høringssvar til Børne- og Ungdomsforvaltningens foreslå-
ede permanente lukning af børnehaven Parkhøj 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærk-
ninger til administrativ høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens 
foreslåede lukning af børnehaven Parkhøj.  

Indledningsvist vil vi gøre opmærksom på vores undren over, at vi 
som lokaludvalg ikke er høringspart og ikke har modtaget hørings-
materialet af forvaltningen. Det er vores vurdering, at forvaltningens 
forslag om permanent lukning af to børnehaver; børnehaven Park-
høj og børnehaven Bellahøj, i samme kvarter i vores bydel, har stor 
betydning for Brønshøj-Husum. Vi går ud fra, at vi fremover i det 
mindste bliver orienteret, når forvaltningen har aktive høringer uan-
set art i vores bydel. 

Hvis det er muligt, vil vi meget gerne se aktuelle børnetal for Brøns-
høj-Husum samt belægningsprocenter i de enkelte institutioner, så-
ledes, at der kan indledes en lokal dialog med borgere og institutio-
ner om situationen. 

Børnehaven Parkhøj 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt i Københavns Kommune 
desværre er faldende og at det er disse beregninger, der ligger til 
grund for forvaltningens forslag om permanent lukning af blandt 
andet børnehaven Parkhøj. Vi er samtidig vidende om, at alle plad-
ser i børnehaven Parkhøj er besat, ligesom der er venteliste. Vi er 
også vidende om, at børnehaven Parkhøj er lykkedes med at få 
’ibrugtagningstilladelse’ af forvaltningen med udendørs arealer i 
Degnemosen, ligesom børnehaven tager i skoven.  

Børnehaven Parkhøj er en børnehave med over 90 års erfaring, er 
’fyrtårnsprojekt’ i forhold til naturlære med børn på venteliste. Vi er 
derfor imod, at børnehaven nu er indstillet til permanent lukning 

Vi har senest været i dialog med børnehavens bestyrelse på lokalud-
valgsmøde torsdag d. 25. januar. 

 

Med venlige hilsner 

Christoffer Rosenkrands,  
forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
 
Jens Kristian Jensen, 
forperson for lokaludvalgets Børne, Unge, Fritids- og Idrætsudvalg. 

Dato: 31.01.2024 
Sagsnr.: 2024-0032323  
 
 
 

 

 

Sekretariatet for Brønshøj-

Husum Lokaludvalg 

Kobbelvænget 65 

2700 Brønshøj 
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5798009800275 

 

www.2700lokaludvalg.dk 
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